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Forord
Det har fra starten været meningen, at Bogenses historie skulle føres helt op til 
jubilæumsåret, og det stod os hurtigt klart, at vi i skildringen af de sidste 50 år, 
som rummes i dette bind, ville bede om assistance hos en række kompetente 
bogensere, der qua stilling eller tillidshverv har fulgt udviklingen på nærmeste 
hold og som følge deraf måtte være særlig kvalificeret til at beskrive forholdene 
hver på deres område. Vel vidende, at det var en utraditionel måde at skrive 
historie på, ville vi så at sige overlade det til bogenserne selv at skildre udviklin
gen i det sidste halve århundrede.

Følgende har som ansvarlige for indsamling af materiale til de enkelte emne
områder været med fra starten: bankdirektør Preben Sandberg, boghandler 
Carsten Hald, direktør A. Kruse Andersen, tidligere fiskeeksportør Egon An
dersen og hustru Emmy Andersen, tidligere direktør Hans Schmidt og hustru 
Tove Schmidt, tidligere socialinspektør Hagbart Jørgensen, overpostbud An
ders Jæger, sognepræst Johs. Fog, ledende skoleinspektør J. O. Damgaard Niel
sen, sygeplejerske Inger Vestergård Jørgensen, afdelingsleder Preben Nielsen 
og turistchef Inge Søndergaard, alle Bogense.

Vi kunne med glæde konstatere, at vi fik tilsagn fra alle, vi henvendte os til, og 
på grundlag af skriftligt oplæg og et par informerende møder er der fra efter
året 1986 til eftersommeren 1987 skrevet historie i et omfang, som man aldrig 
før har oplevet i Bogense. Som det fremgår af oversigten over kildematerialet si. 
259 ff. har ovennævnte organiseret en omfattende indsamling af materiale med 
beskrivelse af diverse erhverv, virksomheder, institutioner, sammenslutninger 
og foreninger, og skønsmæssigt har omkring 100 personer været involveret i 
tilvejebringelse af det stof, der ligger til grund for nærværende bind.

Pladsen tillader ikke, at materialet offentliggøres i sin helhed. Vi har redige
ret stoffet og foretaget en rimelig vægtning, ligesom vi har formuleret de en
kelte afsnit i omtrentlig samme rækkefølge som i de to forudgående bind og 
derved sørget for en ensartet fremstilling i det samlede værk.

Selv om de enkelte bidrag ikke er udnyttet i det omfang, som bidragyderne 
måtte have forestillet sig, anses de alle for værende af historisk værdi, og efter 
endt redigering er de indgået i samlingen på Lokalhistorisk Arkiv i Bogense, 
hvor de opbevares med mulighed for udnyttelse i andre sammenhænge.

Vi har hos alle, vi har samarbejdet med ved udarbejdelsen af nærværende 
bind, mødt interesse og velvilje, og vi takker for den hjælp, hver især har ydet.
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Uden denne indsats fra de mange meddelere var udviklingen på de respektive 
områder ikke blevet beskrevet så indgående, som tilfældet er. Illustrationsmate
rialet er i det væsentlige stillet til rådighed af Lokalhistorisk Arkiv, BB-Film, 
Bogense, Område Avisen Nordfyn og vor kollega, adjunkt Børge Nommensen, 
der med henblik på nærværende beskrivelse af Bogense i vor tid i sommeren 
1987 har foretaget en række optagelser i byen og nærmeste omegn. Vi bringer 
alle en tak for deres imødekommenhed. - Vor tak gælder fortsat Rotarys bogud
valg, der på enhver måde har støttet os i tilrettelæggelsen af nærværende byhi
storie.

Oprindelig var det meningen at lade indgå erindringsstof, men da beskrivel
sen af de respektive områder til fulde fylder dette bind, er der truffet beslutning 
om at publicere forhåndenværende erindringsstof i et særskilt bind. En halv 
snes personer har fulgt opfordringen til i skriftlig form at skildre livet, som det 
har formet sig i Bogense gennem de år, de har haft tilknytning til byen, og et 
tilsvarende antal ældre bogensere har indtalt deres erindringer på bånd. Disse 
artikler og interviews vil danne grundlag for nævnte bog, der vil udkomme ved 
juletid 1988.

Vi vil endnu engang benytte lejligheden til at takke, fordi man i anledning af 
byjubilæet overlod det til os at skildre udviklingen gennem de 700 år, der er 
forløbet, siden kong Erik Men ved den 20. juli 1288 bekræftede byens privilegier. 
Ved offentliggørelsen af dette bind er der taget hul på jubilæumsårets mange 
aktiviteter, og vi vil for den jubilerende købstad og dens befolkning udtrykke 
håbet om, at de ønsker, der er fremsat om fremtidig udvikling, vil komme til at 
gå i opfyldelse.

Dyrup og Næsby, januar 1988 Hans Hansen Hans Henrik Jacobsen
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Bogense under besættelsen
De, der i eftersommeren 1939 læste deres Bogense Avis, kunne ikke være i tvivl 
om, at en krig var forestående. Den 24. august lød en af avisens overskrifter 
»Klokken er 1 Minut i 12«, dagen efter »Hele Europa indstillet paa Krigen«. Den 
1. september stod der at læse hen over hele forsiden: »Krigslavinen ruller!«

En paniksituation udløste det dog ikke i Bogense. Livet i byen og ved havnen 
gik sin vante gang, og der var ikke tendens til hamstring.

Efterhånden som året skred frem, indførtes der dog forskellige indskrænk
ninger i dagligdagen. Belært af erfaringerne fra første verdenskrig havde man 
især opmærksomheden rettet mod energisituationen. Vinterkøreplanen havde 
færre tog end normalt, og bilisterne fik begrænset benzinforbruget ved indfø
relse af rationeringskort. Den 1. november 1939 indførtes der i Bogense ratione
ring på gas og elektricitet, men allerede i december afløstes rationeringen af en 
prisforhøjelse, som man formodede ville have samme virkning. Således steg gas 
fra 25 til 35 øre pr. kubikmeter, elektricitet fra 30 til 40 øre pr. kilowatttime. Med 
henblik på at spare på brændsel nedsattes der et kommunalt brændselsnævn, 
og Grundejerforeningen lod afholde foredrag med emnet »økonomisk fyring«.

Den 19. februar 1940 afholdtes der et nazimøde i Bogense, og det kom her til 
et sammenstød mellem nazisterne og kredsens kommunistiske kandidat. Mødet 
havde samlet mange deltagere, men de fleste var kommet af nysgerrighed. 
Hvor stor interessen var, når det kom til stykket, fremgik af et nazimøde, der 
blev afholdt senere på året. Ca. 30 deltog, og heraf var ifølge avisens referat kun 
nogle få stykker fra Bogense. Ved folketingsvalget i april året før havde DNSAP 
dog opnået 186 stemmer i Bogense-kredsen, deraf 21 i Bogense kommune. Ved 
valget i 1943 blev der afgivet 222 stemmer på partiet, deraf 31 i Bogense kom
mune.

Kl. 4.30 den 9. april 1940 fløj tyske maskiner over Bogense. Der kom 
hurtigt mennesker på gaden, og mange søgte ud til Kirkebakken. Flere af ma
skinerne fløj så lavt, at man kunne se hagekorsene, og så vidste man, at klokken 
var slået 12! Man var rystet, men tog det roligt - og gik som sædvanlig på ar
bejde!

Allerede samme dag blev der påbudt mørklægning. Man havde på forhånd 
truffet de fornødne foranstaltninger, og politimesteren kunne fra starten er
klære sig tilfreds. Med ét havde alt forvandlet sig: Om aftenen lå byen hen i 
mørke, og der hørtes ikke længere støj fra biler.
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Allerede den 12. april gik politimesteren i gang med at få etableret beskyttel
sesrum. Sådanne indrettedes på rådhuset, jernbanestationen, kommuneskolen, 
Teknisk Skole, sygehuset, byens hoteller og pengeinstitutter, slagteriet, køb
mandsgården på hjørnet af Adelgade og Østergade og i fiskehandlen på havnen, 
og efterhånden indrettedes der også beskyttelsesrum i en del privatejen
domme.

Besættelsen af Danmark medførte yderligere benzinrestriktioner og ind
skrænkninger i tog- og rutebiltrafik. Bilisterne måtte belave sig på overgang fra 
benzindrift til gasdrift, og endnu før der var givet tilladelse til brug af gasgene
ratorer, havde »Bdr. N. & Kr. Petersen« og »Nordfyns Maskinfabrik« fundet sam
men og var gået i gang med at forberede en produktion af gasgeneratorer. Tilla
delsen blev givet i begyndelsen af maj, og de to Bogense-firmaer fik hurtigt 
produktionen sat i gang.

En luftværnssirene blev opsat på vandtårnet, og allerede den 1. juli 1940 lød 
den første flyveralarm. Det skete kl. 1.30 om natten, men allerede efter en halv 
times forløb blev alarmen afblæst. En enkelt gang blev der blæst luftalarm i 
1941 og ligeledes i 1942, men derefter skete det hyppigere. Den 29. juli 1943 
oplevede man for første gang i Bogense, at der blev blæst luftalarm om dagen, 
og den 18. august og den 9. oktober skete det to gange i løbet af natten. I 1943 
måtte bogenserne ifølge avisen i beskyttelssesrum godt en halv snes gange, i de 
følgende år et betydeligt større antal gange, idet det registreredes som 72. gang, 
bogenserne måtte parere ordre, da der sidste gang blev blæst luftalarm om afte
nen den 3. maj 1945. Ikke mindst i februar 1944 oplevede man nogle urolige 
dage: Den 15. februar blev der blæst luftalarm 2 gange, den 20. februar 3 gange, 
den 24. februar 4 gange, og man undres ikke over, at myndighederne efter den 
sidste gang klagede over, at det efterhånden tog lidt lang tid for byens borgere 
at komme i beskyttelsesrummene. Borgernes reaktion er heller ikke uventet: 
Jamen hidtil var der jo ikke sket noget!

Også brændselssituationen var truende. Allerede i april 1940 lejede Bogense 
kommune 30 tdr. land i Fogense Enge til tørveskæring, og senere købte man en 
mose til formålet. I 1941 vedtoges en produktion på 3 miil. tørv i løbet af som
meren, og fra maj var der en halv snes mand beskæftiget med tørveskæring. 
Æltemaskinen kunne klare 4.000 tørv i timen, og efterhånden nåede man op på 
en daglig produktion på 50.000 tørv. Da sæsonen var omme, havde man i Bo
gense 220 tons tørv i beredskab, og der var ikke udsigt til tørvemangel forelø
big. - De følgende år fortsatte produktionen af »kommunetørv«, og da der i 1944 
installeredes nyt maskinanlæg, øgedes produktionen til godt 4 miil. tørv. Det 
kommunale brændselsnævn gjorde gennem krigsårene en god indsats, og man 
skulle helt frem til januar 1945, før det forlød, at det var ved at begynde at knibe 
med tørvene.
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Også med gas- og elektricitetsforsyning blev der problemer. 11942 måtte gas
forbruget skæres 25% ned, og i september 1943 trådte en elektricitetsratione
ring i kraft. Også på dette område øgedes problemerne kraftigt mod krigens 
slutning. Fra 1. februar 1945 reguleredes forbruget af gas og elektricitet efter 
husholdningernes størrelse; eksempelvis måtte en husstand på 4 personer 
bruge 5 kubikmeter gas og 12 kilowatttimer elektricitet om måneden. Som i 
andre forhold respekterede bogenserne de påbudte restriktioner, og allerede i 
slutningen af februar kunne man konstatere, at gas- og elektricitetsforbruget 
var faldet betydeligt. Senere måtte der yderligere skæres ned på forbruget: 
»Gasrationen vil blive skaaret ned med yderligere 17%, saaledes at man kommer 
ned paa det halve af Forbruget før 1. Februar. Den nye Gastildeling træder i 
Kraft 15. April og vil betyde endnu flere graa Haar i Hovedet paa de bogensiske 
Husmødre, der i Forvejen kun har 5 Kubikmeter Gas pr. Husstand« (Bogense 
Avis 6. april 1945).

Selv om befrielsen kom, var problemerne ikke løst. I sommeren 1945 blev der 
skåret 5,6 miil. tørv i Fogense, og et fyrings- og elektricitetsforbud, man havde 
set sig nødsaget til at indføre, hævedes først den 2. oktober.

Også rutebil- og jernbanedrift måtte begrænses. På grund af mangel på 
gummi måtte rutebilkørslen skæres voldsomt ned, da sommerkøreplanen 
trådte i kraft den 1. april 1942, og banerne måtte allerede fra de første krigsår 
begrænse sig til 4-5 daglige afgange, hvilket var en halvering i forhold til den 
normale drift. - Fra april 1944 kørtes på rutebilruten Bogense-Odense stræknin
gen Bogense-Søndersø kun 3 gange om ugen, senere kun 1 gang om ugen. Ru
ten Bogense-Nørreby kørtes kun 2 gange om ugen, og i april 1945 måtte ruten 
Bogense-Assens helt indstilles. Jernbanerne nåede til sidst helt ned på 3 daglige 
afgange.

Også på Nordfyn havde privatbilisterne på et tidligt tidspunkt måttet kapitu
lere, og det betød øget trafik for øvrige transportmidler. Mens Nordfynske Jern
bane og Nordvestfynske Jernbane i 1930’erne havde haft et voksende under
skud, havde de nu begge overskud (jvf.si. 141).

Også institutioner og virksomheder fik restriktioner på brændsel og elektri
citet at føle. Allerede den første krigsvinter måtte Bogense kirke begrænse sig til 
opvarmning hver anden søndag og nøjes med altergang de øvrige søndage. På 
skolen undlod man at opvarme gymnastiksal og særlokaler, og det følgende år 
forlængede man juleferien med en uge på grund af brændselsmangel. At der 
var såkaldt isvinter gjorde ikke situationen bedre. - Slagteriet måtte i 1944 gå 
over til halmfyring, og der anvendtes til formålet 1 ton halm om dagen. - Bio
grafen måtte i februar 1945 lukke tre dage om ugen, og en tid var det ikke 
muligt at få Bogense Avis trykt.

Hvad der ikke var påvirket af situationen var fremmedbesøget. Turisterne
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strømmede til som tidligere, og byens hoteller var fuldt belagt i højsæsonen. 
Også diverse møder og større arrangementer havde god tilslutning: Håndvær
kerforeningen lykkedes det fortsat at få gode teaterstykker til byen, og der var så 
godt som udsolgt hver gang. - På kong Christian X’s 70-års fødselsdag den 26. 
september 1940 deltog 500 i en kongefest på hotellet, og det var som en natio
nal fest i gamle dage. -1 december 1942 arrangerede Bogense Avis julevelgøren
hedskoncert under medvirken af kunstnere fra Odense Teater, og de 420 billet
ter blev hurtigt udsolgt. Arrangementet gentoges det følgende år, og billetterne 
blev simpelthen revet væk. - Den samme stemning kom til udtryk ved folke
tingsvalget den 23. marts 1943, hvor valgdeltagelsen i Bogense var så høj som 
94,6%.

Trangen til at mødes fandtes også hos de helt unge: I 1944 stiftedes Fritids
klubben, og den kunne til sine arrangementer samle op mod et par hundrede 
unge omkring konfirmationsalderen. Selv om det ikke var direkte formuleret, 
var formålet klart at styrke det nationale fællesskab blandt byens unge. Der blev 
holdt foredrag om bl.a. forsvaret og jødeproblemet, der blev læst værker af Kaj 
Munk, og under traveture søndag formiddag blev der sunget gode nationale 
sange.

Trangen til nationalt fællesskab gav sig specielt udslag i alsang, og en sådan 
fandt første gang sted i Strandanlægget den 21. august 1940. Bag arrangementet 
stod organist W. Børner-Nielsen, overlærer Th. Stenbjerg Jensen og lærer M. 
Talleruphus, og der blev sunget fædrelandssange som »Du danske Mand«, »Vort 
Modersmaal er dejligt«, »Danmark i tusind Aar«, »I Danmark er jeg født«, »Der 
er et yndigt Land«. Der blev talt af højskoleforstander Rasmus Nielsen, Særslev, 
der fortalte om den danske sangskat og bl.a. sagde: »Vi er Danske, og vi vil 
vedblive at være Danske«. Trods regnvejr deltog 1.000 mennesker i arrangemen
tet. Den 1. september var der igen alsang, og denne gang deltog 2.000 menne
sker. At netop sangen var samlende blev understreget på »Sangens Dag« i Bo
gense i september 1941, idet arrangementet havde samlet 1.800 mennesker.

Hvad der også var god tilslutning til var de arrangementer, som DKB (Danske 
Kvinders Beredskab) stod bag. Der blev holdt oplysningsmøder og afholdt kur
ser fra krigens start, og efterhånden kunne der registreres 400 medlemmer på 
Nordfyn! En stor del af dem deltog i 1941 i et møde på Gyldensteen, hvor forfat
terinden Karen Blixen holdt foredrag. -11941 dannedes på initiativ af driftsbe
styrer Th. Andersen »Bogense Luftvæmskreds«, og der holdtes med jævne mel
lemrum luftværnsøvelser. Kredsen, hvis formand var lærer M. Talleruphus, 
var ret aktiv, og den blev fremhævet som en af de bedst organiserede på Fyn. -1 
1941 etableredes der en husvagtordning i Bogense. Til formålet var udset 75 af 
byens borgere, der bl.a. skulle have uddannelse i slukningstjeneste, og hver 
havde opsynet med 6-7 ejendomme. Hus vagterne fik hen ad vejen pålagt for-
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Efter at politiet var opløst, oprettedes der et kommunalt vagtværn. Som det fremgår, bar dets med
lemmer en slags uniform. Leder var havnefoged Osvald Olsen, der ses som nr. 2 fra venstre i forreste 
række.

skellige mindre opgaver, men kom aldrig for alvor til at træde i funktion. - I 
1944 blev der udarbejdet en evakueringsplan for Bogense, og samtidig etable
redes der en såkaldt social tjeneste med 90 frivillige hjælpere. I tilfælde af bom
bardement eller evakuering skulle skolen være opsamlingssted, og folkebespis- 
ning skulle i påkommende tilfælde foregå på skolen og på byens hoteller med 
mulighed for at inddrage byens restauranter. I månederne, der fulgte, uddanne
des mandskabet i social- og evakuerings tjeneste, og der blev arbejdet med sik
ringsplaner indtil krigens sidste dage. - Til yderligere sikring bevilgedes der 
penge til opførelse af 8 underjordiske bunkers.

I modsætning til visse andre steder synes lovløsheden ikke at have været 
fremherskende i Bogense i besættelsesårene. Når der blev advaret mod ham
string, rettede størstedelen af borgerne sig derefter, og vi skal frem til spærreti
den i eftersommeren 1943, før en halv snes borgere blev noteret for at færdes 
ulovligt på gaderne. Dette år var overalt forbundet med uroligheder, og der 
kunne da også i Bogense noteres en mærkbar stigning i kriminaliteten. Som 
helhed var der dog ingen grund til at klage over borgernes adfærd. Ifølge oplys-
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ninger fra kriminalpolitiet blev der ikke svindlet ret meget med rationerings
kort, og der var heller ingen udpræget sortbørshandel. Helt slap man selvfølge
lig ikke. Ved retten i Bogense blev der således den 14. september 1944 afsagt 7 
domme for sortbørshandel med spiritus, cigaretter og rationeringskort. At der 
fulgte en række retssager i krigens kølvand er en anden sag.

For at hindre, at lovløsheden skulle brede sig, efter at politiet var ophørt med 
at fungere, oprettedes der i Bogense i oktober 1944 et kommunalt vagtværn. 
Værnets medlemmer skulle under havnefoged Osvald Olsens ledelse holde 
vagt ved rådhuset og patruljere i gaderne. Den første aften afsløredes en per
son, der var ved at forgribe sig på gasværkets koksbeholdning, og i den følgende 
tid blev der afsløret en del mindre tyverier. - Legitimationskort var påbudt fra 1. 
august 1944, og i måneden forinden udstedtes der på kæmnerkontoret ca. 50 
om dagen.

Den nordfynske befolkning synes i det store og hele at have affundet sig med 
situationen. I krigens sidste år hørtes der meget om bombninger i Odense og 
sabotage på strækningen Nyborg-Odense-Middelfart, men med sin afsides be
liggenhed gik Bogense så godt som ram forbi. 11943 opførte besættelsesmagten 
på et 70 tdr. land stort areal ved Skovby et fuldt udbygget radaranlæg, og det 
betjentes af ca. 250 tyske soldater, hvortil kom ca. 100 kvinder, der varetog pas
ningen af telefonudstyr m.v. Indkvarteringen af de mange tyskere forårsagede 
en del gener i Skovby og nærmeste omegn, og en enkelt gang var der optræk til 
ballade i Bogense, da en flok fra lejren gik og skød med skarpt på byens gader.

I Bogense havde der befundet sig tyskere fra krigens start. Allerede den 11. 
april 1940 tog en oberleutnant fra den tyske værnemagt og 10 menige soldater 
ophold på Bogense Hotel, og de udskiftedes med godt et års mellemrum frem 
til udgangen af 1944. Som opgave havde de at betjene en lyttepost på rådhuset 
samt patruljere ved havnen og ved banen. Sammenstød mellem den lokale be
folkning og det tyske vagtmandskab i de første krigsår fremgår ikke af de fore
liggende beretninger.

Som det vil fremgå af det følgende afsnit, dannedes der også i Bogense en 
modstandsgruppe, og den begyndte så småt at gøre sig gældende i sommeren 
1942.1 de fleste tilfælde drejede det sig om ødelæggelse af tysk materiel, kabel
overskæringer, rudeknusninger og forskellige former for brandstiftelse, rettet 
mod danskere, der sympatiserede med værnemagten (jvf. si. 27 ff.). Efter at 
gruppen var kommet i besiddelse af engelsk sprængstof, saboteredes den 29. 
juli 1943 et mekanikerværksted i Hårslev, hvorved en række af værnemagtens 
motorkøretøjer indebrændte. Den næste aktion blev rettet mod Schous Sæbe
hus, hvis kvindelige bestyrer handlede med tyskerne i et større omfang, end 
man brød sig om. Forretningen havde til huse i den del af Bogense Hotel, der 
vendte ud mod Adelgade, og det gik ud over de nærliggende ejendommes ru-
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der, da modstandsfolkene sent om aftenen lørdag den 21. august 1943 sprængte 
sæbehuset i luften.

I Odense havde situationen været spændt de forudgående dage, og den 18. 
august var der erklæret generalstrejke. Episoden, der her er berettet, kom til at 
danne optakt til en tilsvarende strejke i Bogense:

Ved eksplosionen løftede gulvet sig, og alle ruder i hotellet blev blæst ind. De 
tyske soldater, der var indkvarteret på første sal, sprang op og løb til en seng, 
hvor de ved siden af en sovende kammerat havde lagt deres våben og udrust
ning, da de tidligere på aftenen var kommet fra vagttjeneste på rådhuset. Efter 
at de havde forladt værelset, var den sovende kammerat vågnet og havde lagt 
våben og udrustning ned under sengen, hvorefter han havde lagt sig til at sove 
videre. Da de chokerede soldater efter eksplosionen vendte tilbage til stedet, 
fandt de hverken våben eller udrustning, og der gik panik i dem. En feldwebel 
styrtede omgående til telefonen og udbad sig hjælp fra lejren i Skovby. Da en 
bombe, der lå på gaden, et øjeblik senere eksploderede, blev feltwebelen så 
nervøs, at han smed et par håndgranater - med det ulykkelige resultat, at en 
25-årig maskinarbejder fik foden revet af og 4 andre bogensere lettere såredes. 
Forstærkningen fra Skovby-lejren kom hurtigt til stede, og det udviklede sig til 
skyderi i gaderne. Mange bogensere var lokket ud i den lune augustaften, og 
flere af dem blev pryglet. Det lokale politi kunne ikke klare den kaotiske situa
tion, og der måtte tilkaldes assistance fra Odense. Først da den nåede frem, fik 
man tyskerne til at trække sig tilbage, og kl. 2. var der atter ro i gaderne.

Det var første gang, det var kommet til uroligheder i Bogense, og situationen 
var ophidset. Der lå glasskår på gader og fortove, og det lokkede mange menne
sker på gaden om søndagen. For at det ikke skulle komme til yderligere vold
somheder, lod politimesteren om eftermiddagen rundt omkring i byen opslå 
bekendtgørelse med opfordring til befolkningen om »indtrængende i egen In
teresse at udvise en rolig og besindig Optræden og at holde sig væk fra enhver 
Form for Sammenstimlen og Opløb, der fra nu af ikke ville blive taalt og var 
strafbar ifølge Politivedtægten«.

Mandag morgen nedlagde maskinarbejderne på en af byens største virksom
heder arbejdet, og de trak andre virksomheders arbejdere med sig. Butikkerne 
lukkede, og arbejdet lå stille overalt. Som reaktion på tyskernes optræden efter 
eksplosionen i sæbehuset var der i løbet af en halv time iværksat generalstrejke.

Kl. 13 afholdtes der på engen bag garveriet et møde, hvori omkring 1.000 
bogensere deltog. For ikke at blive tvunget til at gribe ind fandt borgmesteren 
på den udvej at gå til tandlæge! - Mødet forløb roligt med taler og sange, og 
resultatet blev nedsættelse af et strejkeudvalg, bestående af direktør Erik Dani- 
elsen og malermester Alfred Bay som repræsentanter for byens arbejdsgivere, 
købmand Holger Pedersen som repræsentant for de handlende, Chr. Thomsen
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Sent om aftenen den 21. august 1943 
sprængte modstandsfolk Schous Sæbehus i 
Adelgade i luften. Forretningens bestyrer 
drev vidtgående handel med tyskerne, og 
det sympatiserede man ikke med! Søndag 
morgen var mange på gaden for at tage 
skaderne i øjesyn. - Episoden kom til at 
danne optakt til de følgende dages general
strejke.
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som repræsentant for avlsbrugerne, Chr. Jacobsen som repræsentant for fi
skerne og vejmand Henrik Jensen og snedker Magnus Madsen som repræsen
tanter for byens arbejdere. Flere af dem var medlemmer af byrådet.

Udvalget indrettede kvarter på garveriets kontor og udarbejdede i løbet af 
eftermiddagen forslag til en resolution, hvori der protesteredes mod tyskernes 
overfald på fredelige borgere med lemlæstelse til følge og fremsattes krav om, at 
tyske soldater ikke måtte færdes på byens gader efter kl. 19, og at de iøvrigt - 
bortset fra vagten i rådhustårnet - skulle færdes ubevæbnet. Et sådant krav var 
nok urealistisk, men presset af stemningen tiltrådte byrådet samme aften reso
lutionen.

Det kom ikke til yderligere sammenstød. Tyskerne fra Skovby-lejren viste sig 
ikke, og alt, hvad der skete, var, at et par tyskerpiger blev klippet og en rude hos 
en gestaposympatisør knust.

Tirsdag morgen blev det kendt, at arbejdet var genoptaget i Odense. Onsdag 
indkaldte Arbejdernes Fællesorganisations forretningsudvalg til ekstraordi
nært møde i Fredskoven, og her blev det vedtaget, at arbejdet skulle genoptages 
i fuldt omfang fra torsdag morgen, hvilket blev bekendtgjort ved, at byens trom
meslager kl. 18 gik rundt i byens gader og forkyndte, at strejken var slut.

Generalstrejken havde varet i 3 dage, og den var forløbet stille og roligt. Vej
ret havde været dejligt, og mange havde benyttet lejligheden til at aflægge et 
besøg i søbadet, hvilket for en gangs skyld var gratis, eftersom også bademeste
ren var blandt de strejkende! Kolonihaven fik en ekstra omgang, og torsdag gik 
alle igen på arbejde.

Også i Odense, Kerteminde, Svendborg, Fåborg og Assens havde der været 
strejker, og i det samlede billede indtog Svendborg og Bogense den særstilling, 
at en sabotagehandling begge steder havde været med til at udvirke strejken.

En følge af urolighederne var indførelse af spærretid. Ingen måtte færdes på 
gaderne efter kl. 22, og det blev som nævnt stort set respekteret. En teaterfore
stilling, som Håndværkerforeningen havde arrangeret, blev rykket frem til kl. 
18.15, så at alle kunne nå at komme hjem i rette tid. - Efter at have varet i 5 uger 
ophævedes spærretiden den 6. oktober.

To bogensere mistede livet som følge af uroligheder under krigen: Under 
kampene den 29. august 1943 dræbtes den 20-årige matelev Ove Kai Rasmus
sen, søn af afdøde mekaniker Henry Rasmussen, Bogense, og i begyndelsen af 
oktober 1944 blev skibstømrersvend Roman Hansen, søn af frisør Aage Hansen, 
Bogense, dræbt af kugler fra en flyvemaskine, da han i en hyrevogn kørte ved 
Skovby Sand; han var på vej til Middelfart for at hente nogle papirer, idet han 
havde fået hyre og hurtigt skulle være klar til afgang. Under stor deltagelse 
begravedes han fra Bogense kirke den 8. oktober.

I det sidste halve år af krigen kom der flere tyske soldater og endvidere tyske
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flygtninge til Bogense: Den 1. december 1944 ankom en større deling tyske sol
dater, bestående af 10 officerer og 70 menige, der havde udgjort en del af gene
ral Rommels tropper i Afrika. De blev indkvarteret på hotellet, officererne på 
gæsteværelserne, de menige i salen, hvor de lavede en slags køjesenge, som 
sømmedes fast til gulvet. Desuden opsatte de en ovn, og som brændsel anvend
tes en del af hotellets stole. Mens officererne betalte for deres måltider på hotel
let, fik de menige leveret mad fra et feltkøkken, som var indrettet i »Arken«. 
-Efter at hotelejeren var blevet indlagt på sygehuset som følge af et hjertean
fald, overtog hans datter ledelsen af hotellet, og det gav tyskerne den opfattelse, 
at de kunne te sig, som de havde lyst. Hun fik dog de værste spektakler stoppet 
og fik tyskerne gjort klart, at det ikke var noget bordel, de var havnet på!

Udover Bogense Hotel var af værnemagten Afholdshotellet beslaglagt i 3 pe
rioder af tilsammen 17 måneders varighed, men i praksis kunne hotellet ikke 
benyttes i de mellemliggende perioder, eftersom de indkvarterede beholdt nøg
lerne til værelserne, når de forlod hotellet i længere tid. Derudover var en kor
tere tid beslaglagt et pakrum og en lagerbygning ved havnen, tilhørende hen
holdsvis G. V. Larsens Efterfølger og Bogense Trælasthandel. Fra 1. december 
1944 benyttedes Bogense Strandanlæg som parkeringsplads, og det var ret så 
misligholdt, da værnemagten forlod byen.

Ved Gyldensteen blev der i november 1944 beslaglagt et areal på ca. 90 tdr. 
agerjord og 50 tdr. land skov, beliggende syd for landevejen, med henblik på 
anlæg af flyveplads, beregnet for mindre maskiner. Indtil marts 1945 var 20-30 
tyskere beskæftiget på området, hvoraf en del planeredes med grus og tilsåedes 
med græs. Yderligere blev der i den nærliggende skov anlagt en række flyver
skjul og opført et par vagttårne. - Kun en enkelt maskine landede på pladsen, og 
det skete kort tid, før tyskerne forlod stedet.

Ca. 200 tyske flygtninge ankom til Bogense den 12. april 1945, og de indkvar
teredes på Bogense skole, der måtte henlægge undervisningen til lokaler andre 
steder i byen (j vf. si. 158). Indkvarteringen af tyske flygtninge var en ny situation 
for byen, og det var nok grunden til, at Bogense Avis udviste en vis forsigtighed 
og nøjedes med at meddele sine læsere, at skolen var taget i brug til andet 
formål! - Senere må der yderligere være kommet flygtninge til Bogense, efter
som der i juli måned boede ialt 350 flygtninge på skolen.

Da fredsbudskabet lød den 4. maj om aftenen, bredte der sig med lynets hast 
en stemning af højtid og begejstret glæde. Mange søgte til kirken, hvor pastor 
Rasmussen holdt en kort andagt, og siden fejredes på gader og i hjem det glæ
delige budskab. Undtagelsesvis afbrød byrådet sit ordinære møde for at tage del 
i festlighederne.

Fra tidligt om morgenen lørdag den 5. maj var byen flagsmykket, og som 
andre steder ringedes der en time med kirkeklokkerne. Da byrådet om efter-
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Til

Befolkningen
i Bogense.

Danmark er frit. Efter 5 Aars Besættelse, Savn og Lidelse, er vi atter Herrer 

i vort eget Hus. Det er i Dag en national Festdag og Fridag, og man for

venter, at Arbejdsgiverne vil godtgøre Tab af Arbejdsfortjeneste.

Det er en Ærespligt for enhver at bidrage til, at Ro og Orden opretholdes. 

Modstandsstyrkerne, der er forsynet med blaat-rødt-hvidt Armbind, vil sørge for, 

at dette sker fyldest.

Læg ikke Frihedskæmperne Hindringer i Vejen ved Udførelsen af Deres Ar

bejde ved utidig Nysgerrighed og Demonstration.

Enhver Form for Selvjustits er forbudt!
Overlad alt til Modstandsstyrkerne.

Overfor Fjenden bør enhver iagttage en værdig Holdning, undgaa saavel Over

greb som det modsatte. Saaledes, som vi under Kampen var enige, fast og 

samlet i Augustdagene 1943, vil vi ogSaa i de kommende Dage følge Rege

ringens Opfordring.

En Tak til Befolkningen i Bogense for den glimrende Holdning, der er udvist 

under Besættelsens trange Aar.

Bogense, den 5. Mai 1945.

Danmarks Frihedsraads Lokalkomite for Odense 
og Modstandsstyrkerne i Bogense.

Danmarks Frihedsraads Lokalkomite for Odense og Modstandsstyrkerne i Bogense lod den 5. maj 
opsætte ovenstående plakat rundt omkring i Bogense for at mane til ro og orden midt i frihedsrusen.
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middagen trådte sammen for at fortsætte mødet fra aftenen i forvejen, holdt 
borgmesteren en tale, der blev transmitteret til pladsen foran rådhuset, hvor 
flere hundrede mennesker var samlet.

Om søndagen var der festgudstjeneste, og dagen sluttede med fakkeltog fra 
toldboden til rådhuset. Garveriets orkester, der gik i spidsen for optoget, spil
lede Frihedssangen, og efter at de mange mennesker havde taget opstilling på 
rådhuspladsen, blev der talt af borgmesteren og flere andre.

Samtidig begyndte frihedskæmperne deres aktivitet, og der fulgte i dagene 
efter befrielsen omkring 70 arrestationer af stikkere og værnemagere, der blev 
afhentet og anbragt i arresten eller på Teknisk Skole. Byens politibetjente havde 
endnu ikke overtaget deres arbejde, men de trådte til og var behjælpelige med 
arrestationer og afhøringer.

Mens dette stod på, kom det til en enkelt episode. Pludselig rullede en tysk 
militærbil ind i Bogense, og folk flygtede fra gaderne. Frihedskæmperne gik i 
stilling, men man kunne hurtigt ånde lettet op. Tyskerne skulle i »Hvide Kors«, 
hvor de en tid havde haft kvarter, hente nogle ting, som de havde glemt, og 
umiddelbart efter forsvandt de.

Mandag aften bød på en særlig oplevelse, for da blev tyskerpigerne klippet!
Den 10. maj kom englænderne til Bogense. To jeeps med engelske soldater 

- en major, en kaptajn og 3 menige - rullede ind i byen, og de fik en varm modta
gelse. I løbet af få minutter var alle på gaden. På byens vegne bød borgmesteren 
dem velkommen, og majoren takkede for den hyldest, de engelske tropper over
alt var blevet til del. Besøget blev kun kortvarigt, men på den korte tid, besøget 
varede, var der kommet så mange mennesker på gaden, at de to jeeps havde 
svært ved at passere.

Den 16. maj indledtes der retssag mod de arresterede, der alle - jvf. straffelo
vens §101 - var anklaget for at have »ydet Renden bistand med råd eller dåd«. De 
første 11, der fremstilledes, erkendte sig alle skyldige, og der blev afsagt fængs
lingskendelse for 4 uger. Af de 36, der indtil da var tilbageholdt, blev 6 løsladt. 
Forhørene fortsatte de følgende dage, og der foretoges yderligere nogle arresta
tioner. - Dommene faldt sidst på sommeren: 25 fik fra 2 til 5 års fængsel, mens 6 
CB’ere, der havde fratemiseret med flygtningene på skolen, fik fra 20 til 60 
dages fængsel. - Senere på året fulgte retsopgør mod to kvindelige stikkere, 
»Sølvkaninen« og »Den Gyldenblonde«, og de to fik hver 8 års fængsel. Deres 5 
medskyldige idømtes fængsel fra 8 måneder til 4 år. Også det følgende år blev 
der afsagt domme i en række sager mod folk, der havde tjent den tyske værne
magt. For adskillige gjaldt det, at de havde været medlemmer af DNSAP.

I maj 1945 vendte den 25-årige Otto Kruse hjem til Bogense efter ophold i 
tysk koncentrationslejr. Sammen med broderen og en kammerat var han blevet 
angivet for at have truet med at brænde Skovby-lejren af, og den 7. september
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1943 blev de taget af tyskerne og ført til Skovby-lejren og pryglet. Mens de to 
andre slap fri, førtes Otto Kruse til Tyskland, hvor der fulgte ophold i tugthus 
og arbejdslejr. - Også Willy Mørch Jensen, Ove Toft Hansen og Anker Jørgen
sen, der ved tysk krigsret var blevet idømt henholdsvis 15, 8 og 8 års fængsel for 
sabotage, vendte tilbage til Bogense.

Tyskerne, der havde opholdt sig i Bogense, forlod roligt og fredeligt deres 
kvarterer. Den 5. maj var der kun få tyskere tilbage på Bogense Hotel, og de 
troede, at deres sidste time var kommet, da en flok bevæbnede modstandsfolk 
kl. 6 om morgenen ringede på hotellets hoveddør. Det viste sig, at de ville have 
morgenmad efter at have været i aktion hele natten, og der skete ikke de skræk
slagne tyskere noget. For dem gjaldt det kun om at slippe væk, og de ænsede 
ikke, at værnemagten i havnen efterlod 130 tons cement til en værdi af 8.000 kr.

De østpreussiske flygtninge, der boede på Bogense skole og hidtil havde kun
net færdes frit i byen og selv gøre deres indkøb, fik efter befrielsen udgangsfor
bud. Der boede ca. 20 i hvert klasseværelse, hvor nogle sov i senge, andre på 
madrasser eller i halm. De bespistes fra et feltkøkken, der var oprettet på skolen, 
og som brændsel anvendtes resterne af »Arken«, der - for at undgå yderligere 
indkvartering - var afbrændt af nogle ungdommelige elementer samme forår.

I begyndelsen af september prøvede man at få skolen frigjort, idet indkvarte
ringen hindrede normal skolegang, men det lykkedes ikke. I midten af septem
ber rømmede englænderne Skovby-lejren, som de havde overtaget ved kapitu
lationen, og man gik i gang med at istandsætte de mange barakker med henblik 
på en mere varig indkvartering. Efterhånden som lejren blev indrettet til for
målet, overførtes der hertil flygtninge, der hidtil havde været indkvarteret i sko
ler, hoteller, forsamlingshuse og andre institutioner, der ønskede at genoptage 
normal virksomhed.

Da det var begrænset, hvor hurtigt Skovby-lejren kunne tage imod flygtnin
gene, afsendtes de flygtninge, der havde været indkvarteret i Bogense, til en 
nordjysk lejr, og de sidste afsendtes den 9. november. Ca. 20 blev tilbage for at 
rydde op, og de overførtes senere til lejren i Skovby. Da den stod færdig i marts 
1946, havde den plads til 1250 personer, og den tjente som internat for flygt
ninge indtil foråret 1947.

Efterhånden normaliseredes forholdene. Kort tid efter, at 135 modstandsfolk 
den 17. maj på rådhuspladsen havde holdt parade for Fyns-ledelsen, »hjem
sendtes« den del af gruppen, der havde hjemsted i omegnen, og delingen fra 
Bogense varetog alene vagttjenesten. - Den 1. august opløstes vagtværnet, efter
som politiet igen havde overtaget sin normale tjeneste.

Det var atter muligt at få dæk og benzin, og den 16. august indregistreredes 
der igen benzindrevne biler i Bogense. Sidst på året var det atter muligt at få 
kaffe, te og kakao, og kort tid før jul blev handel med disse varer frigivet. I piben
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kunne man nu også få rigtig tobak. Mange havde ikke villet give afkald på piben 
og havde under krigen selv dyrket tobak. I Bogense kommune var der registre
ret 30-35 tobaksavlere, i hele Skovby herred 8-900, og der avledes adskillige tons 
tobak om året. Mest kneb det med at få tøj, og her ophævedes rationeringen 
først året efter.

Teatersalen på hotellet havde været beslaglagt til indkvartering i krigens sid
ste år, og denne del af kulturlivet havde ligget stille. Igen var det Håndværker
foreningen, der tog initiativet, og den 17. september kunne bogenserne atter 
komme i teatret. Stykket, man lagde ud med, var Holbergs »Erasmus Montanus« 
med en sprælsk Henrik Malberg som Per Degn!

Efter juleferien var der atter normal skolegang. Efter at flygtningene i no
vember havde forladt Bogense skole, blev bygningerne istandsat, og sidste sko
ledag før jul kunne man ved en højtidelighed med taler af borgmester og for- 
mænd for skolekommission, skoleudvalg og lærerråd markere, at bygningerne 
atter stod klar til at tage imod skolens ca. 400 elever.

Livet gik igen sin vante gang. Kun et par dage i august 1943 havde Bogense 
været centrum for dramatiske begivenheder, og sammenlignet med andre byer 
havde de materielle skader været beskedne. Dagligdagen havde på mange må
der været vanskeliggjort som følge af restriktioner og rationeringer, men i det 
store og hele havde man affundet sig med forholdene.

Et lyspunkt havde været de økonomiske forhold. I lange tider havde Bogense 
været en kommune med en meget høj ligningsprocent, men i årene op til kri
gen havde man sørget for at begrænse de kommunale udgifter, og hvad det 
økonomiske angik, stod kommunen ved krigens udbrud noget bedre end blot 
nogle få år forinden. For borgernes vedkommende var der tale om pæne stig
ninger i indtægter og formue, og selv om skatteudskrivningen steg, kunne lig
ningsprocenten sættes ned, i 1943 fra 13,8 til 12,0, året efter fra 12,0 til 11,8f 
Tilsvarende fremgik det af pengeinstitutternes årsregnskaber, at kapitalen vok
sede.

Det gik mod lysere tider!
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National samling og modstandsbevægelse
En væsentlig forudsætning for modstandsbevægelsen, sådan som den kom til at 
udvikle sig, var den nationale stemning og den samhørighedsfølelse, der opbyg
gedes i de første år af besættelsen. Bevidstheden om at være dansk trådte krafti
gere frem end før, og det var en vigtig del af den psykologiske baggrund for 
modstandsbevægelsen, der nødvendigvis måtte have støtte i befolkningen for at 
kunne fungere.

Der kan ikke i begyndelsen af besættelsestiden spores nogen vilje til egentlig 
modstand mod besættelsesmagten, hverken i Bogense eller andre steder i lan
det. Men der var forskellige reaktioner, som var med til at lægge grunden til den 
senere aktive modstand. Den 10. april konstaterede Bogense Avis på forsiden, at 
»Nationen var rykket nærmere sammen«. »Fædrelandet kalder som aldrig før i 
Danmarkshistorien« hed det i en overskrift. Den triste stemning over byen og 
landet var dog noget grundlæggende i den første del af besættelsesperioden. 
Man var nærmest lamslået.

Stemningen fornemmes gennem et citat fra Bogense Avis den 16. april 1940. 
Under overskriften »Dansk Værdighed« hed det: »Smil du blot, hvis du kan i 
denne tunge Tid, og vær du blot nysgerrig, men lad ikke Smilet blive til et Grin 
og Nysgerrigheden til Paatrængenhed. For da mister du det sidste af den Vær
dighed, der, selv om du ikke ved det og ikke forstaar det, karakteriserer dig som 
en god dansk Mand eller Kvinde«.

Den grundlæggende holdning i Bogense Avis var i de første måneder af be
sættelsen, at »Ro, Pligtopfyldelse og Selvbeherskelse« var bydende nødvendig. 
Og befolkningen levede stort set op til dette krav; der forekom ikke nævnevær
dige udtryk for modstand mod besættelsesmagten i april og maj måned 1940.

Men i løbet af sommeren gjorde forskellige tendenser sig gældende. Emner 
som dansk kultur, nationale mærkedage og historiske traditioner kom oftere og 
oftere i centrum:

I august 1940 planlagde sangforeningerne i Bogense således en alsangsaften i 
Strandanlægget, og i de følgende dage fik dette arrangement fyldig omtale i 
Bogense Avis. Alle blev opfordret til at deltage. »Lad os vise, at vi ikke er bange 
for en vaad Trøje, naar det gælder om at vise vort danske Sindelag«, hed det i 
avisen. - Som nævnt samlede arrangementet, der afvikledes den 21. august, ca. 
1000 mennesker. Der blev sunget nationale sange (jvf. si. 12), og borgmester 
Fledelius holdt tale og sagde bl.a.: »Vi ønsker kun at leve vort eget Liv. Vi ønsker
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Fred med hele Verden. Den almene Dansker hader intet Folk. Saaledes er dansk 
Mentalitet.«

Bogenserne og de øvrige deltagere fra Nordfyn ønskede som mange andre 
danske at markere den nationale holdning gennem sangen og samtidig ud
trykke en afstandtagen til den tyske mentalitet og til tyskernes fremgangsmåder. 
I eftersommeren og det tidligere efterår 1940 var der mange alsangsstævner og 
sangerfester i det nordfynske område, hvorved der efterhånden udvikledes en 
større samhørighed og en stærkere følelse af fællesskab hos den lokale befolk
ning.

Kong Christian X’s 70-års fødselsdag den 26. september 1940 fik også en me
get fyldig omtale i den lokale presse. I anlægget i Bogense blev der plantet en 
kongeeg, og det ældste medlem i bestyrelsen for anlægget, isenkræmmer Ellef 
Hansen, holdt en tale for kongen og bad sluttelig forsamlingen udbringe et 
nifoldigt hurra for hans majestæt. Som tidligere nævnt blev der om aftenen 
holdt kongefest på hotellet.

Også hos ungdommen mærkedes en stærkere national holdning, og det gav 
sig i november 1940 udslag i oprettelse af en lokalafdeling af »Dansk Ungdoms 
Samvirke« i Bogense. Borgmester Fledelius ledede mødet den 19. november, 
hvor oprettelsen fandt sted, og han lagde vægt på at understrege, hvor vigtigt 
det var, at ungdommen forstod, at særinteresser måtte vige til fordel for en 
samling om den nationale og folkelige enhed. Den 26. november holdt DUS i 
Bogense konstituerende møde på Landmandshotellet, og overlærer Knudsen 
blev valgt til formand, medens lærer Pihlkjær blev kasserer.

Allerede den 12. januar 1941 arrangerede Bogense-afdelingen af DUS sit før
ste nationale møde på Bogense Hotel, hvor højskoleforstander Damgaard-Niel- 
sen, Ryslinge, talte over emnet »Danmark, et Rige og et Folk bliver til«; ved 
samme lejlighed vistes Wangels tone- og farvefilm »Danmark«. Bogense Avis 
havde en reportage fra arrangementet, og man skrev bl.a.: »Det første store 
Møde i »Dansk Ungdomssamvirke for Nordfyn« i Gaar blev paa én Gang en 
gribende og stærk Manifestation af, at ogsaa den nordfynske Ungdom staar 
samlet om de folkelige og nationale Værdier... Højt over Talerstolen tonede 
det danske Rigsvaaben frem, flankeret af rødhvide Vimpler. Efter Sangen »Jeg 
elsker de grønne Lunde« blev fem Faner fra de tilsluttede Ungdomsforeninger 
ført ind i Salen, samtidig med at Flagsangen blev spillet paa Højttaleranlægget. 
Under denne smukke Optakt til Mødet rejste den store Ungdomsskare sig spon
tant«. I Damgaard-Nielsens tale hed det: »Det, der har bevaret Danmark, er først 
og fremmest den danske Aand - et Folk lever ikke af Kød alene. Et Land kan 
besættes, et Rige kan gaa til Grunde, men et Folk kan ikke gaa til Grunde, om 
det saa maa savne sit Land gennem Aarhundreder. Den indre Front i Danmark 
kan ikke besættes af nogen ydre Magt. Det ved vi!«
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Her i vinteren 1941 kunne man samles i Bogense om dansk kultur og danske 
nationale værdier. Og i Damgaard-Nielsens formuleringer ligger sandsynligvis 
noget af kimen til den første egentlige modstand på lokalt plan. I hvert fald er 
det en kendsgerning, at mange af deltagerne i disse folkelige, nationale møder 
sidenhen blev aktive i den egentlige modstandsbevægelse.

Vinteren og foråret 1941 blev præget af flere og flere nationale møder og 
alsangsstævner. Pressen berettede åbenlyst om disse aktiviteter, ligesom omta
len af begivenhederne på krigsskuepladserne var forholdsvis fyldige.

Et-årsdagen for besættelsen blev markeret over hele Danmark den 9. april 
1941. Radioens programmer var den dag præget af national musik, sange og 
digte. I Bogense byråd skete der ved mødet den 8. april en række omkonstitue
ringer, hvor Socialdemokratiet i det brede samarbejdes ånd overgav en række 
poster som udvalgsformænd til medlemmer af oppositionen. »Det var«, udtalte 
borgmesteren, »et Led i de Bestræbelser, der paa alle Omraader og alle Steder 
kommer til Udtryk for at styrke det indre Samvirke«. Således styrkedes også i 
Bogense det nationale sammenhold på tværs af partiskel.

Folk samledes i disse år på mange forskellige måder. Den 7. juli 1941 var der 
således samaritterøvelse på Gyldensteen med deltagelse af 120 samaritter fra 
hele Nordfyn. Bagefter var der rundvisning i slotsparken og fællesspisning af 
medbragt mad. Lensgrevinde Bernstorff-Gyldensteen holdt tale, og man slut
tede med at synge »Der er et yndigt Land«. Man kan gisne om, hvilke kontakter 
der blev knyttet ved dette arrangement og ved mange andre tilsvarende rundt 
om på Nordfyn. Hvad har de uformelle samtaler drejet sig om? Der kan natur
ligvis ikke gives noget præcist svar på dette spørgsmål, men det er en kendsger
ning, at grev Carl Johan Bernstorff senere blev en af lederne i det lokale mod
standsarbejde. - »Danske Kvinders Beredskab« holdt flere møder på Gylden
steen og Harritslevgård. Den 22. august 1941 var der således 150 deltagere i et 
lottemøde på Harritslevgård, og få dage senere var 60 deltagere samlet til et 
lignende møde på Gyldensteen, hvor man drøftede forberedelser til en even
tuel evakueringssituation.

Alsangs- og algangsarrangementer prægede også denne sommer, og mange 
mennesker samledes ved disse lejligheder til sang, foredrag og motion. Også i 
1941 blev Christian X’s fødselsdag en national manifestation omkring kongen. 
Der blev flaget overalt i Bogense, og bogenserne havde dannebrogsflag og kon
geemblemer i knaphullerne. De fleste forretningsvinduer var pyntet med kon
geportrætter og udsmykning i rødhvide farver.

I efteråret 1941 afviklede »Dansk Ungdoms Samvirke« en række foredrag 
med nationale emner, kulminerende med et møde på Bogense Hotel den 11. 
november, hvor professor Hal Koch talte for en stuvende fuld sal. Han indledte 
med at fortælle om dansk middelalderhistorie og vendte sig derefter til samti-
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den. Han manede til national samling og sluttede således: »Er der Aand, Vilje
styrke og Kraft i det danske Folk, afgøres Danmarks Skæbne ikke i en Stor
magtskrig, men bliver bestemt af os selv. Der kan komme en Dag, hvor der vil 
staa en stærk aandelig Kamp, og den stærkeste er den, der er Herre i sit eget 
Væsen og har Rødderne dybt i Jorden. Friheden i Danmark er ikke noget med 
den franske Revolution, men en gammel Arv helt fra de Tider, hvor Folket 
mødte paa Tinge, bød Loven og fældede Retten«.

Foredraget blev ifølge Bogense Avis hilst med kraftigt bifald. Og givet er det, 
at mange af deltagerne i dette og andre tilsvarende møder har oplevet en slags 
national vækkelse, som har givet dem ny styrke og inspiration i den svære tid.

I efteråret 1941 begyndte de første egentlige modstandsaktiviteter i Bogense 
og på Bogense-egnen. Det drejede sig i første omgang om forskellige mindre 
gruppers chikane over for folk, der havde forretningsmæssige forbindelser med 
tyskerne; i et enkelt tilfælde var der tale om tyveri af en lastbil fra et firma, som 
udførte transportopgaver for tyskerne. Men det er naturligvis i Bogense som 
andre steder svært at præcisere, hvornår den egentlige modstandsbevægelse 
begyndte, idet det også afhænger af, hvordan man definerer modstand. Var det 
f.eks. udtryk for modstand mod tyskerne, når Bogense Avis den 14. januar 1942 
havde en overskrift, der hed »Adolf i Røg og Flammer«? Det viste sig at være 
titlen på en svensk filmkomedie, der blev vist i biografen, men man kan natur
ligvis forestille sig, at en del avislæsere har gjort sig helt andre tanker ved synet 
af denne overskrift. Det er i dette tilfælde ikke muligt at afgøre, om avisen har 
været bevidst om de associationer, overskriften kunne medføre hos læseren.

Det er heller ikke muligt at kortlægge de forskellige spontane indfald hos 
enkeltpersoner, som på den ene eller anden måde har omsat sig i fornærmende 
og provokerende adfærd over for besættelsestropperne. Det må antages, at ek
sempler på sådan adfærd kan findes helt fra besættelsens allerførste tid.

Vi vil her begrænse os til at behandle helt bevidste handlinger, som havde til 
formål at skade tyskerne og deres besættelse af landet, og i det følgende vil 
vægten blive lagt på den egentlige organiserede modstandsbevægelse:

I løbet af sommeren 1942 begyndte en gruppe unge arbejdere i Bogense at 
etablere en organiseret sabotagebevægelse. I begyndelsen foregik det mest på 
individuel basis med ødelæggelser af besættelsesstyrkernes vejskilte og solda
ternes cykler, tyverier af våben og uniformsgenstande, rudeknusninger og ka
beloverskæringer. Man gennemførte ødelæggelser af tyskernes biler og tyske 
jernbanevogne.

Politirapporter fra juni 1942 til juli 1943 fortæller om sabotagens omfang på 
denne tid:
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30. juni: Tyveri af tysk værktøj.
2. august: Overklipning af tysk telefonledning.

29. august: Brandstiftelse mod tysk jernbanevogn.
3. november: Ødelæggelse af tyske vejskilte.

27. december: Brandstiftelse mod lastbil, der udfører transportopgave for ty
skerne.

5. februar: Ødelæggelse af tyske vejskilte.
16. februar: Brandstiftelse mod tysk automobil.
22. marts: Opsætning af plakater med opfordring til at stemme dansk 

ved folketingsvalget.
april: Udsendelse af sortlister over byens kollaboratører (»Svinetæl

ling«).
24. maj: Hjemmelavet bombe ødelægger forretningsrude i Østergade.

2. juni:
30. juni:

6. juli:

Brandstiftelse mod jernbanevogn med halm.
Brandstiftelse mod tojernbanevogne med hø.
Overklipning af tysk telefonledning.

9. juli: Tyveri af 18 par tyske militærstøvler.
10. juli: Brandstiftelse mod fiskeeksportørs garage.
16. juli: Ødelæggelse af forretningsrude i Østergade.

Et af gruppens medlemmer beretter om sabotagen den 10. juli 1943: »Efterhån
den blev vi dristigere. Vi havde erhvervet værktøj og en pistol, ganske vist uden 
ammunition, men vi mente os alligevel i stand til at rette et slag mod en lokal 
fiskeeksportør, der med lastbil kørte fisk til Tyskland og bl.a. havde radarmate
riel med retur til Skovby-lejren. En sommeraften besluttede vi os til at brænde 
en garage af med en bil af hans, og for ikke at blive set i nærheden, lånte vi en 
jolle på den anden side af havnen og roede i den over til gerningsstedet. Vor 
specialist i opbrydning af låse gik først i land og åbnede porten. Et par stykker 
blev stillet på vagt, mens resten skred til handling. Først fjernede vi et par 
dunke benzin, - det var jo kostbare varer og skulle gemmes til en anden gang. 
Desværre fandt et par fiskere dunkene, inden vi nåede at få dem fjernet, og 
meldte dette til politiet! Ak, ja! Da først det brændte lystigt, roede vi tilbage og 
sendte så båden til søs, men igen var uheldet ude. Den blev fundet af en fisker, 
og politiet fandt i den en mejsel, vi havde glemt. Nu begyndte de en rundgang 
hos smede og maskinfabrikker for at høre, om nogen savnede en mejsel, hvilket 
naturligvis vakte ustyrlig morskab i betragtning af, at den var tysk, stjålet fra 
tyskerne«.

En anden side af modstandsarbejdet havde også taget sin begyndelse i 1942, 
nærmere betegnet systematisk udgivelse af illegale blade eller afskrifter af så
danne. Bladene blev skrevet og mangfoldiggjort på kommunekontoret eller på
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politistationen i Bogense. Politibetjent Knud Andersen var en af hovedmæn- 
dene bag arbejdet med de illegale blade. Han var kommet til Bogense i 1942 for 
at gøre tjeneste ved politiet. Der var på det tidspunkt 7-8 betjente knyttet til 
stationen, og den udgjorde et forholdsvis sikkert sted for arbejdet med de ille
gale blade. Herom beretter Knud Andersen: »For mig var det en helt naturlig 
sag at gå ind i modstandsbevægelsen. Hvordan det egentlig begy ndte, husker 
jeg ikke, men jeg fik kontakt med nogle mennesker, der delte min opfattelse, og 
da jeg var betjent og havde patruljering i nattetimerne, var det forholdsvis 
nemt for mig at omdele de illegale blade, som vi dels selv fremstillede og dels 
modtog fra andre steder i landet«. - Om begyndelsen på denne virksomhed 
fortæller Knud Andersen videre: »I 1943 kom jeg i forbindelse med trykkeriar
bejder Oskar Vestergaard Larsen, kaldet Buster. Han havde sit arbejde på 
»Nordvestfyn«, og han var begyndt at duplikere illegale blade. Vi kom i samar
bejde, og kommunebogholder Lauridsen, som var gammel officer og en god 
dansk mand, gav tilladelse til, at vi om aftenen kunne benytte kommunens du
plikator til trykning af det lokale materiale. Meget praktisk var det, at jeg som 
politimand under mine natpatruljeringer kunne fordele bladene i de respek
tive brevsprækker. - En aften sidst på året 1943 var det slut med illegale blade. 
Omkring kl. 22 var jeg gået en runde, mens Oskar gjorde færdig. Da han kom 
ud fra kommunekontoret og ud på gangen, kom i det samme nogle tyske solda
ter ned ad trappen fra det lille tårn på rådhuset, hvor de havde vagt med hen
blik på flyvarsling. Oskar stak i løb, men han tabte i gangen en del af bladene. Vi 
mødtes senere på Gyldensteensvej, hvor jeg fik »historien« og bladene til omde
ling. Oskar forsvandt. Senere fik jeg at vide, at han var kommet til Sverige, hvor 
han iøvrigt bosatte sig. - Efter at Oskar var forsvundet, fik jeg bladene gemt og 
gik en tur op på Rådhuspladsen. Her mødte jeg 3-4 tyske soldater, som kunne 
meddele mig, at der havde været sabotører inde på rådhuset, hvor de sikkert 
havde lavet illegale blade. Tyskerne viste mig bladene, Oskar havde tabt. Jeg 
måtte give dem ret i, at det var farligt. Vi blev enige om at gå en runde i byen for 
at lede efter sabotørerne. Det gav »desværre« ikke noget resultat. Senere på 
natten gik jeg min sædvanlige rute og delte de trykte blade ud. Man hørte ikke 
fra tyskerne. Det er givet, at de »lokale« tyskere ikke har givet meddelelse videre 
til Gestapo. Tyskerne, der var stationeret i Bogense, var midaldrende og lede og 
kede af Hitlers krig«.

Tonen var absolut ikke blid i de illegale blade og tryksager. Nogle eksempler 
fra de lokale udgaver med titlen »Fri Mands Røst« skal anføres. I et nummer hed 
det under overskriften »Gabestokken«: »NN opkøber Varer for Værnemagten i 
Skovby og Bogense. Bl.a. har han tjent 10 kr. ved at skaffe dem en Manchet
skjorte, som Tyskerne selv forgæves havde forsøgt at købe. Vær med til at 
standse denne Judas’ smudsige Trafik. Nægt ham Deres Varer!« -1 samme num-
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mer omtales lokale danske nazister: »NN har ogsaa trukket sig tilbage (fra det 
nazistiske parti). Dette Nazi-Æsel er saa nervenedbrudt, at han ikke han taale, at 
Folk ser efter ham paa Gaden, uden at han farer op og truer med at slaa dem i 
Jorden, første Gang han møder dem alene. Typisk fladpandet, smalsporet 
Voldsnazist«.

Bladet bragte også »Den sorte Liste«, som indeholdt navne og adresser på 
bogensiske kvinder, der havde omgang med medlemmer af den tyske værne
magt. Disse kvinder blev konsekvent omtalt som »Tyskerhopper«, og en af dem 
fik i dette nummer en særlig grundig omtale: »Tyskerhoppen NN havde i Foraa- 
ret sin Hitlerhingst ude at grave sin Have. I Tiden der gik blev Haven ustandse
lig sat til med Ukrudt, ligegyldigt hvor tit der blev luget. Med en lille Omskriv
ning mindes man et gammelt Ordsprog: Hvor Ukrudt er, kommer Ukrudt til!«

Som tidligere omtalt blev der af modstandsfolk i marts 1943 opsat plakater 
med opfordring til at stemme dansk. Bogense Avis kunne efter valget berette 
om denne »ulovlige« valgpropaganda i byen, hvor ubesindige unge, som det 
hed, havde spredt ulovlig valgpropaganda og malet valgopråb på iøjnefaldende 
steder i byen. Politiet greb da også ind og arresterede 4 unge mennesker, og der 
blev indkaldt 7-8 mere til afhøring. Senere hentede man assistance fra teknisk 
afdeling i Odense med henblik på den nærmere udforskning af klatmaleriet, 
som det hed i avisens sprog.

Parallelt med den mere organiserede del af modstandsbevægelsen opererede 
også uorganiserede personer, som gennemførte forskellige uovervejede aktio
ner, der var ganske formålsløse og til dels skadelige for modstandsbevægelsens 
ry. Til denne kategori hører afbrændingen af »Arken« og sprængning af butiks
ruder, hvis indehavere måske nok havde rigelig forbindelse med den tyske vær
nemagt, men hvor disse aktioner ikke havde praktisk værdi og kun var med til 
at vække unødvendig ængstelse.

Fra april 1943 eksisterede der i Bogense en aktionsgruppe for modstandsar
bejdet. Den var kommet til verden efter en henvendelse fra premierløjtnant Ole 
Justesen til overlærer Knudsen, Bogense. Denne tog kontakt til politibetjent 
Knud Andersen, som havde gode forbindelser til terrænsportsfolk og spejdere. 
Knud Andersen blev en central skikkelse i opbygningen af aktionsgruppen. Der 
blev sidenhen dannet flere aktionsgrupper i landdistrikterne på Nordfyn.

Efterhånden skete der en vis arbejdsdeling blandt modstandsbevægelsens 
folk. Der blev organiseret opsamlingstjeneste og hjælp til nedstyrtede flyvere og 
andre. Man fandt egnede pladser for luftlandetropper og senere pladser, hvor 
våbenmodtagelser kunne finde sted. Nogle fik som hovedopgave at fremskaffe 
biler til brug for modstandsbevægelsen. Der blev givet instruktion i signaltjene
ste, og de tyske afdelingers kendemærker blev gennemgået. På mange forskel
lige måder forberedte man sig til et eventuelt opgør med tyskerne; således blev
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der på Nordfynske Jernbanes værksted fremstillet 36 stk. håndgranater med 
sprængstof, som man modtog fra en gruppe i Middelfart. Desuden rådede man 
på et tidligt tidspunkt over en 11 mm pistol til instruktionsformål.

I maj 1944 fik modstandsfolkene i Bogense forbindelse med grev Carl Johan 
Bernstorff på Gyldensteen (Jerstrup), som i april samme år havde dannet en 
gruppe efter henvendelse fra løjtnant i reserven Erik Stokkeby Christiansen, 
Odense. Det var en militært ledet gruppe, som ikke skulle foretage sabotage
handlinger el.lign., men kun holde sig i beredskab. Grev Bernstorff fandt ikke, 
at det var tilstrækkeligt, hvorfor han tog kontakt med modstandsbevægelsen i 
Bogense.

Det skal tilføjes, at hærens grupper også var repræsenteret i Bogense af kom
munebogholder Lauridsen, som senere af Fynsledelsen fik en anden placering, 
da sammenslutningen af hærens og modstandsbevægelsens grupper i Bo- 
gense-området var en realitet.

Den endelige organisering i Bogense skete med etableringen af en byledelse, 
bestående af politibetjent Knud Andersen, grev Carl Johan Bernstorff, forsik
ringsinspektør Erik Løvenborg Jensen, maskinarbejder Emanuel Jørgensen, 
overlærer Helge Knudsen (byleder) og dyrlæge Edgar Richardt. Aktionsleder 
var politibetjent Knud Andersen, og forbindelsen til Fynsledelsen blev vareta
get af denne sammen med overlærer Helge Knudsen.

Gennem de sidste besættelsesår var der en stadig tilgang til modstandsstyr
kerne, således at den samlede mandskabsstyrke i området i marts/april 1945 
udgjorde 156 mand, som var formeret i følgende 5 afdelinger:

1. deling: Grindløse med omegn
Delingsfører: skovfoged Max Adolf Rasmussen, Jerstrup Skov

2. deling:Jullerup, Skamby
Delingsfører: inspektør Gunnar Nielsen, Jullerup

3. deling: Stillebæk, Hårslev
Delingsfører: lensgreve Kresten F.A. Scheel, Rugård

4. deling: Bogense
Delingsfører: forsikringsinsp. Erik Løvenborg Jensen
senere afløst af: reservebetjent Svend Helge Hansen

5. deling: Bogense
Delingsfører: maskinsmed Edvard Jørgensen

Distriktets område omfattede også Varbjerg, Brenderup, Rugård, Vigerslev, Be
derslev og Egebjerggård.

Det vil ikke være muligt i denne sammenhæng at omtale alle modstandsbe
vægelsens aktioner i besættelsesårene, men nogle hovedtræk og eksempler på 
karakteristiske aktioner skal omtales.
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Modstandsbevægelsen i Bogense og omegn organiseredes af byledelsen, der etableredes i krigens 
sidste år. Forreste række fra venstre: dyrlæge Edgar Richardt, grev Carl Johan Bernstorff, forsikrings
inspektør Erik Løvenborg Jensen. Bageste række fra venstre: overlærer Helge Knudsen (byleder) 
politibetjent Knud Andersen (aktionsleder) og maskinarbejder Emanuel Jørgensen.

Som tidligere omtalt havde man et betydeligt samarbejde med modstands
folk fra Middelfart. Det var også tilfældet i 1944, hvor der blev »organiseret« en 
aktion mod politistationen og arresthuset i Bogense. Politibetjent Knud Ander
sen »tog imod« og havde lavet det forberedende arbejde. Fra arresten blev der 
jernet 60 rifler, 3 militærpistoler, 1 tromlerevolver, 2 Walther-pistoler og ca. 
1600 riffelpatroner. Arrestforvarer Carlsen blev »holdt op«, hvilket han var for
beredt på, og han spillede sin rolle ganske udmærket, også da det nogle måne
der senere blev opdaget, at våben og ammunition var væk. De^var tale om 
våben, som danskere efter krav fra den tyske værnemagt havde måttet aflevere. 
Tyskerne havde haft til hensigt på et tidspunkt at anvende disse våben. Nu blev 
de af modstandsbevægelsen gemt bort til brug i et eventuelt væbnet opgør med 
tyskerne. Det kan her tilføjes, at alle våbnene efter krigens afslutning blev afle
veret til politiet i Bogense, hvorfra de blev udleveret til de rette ejere.

Modstandsbevægelsens indsats i augustdagene 1943 er omtalt i anden forbin
delse (jvf. si. 14 f.). Tyskerne havde lagt mærke til sabotagen mod Schous Sæbe
hus; man havde noteret sig tilstedeværelsen af engelsk sprængstof i byen, og
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man havde bemærket sig politiets svigten og faktiske samarbejde med sabotø
rerne. Det førte til, at værnemagten efter den 29. august 1943 rejste kritik af 
politiets manglende evne og lyst til at opspore sabotørerne, og man truede poli
timesteren med afskedigelse og standret. Den tyske kritik blev dog afpareret af 
departementchefstyret.

En række karakteristiske aktioner fra sidste del af besættelsestiden skal næv
nes:

1944: august: For første gang stjæler modstandsbevægelsen benzin
fra Nordfynske Jernbanes lager på jernbaneterrænet i 
Bogense.

22. oktober: Fra vognmand Rasmus Ormhøjs garage i Hinde vad »lå
nes« en lastvogn, årgang 1939.

december: Der fjernes en lastvogn fra autoforhandler Alfred Sø
rensen, Hårslev. Lastvognen afleveres til grupperne i 
Middelfart.

28. december: Forsøg på sabotage mod tyske landgangsbåde i Bogense 
havn. Aktionen afblæses på grund af risikoen for byen.

1945: 2. februar: Sabotage mod fiskebil på Torvet i Bogense. Motoren 
knuses.

marts: Der hentes 2300 liter benzin fra Nordfynske Jernbanes 
lager.

marts: Et tysk depot af værktøj, tæpper, smør m.v. »afhentes« i 
Enggade, Bogense.

30. marts: Ødelæggelse af tysk vej tromle ved sprængning på 
Nordfynske Jernbanes terræn. Tromlen skulle have væ
ret benyttet af tyskerne på deres flyveplads ved Gylden- 
steen.

19. april: En Opel Kaptajn, tilhørende autoforhandler Alfred Sø
rensen, Hårslev, fjernes til brug for modstandsbevægel
sen i Bogense.

19. april: El-kabler og forskellige redskaber ødelægges i Fahnøes 
grusgrav i Tolsvad, hvorfra der blev kørt grus til tysker
nes anlægsarbejder.

22. april: Sabotage på Nordfynske Jernbanes skinnelegeme ved 
Harri tslev. (Der skete indberetning fra en jernbane
mand, der havde genkendt en af deltagerne; denne var 
siden ved at blive taget af tyskerne, hvorfor jernbane
manden fik »en kraftig irettesættelse« af modstandsbe
vægelsen).
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23. april: Der opsættes advarselsplakater, henvendt til danske ar-
bejdere, som er beskæftiget af tyskerne på flyvepladsen 
ved Gyldensteen og på den tyske lyttepost ved Ege- 
bjerggård.

Det kan tilføjes, at der alene i 1945 blev foretaget 15 sprængninger af skinnele
geme og sporskifter hos Nordfynske Jernbane på strækningen ipellem Kap- 
pendrup og Bogense.

En vigtig side af modstandsbevægelsens arbejde var våbenmodtagelserne, og 
her er anført følgende i perioden 1944-april 1945:

1. november: Modtagelse af 24 containere sammen med Odense-gruppe i 
Langesø.

31. december: Planlagt modtagelse på Hoffmansgave under kodeordet 
»Niels« afblæses, da det er nytårsaften og risiko for betydelig 
trafik på vejene.

6. januar: Planlagt modtagelse på Hoffmansgave mislykkes, idet flyet 
udebliver. Det menes at være nedskudt over Lillebælt.

9. februar: Planlagt modtagelse på Hoffmansgave mislykkes, idet flyet er 
styrtet i Gamborg Fjord.

21. februar: Modtagelse af 24 containere sammen med Otterup-gruppe på 
Hoffmansgave. 3 containere med faldskærme bliver hængende 
i træer. 7 mand bliver tilbage for at få dem ned, mens resten af 
mandskabet i 2 lastbiler kører de modtagne containere hjem. 
To træer må fældes for at få containerne fri. Arbejdet er først 
slut om morgenen kl. 6.

5. marts: Planlagt modtagelse under kodeordet »Hakon«. Mandskab er 
på pladsen. Flyet kommer, men må returnere, da der er givet 
signal til tysk jager, som befinder sig på pladsen. Fra den tyske 
maskine gives meddelelse til stationen i Skovby, hvorfra tyske 
soldater udsendes for at afspærre samtlige veje. Modstandsbe
vægelsens mandskab undslipper med nød og næppe. Således 
må en del modstandsfolk ved Gyldensteen efterlade deres cyk
ler og flygte ind over markerne for at undgå den tyske vejspær
ring.

12. april: Modtagelse af 24 containere, 1 pakke håndgranater og 3 pak
ker ammunition på Uggerslev Hede ved Bederslev under ko
deordet »Nora«. Modtagelsen vanskeliggøres, da alle contai
nere kastes langt fra den afmærkede plads i tæt krat og under-
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skov. Opsamlingen varer 1% time, og privatbiler med køretilla- 
delse må »holdes op« i dette tidsrum.

21. april: Modtagelse af 24 containere på Gyngstrup Mark ved Krogs
bølle under kodeordet »Frode«.

Der var under krigen ialt planlagt 8 nedkastninger, som involverede Bo- 
gense-grupperne. Heraf gennemførtes de 4 nedkastninger, og der blev modta
get ca. 13 tons våben, ammunition m.v.

De modtagne våben og sprængstoffer blev oplagret hos gårdejere og ejen
domsbesiddere i nærheden af Bogense. I denne sammenhæng spillede fhv. 
gårdejer Knud Knudsen og hustru, Jerstrup Skov, Vester Egense, en vigtig rolle. 
De var begge ældre mennesker omkring de 70, og de havde til stadighed store 
lagre af våben, ammunition og sprængstof liggende i kælderen. De tog altid 
situationen med uforstyrret ro. De havde det synspunkt, at med deres alder 
gjorde det ikke så meget, hvis de blev afsløret af tyskerne. De skulle jo alligevel 
dø inden for en overskuelig fremtid!

Modstandsbevægelsen havde også et godt samarbejde med læge Holm, Bo
gense, læge Knudsen, Jullerup, og læge Marquard, Gamby, så lægelig bistand 
kunne påregnes i nødstilfælde. Således kom læge Knudsen i funktion i forbin
delse med våbenmodtagelsen den 5. marts 1945, hvor der skete en mindre våde
skudsulykke, idet en maskinpistol gik af ved en kraftig rystelse af lastvognen og 
sårede to af deltagerne i aktionen. Begge blev behandlet hos læge Knudsen i 
Jullerup, idet lægen dog selv måtte afhente den ene af de sårede, som man 
havde måttet efterlade i en grøft.

Som organisator af transport- og forsynings  væsen arbejdede dyrlæge Edgar 
Richardt fra Bogense med hjælp fra senere autoforhandler Svend Hansen, Ty
rekrogen. Sidstnævnte foretog ligeledes de nødvendige reparationer af både 
person- og lastbiler, som alle efterhånden blev ændret fra gasgeneratordrift til 
benzindrift. Benzinen fik man som tidligere omtalt fra Nordfynske Jernbanes 
lagerbeholdning ved banegården i Bogense. Tyskerne var rent faktisk ikke op
mærksomme på eksistensen af dette lager. Efter befrielsen var Nordfynske Jern
bane taknemmelig for, at tyskerne ikke fik fat i den benzin, som var oplagret, og 
som modstandsbevægelsen fik stor gavn af.

De personbiler og lastvogne, som modstandsbevægelsen »lånte«, blev ofte 
skjult i skoven ved Jerstrup eller i store halmstakke på egnen. I Jerstrupskoven 
gennemførte modstandsbevægelsen også egentlige skydeøvelser. Det skete un
der ledelse af skovfoged Max Rasmussen, som havde fremstillet en »lydpotte«, 
så aktiviteterne kunne foregå uden at vække opmærksomhed. Støjdæmpningen 
var foretaget ved hjælp af en gammel mælkejunge, hvis bund var fjernet. Ved
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isoleringen af jungen kunne skydning med pistol, gevær og maskinpistol foregå, 
uden at det kunne høres uden for skoven.

Det kom ikke til direkte konfrontationer mellem de nordfynske modstands
folk og tyskerne. I de allersidste timer af besættelsen var det dog tæt på. Den 4. 
maj om aftenen kørte grev Carl Johan Bernstorff og biavler Carl Hansen, Vester 
Egense, i stor fart ad Slettens Landevej mod Bogense. Ud for den tyske militær
forlægning i Gyldensteens store lade væltede bilen. Der kom hurtigt bevæb
nede tyske soldater til stede, men det lykkedes Carl Hansen at flygte, selv om 
han havde fået et kraftigt slag i hovedet af en tysk geværkolbe. Imidlertid blev 
greven taget til fange og ført til militærforlægningen.

I ly af mørket slap Carl Hansen igennem til Bogense, hvor han underrettede 
byledelsen om episoden. Det blev omgående besluttet at kontakte den tyske 
kommandant, og man meddelte ham herefter, at hvis ikke grev Bernstorff blev 
løsladt inden næste morgen - den 5. maj kl. 8.00 - ville modstandsstyirkerne an
gribe forlægningen ved Gyldensteen. Bernstorff blev omgående løsladt uden 
kommentarer fra tysk side.

Der var ikke tale om en tom trussel, når man i maj 1945 truede den tyske 
kommandant med stormangreb. Fra den 11. maj 1945 foreligger følgende opgø
relse over våben, som modstandsstyrkerne i Bogense rådede over på dette tids
punkt: 3 stk. bazookaer med granater, 4 stk. maskingeværer med tilbehør, 79 stk. 
karabiner med tilbehør, 34 stk. maskinpistoler med magasiner, 13 stk. tromlepi
stoler, 6 stk. automatiske pistoler, 1 stk. tysk maskinpistol, 140 stk. Mills bomber 
(håndbomber) og 135 kg. sprængstof.

Det var således en veludrustet styrke, der den 5. maj overtog ansvaret for ro 
og orden i Bogense. »Modstandsbevægelsen traadt an« hed det i en overskrift i 
Bogense Avis den 5. maj 1945, og det hed videre: »Her som overalt i Landet 
traadte Modstandsbevægelsen an først paa Natten og viste sig som en stor Skare 
veldisciplinerede og veludrustede danske Mænd i alle Aldre, repræsenterende 
alle Afskygninger af Folket. - Modstandsbevægelsens Folk, der alle optraadte 
bevæbnet og med Armbind, har overtaget hele den danske Sikkerhedstjeneste, 
saavel politimæssigt som militært. - Navne og Antal skal ikke nævnes her, men 
saa meget skal siges, at de Modstandsstyrker, som i Nat var under Kommando 
alene i Bogense, talte mange Hundreder, og til de forskellige Opgaver, som 
disse danske Mænd har røgtet midt i Befrielsens Glædesrus, raades over et me
get stort Antal Biler, der Natten igennem har suset gennem Gaderne«. - Artik
len sluttede således: »Der kan allerede i denne aarie Morgen være Grund til ab 
hylde og prise disse danske Mænd, som stod rede, da Timen kom«.

Der var i Bogense som andre steder oprettet en lokalkomité for Danmarks 
Frihedsråd. Det var denne komité, der skulle sikre, at Frihedsrådets paroler og 
retningslinier blev fulgt i det lokale modstandsarbejde, og lokalkomitéen var
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Frihedskæmpere marcherer over Torvet i Bogense.

også ansvarlig for de arrestationer af landsforræddere og andre, som fandt sted 
umiddelbart efter befrielsen. Frihedsrådets lokalkomité i Bogense, som var 
dannet i 1944, bestod for øvrigt af sparekassebogholder Ejnar Kruse, cand. 
pharm. Erik Münster og mejeribestyrer Willemoes Rasmussen.

Der var hektisk aktivitet i Bogense i de første dage efter befrielsen. Mod
standsbevægelsen oprettede kommandocentral på rådhuset i det tidligere soci
alkontor. Herfra ledede man aktionerne mod landsforræddere, stikkere og vær
nemagere, som blev arresteret og bragt til rådhuset. Bogense Avis beskrev den 7. 
maj arrestationerne: »Frihedskæmperne kørte ud og vendte tilbage med de før 
saa hovne, nu saa ydmyge Væsner, Mennesker kan man ikke kalde dem, de til
hørte slet og ret Skidtbunken. Det var en »pragtfuld« Modtagelse, de fik paa 
Pladsen. Haans- og Skældsord fløj mod dem, og mærkeligt var det, at de, der før 
var mest høj kæftede, nu var paa Graadens Rand. Andre var mere haardkogte«.

I dagene frem til den 13. maj blev der i Bogense af modstandsbevægelsen 
interneret 70 personer, hvoraf de 44 blev løsladt i løbet af kort tid, mens resten 
blev overgivet til politiet. I praksis var det Ejnar Kruse og politifuldmægtig Giv- 
skov, som tog beslutningerne om arrestationerne ud fra det grundsynspunkt, at
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Modstandsbevægelsens medlemmer i aktivitet på pladsen foran rådhuset i Bogense, hvor der den 5. 
maj oprettedes kommandocentral. Mange af byens borgere var på gaden for at overvære, at stikkere 
og værnemagere blev arresteret og bragt til afhøring.

der skulle findes en moderat og retfærdig løsning. En del af arrestationerne 
måtte opfattes som beskyttelsesforanstaltninger over for folk, der ellers risike
rede lynchning af ophidsede medborgere. Herom vidner et eksempel fra den 
12. maj, hvor en situationsmelding fra modstandsbevægelsen i Bogense til Fyns- 
ledelsen beretter om et overfald i Søndersø, hvor 25 maskerede og bevæbnede 
mænd angreb en ejendom og gennembankede ejeren og dennes hustru, lige
som alle ruder og en del inventar blev ødelagt. Grunden til disse voldshandlin
ger var tilsyneladende, at datteren i huset havde haft en del med tyskerne at 
gøre. Man fandt hende skjult på loftet, og hun blev indsat i beskyttelsesarrest i 
Bogense, mens forældrene blev anbragt i en ejendom ved siden af, da de ikke 
turde opholde sig hjemme.

Korrespondancen mellem modstandsstyrkerne i Bogense og Fynsledelsen 
gennem sommeren 1945 afspejler de opgaver, som styrkerne tog sig af. Det var 
først og fremmest interneringerne, opretholdelse af ro og orden i området og 
forløbet af den tyske rømning og afmarch fra landet. Problemerne med de 
mange tyske flygtninge optog også modstandsbevægelsen. I juli 1945 var der
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De lokale modstandsfolk til appel på pladsen foran rådhuset i Bogense. (Avisbillede).

således indkvarteret ca. 350 tyske flygtninge på Bogense skole og ca. 100 i 
Skovby forsamlingshus. Af et brev til Fynsledelsen af 4. juli 1945 fremgår det, at 
der i Bogense var et stærkt ønske om hurtigst muligt at få skolen og forsam
lingshuset frigivet, så de kunne anvendes til deres egentlige formål.

Det tog sin tid, inden alle tyskere havde forladt området. Den 16. maj marche
rede 6.000 mand ad Rugaards Landevej mod Tyskland, men ikke alle tyskere 
havde lige travlt med at komme ud af landet. Den 23. maj hed det i en melding 
fra Fynsledelsen til modstandsstyrkerne i Bogense: »Vil gerne snarest af med 
Tyskerne i Skovby Lejren«. Men der skulle gå adskillige uger, før de forlod lej
ren, og den 10. juni anholdt modstandsstyrkerne 5 danske piger, der besøgte 
soldaterne i lejren; den ene af pigerne havde endog bragt fødevarer med til 
tyskerne. Endnu den 14. juni havde tyskerne ikke forladt lejren i Skovby, idet 
man afventede ankomsten af engelske specialtropper, som skulle overtage de 
kostbare tekniske anlæg, som lejren rummede. Hen på sommeren ankom eng
lænderne, og de blev i lejren indtil midten af september måned.

Modstandsbevægelsens korrespondance med Fynsledelsen vidner også om 
den store knaphed, der stadig var på flere vigtige varer. Således blev styrkernes 
benzinlager gjort op hver dag, og man begrænsede kørslen til det mest nødven
dige. Der var også fortsat store problemer med at skaffe bildæk til styrkernes 
køretøjer; da fabrikant Scheby og dyrlæge Richardt i juli 1945 skulle have nye 
dæk, måtte modstandsstyrkernes ledelse således argumentere kraftigt over for
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Fynsledelsen for at overbevise den om rimeligheden og nødvendigheden af 
disse dæk, idet både Schebys og Richardts bil havde været og fortsat blev an
vendt af modstandsbevægelsen.

Som opmuntring til styrkerne sendte Fynsledelsen ved flere lejligheder ciga
retter til omdeling blandt mandskabet. Eftersom tobak havde været en mangel
vare gennem flere år, lagde man naturligvis stor vægt på de begrænsede ratio
ner, der blev tildelt diskret. Den 3. juni 1945 sendte man således fra Bogense en 
rekvisition til Fynsledelsen med følgende ordlyd: »Da Mandskabsstyrken fejlag
tigt er opgivet til 46 Mand, har vi i Gaar som Følge deraf faaet udleveret 46 
Pakker Cigaretter, men da Styrken er paa ialt 49 Mand, bedes udleveret yderli
gere 3 Pakker Cigaretter«.

Overgangen til normale tider kom til at foregå roligt og stort set uden pro
blemer i Bogense. Den 12. maj 1945 skrev Bogense Avis i sin leder: »Vi undgik 
lykkeligt baade Bartholomæusnætter og -dage, og endda blev de uomgængelige 
Forholdsregler til en retfærdig Straf over Landsforrædere og Ugerningsmænd 
truffet til fulde. Modstandsbevægelsen har den største Del af Æren herfor. 
Derom kan alle være enige. Med en fast Organisation og en lige saa fast Disci
plin har Modstandsbevægelsen gjort sin store Indsats for at føre Friheden i sik
ker Havn«. - Senere i lederen kommer dog en vis skepsis til udtryk over for 
modstandsbevægelsens fortsatte aktivitet. Avisen skriver: »Man maa nemlig 
ikke glemme, at Modstandsbevægelsen ikke er opbygget til Varetagelse af Hver
dagens Arbejde, saa lidt som den er opbygget for at kunne røgte Samfundslivets 
offentlige Funktioner paa normal Vis, og endelig behøver den, der har et glø
dende patriotisk Hjerte, ikke ubetinget ogsaa at have Evnen til at kunne øve 
eller forstaa offentligt Virke i Almindelighed. Dette være ikke sagt til Forklej
nelse af Modstandsbevægelsens Folk, men udelukkende for at forskaane dem 
og alle os andre med for at faa afbleget de stolte Dage, vi har oplevet sammen«.

Normale tider var på vej. Allerede den 12. maj blev politiet genindsat og 
kunne varetage sine normale funktioner. Hele samfundsapparatet blev lang
somt normaliseret, og modstandsstyrkernes indsats kunne i løbet af sommeren 
efterhånden nedtrappes. Modstandsbevægelsen i Bogense og på Nordfyn havde 
gjort en betydelig indsats på linie med indsatsen i andre landsdele. Bevægelsen 
havde bidraget til opbygningen af sammenhold og danskhed på tværs af økono
miske og sociale skel. Alle grupper i befolkningen havde været repræsenteret i 
bevægelsen og var med til at give den en betydning, som rakte ud over de fem 
forbandede år.
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Kommunal udvikling
1930’erne havde rent økonomisk været drøje år for Bogense kommune. Store 
udgifter i forbindelse med anlæg af gasværk, vandværk og elektricitetsværk 
samt opførelse af ny skole og nyt rådhus i løbet af få årtier havde fået byens 
gæld til at vokse betydeligt, og det kunne selvfølgelig ikke undgå at få indfly
delse på ligningsprocenten. I begyndelsen af 1920’erne, hvor det sidste af de 
store anlæg afsluttedes, var byens gæld nået op på 1 mili., men ved øget skat
teudskrivning lykkedes det i løbet af 1920’erne og 1930’erne at få den halveret. 
Der blev fra alle sider vist vilje til at spare, og det var en væsentlig grund til, at 
Bogense kunne gå lysere tider i møde.

Ved byrådsvalget i 1933 fik socialdemokraterne flertal, og det medførte, at 
den hidtidige borgmester, redaktør Niels Fledelius både ved dette og det føl
gende byrådsvalg var sikret genvalg.

På grund af de urolige forhold som følge af krigen vedtog Folketinget i 1941 
at udskyde det ordinære kommunevalg, og først i maj 1943 kom borgerne til 
stemmeurnerne. I Bogense resulterede det i, at det socialdemokratiske styre 
blev brudt, og at de borgerlige partier valgte den radikale sparekassedirektør 
Georg Rasmussen som borgmester. Også posterne som første og anden vice
borgmester blev besat af de borgerlige partier med henholdsvis bogtrykker 
Carl Rasmussen og landsretssagfører H. Dela.

Ved valget i 1946 blev mandatfordelingen den samme: 5 mandater til social
demokraterne og 6 mandater til de borgerlige. Ud over de 4 gamle partier op
stillede det kommunistiske parti, og det opnåede 60 stemmer. Det blev med 
rette karakteriseret som stemmespild, thi havde der været indgået listeforbund 
mellem socialdemokraterne og kommunisterne, havde de 60 stemmer været 
nok til at sikre et mandat mere til socialdemokraterne og dermed genvalg af 
redaktør Fledelius som borgmester. Til gengæld var der indgået listeforbund 
mellem radikale, konservative og venstre, og sparekassedirektør Georg Rasmus
sen blev genvalgt uden modkandidat.

Det samme gentog sig ved valget i 1950. De borgerlige genvandt de 6 manda
ter - dog med den forskel, at de radikale, der ved valgene i 1943 og 1946 havde 
opnået henholdsvis 1 og 2 mandater, nu opnåede 3. Medvirkende hertil var det 
store antal personlige stemmer, som Georg Rasmussen opnåede. Selv om han 
var noget reserveret og ikke havde noget udpræget åbent forhold til befolknin
gen, var han agtet og respekteret, og de 11 år, han stod i spidsen for byens styre, 
er betegnet som en rolig periode for byen.
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Rådhuset, hvor den kommunale administation har haft til huse siden opførelsen i 1921. Gennem 
årene har bygningen tillige dannet rammen om politi- og retsvæsen. I 1973 blev politimester- og 
dommerembedet nedlagt, og hvor arresten tidligere havde til huse, er der indrettet lokaler til skatte
væsenet.

Georg Rasmussen (1895-1983) gjorde det til en tradition på byrådets vegne at 
fremsætte nogle nytårsudtalelser til Bogense Avis, og med tilfredsstillelse kon
staterede han hvert år, at der havde været så godt som fuld beskæftigelse og 
rimeligt gode økonomiske forhold for byen. I årene efter krigen var byens gæld 
nået ned på knap 400.000 kr., men i slutningen af 1940’erne og begyndelsen af 
1950’eme optoges der flere gange større lån med henblik på udvidelse af gas
værk, opførelse af vandværk og overgang fra jævnstrøm til vekselstrøm. Udgif
ter til veje og kloakering var stigende, og da Georg Rasmussen i 1954 fratrådte 
som borgmester, havde byen en gæld på 1,6 miil. kr. Til gengæld havde byen en 
nettoformue på 1,8 miil. kr. I det følgende år oversteg skatteudskrivningen mil
lionen.

Budgettet fik som regel en kortvarig og stilfærdig behandling, og der blev 
sjældent foretaget større ændringer. Med undtagelse af et enkelt år lå lignings- 
procenten mellem 10,2 og 10,8, hvilket var betydeligt lavere end i 1930’erne, 
men dog tilstrækkeligt til, at Bogense ifølge en opgørelse for 1950-51 lå som nr. 
17 af samtlige landets købstæder. Det blev accepteret af alle parter, og der var 
sjældent sager på dagsordenen, der gav anledning til større debat. Byrådsmø-
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derne, der afholdtes anden fredag i måneden, forløb stilfærdigt, og ofte afvikle
des de på kort tid. Eksempelvis kunne man i sommeren 1953 læse følgende i 
avisen: »Bogense Byråds møde i aftes var så kortvarigt, at man næsten ikke kan 
tale om et møde. Det hele varede kun 4 minutter«!

Belært af de stramme økonomiske forhold i 1930’erne sørgede man for, at 
der ikke påførtes regnskabet unødige udgifter. Eksempelvis drøftede man i 
1948, hvorvidt stadsingeniøren skulle have bevilget en midlertidig kontorassi
stance. Det drejede sig om et beløb på ialt 3.500 kr., men det blev ikke bevilget 
med den motivering, at det ville afføde »et hyl ude i byen«, såfremt der ansattes 
flere i den kommunale administration!

Af kommunale opgaver, der løstes i denne periode, kan nævnes en række: 
Opførelse af alderdomshjem i Bogense havde stået på ønskesedlen adskillige år 
før krigen, men nu realiseredes planen. I 1947 blev det vedtaget, at Bogense i 
samarbejde med omegnskommunerne skulle opføre et alderdomshjem med 30 
pladser, og »Solgården«, som det blev navngivet, stod klar til indvielse i januar 
1951 (jvf. si. 130 f.).

I slutningen af 1940’erne begyndte man at forberede overgang til veksel
strøm, der blev anset for tidens løsen, og der nedlagdes i de følgende år nye 
kabler og opførtes nye transformatorer. Tilslutningen til Fynsværket, hvori Bo
gense var interessent på linie med andre fynske købstæder, fulgte i 1953.

11949 fuldførtes en modernisering af gasværket, i 1959 opførelse af nyt vand
værk. Yderligere vedtog man at opføre rensningsanlæg med rørledning ud i 
vandet. 1. april 1950 trådte et offentligt renovationsvæsen i kraft. Søbadeanstal
ten flyttedes, idet det areal, hvorpå den hidtil havde ligget, skulle udnyttes til 
erhvervsformål, og i de følgende år toges der fat på omfattende reparationsar
bejder af havnemolerne. Opgaver, der trængte sig på, var udvidelse af sygehus 
og skole. Yderligere drøftede man en kloakeringsplan, idet man rundt omkring 
i byen ofte var udsat for oversvømmelse af kældre.

Bolignøden var ret stor, og i årene efter krigen blev der påbegyndt boligbyg
geri. I slutningen af 1940’erne opførte Boligselskabet af 1942 således 15 række
huse på Gyldensteensvej og Stegøvej, Andelsboligforeningen 13 rækkehuse på 
Mågeøvej. I 1952 opførte Andelsboligforeningen yderligere 9 huse på Mågeø- 
vej, i 1959 3 dobbelthuse på grunde mellem Lindø vej, Æbeløgade og Grønne
vej.

Ved byrådsvalget i 1954 fik socialdemokraterne atter flertallet, hvilket ikke 
mindst skyldtes, at daværende sparekassebogholder Ejnar Kruse, der hidtil 
havde beklædt posten som anden viceborgmester, opnåede et meget stort antal 
personlige stemmer. Da Georg Rasmussen havde ønsket at trække sig tilbage, og 
der skulle vælges ny borgmester, var det ret oplagt, at der blev peget på Ejnar 
Kruse (f. 1915), og han valgtes uden modkandidat. De radikale mistede to af de-
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Byens to borgmestre fra 1943 til kommunesammenlægningen i 1966: Til venstre sparekassedirektør 
Georg Rasmussen (1943-54), til højre sparekassebogholder Ejnar Kruse (1954-66).

res hidtidige mandater, og det blev socialdemokraterne og de konservative, der 
besatte posterne som første og anden viceborgmester med henholdsvis vej
mand Henrik Jensen og skoleinspektør Th.S. Jensen.

Ved valgene i 1958 og 1962 opnåede Socialdemokratiet henholdsvis 6 og 7 
mandater, og begge gange var det tæt på at opnå yderligere et mandat. Kruse 
fik begge gange et uhørt stort antal personlige stemmer, og han genvalgtes 
uden modkandikat. Han formåede at skabe et godt samarbejde mellem de to 
grupper i byrådssalen, og det er kendetegnende, at der i de 12 år, han beklædte 
borgmesterposten, så godt som aldrig foretoges afstemninger i byrådssalen. 
Undtagelsesvis skete det ved mødet i januar 1955, hvor socialdemokraterne 
fremsatte forslag om, at indtægter på under 1.500 kr., der hidtil havde haft et 
fradrag på 90%, helt skulle fritages for beskatning. Forslaget berørte 333 skat
teydere, hvoraf størsteparten var alders- og invaliderentenydere. Ialt drejede 
det sig om en reduktion af de årlige skatteindtægter på et par tusinde kroner, og 
en sådan kunne de borgerlige nok acceptere. Hvad man fandt risikabelt var, at 
20% af kommunens borgere ikke skulle betale skat, og af principielle grunde 
stemte de imod forslaget.

Det nye byråd med Ejnar Kruse i spidsen ønskede først og fremmest at konso
lidere byens økonomiske forhold, og med henblik herpå udarbejdedes der en
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5-årsplan for kommunale anlægsarbejder. Udgifter til veje og gader var fortsat 
stigende, og med de øgede krav til kloakering og renovation måtte der i 1954 
optages nyt lån på 400.000 kr. Gælden androg 1,9 miil. kr., og trods en stigning i 
ligningsprocenten fra 10,3 til 11,5 med højere skatteindtægter til følge kom 
regnskabet for 1954-55 til at udvise et underskud på 30.000 kr.

Også de følgende år måtte ligningsprocenten forhøjes, og i 1957 var den nået 
op på 12,3. Bogense lå klart over de øvrige fynske købstæder, hvis ligningspro
cent lå mellem 7,9 og 10,4, og det undrer ikke, at Bogense i 1950’erne var blandt 
de vanskeligt stillede købstæder, der modtog statstilskud.

5-årsplanen var udarbejdet på foranledning af Indenrigsministeriet, der øn
skede omfanget og rækkefølgen af kommende større anlægsarbejder præcise
ret, og det godkendte det resultat, som byrådet var nået frem til.

Hovedprincippet i planen var, at byens gæld ikke måtte forøges i perioden 
frem til 1960, og det lykkedes i løbet af få år at reducere gælden fra 2,1 miil. kr. 
til 1,6 miil. kr. samtidig med, at driftskapitalen voksede. Regnskabet var således 
præget af konsolidering og bedret likviditet, og selv om den forestående udvi
delse af sygehus og skole ville stille store krav til byens økonomi, så man fremti
den i møde med fortrøstning. Man håbede på bedre indtjeningsmuligheder, og 
udviklingen syntes da også at gå i den rigtige retning. Aktiviteter på byggeom
rådet medførte nær fuld beskæftigelse, og årene omkring 1960 blev fra byrådets 
side betragtet som tilfredsstillende. Det var da også optimisme, der i disse år 
prægede borgmesterens nytårskommentarer i avisen.

Hvor nødig man end ville , måtte man prioritere, og det blev sygehusbygge
riet, der kom i første række. Nok var der bitterhed over, at skoleudvidelsen 
måtte udsættes, men det stod helt klart, at økonomien ikke tillod, at begge op
gaver løstes samtidig, og det var et enigt byråd, der stod bag prioriteringen. - At 
man tog fat på sygehusbyggeriet, havde yderligere til følge, at man bremsede 
udbygningen af byens kloakering og udsatte den endelige overgang til veksel
strøm. Sygehusudvidelsen var projekteret til at koste 6,4 miil. kr., og følgelig var 
der ikke penge til løsning af andre større opgaver inden for den lagte 5-årsplan.

Bogense Sygehus var beregnet til et opland med 13.000 indbyggere, og hertil 
havde kapaciteten længe været for lille. Belægningen var stærkt stigende, og 
der måtte foretages en væsentlig forøgelse af kapaciteten. Selve byggeriet star
tede i marts 1957, og et fuldt moderne sygehus med 62 pladser kunne indvies 
den 22. april 1960. Men da havde der også været talt om nyt sygehus i Bogense i 
næsten 20 år! (jvf. si. 124 f.).

Der var foretaget licitation til en skoleudvidelse i 1954, men planerne blev 
allerede samme år stillet i bero, da der blev vedtaget begrænsning for offentlig 
anlægsvirksomhed. Ejnar Kruse var formand for skoleudvalget, og han gjorde i 
de følgende år en stor indsats for at få udvidelsen gennemført. Hvad han først
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Et nyt sygehus i Bogense blev taget i brug i 1960. Ovenstående billede stammer fra rejsegildet, og fra 
venstre ses borgmester Ejnar Kruse, arkitekt Salling Mortensen, ingeniør H.A. Hansen, stiftamtmand 
Jacob Højrup, amtsrådsmedlem, politiassistent J.C. Hansen, Jullerup, amtsrådsmedlem, gdr. Rasmus 
Hansen Rasmussen, Moderup, og overlæge Tage Bæk Kristensen. (Foto: Fyns Tidende).

og fremmest gjorde gældende over for myndighederne var pladsmangel: 1953 
havde skolen således 22 klasser, og de måtte dele de 17 klasselokaler, der var til 
rådighed. Som helhed arbejdede skolevæsenet under trange kår, og selv om der 
var udsigt til en nedgang i børnetallet, var en udvidelse af lokalekapaciteten 
nødvendig. 11958 havde skolen således 630 elever, og det var en stigning på ca. 
200 over en periode på 10 år. Hensynet til byens økonomi havde imidlertid 
bevirket, at der først blev taget fat på udvidelsen dette år, og den 13. august 1959 
kunne en ny fløj tages i brug. Antallet af både klasseværelser og faglokaler var 
forøget, og det var nu ikke længere nødvendigt at henvise klasser til at være 
vandreklasser (jvf. si. 159).

Dernæst kunne der tages fat på opgaver, man havde måttet udskyde på grund 
af de store anlægsudgifter til sygehus og skoleudvidelse. Efter etablering af 
ringledning omkring byen fortsattes omlægningen til vekselstrøm, og man gik i 
gang med den planlagte kloakering. Der blev anlagt ny campingplads (jvf. si. 
235) og opført nyt stadion (jvf. si. 229); der blev etableret ny gadebelysning i 
byens gamle hovedgader, og brostenene i Adelgade blev afløst af asfalt.
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Et mørkt punkt var gasværket. Flere og flere af byens borgere gik over til at 
anvende flaskegas, og gasværkets underskud var fortsat stigende. Til sidst måtte 
man se i øjnene, at gasværksdriften måtte bringes til ophør, og det skete i 1962. 
Til gengæld udviste el-forsyningen god økonomi.

Fjernvarme fik Bogense i 1963, og det skete på initiativ af den daværende 
grundejerforening. Der havde ved orienterende møder været god interesse for 
sagen, og tilslutningen var så stor, at den kommunegaranti, der var stillet i ud
sigt, slet ikke kom på tale. I modsætning til de fleste steder administreredes 
fjernvarmeforsyningen i Bogense ikke kommunalt, men privat, og ordningen 
har fungeret tilfredsstillende. Bogense Fjernvarmecentral har i dag mere end 
1000 andelshavere, og de 16 km. rør, der er udlagt, forsyner 98% af byens befolk
ning med fjernvarme.

Også hvad boligbyggeri angår, var der aktivitet. I 1955 dannedes Socialfilan
tropisk Boligselskab, og det stod bag opførelsen af 7 lejligheder på Østre Engvej 
for mindrebemidlede. Også fra kommunal side blev der vist interesse for bolig
byggeri, og man begyndte at se sig om efter arealer, der var egnet til bygge
grunde. Selv om indbyggerantallet ikke steg, var der mangel på boliger, og i de 
følgende år opførtes der en del parcelhuse. Det første areal, kommunen købte, 
var vognmand Fahnøes jorder ved Skovvejen, og her anlagdes et nyt kvarter 
med gaderne Bøge vej, Ege vej, Anemone  vej, Skovmærke vej og Erantisvej. På 
kommunens opfordring lod Andelsboligforeningen i 1960 yderligere ved Skov
vejen opføre 3 boligblokke med 13 lejligheder. I årene, der fulgte, udbyggedes 
området ved Fredskoven.

Det socialdemokratiske flertal holdt indtil kommunesammenlægningen i 
1966, hvor Ejnar Kruse afløste Georg Rasmussen som sparekassedirektør og 
som følge af den øgede arbejdsbyrde trak sig tilbage fra byrådsarbejdet. Som 
barnefødt i Bogense havde han et godt kendskab til byen, og siden 1930 havde 
han haft sin gerning i den sparekasse, som han nu var blevet leder af. Som 
borgmester havde han gjort en stor indsats for byen, og i de 20 år, han sad i 
byrådet, kunne man dårligt sige Bogense uden samtidig at nævne hans navn. 
Før han trak sig tilbage, havde han sammen med det afgående byråd planlagt 
kommunesammenlægningen, og den var en realitet den 1. april 1966. I den 
periode, han havde haft ansvaret for byens økonomi, havde man - som han selv 
har udtrykt det - haft vinden på ryggen, og trods store anlægsudgifter var byens 
gæld bragt ned på 2% mili. kr., deraf 1% miil. kr. som følge af sygehusbyggeri. 
Byen havde en kapitalformue på 4 mili. kr., og hvad ligningsprocent angik, var 
Bogense kommet ned omkring gennemsnittet. Den 5-års dispositionsplan, han 
havde ladet udarbejde ved sin tiltræden som borgmester, havde haft sin virk
ning, og da han fratrådte i 1966, var størstedelen af de opgaver, der havde pres
set sig på, løst eller stod umiddelbart foran løsning.
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I 1966 blev Bogense sammenlagt med sognekommunerne Klinte, Grindløse, 
Guldbjerg-Sandager, Skovby og Ore. Der havde yderligere været ført forhand
linger med Ejlby-Melby, Særslev og Hårslev kommuner, men resultatet blev, at 
de indgik i Søndersø kommune. Sammenlægningen kunne etableres uden 
større problemer: Bogense og de nævnte sognekommuner havde tidligere op
rettet plejehjem i fællesskab, og det føltes naturligt, at det blev dem, der kom til 
at udgøre den nye kommune. Denne havde fra starten 6.561 indbyggere, og det 
var godt og vel det dobbelte af det antal indbyggere, Bogense hidtil havde haft.

I forbindelse med kommunesammenlægningen udvidedes byrådet fra 11 til 
15 medlemmer. Der havde hidtil været borgerligt flertal i sognekommunerne, 
og det kom til at sætte sit præg på sammensætningen af det nye byråd, hvor 
socialdemokraterne fik 5 mandater, de radikale, konservative og venstre tilsam
men 10 mandater. Blandt dem, der valgtes, var tre af de tidligere sognerådsfor- 
mænd: gårdejer Carl Øxenberg, Nørreby, gårdejer L. Vestergaard Madsen, 
Grindløse og gårdejer Knud Rendbæk, Eskildstrup ved Skovby. Fra de tidligere 
sognekommuner valgtes yderligere tre medlemmer, og der var i det nye byråd 
en god fordeling mellem land og by. - De borgerlige partier pegede på den 
radikale Knud Rendbæk (f. 1911) som borgmester, og han valgtes uden modkandi
dat.

Større opgaver som opførelse af sygehus, skoleudvidelse og overgang til vek
selstrøm var løst, og man gik ikke i gang med større opgaver de følgende år. Der 
var et godt samarbejde grupperne imellem, og som regel forhandlede man sig 
til rette uden afstemninger. Knud Rendbæk bestræbte sig på at få gennemført 
moderate fællesløsninger, og med gårdejer Vestergaard Madsen og sygehusin
spektør Svend Jensen som de toneangivende for den borgerlige gruppe og soci
aldemokraterne fik byrådsarbejdet et stille og roligt forløb de 8 år, Knud Rend
bæk sad i borgmesterstolen.

Hvad der især prægede udviklingen i slutningen af 1960’erne og i 1970’erne 
var kommunal udstykning med boligbyggeri for øje. Selv om der var opført en 
del boliger i den forudgående periode, købte kommunen tre gårde ved Fred
skoven, tilhørende hestehandler Alfred Marcussen, gårdejer Johs. Rasmussen 
og gårdejer Alfred Jørgensen. Det samlede areal udgjorde knap 100 tdr. land, og 
her opførtes i 1970’erne kvartererne Søndermarken og Fuglebakken. Også An
delsboligforeningen opførte en række boliger, først og fremmest rækkehuse. - 
Tidligere havde det ikke hørt til undtagelserne, at der boede flere generationer 
under samme tag i byens mindre huse i den indre by, men med tiden havde 
familiestrukturen ændret sig. De unge flyttede hjemmefra, og i disse år var der 
konstant aktivitet inden for boligbyggeriet. Her i 1980’erne er Norges-kvarteret 
opstået vest for byen, og beboelseskapaciteten er de to sidste årtier alene for
øget med ca. 300 parcelhuse. Hvad der må bemærkes er, at der på intet tids-
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Kommunens borgmestre siden kommunesammenlægningen i 1966: Til venstre gdr. Knud Rendbæk, 
Eskildstrup (1966-74), til højre sygehusinspektør Svend Jensen (1974- ). Når politikere indvælges i 
byrådet, fotograferes de til persongalleriet på rådhuset, og det skete for Svend Jensens vedkommende 
i 1962.

punkt er foretaget private udstykninger. Kommunen har, efterhånden som be
hovet er øget, opkøbt jord og hele tiden sørget for at have et tilstrækkeligt antal 
byggemodne grunde til rådighed.

I årene efter kommunesammenlægningen opførtes i samarbejde med Søn
dersø kommune plejehjemmet »Søbo« (jvf. si. 132), og i 1973 opførtes i kommu
nalt regi lægehus og bibliotek på det tidligere sporareal ved Vestergade. -1 juli 
1972 blev Bogense kommunale Elforsyning slået sammen med Effla (Elforsy
ningsselskabet for fynske landdistrikter), og driften af det lokale elværk op
hørte.

Hvad der gjorde ondt var nedlæggelse af de nordfynske jernbaner i 1966 (jvf. 
si. 143). 1970 fulgte nedlæggelse af toldkammeret, 1973 af politimester- og dom
merembedet (jvf. si. 113 f.), 1976 af arresten, der siden er ombygget og nu rum
mer skatteforvaltningen. Også fiskerikontrollen har Bogense mistet. Industri
virksomheder som slagteriet og garveriet lukkede henholdsvis 1970 og 1979, og 
tilsammen kom det til at betyde tabet af mange arbejdspladser og derved færre 
skattekroner. Dog blev der som nævnt ikke taget fat på større opgaver i denne 
periode, og som helhed konsolideredes byens økonomiske forhold.
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Mod slutningen af perioden fungerede samarbejdet mellem de borgerlige 
partier ikke så tilfredsstillende som tidligere, og ved valget i 1974 fandt venstre 
og socialdemokraterne, der rådede over 10 af byrådets 15 mandater, sammen og 
besatte borgmesterposten med sygehusinspektør Svend Jensen (f. 1922), der var 
valgt på den socialdemokratiske liste. Samarbejdet er opretholdt, og Svend Jen
sen er siden blevet genvalgt uden modkandidat. At han var den, man havde 
tillid til, blev bekræftet i 1982, hvor han fik samtlige partiers stemmer. Ved borg
mestervalget i 1986 var to stemmesedler blanke.

Det var to store projekter, der realiseredes i sidste halvdel af 1970’erne. Det 
afgående byråd havde enstemmigt vedtaget opførelse af en marina i Bogense, 
og det nye byråd fortsatte med projektering og licitation (jvf.si. 243 ff.). Tidli
gere havde det nærmest været betragtet som et minus, at Bogense lå ved havet, 
men efter at man havde indset de muligheder, turisme rummede for byen, 
havde man opkøbt baglandet vest for havnen med henblik på diverse turistfaci
liteter. Projektet blev finansieret af kommunen, og det var noget af en begiven
hed, da man i pinsen 1976 ved en byfest markerede, at marinaen kunne tages i 
brug. Der havde været en del protest mod det efter manges mening alt for store 
projekt, men et enigt byråd vedtog og gennemførte projektet, og siden har in
gen været i tvivl om marinaens betydning for byen. Siden er den udvidet, og der 
disponeres i dag over ca. 500 bådpladser.

Som helhed gælder, at man fra kommunens side i stigende grad har støttet 
byens turistforening. Mens der helt frem til tiden omkring 1960 kun blev afsat 
et beløb på nogle få hundrede kroner til foreningens virksomhed, ydes der i 
dag et kommunalt tilskud på godt 100.000 kr. om året.

I begyndelsen af 1970’erne var en skoleudvidelse atter påkrævet, og byrådet 
vedtog opførelse af en ny bygning. Ministeriets tilladelse forelå ved udgangen af 
1973, og det blev det nye byråd, der førte planerne ud i livet. Den nye bygning, 
der medførte en betydelig forøgelse af lokalekapaciteten, kunne tages i brug i 
august 1975 (jvf. si. 164 ff.).

Det var to store projekter, der hermed var bragt til udførelse, og der var til 
formålet optaget lån på 20 mili. kr. (skolebyggeri: 14 mili. kr., marina: 6 miil. kr.). 
11976 androg byens samlede gæld 24 mili. kr., men den er så godt som afdraget, 
idet der ved udgangen af 1987 kun resterer en gæld på 1% mili. kr. - Ved kom
munesammenlægningen overtoges en del gæld fra sognekommunerne, og der 
var ikke likvid kapital for hånden. Det klarede man ved udskrivning af større 
skattebeløb, end der var brug for, og sammen med andre dispositioner, der er 
truffet, er Bogense i dag en næsten gældfri kommune med en likvid formue på 
ca. 30 mili kr.

Efter lov af 1959 beregnedes skatten ikke længere efter ligningsprocent, men 
efter skatteprocent. Efter at den kommunale skatteprocent nogle år efter kom-
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Dagens arbejde gennemgås: Til venstre kæmner Svend Rasmussen, til højre borgmester Svend Jen
sen.

munesammenlægningen havde ligget over 20 og således været helt i top, faldt 
den, og i perioden 1970-85 lå den i gennemsnit på knap 17. Siden er den atter 
steget, og i 1988 ligger den på 20,9. Kun 3 af 32 fynske komme har i dag en 
højere skatteprocent.

Grunden til kommunens økonomiske problemer er den enkle, at skatte
grundlaget er for svagt. Den skattepligtige indkomst ligger i gennemsnit på 
71.000 kr. pr. borger i Bogense kommune, og det er langt under gennemsnittet. 
Dette skyldes bl.a., at forholdsvis mange er placeret i lavtslønsområdet, og at 24% 
af kommunens borgere er pensionister (pr. 1. april 1987: 1464 pensionister af 
6.149 indbyggere). Som helhed er der for få erhvervsdrivende og som følge 
heraf relativt få høje indtægter. Mange af de større virksomheder, der tidligere 
tegnede byens erhvervsliv, er nedlagt, og da der ikke tilnærmelsesvis er skabt et 
tilsvarende antal arbejdspladser, har det resulteret i, at ca. 800 af beboerne 
»pendler« hver dag: De bor i Bogense, men har deres arbejde i Odense og andre 
fynske byer. Bogense er fortsat en udpræget arbejderby - blot med den forskel, 
at byen har langt færre erhvervsvirksomheder end tidligere. Af kommunens 
5.500 skatteydere er således kun ca. 400 selvstændigt erhvervsdrivende.

For at skabe flere arbejdspladser har på kommunalt initiativ Erhvervsrådet
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siden 1979 haft ansat en erhvervskonsulent på deltid, siden 1. maj 1987 en fuld
tids erhvervschef (jvf. si. 59). - I december 1987 har Erhvervsrådet udsendt en 
tryksag om erhvervsmulighederne i den nordfynske kommune til 900 udvalgte 
virksomheder, og man håber, at det vil give resultat i årene, der kommer. Be
stræbelserne har hidtil ikke resulteret i oprettelse af større virksomheder i Bo
gense, men det forlyder, at en virksomhed med et halvt hundrede arbejdsplad
ser skulle være interesseret i at flytte til Bogense.

Befolkningsmæssigt set må det da også konstateres, at udviklingen siden 1950 
har været stagnerende. Kun i slutningen af 1970’erne kunne der registreres en 
stigning i befolkningstallet, og siden har det atter udvist tilbagegang:

Indbyggerantal i den nuværende Bogense kommune:
1. april 1950 ................................................................................................... 7.330
1. april 1960 ................................................................................................... 6.907
1. april 1966 ................................................................................................... 6.561
1. april 1970 ................................................................................................... 6.450
1. april 1975 ................................................................................................... 6.112
1. april 1980 ................................................................................................... 6.315
1. april 1985 ................................................................................................... 6.175
1. april 1987 ................................................................................................... 6.149

Som tidligere nævnt (bind 2, si. 24) kunne den tidligere Bogense kommune i 
perioden 1890-1911 registrere en befolkningsvækst på 50%, men siden har der 
kun været tale om mindre udsving:

Indbyggerantal i den tidligere Bogense kommune:
December 1911 .............................................................................................. 2.835
December 1920 .............................................................................................. 2.814
November 1930 ............................................................................................. 2.887
November 1940 ............................................................................................. 2.968
1. april 1950 ................................................................................................... 3.133
1. april 1960 ................................................................................................... 2.968
1. april 1966 ................................................................................................... 2.869

På grundlag af valglister og andet materiale anslår folkeregistret, at indbygger
antallet i den tidligere Bogense kommune i 1987 ligger mellem 3.000 og 3.100, 
og der kan således registreres en mindre stigning i de senere år, hvilket ikke 
opvejes af den nuværende kommunes samlede tilbagegang.

Af kommunale opgaver, der er løst de senere år, kan nævnes den tidligere 
omtalte kloakering, omfattende hele kommunen. Der er lagt hovedledninger

51 



gennem hele kommunen til rensningsanlæg med spildevandsledning opført 
1979 mellem Stegøvej og Gyldensteensvej. Udgifterne har beløbet sig til ca. 20 
mili. kr., og heraf har kommunen afholdt 25%. Et aktiv er de 12 miil. kr., som 
kommunen har til gode hos kommunens borgere. - I hård konkurrence med 
andre fynske kommuner sikrede Bogense sig i 1982 et af amtet planlagt special
hjem for multihandicappede (»Bognæs«, jvf. si. 134). - Yderligere er foretaget 
nødvendige sikringer af Kirkebakken og reparationer af havnemolerne. Selve 
havnen fører en stille tilværelse, men den er uløseligt knyttet til byen, og der er 
enighed om, at den skal bevares, selv om havneregnskabet udviser et under
skud.

Med den udvikling, de kommunale forhold har haft, er administrationen 
vokset betydeligt. Mens der ved kommunesammenlægningen var beskæftiget 
godt en halv snes personer i administrationen, er antallet i dag steget til 40.

Ansvarlige for de enkelte kommunale afdelinger var indtil kommunesam
menlægningen kommunebogholder, kommunekasserer, socialsekretær og skat
tesekretær - efter sammenlægningen kæmner (kommunaldirektør), kommune
bogholder, socialinspektør og skatteinspektør, i hvilke stillinger følgende har 
været ansat siden midten af 1930’erne.

Før kommunesammenlægningen:
Kommunebogholder:
V. Lauridsen 1934-64
Svend Rasmussen 1964-66

Kommunekasserer:
H. Pedersen 1934-47
Valborg Willemsen 1947-70

Socialsekretær:
Poul Niclasen 1933-59
Hagbart Jørgensen 1959-66

Skattesekretær:
Poul Niclasen 1933-61
Arne Rasmussen 1961-66

Efter sammenlægningen:
Kæmner:
Svend Rasmussen 1966-

Kommunebogholder:
Arne Rasmussen 1966-67
Erik Ejsing 1967-70
John Marcussen 1971-

Socialinspektør:
Hagbart Jørgensen 1966-82
Hans Kr. Pedersen 1982-

Skatteinspektør:
Arne Rasmussen 1966-

Det tekniske område varetages af stads- og havneingeniør og havnefoged:
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Stads- og havneingeniør:
H. P. Hansen 1929-45
T. M. Kirkelund-Jensen 1945-47
Siegfred Johansen 1947-70
Henry Dehlbæk 1970-87

Havnefoged/havneassistent:
Osvald Olsen 1939-57
Poul Hansen 1957-63
Poul Frandsen 1963-75
Knud Bode Nielsen 1976-

Bertel Mollerup 1987-

Mens der tidligere af byrådet nedsattes en lang række større eller mindre ud
valg, hvoraf flere var ad hoc-udvalg, findes der i dag som stående udvalg i hen
hold til Styrelsesvedtægten Det sociale Udvalg, Udvalget for teknik og miljø, 
Udvalget for undervisning og kultur og Havneudvalget samt Økonomiudval
get, der alle har 5 medlemmer. Formand for de 5 udvalg i nævnte rækkefølge er 
i indeværende periode gårdejer Jørgen Lykke, politiassistent Robert Kjærlund 
Poulsen, rejseinspektør Poul Larsen, fuldmægtig Kurt Nielsen samt borgmester 
Svend Jensen.

Der holdes fortsat ét byrådsmøde om måneden (tredje torsdag i måneden), 
dog to møder i september med henblik på budgetlægning. Det hører fortsat til 
sjældenhederne, at der indkaldes til ekstraordinært byrådsmøde.

Den 1. april 1987 kunne sygehusinspektør Svend Jensen fejre 25-års jubilæum 
som medlem af byrådet, deraf de sidste 13 år som borgmester, og han var ved 
den lejlighed genstand for megen hyldest. - Yderligere en række bogensere har 
i indeværende periode siddet en længere årrække i byrådet og på denne måde 
været med til at præge udviklingen i kommunen (jvf. bilag 3): Overtelefonmon
tør Valdemar Christensen (1943-66), sparekassebogholder Ejnar Kruse 
(1946-66), skoleinspektør Th. S. Jensen (1950-66), bankkasserer Svend Aage Jen
sen (1966-81), gårdejer Aage Jensen, Ørbæk (1966-81), depotindehaver Verner 
Jensen (1966-81), gårdejer Jørgen Lykke, Grindløse (1970- ), fuldmægtig Kurt 
Nielsen (1970- ) samt forretningsfører, senere direktør Asger Hansen, der har 
været medlem af byrådet i tre perioder (1962-70, 1974-81, 1986- ).

Byrådsarbejdet er gennem årene forløbet i fordragelighed. Alle har kunnet 
tale sammen, og der har sjældent været optræk til konfrontationer. De senere år 
synes der dog at være kommet mere liv over byrådsmøderne, og det skyldes i 
det væsentlige den aktive debat, der føres af Tværsocialistisk Gruppe, der siden 
1986 har været repræsenteret med ét medlem i byrådet.

Fra de senere år huskes der kun et par sager, der har skabt massiv protest fra 
borgernes side: Mange fandt i begyndelsen af 1970’erne, at marina-projektet 
var en for stor opgave for en by som Bogense at gå i gang med, og byen var på 
det nærmeste i oprør, da der 1973 blev tinglyst en bevaringsdeklaration for de 
enkelte ejendomme i den indre bydel. Det var byrådets hensigt at hindre, at der
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Det hører til sjældenhederne i Bogense, at så mange tilhørere overværer byrådsmødet, som tilfældet 
er her!

ved de enkelte ejendomme fore toges større ændringer, der kunne virke ødelæg
gende på købstadsmiljøet, sådan som bogenserne havde værnet om det gennem 
tiderne, men det blev af borgerne opfattet således, at de så godt som intet måtte 
foretage ved deres ejendomme uden at komme i konflikt med gældende be
stemmelser. Der blev i løbet af vinteren skabt en stemning, men den faldt til 
jorden, efter at Reguleringskommissionen for Østre Landsretskreds havde ind
kaldt borgerne til et møde, hvor for øvrigt kun få mødte frem. - Man erkender i 
dag, at planen nok ikke helt har virket, som den burde, idet bestemmelserne til 
tider har været håndhævet for liberalt, og det er et åbent spørgsmål, om Bo
gense ikke bør have en egentlig bevaringsplan.

Også de allersidste planer om etablering af feriecenter i form af et såkaldt 
vandland (jvf. si. 247 ff.) har fremkaldt protester, først og fremmest fra Tværsocia
listisk Gruppe, der finder, at projektet er for voldsomt, og frygter, at byen ikke vil 
kunne magte at tage imod de mange turister. Også lokalkomiteen for Danmarks 
Naturfredningsforening har protesteret, men det har ikke rokket ved politiker
nes indstilling. Hvad der ikke må glemmes i denne forbindelse er, at langt den 
overvejende del af befolkningen har en positiv holdning til de nye planer.
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Når de røde faner er fremme, er der to, der ikke svigter: tidl. borgmester Ejnar Kruse og nuv. borgme
ster Svend Jensen. Ejnar Kruse havde sæde i byrådet i 20 år, og Svend Jensen kunne i 1987 fejre 25-års 
jubilæum som medlem af byrådet.

Socialdemokratiet har gennem årene haft en aktiv partiforening i Bogense. 
Øvrige partiforeninger har sjældent markeret sig, men stille og roligt plejet 
partiarbejdet i forbindelse med opstilling af kandidater til kommunevalg og 
samarbejdet med tilsvarende partiforeninger i kredsen om opstilling af folke
tingskandidat o.lign.

Hvad førstnævnte angår, er fordelingen af byrådsmedlemmer mellem land 
og by anderledes end før: I de første byråd efter kommunesammenlægningen 
valgtes en række kandidater fra de tidligere landkommuner, men tendensen er 
klart gået i retning af, at der opstilles og vælges flere kandidater fra Bogense 
end fra oplandet. Venstre har gennem årene haft flertal i landdistriktet, og par
tiet sikrer sig repræsentationen herfra ved at opstille en land- og en byliste. 
Venstres tre repræsentanter i det nuværende byråd er således bosat i oplandet, 
mens socialdemokratiets syv repræsentanter alle er bosat i Bogense.

Det styrker ikke samarbejdet mellem by og land, der politisk udgør en enhed, 
og det bør man nok i højere grad have i tankerne, når der opstilles lister til 
kommunevalg.
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Hvad valg til Folketing angår, har forholdene ændret sig efter indførelse af ny 
valglov i 1918. Indtil da havde det forholdt sig således, at den kandidat i kred
sen, der opnåede flest stemmer, var valgt, og samtlige kredse var på denne 
måde sikret repræsentation i Folketinget. Efter den nye valglov kunne kandida
ter være opstillet i flere kredse, og det var muligt at afgive stemme på kandida
ter, opstillet i andre kredse i amtet. De, der havde opnået flest stemmer i samt
lige amtets kredse, var valgt, og det kunne have til følge, at flere eller ingen af 
den enkelte kreds’ kandidater blev valgt.

Ved de fleste folketingsvalg i perioden 1918-35 opnåede en eller to af Bo- 
gense-kredsens kandidater valg (jvf. bilag 5, bind 2, si. 208 f.). Ved folketingsval
gene i 1935, 1939 og 1943 opnåede til gengæld ingen af Bogense-kredsens kan
didater valg.

I 1945 opnåede Bogense-kredsens Venstre-kandidat, kontorchef Viggo 
Hauch valg, og han genvalgtes ved valgene i 1947, 1950 og i april 1953. Ved 
sidstnævnte valg vandt Venstre yderligere et mandat på Fyn, og det gik til den 
kun 28-årige forpagter Peter Larsen, Østrup, der var opstillet i Otterup-kred- 
sen. - Ved et nyt folketingsvalg senere på året opnåede Viggo Hauch - trods en 
fremgang på 350 stemmer i Bogense-kredsen - ikke valg, og de to mandater, 
Venstre fik på Fyn, tilfaldt Peter Larsen i Otterup-kredsen og Ellen Poulsen i 
Assens-kredsen. Heller ikke i 1957 opnåede Viggo Hauch valg, og i 1959 overtog 
han den mere sikre Silkeborg-kreds. Gennem 20 år havde han været Venstres 
folketingskandidat i Bogense-kredsen, og han havde i 8 år været dens eneste 
repræsentant på Christiansborg. Ikke desto mindre tog han sig ofte tid til at 
deltage i møder i Bogense, og her benyttede man lejligheden til at takke ham 
for hans indsats for byen og egnen ved en afskedsfest den 1. december samme 
år. - Ved valgene frem til 1968 var det Peter Larsen, der fik størsteparten af de 
nordfynske landmænds stemmer, og i 1968 udnævntes han til landbrugsmini
ster. Det blev imidlertid kun kortvarigt, han beklædte denne betydningsfulde 
post, idet han døde i 1970, kun 46 år gammel.

Af andre politikere bør nævnes politiassistent J.C. Hansen, Jullerup, der en 
årrække gjorde et stort arbejde for Det radikale Venstre og i perioden 1943-53 
var partiets kandidat i Bogense-kredsen. Ved det efterfølgende valg opstillede 
partiet i Bogense-kredsen lærer, senere amtsborgmester Edv. Rasmussen, Otte
rup, og J.C. Hansen trak sig derefter ud af politik.

Efter 1953 opnåede ingen af Bogense-kredsens kandidater valg, og i 1970 
indgik den i Otterup-kredsen. Siden har hele det nordfynske område udgjort 
én valgkreds.
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Erhvervsliv
Der er fra sidst i 1930’erne og frem til 1980’erne sket betydelige ændringer i 
erhvervslivets forhold i Bogense og den erhvervsaktive befolknings fordeling 
på erhverv. Det mest markante træk har vel i årene efter krigen været den 
stærkt stigende offentlige sektor, hvor social- og sundheds- og undervisnings
sektoren sammen med den offentlige administration lagde beslag på en sti
gende del af arbejdsstyrken. Samtidig faldt antallet af beskæftigede i den egent
lige fremstillingssektor, idet en del virksomheder ophørte eller flyttede fra byen 
som et led i de rationaliseringsbestræbelser, som prægede store dele af er
hvervslivet, især i årene efter 1960.

Hvis man derimod sammenligner situationen i 1920 med resultaterne af er
hvervstællingen i 1948, ser man ikke så markante ændringer:

Erhvervsfordeling: antal personer: 1920 1948

Håndværk og industri................................................................... 1011 1334
Handel og omsætning................................................................... 572 412
Transport........................................................................................ 265 343
Landbrug m.v................................................................................. 259 297
Pension m.v.................................................................................... 156 411

For andre grupper kan det være vanskeligt at foretage direkte sammenlignin
ger, da gruppeinddelingerne har været forskellige ved de to tællinger, men det 
forekommer rimeligt at sammenligne gruppen »immateriel virksomhed« fra 
1920 (180 personer) med den tilsvarende gruppe »administration og liberale 
erhverv« fra 1948 (265 personer). Generelt var der i perioden frem til 1948 sket 
en vækst i industri og håndværk, ligesom transportsektoren naturligt nok ud
vikledes i betydelig grad. Antallet af pensionister var stigende, vel også som 
følge af de bedre muligheder, der blev tilbudt pensionisterne i forhold til tidli
gere.

En statistisk sammenligning med 1980’ernes forhold vanskeliggøres både af 
nye inddelingskategorier og af nye administrative inddelinger, herunder kom
munesammenlægningen i 1966.1 1980 var der i Bogense sogn (i det følgende 
betegnelse for Bogense kommune før kommunesammenlægningen) 1.524 per
soner over 16 år i erhverv; heraf var 666 kvinder. Af de 1.524 personer var kun
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201 selvstændige; det store flertal var lønmodtagere, og den største gruppe 
blandt dem var ufaglærte arbejdere, ialt 454.

Efterfølgende tabel viser, hvordan personerne i arbejdsstyrken i Bogense 
sogn i 1980 var fordelt på brancher:

Landbrug .......................................................................................................... 94
Fremstillingsvirksomhed ................................................................................. 280
Bygge- og anlægsvirksomhed.......................................................................... 140
Engroshandel.................................................................................................... 70
Detailhandel ..................................................................................................... 154
Hotel- og restaurationsvirksomhed ............................................................... 38
Transportvirksomhed ...................................................................................... 85
Finans- og forretningsservice.......................................................................... 82
Reparationsservice ........................................................................................... 54
Undervisning .................................................................................................... 75
Sundheds- og socialvæsen............................................................................... 273
Tjenesteydelser iøvrigt .................................................................................... 119
Uoplyst branche ............................................................................................... 60

Uden for erhverv var der i 1980 i Bogense 1005 personer, hvoraf 668 var pensio
nister. Der var 91 uddannelsessøgende og 161 husmødre, og endelig tilhørte 85 
gruppen »øvrige«.

De 668 pensionister i Bogense må sammenholdes med antallet af erhvervsak
tive, som var 1.524. Det må dog konstateres, at ud af de 3.223 indbyggere i sog
net var 20,7% pensionister. Det er et højt tal i forhold til tallet på landsplan, idet 
pensionisterne i 1980 i hele Danmark udgjorde 15,4% af befolkningen. Det be
tød også, at man i Bogense måtte ofre forholdsvis mange ressourcer på sund
heds- og socialsektoren, således som det fremgår af tabellen. Endelig er denne 
»skæve« fordeling af befolkningen en vigtig forklaring på det svage skatte
grundlag, man har haft i Bogense kommune i de seneste år.

Som det er fremgået, har Bogense absolut ikke oplevet nogen erhvervsmæs
sig ekspansion i årene siden krigen. Man har på forskellig vis søgt at fremme 
den erhvervsmæssige udvikling fra kommunal, organisationsmæssig og privat 
side. Allerede i 1939 oprettedes med tilslutning fra de fleste af byens foreninger 
og institutioner Bogense Erhvervsråd. Dets virksomhed blev imidlertid snart 
standset af krigen, og sidenhen kom det aldrig i gang igen, selv om det formelt 
eksisterede indtil 1965, hvor det blev opløst, og hvor man skænkede den be
skedne kassebeholdning til fordel for Nordfynshallen.

Først i 1976 tog byrådet initiativ til genetablering af et erhvervsråd i Bogense. 
Der blev lavet nye vedtægter, således at alle - personer, firmaer, foreninger m.m.

58



Den 1. maj 1987 tiltrådte afdelingsleder Erik Jensen stillingen som erhvervschef på heltid, og han blev 
budt velkommen af bl.a. borgmester Svend Jensen (t.v.) og formanden for Erhvervsrådet, afdelingsdi
rektør Poul Erik Olsen(t.h.).

- kunne optages som medlemmer. Kommunen ydede bidrag til rådets drift, og 
man ansatte som deltidserhvervschef direktør Svend Aage Maare fra Odense 
med kontortid én gang ugentlig.

Fra 1. maj 1987 har Erhvervsrådet ansat tidligere afdelingsleder ved Witten- 
borgs Fabrikker i Odense Erik Jensen som erhvervschef på heltid, og det blev 
samtidig besluttet at indføre kontingentbetaling for medlemmerne.

1987 består Bogense Erhvervsråds forretningsudvalg af afdelingsdirektør 
Poul Erik Olsen (formand), boghandler Carsten Hald (næstformand), bilfor
handler Mogens Marcussen, salgschef Jørgen Møller, vandværksbestyrer Kjeld 
Sørensen, udlånschef Poul Rasmussen og sygehusinspektør Svend Jensen (borg
mester).

Fra 1. januar 1987 fik Bogense kommune sammen med 5 andre nord- og 
vestfynske kommuner status som egnsudviklingsområde i henhold til EF’s reg
ler. Det betød, at man kunne få tilskud fra Egnsudviklingsfonden, og det var 
også baggrunden for heltidsansættelsen af erhvervschefen. I Erhvervsrådet var
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Til venstre formanden for Bogense Erhvervsråd, afdelingsdirektør Poul Erik Olsen, til højre forman
den for den lokale afdeling af Dansk Arbejdsgiverforening, boghandler Carsten Hald.

der også planer om at opføre et industrihus i byen med henblik på at tiltrække 
nye virksomheder. Kommunens egnsudviklingsstatus har således ved udgangen 
af 1980’erne skabt fornyet optimisme med hensyn til fremtidens erhvervsmæs
sige udvikling i Bogense.

På det organisationsmæssige plan blev erhvervslivets interesser ligeledes fra 
1947 varetaget af en lokal afdeling af Dansk Arbejdsgiverforening. Den havde 
fra begyndelsen 18 medlemmer, og formand fra 1947 til 1961 var driftsbestyrer 
Th. Andersen fra Nordfynske Jernbane. I 1961 blev direktør A. Kruse Ander
sen formand, og han afløstes i 1975 af fabrikant Erik Scheby. Foreningen var da 
nået op på 39 medlemmer og var så betydningsfuld, at den blev taget med i 
diverse lokale nævn og udvalg, hvor arbejdsgivernes interesser skulle varetages.

Fra 1980 var direktør Asger Hansen formand for Arbejdsgiverforeningen,og 
i begyndelsen af 1980’erne blev den udvidet til også at dække Søndersø og Otte
rup kommuner, hvorved medlemstallet voksede kraftigt. I 1985 overtog bog
handler Carsten Hald formandsposten, og foreningen tæller i 1987 ca. 100 med
lemmer.
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Håndværk
I 1937 havde Bogense Håndværkerforening 277 medlemmer. I 1987 kunne 
medlemstallet opgøres til 75, altså en betragtelig tilbagegang i denne periode. 
Der kan være flere forklaringer på udviklingen, men en hovedforklaring er na
turligvis det færre antal traditionelle håndværksvirksomheder på adskillige 
områder. Mange mindre håndværksmestre har i de seneste år opgivet deres 
virksomhed, efterhånden som gør-det-selv-manien er slået igennem hos flere 
og flere. Andre traditionelle håndværk er enten helt ophørt eller er blevet 
kraftigt reduceret. Som eksempler kan nævnes skomagere, bødkere, skræddere 
og giarmestre; disse håndværk var tidligere almindelige, men er nu næsten ud
døde erhverv. Eksempelvis var der i 1937 i Bogense 8 skomagere, og i dag er der 
ingen! Det skal dog tilføjes, at nye områder er kommet til. Det gælder eksempelvis 
områder som autoreparation, isolering, el-installation og radio- og TV-service.

I denne sammenhæng skal nævnes nogle traditionsrige håndværksvirksom
heder i Bogense, som har været en del af byens historie. Det gælder således 
»Brdr. N. & Kr. Petersen«, der begyndte som en decideret håndværksvirksomhed 
(jvf. bind 2 si. 108). I 1944 kunne virksomheden fejre 50-års jubilæum, efter at 
den gennem en årrække havde været inde i en positiv udvikling. Cykler, elek
triske artikler, køleskabe, radioer, grammofoner, motorcykler, traktorer og au
tomobiler forhandledes og repareredes. I krigens vanskelige år optog man for
handling af gasgeneratorer, og fra 1940 producerede man endog sit eget Fiona 
Gengas-anlæg, der blev solgt over hele landet.

Det hører med til beskrivelsen af firmaets ekspansion, at man i 1938 opret
tede en servicestation i Adelgade ved indkørslen til byen, og at man i 1942 etab
lerede en filial i Otterup. Gennem 1950’erne og 1960’erne var firmaet fortsat 
toneangivende som handels- og servicevirksomhed på sit område, og man 
gjorde udviklingen med, f.eks. da fjernsynet kom på mode. Mange bogensere 
fik installeret TV gennem Bdr. N. & Kr. Petersen, og mange købte stadig en ny 
Ford hos det gamle firma. - I 1957 købte firmaet ejendommen Adelgade 103 
med henblik på at bygge nye værksteder her, hvilket dog aldrig blev realiseret. 
-11976 blev Ford-forhandlingen overtaget af Mogens Marcussen, og i 1977 blev 
cykelforretningen i Adelgade 73 overtaget af Anker Knudsen.

Også cigarmagere har der været i Bogense næsten indtil vore dage. I 1907 
oprettedes V. Nielsens Cigar- og Tobaksfabrik i Adelgade 64; senere flyttede 
den til Adelgade 58 med fabriksbygning i gården og butik og lager i forbygnin
gen. Også Bogense Bank havde i en periode til huse i ejendommen (jvf. billede, 
bind 2, si. 132). - Der blev i firmaet fremstillet 15 forskellige slags cigarer, 8 
ceruttyper og 5 cigaretmærker. Det fineste cigarmærke var »Karl den Store 
Manneken«. Kort tid efter cigarfabrikant Nielsens død i 1955 ophørte produk
tionen.
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Brødrene Niels og Kristian Petersen åbnede 1896 udsalg af cykler i Bogense, og senere slog de sig på 
biler og fik etableret et betydeligt bilfirma. 1976 er forhandlingen af Ford-biler overtaget af Mogens 
Marcussen, der umiddelbart efter opførte nye bygninger på hjørnet af Odensevej og Huggetvej.

I 1930’erne og 1940’erne havde der også været andre tobaksfabrikanter i 
byen, således Peter Chr. Buch, som indtil 1939 fremstillede margarine i Adel
gade 107. På grund af råvaremangel måtte produktionen ophøre ved verdens
krigens udbrud. Buch kastede sig herefter over cigarfabrikationen og opkøbte i 
perioden frem til 1946 dansk tobak til denne produktion. Efter krigen fortsatte 
han med fabrikation af margarine, men det skete nu i Middelfart på en fabrik, 
som han havde købt under krigen.

Urmagere hører med blandt de traditionsrige håndværkere i Bogense. I 
denne forbindelse tænker man først og fremmest på urmager Axel Frost, som 
etablerede sig som urmager i Adelgade 86 i 1928, 27 år gammel. Han drev al
mindelig urmagerforretning med salg og reparation af alle typer ure, men der
udover påbegyndte han fabrikation af tårnure til kirker og offentlige bygninger. 
Han blev landskendt for sit kvalitetsarbejde på dette område, og han blev til
kaldt fra alle egne af landet, når tårnure skulle repareres og vedligeholdes. Det 
var således Axel Frost, der i en årrække førte tilsyn med og foretog reparationer 
af urene på Amalienborg Slot i København. - Axel Frost døde i 1981.

Det skal tilføjes, at der nu kun er 1 urmager tilbage i Bogense, mens der f.eks. 
midt i 1950’erne var hele 5.
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Håndværkerforeninger
Fra gammel tid var Bogense Håndværkerforening en af byens fremtrædende 
foreninger. Den var stiftet i 1860 og fik gennem årene stor tilslutning, bl.a. fordi 
den ud over det strengt faglige også havde en række kulturelle og selskabelige 
tilbud til medlemmerne (jvf. bind 2, si. 102 ff). Fra sidst i 1920’erne og frem til 
vinteren 1961-62 var det således Håndværkerforeningen, der arrangerede tea
terforestillinger i Bogense. I sidstnævnte sæson afholdt man yderligere pølse
gilde med andespil og bal samt viste farvefilmen »Gudernes land«. Om somme
ren arrangerede foreningen udflugter, f.eks. sejlture gennem Lillebælt og til 
Samsø.

Gennem årene har Håndværkerforeningen flittigt markeret sine jubi
læumsår, således også 100-års jubilæet i 1960, som blev markeret ved en stor fest 
på Bogense Hotel, hvori der deltog ca. 250 medlemmer med ægtefæller samt en 
del indbudte gæster. Prologen var som ved tilsvarende lejligheder i disse år 
skrevet af kredslæge P. Børresen.

Festen fik for øvrigt et efterspil. Man overholdt ikke den påbudte lukketid, og 
i de følgende dage måtte en del af deltagerne finde sig i at blive afhørt af poli
tiet, hvilket der gik ry om i lang tid!

Håndværkerforeningens vilkår på hotellet var blevet ændret to år forinden, 
idet Fyens Disconto Kasse havde overtaget foreningens lokaler for her at ind
rette banklokale. Som erstatning fik foreningen rådighed over to hotelværelser 
på første sal i hotelbygningen.

I hotellets opgang hænger for øvrigt et maleri med motiv fra Bogense havn, 
som foreningen fik overdraget ved stiftelsesfesten i 1939. Billedet var udført af 
den i Gøteborg boende kunstmaler Jens Andreasen, der stammede fra Bogense, 
og det blev overdraget foreningen af en slægtning til kunstneren, frk. Anna 
Berggren.

1960’erne og 1970’erne har været en tilbagegangstid for Håndværkerforenin
gen. Som nævnt ophørte teaterforestillingerne i 1962; i midten af 1960’erne 
gennemførte man den sidste juletræsfest for børn, og i 1979 afholdt man for 
sidste gang andespil. Medlemstallet har været faldende, og i dag er der 75 med
lemmer i foreningen.

Siden begyndelsen af 1930’erne har foreningen haft følgende formænd: 
snedkermester Svend Andersen (1933-52), fabrikant Rasmus Scheby (1952-56), 
murermester Otto Busk Nielsen (1956-82) og sadelmager Gøsta Vædeled 
(1982- ).

11868 havde Håndværkerforeningen stået bag oprettelsen af Teknisk Skole (jvf. 
bd. 2, si. 103). Skolen gennemførte i årenes løb med tilskud fra foreningen, Bo
gense kommune og omegnskommunerne undervisning af et stort antal lærlinge 
på Nordfyn. I skoleåret 1955-56 var der således indmeldt 87 elever på skolen.
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Dens lokaler i Set. Annagade blev også anvendt af Bogense Bibliotek, indtil det 
flyttede til egne lokaler i Østergade. Ligeledes havde vandrerhjemmet gennem 
mange år til huse på skolen.

Skolen lukkede, og undervisningen ophørte den 31. marts 1960. Eleverne 
skulle herefter undervises på Teknisk Skole i Odense, hvor man kunne tilbyde 
bedre faciliteter og i det hele taget bedre honorere de krav, der efterhånden 
stilledes til lærlingeuddannelserne. - I 1964 blev skolebygningen i Set. Anna
gade solgt til Bogense Børneasyl for 40.000 kr., og skolens samlede formue blev 
i 1966 overdraget til halfonden.

Den sidste bestyrelse for Teknisk Skole bestod af tømrermester E. Larsen (for
mand), fabrikant Rasmus Scheby, malermester Henry Eriksen, varmemester 
Marius Johansen og overlærer K.E. Pihlkjær.

Fra 1876 eksisterede også Håndværkerforeningen af 10. September 1876, i 
daglig tale kaldet »September-Foreningen«. Også denne forening var i høj grad en 
selskabelig forening med traditionsbestemte årlige arrangementer, således ge
neralforsamling hvert år i januar med ålespisning og stiftelsesfest den 10. sep
tember. Gennem årene har man yderligere arrangeret juletræsfester, fastelavns
fester, skydning, fisketure og forskellige udflugter.

11938 havde foreningen 67 medlemmer, og kontingentet var 1 kr. pr. kvartal. 
I 1987 har foreningen 84 medlemmer. - Siden 1931 har foreningen haft føl
gende formænd: blikkenslagermester Albert Th. Hansen (1931-47), slagter Jo
hannes Pedersen (1947-50), gartner Erik Pedersen (1951-53), smedemester Ed
ward Jørgensen ( 1953-56), bagermester Jørgen Rasmussen (1956-58), malerme
ster Henry Eriksen (1958-63), varmemester Bent Christensen (1963-68), sned
kermester Poul Pedersen (1968-78), el-installatør Knud Nygaard (1978-81), blik
kenslagermester Niels Abildgaard Nielsen (1981-85) og tømrermester Arne Jo
hansen (1985- ).

Industri
Bogense har ikke på noget tidspunkt været præget af egentlig store industri
virksomheder. Små og mellemstore virksomheder har kendetegnet byens indu
stri, som de senere år har været præget af store forandringer i den forstand, at 
flere gamle virksomheder er ophørt, medens adskillige nye er kommet til. -1 det

Billeder, der vidner om en tid, hvor Bogense havde flere større industrivirksomheder med mange 
arbejdspladser. Øverst personalet på Bogense Jernstøberi og Maskinfabrik 1928-29, nederst persona
let på Bogense Andelsslagteri 1951. - Billederne er udlånt af Lokalhistorisk Arkiv, der har registreret 
navnene på de enkelte personer.
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følgende omtales en række Bogense-virksomheder, der har været med til at 
præge byen i perioden efter krigen.

Til byens ældste industrivirksomheder hørte Bogense Jernstøberi og Maskinfa
brik, der begyndte sin virksomhed allerede i 1852 (jvf. bind 2, si 107). 11930’erne 
foregik produktionen med 25-30 medarbejdere, og der blev bl.a. fremstillet 
stål vinduer, som dengang var på mode i byggeriet. Under krigen fremstillede 
man kvashuggere, og der blev solgt mange maskiner, som anvendtes til kløv
ning af gasgeneratorbrænde. På virksomheden produceredes hele tiden fortsat 
tærskeværker, halmpressere og andre landbrugsmaskiner. I 1955 blev virksom
heden solgt til Arne Kruse Andersen, som fortsatte den hidtidige produktion, 
indtil han i 1960 besluttede at lukke støberiet, som ikke længere var særlig ren
tabelt. En meget vigtig produktion for virksomheden var nu kraftoverførings
aksler, som blev meget efterspurgt i denne periode, hvor landbrugets mekanise
ring for alvor var kommet i gang. I 1960’erne skete der forskellige modernise
ringer og udvidelser af virksomheden, bl.a. begyndte man at anvende plastic
dele i nogle maskiner. Fra 1965 omdannedes virksomheden til et aktieselskab, 
som i 1973 blev solgt til et amerikansk firma i samme branche. I 1978 ophørte 
produktionen i Bogense, og de nye ejere overførte produktionen og en del af 
maskinerne til England.

Også Schebys Maskinfabrik har gennem tiderne været en af de betydningsfulde 
arbejdspladser i Bogense (jvf. bind 2, si. 109). Sidst i 1930’erne beskæftigede den 
således ca. 50 mand. Fra 1933 og frem til 1970 bestod der en aftale mellem 
Scheby og Bdr. Bendix A/S i København om markedsføringen af firmaets ma
skiner på det danske marked, hvilket indebar, at virksomheden kunne koncen
trere sig om selve produktionen, mens det københavnske firma tog sig af salgssi
den. Det var naturligvis vanskelige år i 1930’erne, og det blev nødvendigt at 
fremstille andre produkter end såmaskiner for at holde hjulene i gang. Under 
krigen fremstillede man således et stort antal gasgeneratorer, og senere indgik 
roeoptagere og »pick-up«-pressere som en ikke uvæsentlig del af firmaets pro
duktion. I løbet af 1960’erne koncentrerede man sig mere og mere om såmaski
nerne, og efter 1965 har man udelukkende fremstillet dette produkt. Udviklin
gen er gået fra den hestetrukne maskine over den traktorbugserede frem til den 
moderne maskine, der er ophængt i traktorernes hydrauliske system, og i denne 
sammenhæng gjorde virksomheden en epokegørende indsats ved at indføre 
anvendelse af kunststoffet nylon i flere og flere af maskinernes elementer. Virk
somhedens udviklingssarbejde er fortsat gennem årene, og produktet er blevet 
endnu bedre. Ikke mindst blev fabrikkens plastafdeling et aktiv, idet ca. 30% af 
dens produktion kom til at bestå af underleverancer til andre virksomheder, 
først og fremmest uden for landbrugsmaskinbranchen, hvorved virksomheden 
blev mindre følsom over for landbrugets svingende konjunkturer.
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Schebys Maskinfabrik (»Fiona«) har gennem tiderne været en af byens betydningsfulde arbejdsplad
ser, og den har siden starten i Bogense i 1912 leveret landbrugsmaskiner til store dele af Nordfyn. I 
1930’erne flyttedes virksomheden fra Adelgade til Skovvej. Dens stifter var smedemester Chr. A. 
Scheby, og den er efter dennes død videreført af sønnen Rasmus Scheby og dennes søn Erik Scheby.

Fabrikkens produktion af såmaskiner er i stadig stigende grad blevet afsat til 
eksport. 11986 gik ca. 20% af maskinerne til det danske hjemmemarked, hvilket 
svarede til 1/3 af nysalget af såmaskiner her i landet, mens ca. 80% gik til eks
port både til det europæiske marked og til oversøiske markeder som Mellem
østen, Afrika, Japan og Sydamerika. I 1969 blev ingeniør Erik Scheby eneinde
haver af virksomheden, og som sådan modtog han i april 1986 fra en underor
ganisation af UNESCO en fornem industripris som påskønnelse for FIONA-så- 
maskinernes høje kvalitet og gode anvendelsesmuligheder. Det blev ved over
rækkelsen i Paris understreget, at den avancerede maskine fra Bogense på en 
ganske konkret måde har været med til at løse U-landenes sultproblemer, og at 
den derfor også var udtryk for en betydelig humanitær indsats.-1 dag er der på 
fabrikken på Skovvej ansat ca. 80 mand ved fremstilling af såmaskiner og plast
emner.

Før i tiden var Bogense kendt som garveriernes by. I 1905 var der således 14 
garverier i byen, og i slutningen af 1930’erne var der endnu 5 tilbage. I årene
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Siden 1965 har »Fiona« udelukkende fabrikeret såmaskiner. Den indsats, man har gjort for at udvikle 
dette produkt, blev i april 1986 påskønnet ved tildeling af en UNESCO-pris, der på firmaets vegne 
blev modtaget af direktør Erik Scheby (nr. 2 fra højre) i Det danske Hus i Paris.
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Bogense har været kendt for sine garverier, men også den tid er forbi. Mens der i begyndelsen af 
århundredet var 14 garverier i Bogense, var der efter krigen kun to tilbage. På billedet ses Bogense 
Garveri, grundlagt 1890, lukket 1979.

efter anden verdenskrig blev det imidlertid sløje tider for garverierne; forbru
get af læder til seletøj gik naturligt tilbage sammen med det færre antal heste, 
og træsko gik af mode og blev kendt som fattigmands fodtøj. Igennem det me
ste af perioden efter krigen var der to garverier i byen: Garver KJ. Jensen & Søn, 
Adelgade 148 og Bogense Garveri (BOGA A/S), Stegøvej 2.

Garver Jensens virksomhed havde betydelige problemer under krigen, hvor 
det var svært at skaffe både råvarer og garvestoffer. Man var underkastet ratio
neringer helt op til begyndelsen af 1950’erne, hvor virksomheden havde om
kring 15 mand i beskæftigelse. Efter nogle år blev træsko igen moderne, og 
virksomheden specialicerede sig i fremstilling af træskolæder. Midt i 1960’erne 
gik det pænt for garveriet, som nu havde 22 personer ansat. Danmarks tilslut
ning til de forskellige markedsdannelser i 1960’erne og 1970’erne og den almin
delige liberalisering af handelen betød større konkurrence udefra og ikke 
mindst fra U-landene. De billige produkter herfra ramte ikke blot garverierne 
direkte, men også de danske skotøjsfabrikker, som lukkede på stribe. Dermed 
forsvandt også en stor del af efterspørgslen efter garveriernes skind. Garver 
Jensen indledte i 1970’erne en eksport til det norske og svenske marked, men 
den kunne slet ikke kompensere for tabet på hjemmemarkedet, og i 1978 valgte
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han at standse produktionen på garveriet. Det lykkedes kort tid efter at udleje 
fabriksbygningen til andet produktionsformål.

Oprindelsen til Bogense Garveri var garvermester C. Larsens virksomhed på 
Gyldensteensvej, som var grundlagt i 1890. Senere blev virksomheden overtaget 
af garvermester Chr. Andersen, som i begyndelsen af 1930’erne solgte den til 
firmaet »Poulsen og Ragoczy« i København. De havde i 1935 planlagt at ned
lægge Bogense-virksomheden, men deres regnskabschef, Erik Danielsen havde 
indvendinger over for denne beslutning. Han mente, at det ville være rentabelt 
at drive virksomheden videre, og Ragoczy erklærede sig indforstået med, at 
Danielsen kunne få et halvt år til at bevise, at garveriet i Bogense kunne drives 
forretningsmæssigt fornuftigt. Danielsen blev fra 1936 direktør på Bogense 
Garveri, og det lykkedes ham at opbygge en blomstrende virksomhed, som i de 
bedste år beskæftigede 120 medarbejdere.

Hovedproduktionen på dette garveri blev i de fleste år en nicheproduktion 
af skofor, fremstillet af fåre- og gedeskind. Produktionen af denne vare var i 
perioder 3.-4.000 skind om dagen. Der blev dog også produceret skind til tasker, 
beklædning m.v., og henved 80% af produktionen gik til eksport, først og frem
mest til Europa, men også til USA og andre oversøiske områder.

Endnu i begyndelsen af 1970’erne havde virksomheden omkring 80 ansatte, 
men efterhånden måtte den som så mange andre garverier se sig udkonkurre
ret af de nyudviklede kunststoffer. I februar 1978 varslede man over for medar
bejderne den mulige lukning af garveriet, og i juli 1979 lukkede virksomheden, 
som da havde 50 ansatte. - Det var med blandede følelser, byens borgere erfa
rede, at den hæderkronede gamle virksomhed skulle overtages af Tvind-impe- 
riet og indrettes til undervisningsbrug.

En række mindre virksomheder var også med til at skabe beskæftigelse i Bo
gense. Bogense Skibsværft var grundlagt i 1925 af skibsbygger Ejler Pedersen. Se
nere blev virksomheden overtaget af sønnen, Bent Pedersen. Værftet byggede i 
begyndelsen joller, lystfartøjer og mindre fiskekuttere, og man foretog repara
tioner på mindre fragtskibe. Fra 1939 til 1960 byggedes mest større trækuttere 
til Nordsøen, og til Grønland fremstillede man politi- og redningskuttere, læge
både og rejsefartøjer. Efter 1960 byggede Bogense Skibsværft en række større 
stål trawlere samt specialfartøjer f.eks. til entreprenørformål. De største skibe 
fra værftet var på ca. 1.000 t. - I midten af 1980’erne ophørte nybyggeriet på 
virksomheden. Et konsortium med direktør Claus Santon i spidsen har i de
cember 1987 købt skibsværftet, og dets nye ejere har planer om at renovere 
danske fiskekuttere til u-landene.

På Bogense havns vestmole lå fra 1898 et cementstøberi, som oprindelig frem
stillede cementmursten og tagsten. Senere udvidedes produktionen til også at 
omfatte rør og fliser. Fra 1947 blev virksomheden overtaget af Johannes Han-
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Bag marinaen Bogense Skibsværft, der siden grundlæggelsen i 1925 har fremstillet flere forskellige 
former for fartøjer. For et par år siden er man ophørt med nybyggeri på virksomheden, men den er i 
december 1987 overtaget af et konsortium, der vil iværksætte renovering af fiskekuttere.

sen, og man anvendte nu navnet Bogense Betonvarefabrik. I 1958 overtog Jørgen 
og Henry Gregersen fabrikken, og sammen med den hidtidige produktion 
fremstillede man byggeblokke og isoleringsplader. Henry Gregersen var fra 
1976 eneejer af betonvarefabrikken, og han udvidede produktionen til også at 
omfatte belægningssten og havefliser. Fabrikken ophørte i 1984, og bygnin
gerne blev afhændet til Bogense Bådcenter.

Ida og Johannes Renbo købte i 1956 butiksejendom i Østergade. Herfra 
solgte man alle former for konfektion og tekstiler. 11962 begyndte Johannes Renbo 
at sy og sælge korsetteringsvarer, og virksomheden blev hurtigt landsdækkende 
som postordreforretning. Lokalerne i Østergade var for små til større systue
produktion, og i 1964 erhvervede Renbo det gamle gasværk på havnen, idet 
gasværksdriften var ophørt i 1962. Der blev her indrettet lokaler til brug for 
produktion og salg af korsetteringsvarer, og der skete løbende udbygninger 
både i 1960’erne og sidst i 1978. I 1983 emigrerede familien Renbo til Austra
lien, og virksomheden er herefter ledet af Honni Renbo og Ole Bonnén. Virk
somhedens vigtigste aktiv har i 1980’erne fortsat været korsetteringsproduktio-
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Bogense Bryggeri (nuv. Odensevej 19) begyndte sin virksomhed i 1906 og var især kendt for sin frem
stilling af hvidtøl. Der bryggedes indtil 1965, hvorefter der nogle år var maltgøreri. (Postkort fra år
1909).

nen samt fra 1984 et betydeligt detailsalg af et bredere sortiment af konfek
tionsvarer. Fra Renbos virksomhed har der i årenes løb været en betydelig eks
port til Norge, Sverige og Vesttyskland. I 1987 er der 7 medarbejdere hos 
Renbo.

I 1969 købte Renbo den gamle præstegård, Adelgade 28, hvor han i 1974 
begyndte produktion og salg af »Bogense Hyben vin«.

Blandt de nyere virksomheder i Bogense kommune har JO JO Cable Reels A/S 
været en af de mest succesfulde. Dette firma startede i Odense i 1964 med pro
duktion og salg af kabeltromler. Stifteren var virksomhedens nuværende direk
tør, Jens Ole Madsen. 11969 købte han den gamle nedlagte skole i Nr. Esterbølle 
og flyttede produktion og salg hertil. Firmaet ekspanderede kraftigt, og både i 
1974 og i 1977 blev der opført ny produktionshal i Nr. Esterbølle. 11978 danne
des et søsterselskab i England, som var et vigtigt eksportmarked for JO JO Cable 
Reels. Der er sket en ny udvidelse i Nr. Esterbølle i 1985 med opførelse af en 
lagerbygning og administrationslokaler på tilsammen 3.000 kvm. I 1987 har 
virksomheden ca. 75 ansatte, heraf 25 funktionærer. De vigtigste eksportmarke
der er de skandinaviske lande og England, men der eksporteres også til flere 
andre europæiske lande samt til Mellemøsten.
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Blandt de nye 
virksomheder i 
Bogense kom
mune er »Jo Jo 
Cable Reels«, der 
1969 flyttede 
produktionen af 
kabeltromler fra 
Odense til Nr. 
Esterbølle, hvor 
der flere gange 
siden er foreta
get større udvi
delser. Virksom
heden beskæfti
ger i dag ca. 75 
personer, og der 
eksporteres til en 
lang række lande.

11982 oprettede man JO-Værktøj A/S som en underafdeling af firmaet. Den fik 
til huse i jernstøberiets tidligere lokaler i Adelgade og arbejdede fra begyndel
sen først og fremmest med markedsføring af kabeltromler. Senere skete der en 
stærk udvidelse af sortimentet med næsten alt inden for elektriske artikler. 
Pladsforholdene blev dog hurtigt for trange i Adelgade, og i efteråret 1987 flyt
tede firmaet til et nyopført byggeri med 2.000 kvm. lager og 600 kvm. admini
stration ved Tyrekrogen ud til indfaldsvejen til Bogense. Om dette byggeri ud
talte borgmester Svend Jensen ved indvielsen: »Det er det smukkeste visitkort 
en by kan ønske sig. En rigtig græsplæne virksomhed, som hverken støjer eller
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forurener, og som har haft tydelig sans for det æstetiske i byggeri, omgivelser, 
valg af byggematerialer m.v.«. Borgmesteren var naturligvis tilfreds med en 
virksomhed, som i den grad ekspanderede og skabte arbejdspladser i byen.

Sammen med JO JO-virksomhederne bør Bogense Plast A/S også omtales. 
Denne virksomhed blev grundlagt i 1979 af Freddy Tindhof. Han købte i 1982 
det gamle el-værk ved havnen, som blev indrettet til plastproduktion. En væ
sentlig del af fabrikkens produktion har været plastemner til JO JO-virksomhe
derne. I 1987 er der 8 ansatte hos Bogense Plast.

Også andre mindre arbejdspladser er skabt i Bogense i årene siden krigen. 
Mogens Eigenbrods Kunsthåndværk og Willemoes Lys, der drives af Mogens Wille- 
moes, kan nævnes som eksempler på virksomheder, der har eksisteret i en år
række. -11986 fik en nyoprettet Bogense-virksomhed årets iværksætterpris. Det 
var firmaet Wishbone, som da havde påbegyndt fabrikation af hundefoder i de 
gamle garveribygninger i Adelgade 148. Der var glæde i byen over den nye utra
ditionelle virksomhed, som på et tidspunkt havde beskæftigelse til 22 medar
bejdere, men desværre løb firmaet ind i vanskeligheder, og fremtidsudsigterne 
blev efterhånden temmelig usikre.

Der blev også i midten af 1980’erne oprettet 2 ålefarme med henblik på pro
duktion af ål til konsum. Disse virksomheder fik imidlertid efter kort tid store 
vanskeligheder og blev ramt af konkurser. - Deres fremtid er dog foreløbig sik
ret, idet der er fundet ny ejer til farmene.

At Bogense kommune har været og fortsat er interesseret i at tiltrække og 
støtte nye virksomheder siger sig selv. Et betydeligt antal arbejdspladser er gået 
tabt ved lukninger af adskillige virksomheder i både den private og den offent
lige sektor i 1970’erne, og skal byen have et driftigt erhvervsliv, må de erstattes 
af nye.

Som det er fremgået, har der i 1987 været flere tiltag, og der er håb om, at 
optimismen vil vende tilbage.

Landbrug og andelsvirksomhed
Der skete i tiden efter anden verdenskrig store ændringer i landbruget. Den 
tekniske udvikling medførte, at traktorerne erstattede de mange heste, og det 
betød, at arbejdet kunnne udføres langt hurtigere, hvorved arbejdsstyrken 
kunne reduceres kraftigt. Ikke mindst de store gårde, som præger egnen om
kring Bogense, forstod at udnytte de tekniske nyskabelser, og deres folkehold 
blev i forhold til tidligere stærkt formindsket.

Udviklingen på Gyldensteen kan anskueliggøre dette. I 1938 blev der på Gyl- 
densteen avlsgård dyrket 300 ha. jord, og gården havde en malkekvægsbesæt-
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Egnens største landbrug var ved perio
dens begyndelse Gyldensteen med ca. 
300 ha. jord, og til godset hørte også 
Harritslevgård, Sandagergård og Jer- 
strup, der var bortforpagtet. - Øverst 
Gyldensteen, der siden 1827 har været i 
slægten Bernstorff-Gyldensteens eje, 
nederst Harritslevgård, der siden 1829 
har været i samme slægts eje. 1963 fra
solgtes hovedbygningen til direktør 
Frank Nicolajsen, og den ejes i dag af 
fiskeeksportør Hermann Schimko.
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ning på 100 køer. Medhjælperstaben bestod af 1 inspektør, 1 forvalter, 1 under
forvalter, 1 ladefoged, 1 fodermester, 5 medhjælpere i kostalden, 3 piger, 10 
karle og elever, 9 daglejere, 1 smed og 1 lokomobilfører. Trækkraften var det år 
14 spand heste og 2 traktorer. Til Gyldensteen gods hørte også Harritslevgård, 
Sandagergård, Jerstrup og Langø, der på daværende tidspunkt var bortforpagtet.

På Gyldensteen skete der store ændringer efter krigen. Det sidste spand ar
bejdsheste blev solgt i 1961, og herefter bestod trækkraften af 14 traktorer. Fra 
1961 til 1965 blev det dyrkede areal udvidet med 432 ha. gennem inddæmning 
af de lavtliggende engarealer fra Bogense til Jersore. Opdyrkningen skete ved 
en dybpløjning med kæmpeplove til ca. 1,25 meters dybde, hvorved det øvre 
sandlag blev blandet med det nedre dyndlag, således at man fik en særdeles 
dyrkbar jord.

Driften med malkekvæg ophørte i 1972, og de store arealer blev nu dyrket 
med korn, frø og sukkerroer. 11980’erne har man også specialproduktion med 
60 ha. løg til konsum.

Sagt på en anden måde blev der på Gyldensteen i 1938 dyrket 300 ha. med 33 
medhjælpere eller ca. 10 ha. pr. mand, medens der i 1987 dyrkedes 1197 ha. med 
18 medhjælpere eller ca. 65 ha. pr. mand. Tendensen har naturligvis været den 
samme på de almindelige gårde på Nordfyn; i dag er der således ofte på gårde, 
der tidligere havde 3-4 medhjælpere, kun ejeren tilbage. Tidligere var der køer, 
svin, høns m.v. på næsten alle landbrug. I dag er der på de tilbageværende brug 
kun malkekøer på hvert 3. eller 4. landbrug, mens antallet af svin er stigende. 
Hønseholdet er helt forsvundet, og æg bliver kun produceret på nogle få store 
hønsefarme. I det hele taget har det udviklet sig til større og større enheder 
inden for landbrugserhvervet, hvor små og mindre brug ved ejerskifte ofte er 
blevet sammenlagt med et større brug.

De ovennævnte strukturændringer i landbruget har selvfølgelig også haft 
konsekvenser for Bogense. Allerede i 1892 blev der oprettet andelsmejeri i Bo
gense (jvf. bind 2, si. 127). Det var dengang vigtigt, at mejerierne lå tæt, så mæl
ken kunne transporteres dertil på mindre end en time med hest og vogn. Sidst i 
1930’erne var der 90 andelshavere tilsluttet Bogense Mejeri, men den tekniske 
udvikling, der muliggjorde hurtig og hygiejnisk transport af mælk over store 
afstande, førte til nedlæggelse af virksomheden i 1979. Også de øvrige mejerier 
på Nordfyn var ved begyndelsen af 1980’erne nedlagt. Som det sidste lukkede 
mejeriet Nordfyn i Vesterby i 1980.

Bogense Andelssvineslagteri blev oprettet i 1897 (jvf. bind 2, si 127 f.), og det 
nåede op på at have ca. 1600 leverandører. Antallet af slagtninger kom dog i 
årenes løb til-at variere meget som følge af konjunktursvingningerne inden for 
landbruget:
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Bogense Andelsme
jeri, der startede sin 
virksomhed den 1. 
juni 1893. Postkortet 
foroven er dateret 
1911, og billedet ne
derst stammer fra 
1958, hvor mejeribe
styrer P. Willemoes 
Rasmussen trak sig 
tilbage efter 45 års 
virke. - Mejeriet op
hørte driften i 1979.
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Da mejeriet i 1943 fejrede 50-års jubilæum, var mælkevognene pyntet, og det samme gjaldt den vogn, 
der til daglig kørte rundt i Bogense og betjente byens borgere med mælk og andre mejeriprodukter.

Slagtninger af svin på Bogense Andelsslagteri:
1932: 61.000
1938: 29.000
1942: 84.000
1946-65: 55.000 (gennemsnitstal)
1970: 75.000

Dertil kom fra 1935 et mere beskedent antal kreaturslagtninger.
Beskæftigelsen ved slagteriet har naturligvis varieret med antallet af slagtnin

ger, men under normale forhold har der været ansat omkring 50, således som 
det f.eks var tilfældet i begyndelsen af 1950’erne. I 1970 blev slagteriet et offer 
for de store strukturrationaliseringer, som fandt sted på slagteriområdet, og 
man blev herefter tilknyttet Odense Eksportslagteri, som fra det tidspunkt fik 
navnet EXPO FYN. Indtil nedlæggelsen blev Bogense Andelsslagteri ledet af 
direktør H. Aaskov, og det havde da 85 ansatte.

Fyns Andels Fodærstofforretning anlagde i 1935 et pakhus ved Bogense havn, 
hvorfra landmænd blev forsynet med forskellige former for foderstoffer, som 
dengang ofte ankom til havnen med skib. Som leder fungerede indtil 1953 C. 
Johansen.
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Bogense Andelsslagteri, der påbegyndte driften den 1. januar 1897, var gennem årene en stor virk
somhed med mange ansatte, men trods ca. 55.000 årlige slagtninger i gennemsnit i årene efter krigen 
blev slagteriet nedlagt i 1970 og tilknyttet Odense Eksportslagteri (EXPO).

Det var dog først fra 1963, Bogense opnåede status som egentlig filial af FAF, 
idet man det år sammensluttede egnens lokalforeninger og lod bygge en filial i 
Kattebjerg uden for Bogense. Her anlagde man tørreri, silo, lagerhal og kontor
bygning,og herfra blev ikke kun Bogense kommune, men også dele af Søndersø 
og Ejby kommuner betjent. I 1986 havde FAF’s Bogense-filial en omsætning på 
21 mili. kr. Leder af virksomheden er Henning Nielsen.

Der har også været andre foderstofleverandører, f.eks. gennem mange år G.V. 
Larsen i Bogense og Sandager Mølle. Møllen blev købt fra Gyldensteen af møl
ler Peter Nielsen i 1927.1 1937 blev den overtaget af sønnen Verner Nielsen og i 
1972 af dennes søn Carsten Nielsen. Møllen handler med alle former for korn, 
foderstoffer og kunstgødning samt olie og brændsel, og der er i 1987 6 medar
bejdere ved møllen.

Landmændene på Nordfyn har fra 1872 været organiseret i Nordfynsk Landbo
forening, der blev oprettet med henblik på dygtiggørelse af landbostanden gen
nem foredrag, diskussionsmøder og afholdelse af konkurrencer, dyrskuer, de
monstrationer, udflugter m.v. For resten var mange af Bogenses erhvervsdri-
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En række bogensere har gennem årene været beskæftiget ved fiskeri, og på et tidspunkt var erhvervet 
så indbringende, at Bogense Fiskeriforening talte 120 medlemmer. Da foreningen i 1987 fejrede 
90-års jubilæum, talte den kun 23 medlemmer.

vende optaget som medlemmer af foreningen, og de var på mange måder be
hjælpelige, når der f.eks. skulle arrangeres dyrskuer i Bogense. Gennem mange 
år blev der holdt dyrskue skiftevis i Bogense, Otterup og Skamby. Det sidste 
lokale dyrskue blev afholdt i Bogense i 1970; - endnu et samlingspunkt og et 
fællesskab mellem by og land forsvandt.

Også husmandene på Bogense-egnen er organiseret. Fra 1906 eksisterede 
Skovby Husmandsforening og fra 1907 Bogense Husmandsforening. De to for
eninger blev i 1974 sammenlagt til Skovby-Bogense Husmandsforening.

Fiskeri
Fiskerflåden i Bogense bestod sidst i 1930’erne af ca. 20 både, fortrinsvis mindre 
kuttere; hertil kom både fra Agersø, Omø, Kerteminde og Reersø, der fiskede 
rødspætter med sættegarn i farvandene ved Bogense om sommeren. Omkring 
1935-36 havde Bogense-fiskerne oplevet et veritabelt brislingeeventyr, og sidst i 
årtiet var der et usædvanligt stort fiskeri af småtorsk; man ligefrem vadede i 
fisk, og der blev arbejdet døgnet rundt på kutterne og i havnen for at bjærge de 
store fangster.
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Fiskerflåden i Bogense bestod i årene før krigen af ca. 20 både, i dag kun af en halv snes både. Fiskebe
standen er på grund af forurening fra industrierne ved Lillebælt reduceret betydeligt, og byens fi
skere må som helhed søge længere væk for at hente deres fangster.

De hårde vintre under krigen gav fiskerne store vanskeligheder. Allerede i 
februar 1940 forsøgte en del Bogense-fiskere sig med nye aktiviteter, idet de gik 
i gang med isbådstransport over Storebælt. Der deltog 7 fiskere i denne aktivi
tet, og man transporterede skind fra Bogense Garveri, efter at skindene var 
bragt med tog til Nyborg. Fiskerne forsynede båden med metalskinne på kølen, 
og årerne blev hamret fast, så de kunne fungere som skubbestænger. En sådan 
tur over Storebælt varede 6-7 timer. Det var for øvrigt en usædvanlig hård 
vinter i 1940; i marts måned blev således badeanstalten »Jomsborg« ved østmo
len i Bogense havn knust af isskruninger (jvf. si. 214).

I årene efter krigen blev kutterne større og fik mere motorkraft, hvilket mu
liggjorde trawlfiskeri og endnu større fangster. Martin Andersens fiskeforret
ning, som var grundlagt i begyndelsen af århundredet, aftog fiskene. Under 
krigen udvidede han sin virksomhed ved at købe Ivar Johansens røgeri bag 
cementfabrikken. Senere anlagde han dog et større røgeri i tilknytning til fiske
forretningen. I 1942 byggedes en større hal med kølerum og is værk, og anlæg
get blev benyttet indtil 1971.

I 1954 oprettedes en fiskeauktion, hvor fiskene nu måtte købes i stedet for
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Fiskehandler Martin Andersen foran sin forretning ved havnen, grundlagt i begyndelsen af århundredet. 
Siden er forretningen videreført af sønnen Egon Andersen og svigersønnen Hans Schmidt. 1983 blev 
forretningen overtaget af Bogense Fiskesalgsforening, der i dag tæller 15 medlemmer.

direkte hos fiskerne. I 1983 overtog medlemmerne af Bogense Fiskesalgsfor
ening Martin Andersens fiskeforretning, som i en årrække var blevet videreført 
af sønnen Egon Andersen og svigersønnen Hans Schmidt. Det betød, at fi
skeauktionen ophørte og blev erstattet af en fiskesalgsforening.

Her i 1980’erne er fiskeriet i farvandene tæt ved Bogense på det nærmeste 
gået i stå. Man har i heldigste fald i perioder kunnet fiske sild og brislinger, 
mens de vigtigste fisk - torsk og rødspætter - er blevet helt væk. Årsagen er den 
store forurening fra industrierne ved Fredericia og ved Lillebælt i det hele ta
get. De smådyr, som fiskene skal leve af, er udryddet. Bogense-fiskerne har der
for måttet søge længere væk for at hente deres fangster - i nogle tilfælde helt til 
Vesterhavet, men også hummerfiskeri omkring Frederikshavn og Anholt har 
man deltaget i. Fiskene bliver naturligvis under de omstændigheder ikke landet 
i Bogense, men i andre havne, enten i Jylland eller i Kerteminde. Herfra bliver 
fangsterne i mange tilfælde hentet og transporteret i lastvogne til Bogense, idet 
fiskerne selv lægger stor vægt på at opretholde Bogenses status som fiskerihavn.

Fiskerne i Bogense er organiseret i Bogense Fiskeriforening, som i januar
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1987 kunne fejre 90-års jubilæum. Det var symptomatisk for fiskeriets vanske
lige vilkår ved Bogense, når foreningens formand ved denne lejlighed lagde 
megen vægt på, at man skulle fejre 90-års jubilæet, da man ifølge hans vurde
ring ikke kunne være sikker på, at der ville være fisk og fiskere ved Bogense, når 
100-års jubilæet skulle finde sted. Fiskeriforeningens medlemstal har svinget 
meget i årenes løb - fra 40 i starten og helt op til 120 i begyndelsen af 1920’eme. 
1 1987 er der 23 medlemmer, som er beskæftiget på 9 trawlkuttere og 2 snurre
vodskuttere.

Fiskeriforeningens opgave har selvfølgelig altid været at varetage fiskernes 
faglige interesser over for myndigheder og andre. Foreningen har også været 
medarrangør af havnefester og andre festarrangementer. Således kørte fiskerne 
i mange år fastelavns-mandag rundt i byen i en festligt pyntet jolle på en heste- 
trukken vogn og samlede ind til Fiskernes Hjælpefond (jvf. si. 203 f.).

Pengeinstitutter
Fra tiden før krigen var der i Bogense 2 pengeinstitutter: »Spare- og Laanekas- 
sen for Bogense og Omegn« samt »Bogense Bank« (jvf. bind 2, si. 130-133), og i 
1958 kom et tredje pengeinstitut til, idet Fyens Disconto Kasse dette år beslut
tede at etablere filial i Bogense.

Indtil 1968 var der en stabil udvikling i Sparekassen. Man havde i tidsrummet 
fra 1939 til 1950 ikke noget overskud på grund af krigen og pengerigeligheden i 
samfundet. Det fremgår af regnskaberne, at reservefonden var uændret i hele 
perioden. Efter 1950 skete der en rolig vækst rent forretningsmæssigt, mens 
personalet omfattede 5-6 medarbejdere.

I 1968 skete den første fusion, og Sparekassen blev en del af »Sparekassen 
Fyn«. I 1978 indgik »Sparekassen Fyn« i en fusion med »Bikuben«, og navnet 
blev herefter »Bikuben - Bogense Afdeling«. 11970’erne og 1980’erne er der sket 
en stærk vækst i Sparekassens virksomhed, og den tekniske udvikling har nød- 
vendiggjort anskaffelse af moderne edb-udstyr, ligesom hovedkvarteret er ble
vet moderniseret i begyndelsen af 1980’erne. I 1985 blev »Bikuben - Bogense 
Afdeling« regionshovedkontor for de ialt 4 afdelinger på Nordfyn. 1 1987 er der 
17 ansatte i afdelingen.

Sparekassen har siden 1920’erne haft følgende ledere: direktør Georg Ras
mussen (1923-65), direktør Ejnar Kruse (1965-80) og regionsdirektør Poul Erik 
Olsen (1980- ). - Da Ejnar Kruse i 1980 trak sig tilbage, havde han haft sin 
gerning i Sparekassen i 50 år.

Bogense Bank havde en rolig udvikling i krigsårene, men lokalemæssigt var 
man efterhånden noget trængt i de lejede lokaler i Adelgade 58. Derfor opførte 
banken i 1952 en ny, moderne bankbygning i Adelgade 49. De bedre lokalefor-
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Byens to »egne« pengeinstitutter: Spa
rekassen for Bogense og Omegn, op
rettet 1854 og 1968 sammenlagt med 
Sparekassen Fyn og siden med Biku
ben, og Bogense Bank, oprettet 1897; 
1985 skiftede banken navn til Nordfyns 
Bank. Yderligere har Fyens Disconto 
Kasse (Provinsbanken) siden 1958 haft 
filial i byen.
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hold var med til at skabe baggrunden for en rolig vækst i 1950’erne og 
1960’erne, hvor der bl.a. blev oprettet flere filialer i det nordfynske område.

Sidst i 1970’erne og i begyndelsen af 1980’erne kom banken ind i en stærk 
vækstperiode. Der skete moderniseringer og udvidelser af hovedkontoret i 1977 
og 1986, ligesom nye filialer kom til, og de eksisterende filialer blev modernise
ret og udvidet. I 1985 skiftede banken navn til Nordfyns Bank for at markere 
bankens tilstedeværelse i hele regionen. Som et yderligere udtryk for ekspan
sionen blev der i 1986 etableret en afdeling af banken i Odense. Ialt har Nord
fyns Bank i 1987 8 afdelinger i regionen, og der er beskæftiget ca. 50 personer i 
banken. - Udviklingen kan også anskueliggøres gennem regnskabsbalancen, 
som er steget fra 4,6 miil kr. i 1940 til 536,9 miil. kr. i 1986.

Siden 1936 har Bogense Bank/Nordfyns Bank haft følgende ledere: direktør 
Jens Jensen (1936-47), direktør Knud Jørgensen (1948-58), direktør Boje Kro- 
mann (1958-73) og direktør Preben Sandberg (1973- ).

I efteråret 1958 vedtog repræsentantskabet for Fyens Disconto Kasse, at der 
skulle oprettes en filial i Bogense, og den fik til huse i Adelgade i en del af 
hotellet, hvor den åbnede den 6. februar 1959 med 4 ansatte under ledelse af 
bestyrer Preben Strate. Der var i det følgende år tale om en støt vækst i afdelin
gen, der i 1967 som følge af hovedafdelingens fusion med 2 jyske pengeinstitut
ter ændrede navn til Den Danske Provinsbank, Der er blevet gennemført flere 
moderniseringer i afdelingen, og den har i 1987 7 ansatte. Leder er bankbesty
rer Leif Jespersen.

Hotel- og restaurationsbranchen
En række andre brancher har naturligvis også været repræsenteret i Bogense. 
Det gælder f.eks. hotel- og restaurationsbranchen, inden for hvilken en opgø
relse fra 1938 opregner 11 virksomheder i byen:

Havnecafeen, Adelgade 3
Jernbanehotellet, Adelgade 15
Landmandshotellet, Adelgde 52
Bogense Hotel, Adelgade 56
Højskolehjemmet, Adelgade 95
Landbohjemmet, Østergade 2
Afholdshotellet, Østergade 16
Møller Larsen, Torvet 1
Torvecafeen, Torvegade 16
Strandpavillonen »Arken«
Restaurant »Fredskoven«
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Hotelkapaciteten i Bogense er de senere år blevet udvidet betydeligt. Øverst Hotel Bogense Kyst, 
opført 1981 og udvidet 1987, nederst Bogense Hotel med den nye fløj, opført 1987. De to hoteller 
disponerer tilsammen over 45 ferielejligheder og 65 dobbeltværelser.
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Restaurant »Fredskoven«, opført efter brand i 1984. Skoven hørte oprindelig under Gyldensteen, men 
ejeren stillede den til byens rådighed, og den første restaurant opførtes her i 1862.

På dette område skete der hyppige forandringer i årenes løb, og en del af etab
lissementerne eksisterer ikke mere, mens nye er kommet til.

Bogense Hotel har eksisteret i hele perioden, og hotellet har nydt godt af den 
turistmængde, som i de sidste årtier er strømmet til byen. 1 1987 har man udvi
det virksomheden med 26 moderne dobbeltværelser.

Landbohjemmet fik for nogle år siden navneforandring til Erik Menveds Kro, og 
dette etablissement opnåede i 1987 tilladelse til at holde åbent til kl. 5 om mor
genen. I mange år hed restauranten i daglig tale »Øjet«, og mon ikke mange 
bogensere mand og mand imellem har holdt fast ved denne betegnelse?

Den 10. maj 1984 nedbrændte de gamle træbygninger, som rummede restau
rant Fredskoven, totalt. Men allerede i oktober 1985 kunne man tage et nyt mo
derne og gedigent rødstenshus i brug på stedet, så bogenserne og de øvrige 
nordfynboer igen kunne komme ud og hygge sig i den dejlige skov, hvor der 
gennem generationer har ligget danse- og forlystelsesetablissement.

I de seneste år er der kommet nye virksomheder til inden for branchen som 
følge af den stigende turisme. På området, hvor tidligere kystrestaurant Arken 
var beliggende, opførtes i 1981 et moderne hotel, Hotel Bogense Kyst, med ferielej-

87 



ligheder og mange faciliteter til glæde for turisterne. I 1987 har man gennem
ført en omfattende udbygning.

Også ved havnen kom der naturligvis restauranter til, da sejlerfolket væltede 
ind sidst i 1970’erne. Ved Sejlerkaj 5 åbnede »Marinetten«, og ved den gamle 
inderhavn var der cafeteria, som kunne betjene turister og folk, der skulle en 
tur rundt om havnen.

Som nævnt i anden forbindelse er der planer om at oprette et feriecenter ved 
marinaen og et H.C. Andersen-eventyrland ved Christianslund, og i planerne 
indgår diverse restauranter, bistroer m.v., der vil indebære mange nye arbejds
pladser inden for hotel- og restaurationsbranchen og andre brancher.

Øvrige erhveru
I hele perioden siden krigen har der været og er fortsat i Bogense adskillige 
andre erhverv, som udøves af en eller flere personer i større eller mindre virk
somheder. I denne sammenhæng kan ikke alle opregnes. Men en række bran
cher kan nævnes, idet der for de flestes vedkommende er tale om det, man 
kalder servicesektoren. Det drejer sig om advokater, assurandører, ejendoms
mæglere, revisorer, kørelærere, vognmænd og mange andre. - Endelig har det 
været karakteristisk for udviklingen, især efter at mange af de gamle Bo
gense-virksomheder er forsvundet i 1970’erne, at en lang række bogensere har 
fundet arbejdspladser uden for byen, fortrinsvis i Odense, men også i mindre 
byer som f.eks. Søndersø og Otterup.
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Handel og omsætning
I landet som helhed var begyndelsen af 1930’erne en økonomisk afmatningspe
riode med betydelig arbejdsløshed, stagnation og faldende produktion. Sidst i 
årtiet bedredes udviklingen noget, og der kom igen fremgang i både landbrug 
og byerhverv.

Bogense-egnen klarede sig forholdsvis godt gennem tredivernes krise sam
menlignet med andre dele af landet og især sammenlignet med de egentlige 
storbyer, som oplevede massearbejdsløsheden og de sociale problemer, der 
fulgte i dens kølvand.

Handelslivet i Bogense var sidst i trediverne stadig helt traditionelt med solid 
basis i de gamle købmandsgårde, som havde deres faste klientel i både by- og 
landkunder. Det var karakteristisk i forhold til senere, at handelen var opdelt 
på mange mindre specialforretninger. Der var således i 1938 i Bogense 6 bagere 
(i 1987 er der 3) og 4 guldsmede (i 1987 er der 1). Også på andre områder var 
mangfoldigheden større, så byens og egnens befolkning kunne vælge mellem 
flere forretninger og håndværkere i det hele taget.

Besættelsestiden ændrede ikke meget på den struktur, som er skitseret oven
for. I krigsårene og den nærmeste efterkrigstid var varemanglen og rationerin
gerne fremherskende træk, som satte tydelige præg på forbrug og omsætning. 
Et eksempel kan belyse situationen: Fredag den 23. november 1945 udgav Bo
gense Avis et særligt erhvervsnummer præget af mange annoncer fra byens 
forretninger og virksomheder. Under overskriften »Erhvervslivet i Fredens 
Tegn« skrev avisen på forsiden bl.a.:»Det kostede Anstrengelse at komme gen
nem de lange og tunge Aar, men der er dog den store og altoverskyggende 
Forskel, at nu ved vi, at det bærer fremad, og nu ved vi, at den Indsats, der gøres, 
er i Fredens Tjeneste. - De mange Firma-Annoncer i dette Blad er Udtryk for, at 
ogsaa her staar Erhvervslivet parat til at tage fat paa det Fredens Arbejde, der 
skal og maa gøres for at fuldbyrde den Genrejsning, der er Maalet for os alle. 
Intet Led i Produktionen, Handel eller Omsætning mangler, men en Nødven
dighed for at naa et Resultat er det, at Fredens Arbejde øves i Samvirkets Aand. 
Intet Erhverv kan være sig selv nok, saa lidt som By og Land kan undvære 
hinanden. Derfor maa Fredens Arbejde ogsaa være præget af gensidig For- 
staaelse og Tolerance - ikke mindst rent erhvervsmæssigt. - Vi tror at turde sige,
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at Forretningslivet i Bogense har baade gensidig inbyrdes Kontakt og intim Fø
ling med Oplandet og staar saaledes velplaceret til en Indsats for at genskabe 
normale Tilstande i Hverdagen, efterhaanden som Vare tilførslerne kommer 
frem. At det vil ske her i samme Tempo som andre Steder, er der ingen Tvivl 
om. Det har for øvrigt allerede vist sig med det lidet, der er kommet, ligesom 
det under Vareafsavnets Aar viste sig, at Forsyningerne til Forbrugerne her 
stedse var fuldt saa gode søm andre Steder under langt større Forhold. - Derfor 
tror vi ogsaa paa en Fremtid i Arbejde, i Fredens Tjeneste for denne By og Egn 
paa lige Fod med andre Egne af vort Land«.

Så vidt Bogense Avis i efteråret 1945. Der var en klar optimisme at spore, og 
flere af byens markante virksomheder benyttede da også dette temanummer af 
avisen til annoncering med de nyeste produkter. På forsiden kunne Bdr. N. & 
Kr. Petersen meddele, at »de første nye, større og bedre Fordson Major Traktorer 
var på Vej til Landet«. De kunne fås på jern- eller gummihjul, og firmaet opfor
drede interesserede kunder til at reservere i tide. Bogense Jernstøberi annonce
rede med tærskeværker, halmpressere, stålkvæme, kvashuggere, rundsave, 
båndsave og generatorbrænde, som stadig blev brugt. Marius Rasmussens ma
terialhandel annoncerede under overskriften »Ægte Varer«, og længere nede i 
annoncen hed det: »Spørg ikke, om det er hjemkommen«. Mangelsituationen 
med hensyn til de importerede produkter eksisterede stadig. - På bagsiden af 
avisen havde Marie og Jørgen deres annonce med overskriften »Den hvide 
Børs«. De ønskede at opkøbe habitter, overfrakker, stortrøjer, veste og benklæ
der, skjorter, børnetøj, dyner, lagner, dynebetræk m.v. »Efterse Skabe, om der er 
Vintertøj, som De ikke selv har Brug for, og lad det komme andre til Gode«, hed 
det afslutningsvis i annoncen. Også dette vidnede om en tid med knaphed og 
beskedne fordringer i forhold til den senere efterkrigstid.

Langsomt blev tiderne mere normale. Den 30. november 1945 kunne avisen 
således meddele, at kaffen var kommet. DFDS’s kaffebåd »Florida« var kommet 
til Københavns Frihavn med 62.000 sække Santos-kaffe, og begivenheden var 
naturligvis særlig interessant, fordi en ung bogenser, Aksel Hansen, søn af fisker 
Gustav Hansen, var med på skibet.

I perioden frem til 1960 skete der ikke de store strukturelle ændringer i han
delslivet i Bogense. Nok kunne man vel registrere en vis tilbagegang for hande
len i de tilbageværende gamle købmandsgårde, hvilket måske også var en følge 
af, at omegnens landbrugere efterhånden blev mere mobile og kunne handle 
andre steder end i Bogense. De store ændringer kom dog først i 1960’erne og 
1970’erne. I 1956 hed det således i 5. udgave af Trap Danmark: »Bogense er en 
oplandsby med et ikke helt lille, meget frugtbart opland med en gennemgå
ende velsitueret befolkning. Der er dog ikke ringe industri (svineslagteri, skibs
byggeri, bryggeri, maskinfabrikker, garverier), men byens afsides beliggenhed i
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Tidligere var byens handel koncentreret i hovedgaden. Siden har den sydlige del af Adelgade udvik
let sig til et udpræget forretningskvarter, og her ligger bl.a. side om side brugs og supermarked.

forhold til de vigtigste trafiklinier har ført til stagnation. Oplandshandlen fore
går i konkurrence med Odense, der kan tilbyde større udvalg«.

»De glade tressere« blev for Bogenses vedkommende da heller ikke den op
gangstid, det var for landet som helhed. Den økonomiske højkonjunktur var 
først og fremmest til gavn for udviklingen i Odense-området, mens Bogense 
oplevede de negative sider af centraliseringen og de store enheders dominans.

Som nævnt i anden forbindelse blev en række statsinstitutioner i Bogense 
nedlagt, og sammenlagt forsvandt en række værdifulde funktioner og arbejds
pladser fra byen - naturligvis med den kedelige konsekvens, at kundeunderlaget 
for byens forretninger indskrænkedes. Yderligere ophørte Bogense Avis i 1960. 
Dermed forsvandt et vigtigt talerør for byens og egnens interesser, og de store 
Odense-aviser stod parate til at overtage abonnenterne.

Også ejere af gamle købmandsgårde, mange mindre købmænd og ejere af 
små specialforretninger opgav at fortsætte. Nye tendenser var begyndt at gøre 
sig gældende i detailhandelen med selvbetjening og senere egentlige super
markeder. Den gammeldags ekspedition over disken forsvandt, og dermed for
svandt yderligere arbejdspladser fra byen.

Kommunesammenlægningen i 1966 blev næppe til større fordel for Bogense 
på det handels- og forretningsmæssige område. En solid gammel kundekreds
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fra oplandet støttede fortsat byens forretninger, men det var indlysende, at 
Odenses storbutikker tiltrak et større og større klientel, efterhånden som 
mange af byens og egnens beboere fik arbejde i den fynske hovedstad.

I 1970’erne kom en ny afgørende faktor ind i billedet. Det var turismen, som 
var steget kraftigt som følge af den øgede velstand både i Danmark og det øv
rige Europa. Bogenses campingpladser var overfyldte i sommermånederne, og 
der var trængsel i den smalle havn, når de mange lystbåde lagde til. I 1976 
kunne man indvi marinaen, som blev et virkeligt aktiv i forbindelse med Bo
genses markedsføring som turistby og rekreativt område. Det var en ny kunde
kreds, som byen hermed kunne tiltrække i større og større antal. Der blev da 
også lagt en del nye virksomheder og forretninger ved havneområdet med hen
blik på betjening af båd- og fritidsfolket.

11960’erne og 1970’erne blev der ved Skåstrup Strand opført en hel sommer
husby. Afstanden til Bogense var kort, og beboere herfra kom til at udgøre et 
særdeles købedygtigt publikum og blev i sommermånederne gode kunder i 
mange Bogense-butikker.

Siden begyndelsen af 1980’erne har der været en tendens til, at pessimismen i 
Bogenses forretningsliv vendes til optimisme ud fra en tro på, at der fortsat vil 
være en stagnerende, men trofast lokal kundekreds samt en stigende turisttil
strømning i sommermånederne, således at en forretningsmæssig højsæson vil 
være sikret på denne årstid. Det har derfor været vigtigt at få byen markedsført 
som et attraktivt ferie- og fritidsområde, og trods nogle diskussioner har der vel 
været bred enighed om, at dette måtte være en fornuftig og farbar vej set fra et 
forretningsmæssigt synspunkt.

Et blik i de lokale annonceblade fra 1980’erne illustrerer den store udvikling, 
der foregik i Bogenses forretningsverden i tiden efter 1960. Annonceringen i 
Område Avisen og Nordvestfyn er præget af de store forretninger, medens de 
mindre specialforretninger er trådt mere og mere i baggrunden. Et tilfældigt 
eksempel kan være Område Avisen fra den 27. august 1985. På forsiden og side 
3 var der helsidesannoncer fra byens store isenkramforretning, som holdt ud
salg. Bagsiden havde den sædvanlige helsidesannonce fra supermarkedet, me
dens midtersiderne var opfyldt af en dobbeltsidet annonce fra brugsforenin
gen. Det var typisk de store butikker, der dominerede bladet, selv om der også 
var mindre rubrikannoncer fra f.eks. advokater, vognmænd, ejendomsmæglere, 
foreninger og private. Herudover indeholdt bladet en del redaktionelt stof med 
omtale af lokale begivenheder i hele det nordfynske område. Det skal bemær
kes, at også en del Odense-firmaer havde annoncer i bladet. Det var efterhån
den ligeledes blevet almindeligt med husstandsomdelte reklamer fra de store 
supermarkeder og indkøbscentre i Odense. Bogense og Nordfyn var ved at 
blive en del af kundeunderlaget for den odenseanske forretningsverden.
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Bogense Handelsstandsforening
Siden 1880 har Bogense Handelsstandsforening varetaget de handlendes inter
esser i byen (jvf.bind 2, si 85).

I 1937 valgtes direktør Axel Schmidt fra firmaet G.V. Larsen til ny formand 
efter manufakturhandler Holger Pedersen, og han blev foreningens leder gen
nem krigsårene og de første vanskelige år efter besættelsen, hvor vareknaphed 
og restriktioner stadig var en alvorlig hindring for handelens fremgang i byen. 
Trods vanskelige kår søgte man til stadighed at fastholde og fremme aktiviteter, 
der kunne gavne byens handel. Bl.a. havde man i årene før krigen gjort en stor 
indsats for at fastholde kulimporten på Bogense havn, som allerede dengang 
var ved at tabe terræn.

Det var efter forslag fra Handelsstandsforeningen, at der i 1939 med tilslut
ning fra de fleste af byens foreninger og institutioner oprettedes et erhvervsråd 
i Bogense (jvf. bd. 2, si. 111).

Under besættelsen fortsatte Handelsstandsforeningen sin normale virksom
hed. De gennemgående emner på møderne var restriktioner, varemangel, pris
kontrol og åbningstider. På grund af varemangel enedes man i 1944 og 1945 
således om at indskrænke åbningstiderne i byens forretninger.

I 1947 overtog direktør Anders Vestergaard fra Bdr. N. & Kr. Petersen for
mandsposten i foreningen, og i hans formandsperiode vendte man efterhånden 
tilbage til normale tilstande, idet de forskellige restriktioner lidt efter lidt blev 
afviklet. Endnu i 1948 var der forbud mod anvendelse af elektrisk lys i forret
ningsvinduerne, men ved juletid samme år blev der for første gang i 10 år givet 
tilladelse til julebelysning i gaderne, hvilket ikke mindst blev en stor oplevelse 
for børnene, der ikke kunne huske eller aldrig havde set en juleudsmykning 
med anvendelse af elektrisk lys. Siden har Handelsstandsforeningen været med 
til at gennemføre denne og andre former for festligholdelse af julen.

I løbet af de følgende år kom der flere varer i forretningerne, og handelen 
kunne efterhånden normaliseres og liberaliseres. Forbrugernes holdning var 
dog endnu forsigtig og tilbageholdende: En julemesse, der afholdtes i 1949, gav 
et underskud på 800 kr. Det var begrænset, hvad der skulle gøres af ekstra ind
køb, selv om det var jul!

I 1952 overtog manufakturhandler Holger Pedersen for anden gang for
mandsposten i Bogense Handelsstandsforening, idet den hidtidige formand ef
ter polemik med den lokale fagbevægelse ønskede at nedlægge sit hverv. Siden 
har følgende haft formandsposten i Handelsstandsforeningen: købmand Fr. 
Kraack (1954-56), købmand Laurits E. Hansen (1956-60), direktør C.C. Petersen 
(1960-65), købmand Svend Aage Pedersen (1965-71), direktør Asger Hansen 
(1971-76), advokat Jacob Christoffersen (1976-82) og bankdirektør Preben Sand- 
berg (1982- ).
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En af byens mest aktive foreninger er Bogense Handelsstandsforening. Til venstre direktør Asger 
Hansen (formand 1971-76), til højre bankdirektør Preben Sandberg (formand siden 1982).

I hele perioden har foreningen kunnet glæde sig over en positiv udvikling 
med hensyn til opbakning, hvilket bl.a. er kommet til udtryk i en stadig stigning 
i medlemstallet. Mens det i 1937 havde ligget på 37, var det i 1950 steget til 53, 
og foreningen tæller i dag 90 medlemmer. Kun i begyndelsen af 1980’erne er 
der registreret en mindre tilbagegang som følge af, at en række mindre forret
ninger på det tidspunkt måtte lukke.

Hvad der blev hilst med stor tilfredshed fra foreningens side i sidste halvdel 
af 1950’erne var opførelse af nyt sygehus, der kom til at betyde flere arbejds
pladser i byen og dermed flere kunder i byens forretninger. Yderligere note
rede man sig betydningen af det voksende antal turister i byen.

I årene, der fulgte, begyndte det for alvor at gå fremad for mange af byens 
forretninger, og det var optimisme, der prægede den årlige formandsberetning. 
Man kunne konstatere god beskæftigelse, modernisering og udvidelse af mange 
af byens forretninger, og generelt var der tale om tilfredsstillende omsætning.

Ved generalforsamlingen i 1959 blev der fremsat ønske om opførelse af en 
sportshal, og i de følgende år engagerede foreningen sig som følge af den vok
sende trafik i lokale transport- og parkeringsproblemer. Hvad man til gengæld 
beklagede var, at det i 1964 stod klart, at Bogense Handelsskole ikke kunne
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fortsætte og i 1967 måtte ophøre sin virksomhed. Foreningen havde drevet den 
siden 1910, og elevtallet var i indeværende periode steget fra ca. 10 til ca. 40. Det 
var først og fremmest lærere ved skolen, der havde haft hvervet som forstander: 
overlærer PJ. Rørth (1934-39), skoleinspektør Th.S. Jensen (1949-55) og overlæ
rer Th. Stenbjerg Jensen (1955-67). De små handelsskolers tid var forbi, og der 
skulle større institutioner til for at opfylde de uddannelseskrav, der nu blev 
stillet.

Hvad man også beklagede var nedlæggelse af begge jernbaneforbindelser til 
Bogense i 1966. Der var både i Handelsstandsforeningen og andre steder stor 
skepsis, og der førtes mange diskussioner om de fremtidige trafikale forbindel
ser mellem Bogense og omverdenen. Efterhånden fandt man dog frem til rime
ligt tilfredsstillende løsninger, så at de handelsmæssige relationer mellem byen 
og oplandet kunne fungere fornuftigt. I denne forbindelse var kommunesam
menlægningen også med til at skabe større samhørighed mellem byen og det 
omkringliggende landdistrikt.

I 1966 beklagede Handelsstandsforeningen, at forskønnelse af rådhusplad
sen medførte tab af parkeringspladser tæt ved byens butikker, og heller ikke 
anlæg af den nye Vestergade med henblik på at lede trafikken uden om byens 
hovedgade var lige populær hos foreningens medlemmer. Dertil kom indfø
relse af moms, ATP og kildeskat, der medførte en betydelig forøgelse af den 
administrative belastning af forretningsindehaverne, og siden fulgte momsfor
højelse, avancestop og prisstop samt nedsættelse af arbejdstiden til 42% time 
om ugen.

For at fremme handel og industri oprettedes der som nævnt i 1976 erhvervs
råd i Bogense, og Handelsstandsforeningens repræsentant blev direktør Asger 
Hansen, der fra starten blev formand for rådet.

I begyndelsen af 1970’erne oplevede Bogense en række gode turistsæsoner, 
og det styrkede sommerhandelen. Fra Handelsstandsforeningens side kunne 
man støtte anlæggelse af marina, idet man indså de store handelsmæssige mu
ligheder, der åbnede sig ved en øget turisttilstrømning til byen. Efter at mari
naen var taget i brug i 1976, kunne der da også konstateres fremgang i hande
len, og foreningens medlemstal var i stadig stigning.

På længere sigt blev marinaen et stort aktiv for byen og dens handlende, idet 
den tiltrak en ny kategori af både danske og tyske turister, som var med til at 
skabe en ikke ubetydelig forøgelse af omsætningen i byens forretninger i som
mermånederne. Set i et lidt længere perspektiv var marinaen givetvis også med 
til at trække nye faste beboere til området, idet mange ønskede at bo nærmere 
ved båden , som havde fast plads i Bogense Marina. Årene omkring 1980 er da 
også det eneste tidspunkt i nyere tid, hvor man har kunnet registrere en mærk
bar stigning i indbyggertallet i Bogense og nærmeste omegn.
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Denne udvikling må nødvendigvis ses på baggrund af den udvikling, der 
havde præget den forudgående periode. Bogense politi- og retskreds var blevet 
nedlagt i 1973, ligesom flere større privatvirksomheder havde måttet lukke, og 
hermed forsvandt et ikke ubetydeligt antal arbejdspladser fra byen. Samtidig 
betød det, at mange mennesker fra Bogense og omegn måtte tage til Odense for 
at få klaret opgaver, som tidligere havde kunnet løses i Bogense, og det var klart, 
at det var skadeligt for byens handel. Men man smøgede ærmerne op, og trods 
oliekrise og andre problemer kunne man konstatere en fornuftig udvikling i 
byens handel.

Fra foreningens side lagde man vægt på at gøre det attraktivt og hyggeligt at 
handle i Bogense. Eksempelvis begyndte man at holde torvedag på byens gamle 
torv. Denne dag indrettede forretningerne boder på Torvet, så kunderne under 
utraditionelle og mere afslappede former kunne gøre deres indkøb. Ellers fore
gik der kun handel med blomster, frugt og grønsager på Torvet om torsdagen. 
Naturligvis fortsatte - efter nogle års pause under krigen - den gamle tradition 
med det årlige sommermarked i juli, men det fik mere og mere karakter af ren 
forlystelse med gynger, karruseller, radiobiler og hvad der ellers hører til et 
lystigt marked.

En lang række arrangementer afvikledes i 1980, hvor Bogense Handels
standsforening kunne fejre 100-års jubilæum: I påsken blev der i Nordfynshal- 
len afholdt en handelsmesse, hvor medlemmerne havde stande, hvor de fremvi
ste dele af deres varesortiment, og der blev tillige afholdt en historisk udstilling 
med gamle redskaber og maskiner. Aret igennem lod foreningens medlemmer 
særlige vinduesudstillinger markere jubilæet, og alt i alt var der mange aktivite
ter på programmet. Kulminationen på jubilæumsåret var en stor fest for med
lemmer og inviterede gæster på Bogense Hotel den 25. oktober 1980. På dette 
tidspunkt talte foreningen 94 medlemmer, hvilket var ca. tre gange så mange, 
som da foreningen fejrede 50-års jubilæum.

Ved generalforsamlingen i 1982 skete der flere udskiftninger i bestyrelsen, 
der konstituerede sig med bankdirektør Preben Sandberg som ny formand. 
Den nye bestyrelse ønskede at gennemføre en betydelig aktivitetsudvidelse i 
foreningen, og med ønske om at øge informationsniveauet vedtog man løbende 
at udsende en orientering til medlemmerne. Denne information blev døbt 
»Handelstidende«, og den udkommer fortsat med orientering om igangvæ
rende projekter, mødereferater m.v. Der blev også i foreningen etableret et 
handlekraftigt aktivitetsudvalg, som skulle planlægge og gennemføre aktivite
ter året igennem.

Der er siden arbejdet på bedre udsmykning af byen f.eks. med flagning ved 
officielle lejligheder, og i 1985 kunne man indvi en ny flagallé, som foreningen 
havde bekostet til opsætning i hele den indre by. Ved samme lejlighed blev den
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Når der holdes 
sommermarked 
på Torvet i Bo
gense, er der næ
sten ikke græn
ser for, hvad der 
falbydes!

tidligere flagforening (jvf. si. 219 f.) nedlagt og dens formue overdraget til Han
delsstandsforeningen.

I 1984 og 1986 er der med god tilslutning afholdt handelsmesse i Nordfyns- 
hallen, sidste gang under navnet Marinus-messe og med anvendelse af forenin
gens symbol Marinus.

For at skabe en spændende utraditionel atmosfære omkring handel har Han
delsstandsforeningens aktivitetsudvalg de senere år i sommerhalvåret arrange
ret en række lørdage, hvor dele af Adelgade og Østergade er afspærret for tra
fik, så forretningerne kan »flytte ud på gaden« og udbyde deres varer direkte til
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Handelsstandsforeningen har bl.a. arrangeret julemesse, hvor byens handlende har kunnet gøre 
fremstød for deres varer. Billedet stammer fra 1984.

publikum. Der er disse dage en fin stemning i gaderne, hvor der også spilles 
musik eller gennemføres andre underholdende indslag (jvf. si. 205).

Udviklingen i byen har foreningen støttet ved bl.a. at gå varmt ind for beva
relse af Bogense sygehus, og man har fremsat forslag til forbedrede postforhold 
og regulering af trafikken i den indre by. 11986 foreslog man således ensretning 
af trafikken i Adelgade med henblik på at skabe en mere rolig trafikafvikling i 
den indre by. Efter en forsøgsperiode på tre måndeder ophørte ordningen 
imidlertid, idet politiet fandt, at den medførte for mange gener på andre områ
der.

I samarbejde med Turistforeningen og Erhvervsrådet har Handelsstandsfor
eningen været med til at arrangere »perspektivdag« i Bogense, hvor en udefra 
kommende inspirator kunne aktivere de tilstedeværende, herunder en række 
indbudte kommunalpolitikere. Arrangementet førte til nedsættelse af flere ar
bejdsgrupper, som i efteråret 1986 kom med en række ideoplæg til videre bear
bejdelse. Materialet er overgivet til Bogense kommune med henblik på anven
delse ved kommunal planlægning.
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Når lørdagshandelen starter med morgenkaffe i hovedgaden, er der udsigt til en god handel! Øverst 
Adelgade med Erik Men veds Kro i baggrunden, nederst hjørnet af Adelgade og Østergade.
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Sidst har foreningen engageret sig stærkt i forbindelse med Bogenses byju
bilæum i 1988. Man vil gerne være med til at sætte focus på byen, så den kan 
markere sig over hele landet, ja også i udlandet, så turisttilstrømningen kan 
fastholdes og om muligt øges fremover. Foreningens eget jubilæumsarrange
ment bliver en stor udstilling, hvor en sportshal med omkringliggende areal 
tages i brug til afviklingen af et stort handelsshow, der vil markere Bogense i 
bredeste forstand som handelsbyen på toppen af Fyn. Udstillingen finder sted i 
april 1988.

Handelsstandsforeningen er således i stadig stigende grad med til at påvirke 
udviklingen i Bogense, og med den opbakning, den får, nærer bestyrelsen, - der 
foruden formanden bankdirektør Preben Sandberg består af direktør Freddy 
Folden, herreekviperingshandler Holger Pedersen, slagtermester Poul Poulsen 
og forretningsindehaver Hans P. Obling, - håb om, at ikke alene handelen, men 
erhvervslivet som helhed må gå lyse tider i møde i det nordfynske område.

Bogense havn
Oprindelig var havnen en af de vigtigste forudsætninger for handel mellem 
Bogense og omverdenen. Endnu i mellemkrigstiden var der en ganske livlig 
trafik af både danske og udenlandske fragtskibe på Bogense havn. De kom først 
og fremmest med varer til byens købmænd og andre handlende, men der blev 
også udført korn og andet gods over Bogense havn til både ind- og udland. Når 
skibene kom til havnen med deres laster, var der livlig trafik med hestevogne og 
senere også biler, som transporterede godset til eller fra skibene. En del blev 
dog også transporteret med jernbane, idet der gik et jernbanespor langs hav
nens østmole. En del af det indkomne gods blev kørt til havnens pakhuse eller 
oplagringspladser. Således havde f.eks. firmaet G.V. Larsen et pakhus på hav
nen, hvor man opbevarede cement, kom og foderstoffer. Et andet af havnens 
større anlæg var Kulkompagniets oplagringsplads, hvorfra kul og koks distri
bueredes til hele Nordfyn.

En del fragtskibe lå i fast rutefart med gods til og fra Bogense. Det var således 
gennem mange år tilfældet med den tomastede skonnert »Mira af Fjellebroen«, 
som sejlede mellem Fakse Ladeplads og Bogense med kalksten, som blev 
brændt til kalk på kalkbrænderiet. Der kom ligeledes mange skibe med træ og 
tømmer fra Sverige og Finland til Bogense Trælasthandel.

At havnen var en vigtig arbejdsplads kom også til udtryk i 1936 gennem dan
nelsen af »Foreningen af Arbejdsgivere ved Bogense Havn«. Det skete den 12. 
marts dette år, og det fremgår af formålsparagraffen, at det var »Foreningens 
Formaal at samle de Arbejdsgivere i Bogense og Omegn, der var interesseret i
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Billedet stammer fra 1940, og indtil dette tidspunkt havde der været livlig trafik af både danske og 
udenlandske fragtskibe på Bogense havn. Flere skibe lå i fast rutefart med gods til og fra Bogense.

Arbejdsforholdene ved Losning og Lastning, Lager-, Plads- og Pakhusarbejde 
samt hermed i Forbindelse staaende Kørsel«. Foreningen omfattede gennem 
det meste af sin levetid følgende medlemsvirksomheder: Bogense Kulkompagni 
A/S, Fyns Andels Foderstofforretning, Dansk Andels Gødningsforretning, G.V. 
Larsen og Bogense Trælasthandel A/S.

Den væsentligste aktivitet for foreningen var forhandlingen om takster for 
losning af varer fra skibene, som anløb havnen i Bogense. Undertiden var disse 
forhandlingen ganske besværlige, og der gik i årenes løb mange dage - og nætter 
- med opslidende drøftelser om disse takster. Som regel foregik forhandlin
gerne på Bogense Hotel.

Første formand for foreningen var direktør Axel Schmidt fra G.V. Larsen. Fra 
1947 var direktør B J. Glistrup fra Bogense Kulkompagni formand, og han vare
tog hvervet i 20 år indtil 1967, hvor direktør Asger Hansen fra Bogense Trælast
handel A/S overtog posten.
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Aktivitet på Bogense havn år 1955. Det sidste fragtskib anløb havnen i 1973, og det medbragte som 
dette skib en last træ fra Finland til Bogense Trælasthandel.

11971 ophørte foreningen med at fungere, idet både G.V. Larsen og Bogense 
Kulkompagni lukkede, og Fyns Andels Foderstofforretning flyttede fra havnen. 
Formelt eksisterede foreningen dog fortsat, men Bogense Trælasthandel A/S 
var eneste tilbageblevne medlem. Denne virksomhed var herefter direkte med
lem af Sammenslutningen af Havne- og Købmandsorganisationer i Danmark.

Imidlertid var fragttrafikken på Bogense havn nu stærkt svingende. 11970 var 
Bogense Toldkammer blevet nedlagt, hvilket vel både var et udtryk for centrali
seringstendenser inden for etaten og svigtende aktivitet på havnen i Bogense. 
En forklaring på ophøret af fragttrafikken over havnen var også de stadig større 
skibstyper, som ikke kunne anløbe Bogense havn, hvor dybden var 4,2 m. Det 
sidste skib med handelsvarer til Bogense havn var coasteren »Marianne C. af 
Rendsborg«, som medførte en last træ fra Finland til Bogense Trælasthandel i 
1973.
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I sneen anes jernbanesporene, der i sin tid førte fra banegården til havnen. Billedet er taget fra 
møllen med udsigt over remise og værksteder.

Nedenstående tabel illustrerer med al tydelighed den markante tilbagegang 
for godstrafikken på Bogense havn:

Indgåede skibe
År: Antal:
1938 147
1953 88
1965 20
1970 8
1973 1

Men i løbet af 1960’erne kom der aktiviteter af en anden art i havnen. Havne
bassinet blev om sommeren fyldt op med lystfartøjer, og der opstod efterhån
den pladsproblemer i den smalle havn. Naturligvis var man i byen interesseret i 
at kunne modtage mange turister, og det blev indlysende, at havnens pladsfor
hold og faciliteter var utilfredsstillende, hvis man skulle tiltrække et større antal 
sejlende turister.

I 1970’erne begyndte man at diskutere opførelse af en marina på den gamle
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I Bogense havn ligger der i dag en række mindre både, og det er kun et fåtal, der anvendes med 
erhvervsfiskeri for øje.

havns vestside. Arbejdet gik i gang i 1974, og efter ca. 1% års forløb kunne mari
naen indvies i pinsen 1976 (jvf. si. 243 ff.). I begyndelsen havde marinaen om
kring 300 pladser, og første år blev den besøgt af henved 5.000 både. Siden er 
kapaciteten udvidet, og i midten af 1980’erne var antallet af årlige gæstebåde 
9.000-10.000 pr. sæson, hvilket var et stort aktiv for Bogenses handels- og forret
ningsliv.

Ud over de fra søen kommende gæster kom der til havneområdet hvert år 
flere tusinde gæster ad landevejen. Det drejede sig både om ejerne af de fastlig
gende både og om folk, som skulle besøge både i marinaen, eller som ønskede 
at nyde de rekreative muligheder i området i det hele taget.

Ved havneområdet var der efterhånden i sommertiden en meget betydelig 
trafik, - også til og fra havnens campingplads på den østlige side af den gamle 
havn, hvor der siden 1951 var bademuligheder ved badeanstalten på den yder
ste del af molen. Der skete i området ved den indre del af havnen betydelige 
ændringer. Kalkværk og gasværk ophørte, og havnemøllen blev demonteret. Et 
par år efter jernbanens ophør i 1966 blev de gamle remiser revet ned. På dele af 
det gamle sporareal er senere opført boligkomplekset Strandparken, der stod 
færdig i 1980-81.
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Gamle fiskerhuse på havnens vestmole.

Bybækken og den gamle hovedkanal, som løb ud i havnen, blev reguleret. De 
små haver, der lå ved siden af kanalen, blev sløjfet, og et gammelt hus nær 
strandkanten - kaldet »Rygehuset», fordi der i gammel tid var silderøgeri her - 
blev revet ned. På dette sted indrettede man et lille anlæg med springvand og 
græsplæne.

På den anden side af hovedkanalen blev der sidst i 1970’erne lavet en forly
stelsespark, men den eksisterede kun i kort tid. På dette sted blev der senere 
indrettet forskellige klublokaler, og Bogense Sejlklub fik masteplads på områ
det. Ude i stranden blev der bygget en ny dæmning mod Fogense med gangsti, 
og den blev et yndet mål for spadsereture, især for hundeejere, der her kunne 
lade dyrene løbe frit omkring.

Det må erkendes, at havnen i Bogense i årene siden anden verdenskrig har 
mistet sin oprindelige berettigelse som ud- og indskibningshavn, og at den tra
fikalt ikke har betydning som i fordums tid, hvor der i perioder var fast overfart 
til Jylland. I de senere år har havnen fortsat haft betydning for byens fiskere, 
men det har først og fremmest været turisterne, der har benyttet havnen og 
senere i stort tal den nye marina.

Tilbage står dog, at mange bogensere og nordfynboer stadig holder den
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gamle tradition i hævd med en tur rundt om havnen. Hyggen, den særlige duft 
og atmosfære omkring havneområdet formår fortsat at tiltrække såvel gamle 
som unge, og således har havnen fortsat sin berettigelse og er med til at give 
Bogense det særpræg, som er et vigtigt aktiv for byen.

Tralas thandel, varehus og boghandel
Handelen i Bogense har gennem årene været præget af mange traditionsrige 
gamle forretninger. Som tidligere nævnt er mange af dem nu borte som følge af 
de store strukturændringer i det hele taget. Som afslutning på dette kapitel om 
handel og omsætning skal imidlertid omtales 3 eksisterende virksomheder, som 
også har rødder i det gamle Bogense og er en del af byens historie.

Bogense Trælasthandel på Østre Havnevej blev oprettet i 1883 under navnet 
Bogense Kul- og Trælasthandel. Det var 3 af byens fremsynede købmænd - Ha- 
nibal Bech, A. Detleffsen og Laurits Barfoed - som i dette år indgik et samarbejde 
omfattende deres respektive afdelinger med kul og trælast, som befandt sig i 
deres købmandsgårde. I Bogense Avis fra 1883 kunne man læse om baggrunden 
for deres initiativ: »Havnen er blevet uddybet, saa at Skibene kunne losse lige 
ud for Tømmer- og Kulpladsen, til hvilken der vil blive lagt Banespor. Der er 
paa denne Maade tilvejebragt gode Betingelser for, at Bogense paa det om
handlede Omraade kan hamle op med baade større og mindre konkurrerende 
Købstæder, og vi haaber, at Foretagendet skal blive til Held for Udviklingen af 
Byens Handel i det hele taget«.

Ejerforholdene i virksomheden var gennem årene noget omskiftelige. I 1889 
forlod købmand Detleffsen byen for at blive bankdirektør i Handelsbanken i 
Odense, og hans andel af virksomheden blev overtaget af Elias B. Muus, 
Odense, som senere overlod den til købmand G.VLarsen, Bogense. I 1931 æn
drede virksomheden navn til det nuværende Bogense Trælasthandel. Trediver
nes kriseår og besættelsestiden var ikke befordrende for virksomhedens omsæt
ning, og ved krigens slutning var den skrumpet alvorligt ind.

I 1946 blev virksomheden solgt til Det Fynske Trælastkompagni, der videre
førte den som en selvstændig forretning under direktør Arne R. Andersens le
delse i årene 1946-59. Der kom i denne periode påny en positiv udvikling for 
virksomheden, og der blev opført en ny lagerbygning på havnen, og kontorerne 
i Adelgade blev moderniseret.

Fra 1959 blev ledelsen overtaget af direktør Asger Hansen. I hans tid skete 
der store afgørende ændringer i virksomheden. I februar 1962 blev næsten hele 
tømmerpladsen ødelagt ved en voldsom storbrand. Der fulgte et stort opryd- 
nings-og reetableringsarbejde, men ca. % år efter havde man opført en ny lager
hal og kontorbygninger, således at ejendommen i Adelgade i foråret 1963 
kunne afhændes til antikvitetshandler Otto Andersen.
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Bogense Trælasthandel er en af byens gamle virksomheder, hvortil grunden blev lagt i 1883, hvor tre 
af byens fremtrædende købmænd indgik samarbejde om fælles tømmer- og kulplads ved havnen. 
Billedet af tømmerpladsen stammer fra ca. 1920.

Den positive udvikling fortsatte i virksomheden. I 1970 byggede man den 
første del af butikken på havnen, så vareudvalget kunne udvides med beslag, 
værktøj, haveartikler, malervarer m.v. 11971 skete der en omstrukturering med 
hensyn til ejerforholdene, idet firmaet blev omdannet til et selvstændigt aktie
selskab med Det Fynske Trælastlager som eneste aktionær. Gennem 1970’erne 
var der en virkelig god indtjening i selskabet, så man stod godt konsolideret, da 
byggekrisen i 1980 slog brat igennem.

Ved moderselskabets konkurs i december 1981 kunne Bogense Trælasthan
del A/S fortsætte med uændret drift, og samtlige aktier erhvervedes herefter af 
direktør Asger Hansen og hans søn Ole Hansen. De to har siden stået i spidsen 
for virksomheden, som ved midten af 1980’erne var inde i en stabil fremgangsli
nie. 11985 skete der udvidelser af butiksarealet, og i 1986 blev der opført en 600 
kvadratmeter lagerhal. Ialt disponerer Bogense Trælasthandel nu over 11.000 
kvadratmeter areal ved havnen, heraf 5.000 kvadratmeter under tag. 1987 er 
der beskæftiget 27 personer ved virksomheden.
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Øverst Bogense Trælasthandels tømmerplads 1951, nederst de nuværende bygninger, der er opført 
efter brand 1962.
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Manufakturforretningen »Holger Pedersen« blev anlagt år 1900 i Adelgade af Rasmus Isaksen, der 
stammede fra Harritslev, og i dag er fjerde generation inde i billedet.

Forretningen Holger Pedersen i Adelgade kendes af alle i Bogense og på Nord- 
fyn i det hele taget. Denne forretning er og har været næsten en institution i 
byen og dens forretningsliv gennem et lille århundrede.

Det begyndte således:
Rasmus Isaksen blev født som husmandssøn på Harritslev Fælled i sidste del 

af 1800-tallet. Han gik i Harritslev skole og kom som så mange andre ud at tjene 
på landet. Senere blev han karl i en købmandsgård i Bogense, og han arbejdede 
derefter i en periode på Bogense Slagteri. Hans medfødte handelstalent viste 
sig ved, at han i al sin fritid handlede med alle slags varer, ligesom han havde 
ekstra indtægter ved at sætte nye bunde i træsko.

I år 1900 flyttede han til Adelgade 94 og begyndte her forretning med tøj og 
skotøj. Pladsen blev dog snart for trang, og i 1908 købte han den noget større 
ejendom i Adelgade 90, som siden har rummet forretningen. Han byggede dog 
en etage ovenpå til boligformål for at få plads i stueetagen til sit store varehus 
med tøj til herrer, damer og børn samt metervarer og skotøj. Med denne udvi
delse blev forretningen for alvor kendt over hele Nordfyn.

11915 købte Rasmus Isaksen også forretning i Odense, som han siden videre
førte, medens Holger Pedersen, som giftede sig med Isaksens datter, Mary Isak-
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Til venstre Rasmus Isaksens svigersøn Holger Pedersen, der drev forretningen indtil sin død i 1966, i 
midten sønnen Svend Aage Pedersen, til højre dennes søn Lars Holger Pedersen, der har været med
indehaver siden 1986.

sen, overtog Bogense-forretningen i 1920. Han drev den til sin død i 1966 og 
foretog flere moderniseringer af butikken, men førte den dog videre i den 
gamle varehusstil.

Holger Pedersen lagde under besættelsen ikke skjul på sit danske sindelag, og 
han var en af de 7 solide bogensere, som i august 1943 udfærdigede en protest
resolution i anledning af værnemagtens fremfærd (jvf. si. 14 f.). Herved fik ty
skerne øje på ham, og den 31. august anholdt de ham. Sammen med tre andre 
bogensere blev han ført til tyskernes lejr i Skovby, derefter til feriebyen i Mid
delfart, indtil han den 17. september blev stillet for dommeren i Bogense, tiltalt 
for at have været med til at oppiske en hadsk stemning mod tyskerne, deltagelse 
i illegalt arbejde m.v. Dommen lød på frifindelse. - Episoden chokerede mange i 
den lille købstad, men den var med til at markere, hvad der var det rette sinde
lag, og hvad det kunne koste.

Efter Holger Pedersens død i 1966 videreførte sønnen Svend Aage Pedersen 
alene forretningen, og den blev senere yderligere moderniseret og omdannet 
til en specialforretning med herre- og drengetøj samt skotøj. I 1986 blev søn
nen, Lars Holger Pedersen, optaget som medindehaver, og han er således fjerde 
generation i den gamle traditionsrige forretning.

Ehlerts Boghandel i Østergade kan føre sin historie tilbage til 1860, da Rudolf 
Holck oprettede forretningen. Holck var desuden telegrafbestyrer i byen og 
deltog iøvrigt som telegrafist i krigen i 1864. Forretningen lå oprindelig i Adel
gade 71, men flyttede efter kort tid til Østergade 10, den nuværende adresse.
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Ehlerts Boghandel i Østergade. Den velbevarede facade med bindingsværk stammer fra en moderni
sering i begyndelsen af århundredet, hvor ejeren Niels Ehlert gav forretningen sit nuværende navn.

I 1901 overtog Niels Ehlert forretningen efter Holcks død. Ehlert stammede 
fra Ålborg, hvor faderen havde bogbinderi og papirhandel, og han fik hurtigt 
øget omsætningen i forretningen og lod også bygningen modernisere. Facaden 
med bindingsværk og blyindfattede ruder var Ehlerts værk, og den fremstår i 
dag nøjagtig som i begyndelsen af århundredet og gør bygningen til en af byens 
smukkeste. Ehlert var en dygtig forretningsmand, og sammen med et stigende 
salg af bøger og papirartikler fik han eneforhandling af porcelænskunst fra 
både Den kgl. Porcelænsfabrik og Bing & Grøndahl. Desværre var Ehlert ret 
hæmmet af sygdom, og i 1940 afstod han forretningen til Sv. Kjøng Vestergaard, 
som i de følgende 7 år drev den videre under det gamle firmanavn. - Boghande
len blev i 1947 overtaget af Mogens Hald. I hans tid var forretningen inde i en 
positiv udvikling, og han kunne i 1960 fejre dens 100-års jubilæum.

I 1974 blev forretningen overtaget af Jette og Carsten Hald, der begge er 
uddannede boghandlere. Allerede i 1978 tog de initiativ til oprettelse af Søn
dersø Boghandel, hvor Jette Hald har den daglige ledelse. Butikslokalet i Øster
gade i Bogense blev udvidet, så der blev plads til 20% flere bøger. Udviklingen 
medførte også, at der skulle være plads til helt nye artikler i butikslokalet, såle-
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des edb-udstyr, som man gik over til at forhandle sammen med andre moderne 
kontorartikler.

Carsten Halds lokalhistoriske interesse førte til, at han i midten af 1970’erne 
tog initiativ til udgivelse af en årlig Bogense-platte og i 1979 i samarbejde med 
Nordfyns Museum udgav bogen »Gamle Bogense Billeder«.

Boghandelen var og er en vigtig del af byens kulturelle liv, og trods de mange 
fornyelser i varesortimentet, som udviklingen fører med sig, er den med sine 
traditioner og rødder i det forrige århundrede med til at værne om kontinuite
ten og den lokalhistoriske bevidsthed i byen.
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Rets-, politi- og brandvæsen
Retsvæsen
Med retsplejeloven af 1919 forsvandt byfogeden ud af billedet, og der oprette
des embeder som dommer og politimester. For Bogenses vedkommende blev 
begge embeder nedlagt i 1973, og ordningen blev således af relativ kort varig
hed.

Den sidste byfoged i Bogense var A. F. Gad, og han fortsatte efter 1919 i embe
det som dommer for Bogense købstad samt Skovby, Skam og Lunde herreder. 
Han pensioneredes i 1935, og siden blev dommerembedet beklædt af L. C. Le- 
vinsen (1935-47), Arnt Møller (1948-59), Kjeld Ellehauge Hansen (1959-68) og 
Jørgen Freksen (1968-73).

1 1973 blev retskredsen nedlagt og underlagt retten i Odense. Bogense havde 
hidtil været hovedtingsted med Odense som bitingsted, men efterhånden havde 
det udartet sig sådan, at der for retskredsens vedkommende førtes flere sager 
ved bitingstedet end ved hovedtingstedet. Det havde den forklaring, at dele af 
Lumby og Allesø-Næsby hovedbro  by kommuner, der udgjorde den sydøstlige 
del af retskredsen, havde udviklet sig til forstadsbebyggelser til Odense. Som 
helhed er kriminaliteten i omegnen af en storby større end i en mindre købstad 
og dens naturlige opland, og det gav en betydelig skævhed i retskredsen. Stør
steparten af dem, der var impliceret i retssager, var bosat i den Qernestliggende 
del af retskredsen, og efterhånden forholdt det sig sådan, at retten to dage om 
ugen foregik ved bitingstedet i Odense.

Siden 1973 har Bogense fungeret som bitingsted for retten i Odense. For at 
undgå, at adskillige skal køre vejen til Odense, kommer dommer Freksen to 
gange om måneden til Bogense, hvor der dømmes i civile sager og mindre poli
tisager. Fogedretten er bibeholdt, og der holdes ligeledes tvangsauktioner ved 
bitingstedet.

Mens dommeren tidligere to dage om ugen måtte tage til Odense, kan han 
nu nøjes med to gange om måneden at tage til Bogense, og heri ses en rimelig 
begrundelse for, at Bogense retskreds er henlagt under Odense.

Politivæsen
Den første politimester i Bogense var Peter Wegener (1919-32), og han efterfulg
tes af Poul Klingberg (1932-39), Ejler Nielsen Thomsen (1939-49), Torben Wey-
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Til venstre politimester Ejler Nielsen Thomsen (1939-49), til højre politimester Helge Th. Rosenfeldt 
(1960-73).

vadt (1949-60) og Helge Th. Rosenfeldt (1960-73), der blev den sidste i rækken af 
politimestre for Bogense politikreds, der var identisk med retskredsen.

Politimester-embedet var normeret med en politifuldmægtig, der foruden at 
være politimesterens stedfortræder hovedsagelig varetog anklagemyndighe
dens funktioner, og med stationsledere ved ordens- og kriminalpolitiet. Derud
over fandtes der stationer i Otterup, Søndersø og Gamby, hvoraf førstnævnte 
betjentes af en stationsleder, de to sidstnævnte af landbetjente.

Som et led i rationalisering og centralisering blev Bogense politikreds i 1973 
sammenlagt med Odense politikreds, og det medførte store ændringer. Perso
nalet, der hidtil havde bestået af 4 kriminalassistenter, 5 ordensbetjente og 6 
ansatte på politi- og motorkontoret og i administrationen, reduceredes til at 
omfatte en stationsleder samt 2 politiassistenter, og arbejdet begrænsedes i det 
væsentlige til at omfatte almindelig sagsbehandling og i mindre grad udryk
ningsopgaver. Øvrige opgaver skulle løses af ordenspolitiet i Odense. Politikon
toret blev bibeholdt, således at udstedelse af kørekort og pas samt indregistre
ring af køretøjer fortsat kunne finde sted i Bogense. Til varetagelse af disse 
opgaver var normeret 1 overassistent og 1 kontorassistent. 1986 er således ud-
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stedt 1.634 kørekort og 963 pas og afmeldt og tilmeldt ialt 5.358 køretøjer. -Poli
tistationen i Otterup blev opretholdt i samme omfang som tidligere med en 
styrke på 5 mand.

Hvad der især var utilfredshed med var, at stationerne i Bogense og Otterup 
udelukkende var dagstationer med tjeneste indtil kl. 16. Det føltes som en stærk 
serviceforringelse, og det blev i 1979 i nogen grad imødekommet ved oprettelse 
af en såkaldt Nordfynspatrulje, bestående af 1 mand fra Bogense og 1 mand fra 
Otterup, der kører en fællespatrulje i en 8-timers vagt på et skiftende tidspunkt 
mellem kl. 16 og 06. Denne patrulje løser så vidt muligt samtlige politimæssige 
opgaver i de tre nordfynske kommuner. Der er daglig kontakt med landpolitias
sistenten i Søndersø, der også assisterer Nordfynspatruljen.

Politistationerne i Bogense og Otterup løser i dag alle politimæssige udryk
ningsopgaver og foretager behandlings og ekspedition af sager henhørende un
der politiet, og selv om forholdene ikke er som før, ydes der den nordfynske 
befolkning en sådan service, at stort set alle politiforretninger kan klares lokalt.

Siden omlægningen i 1973 har embedet som stationsleder i Bogense været 
beklædt af politiassistenterne Axel Jørgensen (1973-79) og John Jensen 
(1979- ).

Arresten i Bogense blev nedlagt i 1976, og på det tidspunkt var der foruden 
arrestforvareren beskæftiget 4 arrestbetjente.

Brandvæsen
Det er en kommunal opgave at etablere et brandvæsen, og i 1932 sluttedes der 
overenskomst med Falcks Redningskorps (jvf. bind 2, si. 163), der lejede sig ind 
hos »Bdr. N. & Kr. Petersen« i Bogense. Firmaets direktør, Anders Vestergaard 
ansattes som stationsleder, og 3-4 af firmaets medarbejdere, hovedsagelig me
kanikere, havde til opgave at betjene køretøjerne. 11934 opførtes brandstation i 
Set. Annagade, og efterhånden udvidedes og forbedredes materiellet. I 1939 
udskiftedes den gamle ambulance med en helt ny Ford-model, og yderligere 
disponerede man over en større og en mindre kranvogn, begge Ford 31, samt en 
åben brandsprøjte med to rulleborde, forsynet med ca. 200 m slanger. Først i 
midten af 1950’erne anskaffedes lukket brandvogn. Den ene kranvogn var for
synet med håndspil, og det var en drøj sag, når en bil en varm sommerdag var 
havnet i grøften og skulle trækkes op med håndkraft!

I 1953 lejede Falck lokaler hos Bogense Auto- og Cykelhandel, beliggende 
mellem Adelgade og nuv. Vestergade. Der var udkørsel gennem porten til Adel
gade, over hvilken endnu ses det oprindelige Falck-skilt. I 1973 opførtes der 
administrationsbygning, og i 1977 overtog korpset ejendommen. Året efter op
førtes garageanlæg.
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Falcks Redningskorps oprettede afdeling i Bogense 1932 og lejede sig ind hos Bdr. N. & Kr. Petersen, 
hvis direktør var korpsets leder og hvis personale betjente udrykningskøretøjerne. Fra venstre Lau
rits Larsen (brandbil), Alfred Kjær (ambulance), direktør Anders Vestergaard og Sigurd Madsen 
(brandbil). Billedet stammer fra 1935. - Indtil begyndelsen af 1960’erne havde yderligere Zonen sta
tion i Bogense med garageanlæg ved Tyrekrog.

Personalet omfatter i dag foruden stationslederen 2 udrykningsledere, 1 
vagtmester, 13 reddere/redningsførere samt 12 deltids-brandmænd, der har 
fast arbejde i byen, men i påkommende tilfælde kan kaldes over radio. Af køre
tøjer disponerer man over 3 brandbiler, 4 sygetransportbiler til siddende pati
enter og 2 til liggende patienter samt 3 autohjælpekøretøjer, og man er i stand 
til at udføre alle opgaver inden for sygetransport, brandslukning og andre for
mer for redningstjeneste. Bl.a. har man 1985 indgået aftale med kommunen om 
betjening af redningsbåd, og man yder i påkommende tilfælde redningstjeneste 
på havet.

Stationsledere efter direktør Anders Vestergaard har været Ingemann Olsen 
(1948-49), Vilhelm Christensen (1949-64), Aage Andersen (1964-69), Hans Peter 
Obling (1969-83), Knud Møller (1983-87) og Carl Erik Efland (1987- ). - Af kom
munen er ansat en brandinspektør og 2 vicebrandinspektører, og stationslede
ren har normalt posten som den ene af vicebrandinspektørerne.

Det samlede antal ydelser er steget betydeligt gennem de sidste årtier: 11963 
lå Falcks samlede ydelser således på 3.059, i 1986 på 12.396, og der kørtes de 
pågældende år henholdsvis 66.000 og 256.000 km. Hvad der er øget betydeligt 
er ambulancekørsel og sygetransport.

116



1953 lejede Falcks Redningskorps et autoværksted beliggende mellem Adelgade og nuv. Vestergade, 
og det overtog ejendommen i 1977. Administrationsbygningen er opført i 1973, garagen i 1978.

Antallet af brandrapporter er så godt som uændret. Hvad man især husker, 
er branden på Gyldensteen i 1962, hvor mandskabet var beskæftiget med sluk
ning i 8 dage, branden på lysfabrikken Scancandles i 1974 og branden på restau
rant Fredskoven den 9. februar 1984.

Fra gammel tid af har det heddet sig, at hånden altid har været holdt over 
Erik Menveds Kro (tidl. Landbohjemmet). At der er noget om snakken bevistes 
den 10. maj 1984, hvor det trods en ret kraftig ildebrand lykkedes at redde byg
ningen.

Der er sket ikke så lidt, siden Falck i 1932 etablerede sig i Bogense. Når man 
havde brug for Falck, ringede man til Ford i Bogense, hvis direktør havde ansva
ret for, at hjælpen nåede frem til det rette sted. Var der udrykning i arbejdsti
den, måtte den, der var vant til at betjene det pågældende køretøj, af sted i 
kedeldragt. Skete det uden for arbejdstid, hændte det, at konen, når direktør 
Vestergaard ringede, på cykel måtte ud i byen for at give manden besked om, at 
han skulle af sted med ambulancen, - ligeledes at brandfolkene undervejs er 
blevet uenige om, hvor det var, det brændte. Normalt trøstede de sig med, at det 
nok kunne ses, når de kom nærmere!

Sådan var det stort set organiseret indtil 1. januar 1953, hvor Falck selv over-
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Om natten den 9. februar 1984 nedbrændte restaurant »Fredskoven«, og det er en af de større brand
slukningsopgaver, Falck har haft i Bogense de senere år.

tog driften af stationen i Bogense. I dag kaldes mandskabet pr. radio, og udryk
ningskøretøjerne dirigeres fra stationen. - Man er sikkert også garderet, hvis der 
som i begyndelsen af 1950’erne skulle udbryde brand i et af husene på Æbelø. 
Da der dengang blev slået alarm til Falck i Bogense, måtte man først entrere 
med en mand, der kunne ro en påhængssprøjte og slukningsmandskabet til 
øen. Det var undervejs, stationslederen - efter i tankerne nøje at have planlagt 
slukningsarbejdet - uden nærmere eftertanke spurgte en af redderne i båden: 
»Tror du nu, der er vand nok derovre?« - Først efter at bemærkningen var faldet, 
gik det op for ham, at der både var Kattegat og Lillebælt at tage afl
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Medicinalvæsen
Med årene nærmede medicinalvæsenet sig den form, som vi er fortrolige med i 
dag: Bogense havde tre praktiserende læger og en praktiserende tandlæge. 
Apotek havde byen haft siden 1804, og byens to sygehuse fra henholdsvis 1857 
og 1883 var i 1930 blevet afløst af et nyt og moderne sygehus. Det var begrænset, 
hvad der fandtes af sociale institutioner, men både på dette område og inden 
for medicinalvæsenet har der fundet en betydelig udbygning sted i de sidste 50 
år.

Lager
Bogense havde i en menneskealder tre læger, og de trak sig alle tre tilbage i 
årene omkring 1960: Læge Nicolai Holm var ved siden af at være praktiserende 
læge sygehuslæge, men ordningen med en af byens praktiserende læger som 
sygehuslæge bortfaldt i 1954, hvor læge Tage Bæk Kristensen tiltrådte stillingen 
som overlæge. Nicolai Holms praksis blev videreført af læge Erik Moulvad, der 
allerede havde passet den nogle år, og han drev den indtil sin død i 1965, hvor 
den overtoges af læge Emil Aalbæk.

Læge Peter Børresen fungerede både som kredslæge og som praktiserende 
læge. Da han i 1962 trak sig tilbage, blev kredslæge-embedet i Bogense slået 
sammen med kredslæge-embedet i Assens, og ordningen fungerede indtil 1973, 
hvor kredslæge-embederne blev henlagt under amtslæge-embedet. Peter Bør- 
resens praksis har siden været drevet af læge Alfred Larsen (1962-73) og læge 
Bent Møller Nielsen (1973- ).

Yderligere drev læge Knud Ehlert en lang årrække praksis i byen, og den er 
siden 1964 blevet videreført af læge Bjørn Johansen.

Som andre steder drev lægerne tidligere praksis fra lokaler i tilknytning til 
deres bopæl, ligesom de passede deres patientkreds døgnet rundt. Udviklingen 
gjorde imidlertid, at arbejdsbyrden steg, og for at rationalisere gik de tre prakti
serende læger i 1973 sammen for at drive praksis fra samme lægehus. Med kom
munen som bygherre og de praktiserende læger som lejere opførtes der klinik 
på det tidligere sporareal ved Vestergade - i bekvem nærhed af apotek, Falck, 
sygehus og diverse trafikforbindelser. Siden har de praktiserende læger selv 
overtaget lægehuset.
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Til venstre læge Nicolai Holm, der overtog praksis i Bogense i 1915 og indtil 1954 tillige var sygehus
læge; til højre læge Knud Ehlert, der var praktiserende læge i Bogense 1927-64.

1954 oprettedes stilling som overlæge ved Bogense Sygehus, og den var indtil 1980 besat af Tage Bæk 
Kristensen, der ses til venstre. Til højre Niels Klerke, der har haft stillingen siden 1984.
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Eget apotek fik Bogense i 1804, og det har fra 1810 haft til huse i den nuværende bygning i Adelgade, 
der siden flere gange er ombygget og moderniseret.

Apotek
Da Henrik Fabricius i 1911 fik bevilling til at drive apotek i Bogense, havde det 
eksisteret i mere end 100 år, og indtjeningsmulighederne var blevet betydeligt 
bedre, end da en af hans forgængere i 1811 ikke kunne tjene til det daglige brød 
og som følge deraf måtte søge om tillige at måtte handle med grovvarer som 
jern, salt og tjære.

Apoteker Fabricius fik sit manddomsvirke i Bogense, hvor han helt og hol
dent voksede sammen med by og egn. Han var kendt for sin store hjælpsomhed, 
og ingen gik forgæves til ham. -1 en alder af 65 år afgik han ved døden i 1943.

Apoteket overtoges af hans datter Estrid Fabricius, der en årrække havde 
været apoteksassistent ved et af de københavnske sygehuse. I årene 1951-52 
gennemførte hun en ombygning af apoteket og foretog moderniseringer, sva
rende til tidens krav. Senere gennemførte hun oprettelse af ikke mindre end 25 
medicin-afhentningssteder på Nordfyn. Efter hendes død i 1976 overtoges apo
teket af Ole Barsmark Hedin, men hans gerning i Bogense blev kun kortvarig, 
idet han afgik ved døden i 1980, 61 år gammel.

Den nuværende apoteker, Jørgen Christian Larsen, er den 12. i rækken af 
apotekere i Bogense. 1971-76 havde han været provisor ved apoteket, og han var
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Far og datter drev Bogense Apotek i tilsammen 65 år: Til venstre Henrik Fabricius (1911-43), til højre 
Estrid Fabricius (1943-76).

Til venstre apoteker Ole Hedin (1976-80), til højre apoteker Jørgen Chr. Larsen (1980- ). Sidstnævnte 
er den 12. i rækken af apotekere i Bogense.
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således kendt med forholdene, da han overtog det. Som de fleste af sine forgæn
gere har han værnet om bygningen, der er opført omkring 1810, men siden flere 
gange er ombygget og udvidet. Ejendommen er således de senere år forsynet 
med tegltag, og der er foretaget isolering m.v. Værd at lægge mærke til er en 
pyntelig vejrfløj med delfin-motivet som et kristent symbol, som den nuvæ
rende apoteker har ladet konstruere efter et gammelt udkast, fundet på apote
kets loft.

Tandlæger
Tandlæge Eyvind Nielsen var fra 1925 og frem til de første krigsår alene om at 
drive tandlægepraksis i Bogense (Adelgade 30).

Den 27. august 1943 åbnede tandlæge Peter Ingvertsen ny klinik i ejendom
men på hjørnet af Adelgade og Rådhusstræde, men det skete ikke uden kompli
kationer, idet samtlige vinduer i den nye klinik blev knust under urolighederne 
de følgende dage i forbindelse med omfattende strejker vendt mod den tyske 
værnemagt. - Tandlæge Eyvind Nielsen døde efter længere tids sygdom i 1944, 
og praksis overtoges af tandlæge Knud Farver, der efter renovering af de gamle 
klinikker startede praksis her den 1. september 1945.

Bogense havde herefter to tandklinikker, og sådan forholdt det sig, indtil 
tandlæge Mogens Lundorff Møller i 1970 åbnede praksis på Gyldensteensvej. I 
mellemtiden havde tandlæge Farver flyttet sin klinik til daværende Bogense 
Banks ejendom på hjørnet af Adelgade og Torvegade, ligesom tandlæge Ing
vertsen havde indrettet klinik i en tilbygning til ejendommen Østergade 14. 
Etableringen af de nye klinikker skete henholdsvis 1952 og 1960. -1 henholdsvis 
1979 og 1986 er tandlæge Ingvertsens praksis og tandlæge Farvers praksis over
taget af tandlægeægteparret Margit Schmidt og Hans Jørgen Olesen, og de vi
derefører dem i lokaler i ejendommen Torvegade 5, idet Nordfyns Bank i 1986 
overtog de hidtidige kliniklokaler.

Under krigen havde Bogense kommune taget det første spæde skridt til ind
førelse af skoletandpleje. Det fremkom som et tilbud til byens skolesøgende børn 
om behandling på det offentliges regning på byens to klinikker efter eget valg, 
og den helt igennem frivillige ordning havde en rimelig tilslutning. I længden 
var det dog ikke tilfredsstillende, og tandlægerne gjorde flere gange forsøg på 
at få etableret en skoletandklinik.

Efter resultatløse forhandlinger opsagde tandlægerne deres overenskomst 
med kommunen i 1952, og det bevirkede, at kommunen gjorde forsøg på at 
skaffe en tandlæge til at varetage skoletandplejen. Det lykkedes i 1953, hvor 
tandlæge Gorm Schleiss åbnede privat klinik på Gyldensteensvej og yderligere 
varetog skole tandplej en, indtil han i 1956 nedlagde sin klinik og flyttede fra 
byen.

123



Selv om alle erkendte betydningen af skole tandplej en, skulle der gå lang tid, 
før den blev genoprettet. Efter kommunesammenlægningen i 1966 var der 4 
skoler, hvis elever havde naturligt krav på tandpleje, men der kom først gang i 
debatten efter vedtagelse af børnetandplejeloven i 1971. Denne er siden blevet 
ændret, så at alle under 18 år er sikret ret til vederlagsfri offentlig tandpleje.

I Bogense så man sig i perioden 1971-76 nødsaget til at søge om dispensation 
fra børnetandplejeloven, og i disse år blev børne tandplej en varetaget af byens 
private tandlæger. Da de imidlertid var fuldt beskæftigede i deres egen praksis, 
havde de svært ved at løse de opgaver, som børnetandplejeloven stillede krav 
om, og flere gange rettede de henvendelse til kommunen om oprettelse af en 
børnetandklinik. En sådan blev en realitet i 1977 i forbindelse med udvidelse af 
Bogense skole, og samme år ansattes Bo Becher som klinikchef for børnetand- 
plejen.

Sygehus
I løbet af 1950’erne stod det klart, at byens sygehus med den udvikling, sund
hedsvæsenet var inde i, ikke var tidssvarende, og der blev truffet beslutning om 
at opføre et nyt sygehus, svarende til tidens krav. Det blev bygget i tilknytning til 
det allerede eksisterende sygehus, og udover at sengeantallet var udvidet, var 
der indrettet moderne operationsafdeling, røntgenafdeling, laboratorium, fy
siurgisk afdeling og fødeafdeling. Det nye sygehus blev taget i brug i august 
1960.

Behov for øget sengekapacitet såvel som ønsket om adgang til ambulante 
undersøgelser for områdets praktiserende læger var stigende, og i 1973 var spe
cialiseringen skredet så meget frem, at sygehuset i Bogense fungerede som ki
rurgisk afdeling og fødeafdeling, mens medicinske tilfælde henvistes til be
handling på afdelinger i Odense og Middelfart. Der var kræfter i gang for at 
udvide sygehuset til også at omfatte en medicinsk afdeling, men dette måtte 
skrinlægges, da amtets sygehuspolitik sigtede mod en centralisering af behand
lingen i Odense og følgelig ikke udvidelse af kysthospitalerne.

I de allerseneste år har der adskillige gange verseret rygter om sygehusets 
nedlæggelse eller omdannelse til et efterbehandlingshospital, men hidtil er 
disse planer blevet afvist, idet man har indset det ufornuftige i at nedlægge et 
velfungerende hospital.

Patienterne i landdistrikterne har i mange tilfælde lettere adgang til hospita
lerne i kystbyerne end til amtssygehuset i Odense; afstanden for de pårørende 
er kortere, og lokalt imødekommes et stort behov for ambulant behandling. 
Mens andre kystbyer helt eller delvis har måttet give afkald på deres sygehus, er 
det lykkedes at bevare sygehuset i Bogense.

Som tidligere nævnt var det langt op i tiden en af byens praktiserende læger,

124



Bogense fik nyt sygehus i 1930, men allerede i 1950’erne stod det klart, at det ikke havde den fornødne 
kapacitet. I 1960 afløstes det af et nyt, der siden er specialiseret, så at det rummer to kirurgiske 
afdelinger og en fødeafdeling.

der fungerede som sygehuslæge. Denne ordning ophørte, da læge Tage Bæk 
Kristensen i 1954 tiltrådte stillingen som overlæge. Han fungerede, indtil han 
tog sin afsked i 1980, og siden har stillingen som overlæge været varetaget af 
Nicolai Hansen (1980-83) og Niels Klerke (1984-).

Sygehusets kapacitet i dag er 2 kirurgiske afdelinger med hver 25 senge og 1 
fødeafdeling med 12 senge. Personalet omfatter 131 i fuldtidsstillinger, heraf 1 
overlæge, 2 sygehuslæger, 6 reservelæger, pleje- og behandlingspersonale om
fattende 73 personer, samt teknisk personale, administrations-, transport-, ren
gørings- og køkkenpersonale.

Sygekassevæsen
En såkaldt almindelig sygekasse var oprettet i Bogense i 1902, og den fungerede 
som andre steder på frivillig basis indtil socialreformens ikrafttræden i 1933, 
hvor det blev en pligt for alle arbejdsføre personer i alderen 21-60 år at være 
forsikret mod sygdom og invaliditet. Allerede på det tidspunkt havde sygekas
sen købt ejendommen Torvet 7 og indrettet kontorlokaler og bolig til sygeple
jersken.
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Da Bogense og 5 omegnskommuner i 1966 blev sammenlagt, oprettedes en 
fælles sygekasse for hele området, og den fik til huse i ejendommen Torvet 1 
med Bogense Sygekasses hidtidige forretningsfører, Kurt Nielsen som leder.

I forbindelse med en reform i 1973 blev alle sygekasser nedlagt og underlagt 
kommunal administration. Ejendommen på Torvet blev solgt, og sygekassens 
midler overgik til Sygekassernes Helsefond.

Bogense Sygekasse kom således til at bestå i godt 70 år, og følgende havde 
beklædt hvervet som formand: læge Peter Trautner (1902-05), postkonduktør 
Jørgen Jensen (1905-06), politibetjent R. Chr. Pedersen (1906-19), lærer P. J. Pe
dersen (1919-27), snedker Andreas Hansen (1927-57), vejmand Henrik Jensen 
(1957-70) og garveriarbejder August Birch (1970-73).
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Social velfærd
Udbygning af socialvæsenet
Med socialreformen af 1933 afskaffedes fattigvæsenet, og der foretoges betyde
lige ændringer, hvad det forsørgelsesmæssige angik. Størstedelen af de hjælpe
foranstaltninger, der fandtes, var blevet praktiseret efter kommunalbestyrelsens 
skøn. De nye love var blevet til under devisen »ikke almisse, men rettigheder«, 
og man brød nu fuldstændig med tidligere tiders vilkårlighed.

En følge af reformen var oprettelse af socialudvalg og børneværnsudvalg, og 
i Bogense nedsattes de ved byrådsmødet den 4. august 1933 med borgmester N. 
Fledelius som formand for begge udvalg. Hvervet som sekretær for udvalgene 
blev overdraget garversvend Poul A. Niclasen, der tiltrådte ved socialudvalgets 
første møde den 1. oktober samme år. Loven krævede særskilt kontor, og et 
sådant indrettedes i udvalgslokalerne ved siden af byrådssalen.

Selv om Bogense i 1930’erne ikke hørte til de byer, der var hårdest ramt på 
grund af arbejdsløshed, herskede der dog smalhans i mange hjem. Selv om mulig
hederne i den nye socialreform mildnede forholdene meget, var der brug for 
yderligere hjælp, og der fore toges flere gange indsamlinger til de hårdest 
ramte. Især i vinterperioder var arbejdsløsheden stor, ikke mindst blandt ufag
lærte, og frem til midten af 1950’erne blev der fra kommunal side iværksat be
skæftigelsesarbejder af forskellig art (udvidelse af Huggetvejen, regulering af 
Skovvejen, anlæg af campingplads, afvanding af Østre og Vestre Enge, kloake
ringsarbejder, inddæmningsarbejder m.v.).

En anden hjælpeforanstaltning var skolebespisningen, der ikke mindst i kriseti
der havde sin særlige berettigelse. Den var oprettet under første verdenskrig på 
privat initiativ, og den fortsatte - på grundlag af tilskud fra garver J. P. Petersens 
legat, Bogense Sparekasse og Bogense kommune - helt frem til 1960. Ordnin
gen skulle sikre, at børn fra mindrebemidlede hjem fik gratis mad i vintermåne
derne, og i krisetider bespistes omkring 70-80 børn med indtil 6.000 måltider 
om året. Det højeste antal registreredes i vinteren 1953-54, hvor 130 børn bespi
stes med 15.000 måltider. Fremstillingsprisen var på daværende tidspunkt 67 
øre pr. portion, og udgifterne, der beløb sig til 10.000 kr., blev nu dækket af det 
offentlige.

En særopgave, som socialudvalget fik pålagt under krigen, var at tilrette
lægge en folkebespisning, såfremt der i nødstilfælde måtte blive behov for en så
dan. En undersøgelse, som udvalget lod foretage med henblik herpå, viste, at
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250 husstande i Bogense, omfattende ca. 800 personer, ville komme i bekneb, 
såfremt gasværket grundet krigshandlinger eller manglende kulforsyning ville 
blive sat ud af drift. Udvalgets plan omfattede indretning af køkken på skolen, 
og ved hjælp af dette og byens hoteller og restauranter ville ca. 2.000 personer 
kunne bespises med en varm ret daglig.

Med socialreformen blev det pålagt kommunerne at organisere en sygepleje
ordning, og denne forpligtelse blev i Bogense opfyldt ved indgåelse af overens
komst med Bogense Sygekasse og den private sygeplejeforening i 1936. Sidst
nævnte indstillede sin virksomhed fra april 1954 med overgang til ren kommu
nal sygeplejeordning.

Fra april 1940 indledte kommunen samarbejde med Mødrehjælpen, der fik fast 
træffetid på socialkontoret. På socialrådgiver-basis blev der givet vejledning til 
gravide, og ordningen fungerede indtil Bistandslovens ikrafttræden i 1976.

En egentlig ordning med husmoderafløsning i Bogense den 1. okto
ber 1949. For at afhjælpe arbejdsløshed blandt kvinder var den oprettet som 
beskæftigelsesforanstaltning i 1946, men efter at der var lovgivet for området, 
blev ordningen gjort permanent, og den er som bekendt siden udvidet betyde
ligt. I dag er hjemmehjælpsordningen et uundværligt led i ældreomsorgen, og 
den beskæftiger i Bogense kommune 56 hjemmehjælpere på deltid, svarende til 
36 fuldtidsstillinger. Da husmoderafløsningen startede, var der til rådighed 4-5 
kvinder, som man kunne trække på i påkommende tilfælde, og der var ikke tale 
om noget egentligt ansættelsesforhold og dermed garanti for fortsat beskæfti
gelse.

Også for at afhjælpe boligmæssige problemer er der gennem årene gjort en ind
sats fra forskellig side. Ikke mindst i 1940’erne var der bolignød i Bogense, og 
der blev taget initiativ af det kommunale »Boligselskab af 1942« og »Bogense 
Andelsboligforening«, - senere tillige af »Bogense social- filantropiske Byggesel
skab«, der 1956 stod bag opførelsen af 7 kædehus-lejligheder på Østre Engvej, 
forbeholdt mindrebemidlede, børnerige familier, for hvem indskud var tilveje
bragt gennem frivillige bidrag fra organisationer, firmaer, pengeinstitutter m.fl. 
Bag initiativet stod Arbejdernes Fællesorganisation og fagforeningerne med re
daktør Frede Høj Nielsen som bærende kraft. - 1955 og 1983 er »Boligselskabet 
af 1942« og »Bogense social-filan  tropiske Byggeselskab« med henholdsvis 18 lej
ligheder på Odense vej og Kalkværksvej og 7 lejligheder på Østre Engvej ind
lemmet i »Bogense Andelsboligforening«, der i 1987 disponerer over 13 afdelin
ger med ialt 169 lejligheder.

Ved kommunesammenlægningen i 1966 kom diverse serviceforanstaltninger 
til at dække et område, der indbyggermæssigt fordobledes og geografisk fik en 
betydelig større udstrækning end hidtil. Husmoderafløsningen og hjemme
hjælpen blev organiseret i landområderne, og sygeplejerskerne fra de tidligere
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sygeplejeordninger for Bogense, Skovby-Ore og Særslev og omegn samledes 1. 
april 1967 under én og samme kommunale hjemmesygeplejeordning. - Børne- 
sundhedsplejen blev tilgodeset ved kommunal ansættelse af sundhedsplejerske 
den l.juli 1969.

På tilsvarende måde oprettedes der børne- og ungdomsværn for hele områ
det, og herunder sorterede en helt ny social foreteelse, familieplanlægning, der 
oprettedes 1. april 1967 og fra starten i sagsbehandlingen blev støttet af et amts
ligt ekspertteam. Efterhånden gled ordningen ud af billedet, og den ophørte 
helt ved udgangen af 1972. - Familiesager varetages i dag af kommunens 3 soci
alrådgivere.

Siden 1967 har AOF med kommunal støtte ydet en fortjenstfuld indsats for 
kommunens ældre. I starten blev der etableret besøgsordning og afholdt kurser og 
foredrag på aftenskoleplan, men efterhånden har det udviklet sig til et fast ar
rangement hver torsdag eftermiddag i vinterhalvåret i kantinen på Bogense 
skole. Der står foredrag og oplæsning på programmet, ligesom der tilbydes 
hobbybetonede aktiviteter, og der arrangeres yderligere en udflugt og en tea
tertur. Tilslutningen kan der ikke klages over, idet ofte op mod 300 pensionister 
tager del i arrangementerne. - De bevægelseshæmmede har siden 1978 på »Sol
gårdens« omsorgscenter haft mulighed for at tage del i tilsvarende aktiviteter, 
og her kan der daglig modtages ca. 25 personer. Både for arrangementerne på 
Bogense skole og på »Solgården« gælder det, at der ydes gratis transport.

Udviklingen i 1960’erne med øget beskæftigelse og et tiltagende antal kvin
der på arbejdsmarkedet nødvendiggjorde en pasningsordning af børn under 
den skolepligtige alder i dagtimerne. Siden er behovet blevet forøget, og dagple
jen har udviklet sig fra en normering på 60 børn i 1973 til ved begyndelsen af 
1987 at omfatte 155 børn, fordelt på 34 dagplejehjem. Oprindelig var ordnin
gen en nødløsning grundet institutionsmangel, men den har vist sig at være så 
vellykket, at den har fundet en blivende plads som supplement til forhånden
værende institutionstilbud.

Socialreformen af 1933 har med supplerende og forbedrende love gennem 
årene vist en overordentlig stærk bærekraft. Den 1. april 1976 efterfulgtes den af 
Bistandsloven, hvis målsætning er yderligere at forebygge og revalidere og skabe 
gode kår for tryghed og trivsel.

Opgaverne inden for den sociale sektor er vokset betydeligt med årene, og 
antallet af ansatte i administationen for Social- og sundhedsforvaltningen i Bo
gense er siden 1966 forøget fra 3 til 16 hel- eller deltidsansatte. - 1985 beløb de 
sociale udgifter sig til 120 mili. kr., efter refusion til 28. miil. kr. Sidstnævnte 
nettoudgift tegner sig for 36% af de samlede kommunale driftsudgifter.

Siden oprettelse af socialudvalget har posten som dets sekretær og daglige 
leder af socialkontoret/bistandskontoret været varetaget af Poul A. Niclasen
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(1933-59), Hagbart Jørgensen (1959-82) og Hans Kr. Pedersen (1982- ). Siden 
1966 har lederen af socialforvaltningen haft status som socialinspektør.

Formandsposten for socialudvalget har følgende haft: borgmester, redaktør 
Niels Fledelius (1933-43), borgmester, sparekassedirektør Georg Rasmussen 
(1943-54), amtsvejmand Henrik Jensen (1954-62), mælkehandler Poul Jacobsen 
(1962-70), fhv. sognerådsformand Svend Nielsen (1970-74), bankkasserer Svend 
Aage Jensen (1974-82) og gårdejer Jørgen Lykke (1982- ).

Plejehjem og beskyttede boliger
Opførelse af et alderdomshjem i Bogense havde længe stået på ønskesedlen, da 
byrådet i 1943 påbegyndte forhandlinger med sognerådene i Skovby, Ore, 
Guldbjerg-Nr. Sandager, Klinte og Grindløse kommuner. Der nedsattes et ud
valg med borgmester Georg Rasmussen som formand, landsretssagfører Dela 
og sparekassebogholder Ejnar Kruse som repræsentanter for Bogense og sog- 
nerådsformændene Th. Petersen, Grindløse, og C. Andersen, Skovby, som re
præsentanter for omegnskommunerne, og man enedes om opførelse af et al
derdomshjem med 30 pladser, fordelt med 19 til Bogense kommune, 3 til 
Skovby kommune og 2 til hver af de øvrige kommuner.

Bogense byråd var indforstået med at skænke grunden, men det tog sin tid, 
før arbejdet kunne påbegyndes, og først den 9. december 1949 kunne der hol
des rejsegilde, ved hvilken lejlighed der blev udtrykt glæde over, at politiske 
spørgsmål var løst samtidig med, at et socialt behov var imødekommet. Det 
følgende år opførtes hjemmet, hvis anlægsudgifter beløb sig til 555.000 kr.

Hjemmet, der efter forslagskonkurrence fik navnet »Solgården«, stod klar til 
indflytning den 1. januar 1951, og der var da gået nær 50 år, siden der første 
gang blev rejst spørgsmål om oprettelse af et alderdomsasyl i Bogense! - Som 
leder ansattes tidligere økonomaassistent ved Nakkebølle Sanatorium Ellen 
Marie Skaarenborg.

Efter 20 års forløb viste »Solgården« sig på flere områder ikke i stand til at 
leve op til de krav, der stilledes til et tidssvarende plejehjem, og i 1972 og de 
følgende år gennemførtes en modernisering, omfattende bl.a. forbedring af sa
nitære forhold og tekniske installationer. Yderligere installeredes elevator, der i 
1977 muliggjorde indretning af et dagcenter i tagetagen for ca. 30 pensionister. 
Centret, der blev indviet ved en højtidelighed den 29. august 1978, var en væ
sentlig landvinding inden for kommunens ældreomsorg, og det har siden været 
godt besøgt af hjemmets beboere og udefra kommende pensionister.

1 1979 blev visse mangler ved køkkenforholdene afhjulpet samtidig med ved
tagelse af en ordning med udbringelse af mad til pensionister som et led i den 
sociale udbyggelsesplan.
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Et længe næret ønske gik i opfyldelse, da Bogense sammen med omegnskommunerne i 1950 opførte 
plejehjemmet »Solgården« med 30 pladser. Siden er plejehjemmet udvidet, så at det i dag har en 
kapacitet på 50 pladser.

Efterhånden var ventelisten chokerende høj, og tiden var inde til en udvi
delse af plejehjemmet. Byggeriet, omfattende 16 nye beboerværelser, nyt op
holdsrum og ny spisestue, blev påbegyndt i april 1984, og det var tilendebragt 
omkring 1. marts 1985. Med udvidelsen, hvis anlægsudgifter beløb sig til godt 7 
mili. kr., havde man en velindrettet institution med en samlet kapacitet på nær 
50 plejekrævende beboere.

De voksende krav har udvirket en betydelig udvidelse af personalet. Mens 5 
piger, suppleret med konehjælp, i starten klarede alt vedrørende rengøring, 
madlavning og pleje af beboerne, omfatter personalet i dag 8 sygeplejersker, 29 
sygehjælpere og 17, der er beskæftiget med rengøring og madlavning. Ud over 
bespisning af plejehjemmets beboere varetages daglig udbringning af 50 portio
ner mad til pensionister i kommunen.

Ledelse af hjemmet har siden 1958, hvor den hidtidige bestyrerinde efter 
fremsat kritik valgte at fratræde, været varetaget af Ingeborg Warberg 
(1958-1973), Per Hjortshøj Jacobsen og hustru (1973-81) og sygeplejerske Lis 
Andersen (1981- ). Formanden for socialudvalget har hele perioden tillige væ
ret formand for plejehjemmets bestyrelse.
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De udvidelser, der foretoges af »Solgården«, var ikke tilstrækkelige til at imø
dekomme kravet om det pågældende antal plejehjemspladser, og i adskillige 
tilfælde var man nødt til at anbringe plejepatienter på private plejehjem rundt 
omkring i amtet i større eller mindre afstand fra hjemstedskommunen.

Oprettelse af syge- og plejehjem på Nordfyn drøftedes ved møder i 1963 og 
begyndelsen af 1964, og det resulterede i ønske om opførelse af plejehjem i 
Otterup og Bogense med hver sin tilsluttede kreds af kommuner. Bo- 
gense-gruppen bestod af 14 kommuner, og det var dem, der ved kommunesam
menlægningen i 1966 kom til at udgøre Bogense og Søndersø kommuner.

Syge- og plejehjemmet i Bogense skulle opføres i tilknytning til sygehuset, og 
projekteringsopgaven blev følgelig overladt den arkitekt, der havde forestået 
udvidelse af sygehuset. De to institutioner skulle i et vist omfang have driftsfæl
lesskab, bl.a. omfattende lægetilsyn, administration, madleverance og varme
forsyning. Udover et areal ved sygehuset, som kommunen allerede disponerede 
over, erhvervedes ejendommen Grønne vej 3, der netop var til salg. I 1975 blev 
ejendommen afhændet til Fyns amt til brug som overlægebolig.

I sommeren 1967 havde projektet fået sin endelige udformning, og i januar 
1968 godkendte Boligministeriet et totalprojekt omfattende 60 beboerværelser. 
De samlede udgifter kom til at beløbe sig til 12 miil. kr.

Den officielle indvielse fandt sted den 29. maj 1970. Plejehjemmet fik navnet 
»Søbo«, refererende til kommunerne Søndersø og Bogense, der efter overens
komst kom til at disponere over henholdsvis 36 og 24 pladser. Som forstander 
tiltrådte diakon H.P. Brams, og han varetog stillingen, indtil han efter eget øn
ske trak sig tilbage i 1986 og efterfulgtes af Jan Villumsen.

Det tidligere arbejdsudvalg afløstes ved plejehjemmets ibrugtagelse af en be
styrelse på 5 medlemmer, 3 fra Søndersø kommune og 2 fra Bogense kommune. 
Formand for bestyrelsen har været gårdejer Knud Rendbæk, Bogense (1970-74) 
og landmand Arne Lindegård, Skamby (1974- ).

Fra projektets start var administrationen underlagt sygehusinspektøren, men 
i 1974 overgik den til Søndersø kommune, hvis socialinspektør er bestyrelsens 
sekretær. - »Søbo’s« samlede personale udgøres 1987 af 54 heltids- og 45 deltids
ansatte.

Men sin indretning, med sin adgang til lægelig ekspertise og med den nære 
tilknytning til sygehuset er beboerne på »Søbo« sikret den bedst mulige pleje og 
omsorg, og til fremme af deres trivsel er der indrettet en særlig ergo-terapiafde- 
ling, der også benyttes af udefra kommende dagpleje-patienter.

Også på anden vis har der i de sidste årtier været efterspørgsel efter pensio
nistboliger, hvilket foranledigede, at socialudvalget i 1969 fremsatte forslag om 
opførelse af en række pensionistboliger. Forslaget fik en positiv modtagelse i 
byrådet, og man overlod opgaven til »Bogense Andelsboligforening« på de vil-
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Der var behov for endnu et plejehjem, og i 1969-70 opførtes i samarbejde med Søndersø kommune 
plejehjemmet »Søbo« med en samlet kapacitet på 60 pladser.

kår, at foreningen skulle stå for opførelsen og den fremtidige drift, mens kom
munen skulle stå som lejere af boligerne.

Et areal fra Skovgårdens udstykning blev udset til opførelse af 19 mindre 
lejligheder, fordelt på 4 boligblokke, og byrådet gav i maj 1972 tilslutning til 
sagens videreførelse. På grund af byggestop måtte projektet imidlertid stilles i 
bero, og det kunne først genoptages i september 1974. Lejlighederne indrette
des som »beskyttede boliger« med tilslutning til en vagtordning, der etableredes 
på »Solgården«, og det besluttedes at foretage udlejning på baggrund af læge
henvisning. Indflytning fandt sted i perioden fra december 1975 til februar 
1976. Som lejere af komplekset, der bærer navnet »Bøgeparken«, betaler Bo
gense kommune fuld leje og varmebidrag til Andelsboligforeningen, mens be
boerne afkræves en overkommelig leje, beregnet efter boligsikringsbestemmel- 
seme.

Med »Solgården«, »Søbo« og »Bøgeparken« er Bogense kommune i stand til 
at imødekomme behovet for pleje af ældre og fysisk handicappede. Derudover 
er i Bogense beliggende den amtslige institution »Bognæs«, der er et hjem for 
multihandicappede med plads til 24 voksne hjerneskadede. Beboerne er hjem
taget fra institutionerne Bregninge og Strandhøj, og betingelsen for, at de kan 
tage ophold på »Bognæs« er, at de er kørestolsbrugere. Selv har Bogense kom-
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I Bogense opførtes i 1982 det amtskommunale specialhjem »Bognæs« med plads til 24 multihandi
cappede.

mune i april 1987 taget initiativ til hjemtagelse af 4 psykisk handicappede på 
vilkår, der ligger så tæt som muligt ved en normal bolig- og familiesituation.

Børnehave og fritidshjem
Et såkaldt børneasyl var oprettet i Bogense i 1904. Det havde til huse Teglgårds
vej 8, og det havde plads til 30-40 børn. Efter krigen var interessen for at få børn 
passet uden for hjemmet dalende, og i 1921 lukkedes asylet, hvorefter bygnin
gen udlejedes til KFUK.

I 1936 toges der initiativ til at genåbne institutionen under betegnelsen »fol- 
kebørnehave«, og udover de 32 børn, der indmeldtes, stod der 5 på venteliste. 
Børnehaven blev drevet for renterne af asylfonden, hvortil købmand H. Bech 
ved pengegaver havde lagt grunden i 1890’erne, samt ved tilskud fra forskellige 
legater, og derved var det muligt i starten at holde betalingen så langt nede som 
25 øre om ugen pr. barn. I 1954, hvor institutionen selv skulle dække 30% af 
udgifterne, mens resten dækkedes ved tilskud fra stat og kommune, var taksten 
3 kr. pr. barn om ugen. På det tidspunkt var behovet for børnepasning så stort, 
at der var 40 børn på venteliste.

Den 29. september 1954 markeredes 50-årsdagen for asylets oprettelse, og 
blandt æresgæsterne var 4 af byens borgere, der var blandt dem, der optoges i
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asylet ved dets start i 1904. Siden da var der sket en stor ændring: Mens det 
gamle asyl kun betragtedes som et sted, hvor børnene kunne opbevares indtil 
afhentning, sørgede uddannet personale nu for, at børnene fik så meget ud af 
opholdet som muligt.

Forholdene i børnehaven var trange, og efterhånden var den ikke i stand til 
at leve op til de krav, der stilledes til moderne børneinstitutioner. En udvidelse 
var på tale, men i stedet erhvervedes den tidligere tekniske skole i Set. Anna- 
gade, der indrettedes som børnehave og toges i brug som sådan den 28. april 
1965. Børnehaven kunne nu rumme 40 børn, og foruden lederen var der ansat 
to uddannede pædagoger. Siden er der foretaget en betydelig modernisering af 
både ejendom og legepladsforhold, ligesom der er gennemført administrative 
og personalemæssige forbedringer.

Bogense Børnehave er fortsat en privat institution med egne vedtægter, egen 
bestyrelse og udpræget forældreindflydelse. Siden genåbningen i 1936 har den 
været ledet af Aase Thrane (1936-44), Eleonora Jensen (1944-76), Anne Marie 
Thomasen (1976-82) og Kirsten Flodgaard Petersen (1982- ).

Den nyeste af kommunens sociale institutioner er fritidshjemmet ved Pop
pelvej, der er beregnet for skolebørn indtil 12-års alderen. En behovsundersø
gelse, foretaget i 1977, viste klart, at der måtte sættes ind med en løsning af 
børnepasningsproblemet, idet både børnehaven og dagplejen var belastet til 
bristepunktet.

Opførelse af en ny institution med både vuggestuepladser, børnehavepladser 
og fritidshjemspladser var på tale, men resultatet blev, at det i 1979 vedtoges, at 
den eksisterende børnehave skulle bevares, og at der skulle opføres et fritids
hjem ved Bogense skole med plads til 40 børn. Da presset var meget stort, etab
leredes der et midlertidigt fritidshjem i ungdomsskolelokalerne på Bogense 
skole. Opførelsen af det nye fritidshjem skred imidlertid så hastigt frem, at det 
kunne tages i brug i efteråret 1980.

Efter en noget urolig start med problemer mellem ledelse og personale til
trådte Peter Clausen den 1. august 1984 som leder med en medarbejderstab på 
2 pædagoger og 3 medhjælpere. Herefter har der været et voksende behov for 
fritidshjemspladser, og det er imødekommet ved en midlertidig ordning med et 
anneks med plads til 20-30 børn i et lokale på skolen, og hertil er der knyttet 2 
pædagoger og 2 medhjælpere. Denne udvikling peger mod oprettelse af yderli
gere et fritidshjem i Bogense, og byrådet håber på en snarlig løsning af proble
met.

Legater og velgørenhed
Før kommunesammenlægningen kunne der i Bogense kommunes regnskaber 
registreres ca. 30 større eller mindre legater, hvoraf de væsentligste er omtalt i
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Ældre på besøg i Bogense Børnehave, der siden 1965 har haft til huse i den tidligere tekniske skole i 
Set. Annagade.

bind 2 si. 190. Dertil kom 11 mindre legater fra de sognekommuner, der i 1966 
blev sammenlagt med Bogense.

Det gælder for størstedelen af disse legater, at deres renteafkast grundet in
flationen i dag er beskedent og deres betydning som følge deraf så reduceret, at 
man har set sig nødsaget til at slå størstedelen af dem sammen i én pulje. Med få 
undtagelser administreres de af det sociale udvalg, og uddeling finder sted efter 
ansøgning hvert år i december måned. I de senere år har der kunnet uddeles 
8.-10.000 kr. til 40-50 ansøgere.

Af de mange gamle legater er der i dag kun ét tilbage, der administreres efter 
de oprindelige fundatsbestemmelser, nemlig det største af dem alle, garver J.P. 
Petersens legat, oprettet af en af byens flittige og sparsommelige håndværkere i 
1923. Legatet giver et renteafkast på 4.000 kr. om året, og det tildeles unge 
håndværkere under uddannelse.

I nyere tid er der yderligere oprettet to legater: Nordfyns Banks Jubilæumsle
gat, oprettet i 1947 på 50-årsdagen for bankens stiftelse, og paraplyfabrikant 
Erik Emil Rasmussens legat, oprettet ved hustruens død i 1965. Legatstifteren 
var født i Bogense i 1872, og han vendte i 1944 tilbage til sin fødeby, hvor han
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Et fritidshjem opførtes i 1980, men behovet for fritidshjemspladser er så stort, at der allerede er 
planer om yderligere et fritidshjem i Bogense.

døde kort tid efter. - Legatkapitalerne udgør henholdsvis 100.000 kr. og 30.000 
kr., og legaterne tildeles henholdsvis unge under uddannelse og håndværksme
stre i Bogense eller disses enker.

Når der har været nød på færde, har det i Bogense aldrig skortet på velvilje. 
Ved indsamlinger og velgørenhedsarrangementer er der skaffet midler til 
støtte, og det har mangen en gang bragt glæde til vanskeligt stillede familier.

11945 tog købmand Holger Pedersen initiativ til at centralisere de forskellige 
hjælpekilder, og resultatet blev »Komiteen for Jule velgørenhed i Bogense«, hvis 
mål det var op til jul at uddele kontantbeløb og varer til trængende familier og 
enkeltpersoner. At der var behov herfor blev bekræftet de første efterkrigsår, 
hvor op mod 150 familier og enkeltpersoner blev anset for at være trængende. I 
1946 modtog således 145 familier og enkeltpersoner en samlet kontanthjælp på 
7.500 kr., og yderligere uddeltes madvarer, tørv, gavepakker og legetøj. Et væ
sentligt element i fremskaffelsen af midler var det årlige julelotteri, og dertil 
kom bidrag fra diverse foreninger, organisationer, forretninger, virksomheder 
og privatpersoner.

I den første halve snes år efter krigen uddeltes der i gennemsnit 8.000 kr. om
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året i jule velgørenhed. Med årene kunne der dog konstateres en tydelig ned
gang i antallet af trængende (1961: 96,1972: 9), og ved udgangen af 1982 ophæ
vedes jule velgørenhedskomi teen.

Købmand Svend Aage Pedersen, der efter faderens død i 1967 havde fået over
draget formandsposten, har den 30. december 1982 afsluttet forhandlingspro
tokollen med følgende bemærkning: »Vi ved, at den hjælp, der i mange år herfra 
blev ydet, faldt på steder, hvor det var nødvendigt og blev meget påskønnet. Det 
er glædeligt, at samfundet nu er så stærkt, at alle kan hjælpes - måtte dette blive 
ved«.

En gerning i en god sags tjeneste var hermed definitivt afsluttet. Velfærds
samfundet havde for alvor holdt sit indtog!
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Samfærdsel
Etableringen af Nordfynske Jernbane i 1882 og Nordvestfynske Jernbane i 1911 
samt væksten i antallet af biler i 1920’erne og 1930’erne betød for Bogenses 
vedkommende en støt og stigende udvikling i samfærdslen med omverdenen 
og det nære opland. Den voksende trafik nødvendiggjorde i længden en udbyg
ning af vejnettet og i mange tilfælde kraftige vej reguleringer.

Imidlertid lagde anden verdenskrig en kraftig dæmper på udviklingen, i 
hvert fald for bilismens vedkommende, idet den så godt som gik i stå. Benzinra
tioneringen stoppede al privatkørsel, og kun de mest nødvendige funktioner 
blev opretholdt. Rutebiler, lastbiler og enkelte hyrevogne var henvist til at an
vende gasgeneratorer, hvor der med henblik på fremstilling af gas til motoren 
blev fyret med brænde, og selv jernbanen måtte til sidst anvende tørv og briket
ter som brændsel i lokomotiverne, da der ikke længere kunne skaffes kul. Ofte 
havde det store forsinkelser til følge, og en rejse fra Bogense til Odense kunne 
vare adskillige timer.

Efter krigen kom der atter gang i bilerne, og forbedring og udbygning af 
vejnettet fortsatte. Med de lave benzinpriser øgedes landevejstrafikken, og sam
tidig måtte man konstatere et stigende underskud for jernbanerne. Den 1. april 
1966 nedlagde man de nordfynske privatbaner, og det medførte naturligt en 
udbygning af busnettet.

Samfærdselsmidlerne har ændret karakter i takt med den tekniske udvikling, 
og det har styrket den nære kontakt, som Bogense har med den fynske hoved
stad og den nære omegn. Efter godt en halv times kørsel er man i Odense eller 
Middelfart, og på mindre tid er man i Beldringe, såfremt man ønsker at benytte 
flyforbindelsen til København.

Udviklingen har medført, at Bogense ikke ligger så afsides endda! Og trods 
alt er der kun gået 85 år, siden man så den første bil i Bogense, 70 år, siden man 
rapporterede om det første biluheld, og 60 år, siden de første bogensere var 
oppe at flyve!

Vejnettet
For Bogenses vedkommende gjaldt det, at behovet for forbedring var mest på
krævet ved de to indfaldsveje syd for byen, i det daglige benævnt Odense-lande- 
vejen og Assens-landevejen.
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Odense-landevejen gik gennem Harritslev by, over bækken ved Neder Mølle, 
mens Assens-landevejen gik gennem Tofte og mundede ud i Odense-landeve
jen ved Tyrekrog. Begge vejstrækninger var smukke og idylliske, men deres be
skedne bredde og snoede forløb harmonerede ikke med den stadig voksende 
biltrafik og de stigende hastigheder.

Allerede i begyndelsen af 1950’erne blev det vedtaget, at de to vejstrækninger 
skulle omlægges, men på grund af udgiftskrævende anlægsarbejder ved skole- 
og sygehusbyggeri blev vej forbedringen udskudt på ubestemt tid.

Først i 1960 blev den nye linieføring en realitet. Odense-landevejen blev ført 
vest om Harritslev by, over markerne direkte til Tyrekrog, hvorfra den fortsatte 
ad det gamle vej forløb ind til Bogense by. Den vestgående landevej med forbin
delse fra Assens og Middelfart blev fra Tofte ført over det lave engdrag nord for 
Harri tslevgård med udmunding til Odense vej s nye linieføring.

Hermed var tilkørselsvejen sydfra til Bogense bragt i orden. Den gamle 
Odensevej fra Tyrekrog til Adelgade var imidlertid for smal til den voksende 
trafik, og en udvidelse af vejbredden var nødvendig. De smukke træer, der hidtil 
havde stået langs vejen og givet den karakter af en rigtig landevej, måtte des
værre lade livet, og resultatet blev en bred åben bygade med flisebelagte for
tove, hvor der tidligere havde været grøfter og vejtræer. Vejbanen var belagt 
med smukke granitsten, lagt i det karakteristiske buemønster, hvilket var en 
stærk, men for biltrafikken uhensigtsmæssig og til tider farlig belægning, især i 
vådt og fedtet føre, og stenene blev som følge heraf erstattet af asfaltbelægning.

Også inde i byen skete der i disse år større vej reguleringer. Efter at banerne 
var nedlagt i 1966, blev der mulighed for at udvide og videreføre Slagteri vej, så 
at den kom til at strække sig fra Adelgade til havnen, omtrent parallelt med den 
del af Adelgade, der danner byens hovedgade. Samtidig fik den navneforan
dring til Vestergade. De overflødige garageanlæg og remiser, der havde udgjort 
en del af baneanlægget, kunne samtidig fjernes, og langs Vestergade er der si
den opført bibliotek, lægehus, specialhjem for handicappede, m.v.

En periode var der planer om at lade Odensevej forlægge nordvest for be
byggelsen og lade den gå over Vestre Enge og støde til Vestergade. Derved ville 
den nærmest ende som en blindgade ved havnen, og den gennemgående trafik 
fra Slettens Landevej ville være afskåret; i stedet foretoges der et gadegennem
brud fra Østre Engvej over Skovvejen og bybækken med udmunding i Adel
gade.

Dermed var der skabt en egentlig gennemfarts  vej, så at trafikken rimeligt 
uhindret kunne gå fra Odensevej til Slettens Landevej, uden at den skulle føres 
gennem den gamle del af byen. Samtidig blev hele strækningen amtsvej, lige
som en del af de tilstødende gader blev lukket ud mod gennemfartsvejen. Det 
gjaldt de gamle gader Enggade, Kalkværksvej og Mejeri vej og yderligere de
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nyanlagte gader i det østlige kvarter, der i stedet fik udkørsel ad Valnøddevej til 
Slettens Landevej.

I 1978 blev krydset Adelgade-Vestergade lysreguleret. Anlæg af Vestergade 
havde haft til formål at lede en del af trafikken uden om den gamle bykerne, og 
at hensigten var nået blev markeret, da man var nødt til at lysregulere det på
gældende gadekryds.

Jernbaner
I midten af 1920’erne var jernbanens storhedstid ved at være omme. I årene, der 
fulgte, begyndte vanskelighederne så småt at vise sig, og det var fortrinsvis det 
voksende antal biler, der var årsag dertil. Efter at der var etableret rutebil- og 
fragtruter, var der en mærkbar nedgang i passager- og godstransport, og drifts
overskuddet reduceredes i takt hermed. Efterhånden gav banerne underskud, 
og fra 1932 måtte de nordfynske kommuner yde tilskud for at dække det vok
sende underskud.

På banegården i Bogense stod alt til som før. Der var endnu midt i 1930’erne 
sand på gulvet, emaljeret spytbakke i ventesalen og gamle kakkelovne overalt. 
På anden vis var man dog fulgt med tiden: Motorvognene kaldtes i daglig tale 
»Madsen-Mygdal«, »Stauning« og »Christmas Møller«! -1 slutningen af 1930’erne 
foretoges der dog en del moderniseringer: For et statslån på 430.000 kr. indkøb
tes der en diesel-elektrisk motorvogn, og der opførtes en motorremise. Det ek
sisterende materiel var som helhed godt vedligeholdt.

Selv om banen gav underskud, kunne man ikke undvære den, og det blev 
understreget i årene under anden verdenskrig, hvor der opstod en helt ny situa
tion, der på mange måder lagde hindringer i vejen for samfærdslen. På grund af 
mangel på benzin måtte bilerne klodses op, og det fik hurtigt indflydelse på 
banernes passagertal. Mens antallet af rejsende på Nordfynske Jernbane 
1940-41 var 360.000, steg det således året efter til 450.000, og tilsvarende steg 
godsbefordringen fra 70.000 tons til 86.000 tons. Det fik selvfølgelig indvirkning 
på driftsresultatet: Mens der 1940-41 var et underskud på 53.000 kr., var der året 
efter et overskud på 49.000 kr.

Efterhånden opstod der dog problemer som følge af krigen. Brændselsre
striktioner begrænsede antallet af afgange, og »Madsen-Mygdal« måtte som bi
lerne forsynes med gasgenerator. Bogense-banen fik også jernbanesabotage at 
føle, og det hang til en vis grad sammen med værnemagtens beslaglæggelse af 
et større område omkring Beldringe med henblik på anlæg af flyveplads. De 
omfattende anlægsarbejder medførte øget transport for banen, og i forbindelse 
med sabotage mod materiellet bevirkede det en del driftsforstyrrelser.

Når banen klarede besættelsestiden så godt, som tilfældet var, skyldtes det 
først og fremmest, at man, hvad materiellet angik, var godt rustet, da krigen
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De nordfynske jernbaner blev nedlagt i 1966, og indtil da betjente man sig af skinnebusser. Billedet 
stammer fra 1965. (Foto: Hans Gerner Christiansen).

brød ud. Ved krigens slutning var det dog så godt som slidt op, men det lettede, 
da Nordfynske Jernbane i 1949 fik et moderniseringslån på 1,5 miil. kr., der 
anvendtes til indkøb af nye skinnebusser. De skinnebusser, der hidtil var blevet 
leveret, havde været forsynet med svenske motorer, men man var nu gået over 
til at anvende danske motorer, og de første af slagsen blev leveret til Nordfynske 
Jernbane. Disse lette køretøjer blev hurtigt populære, og det kom snart til ud
tryk, idet de første, der anvendtes på strækningen, døbtes »Falken« og »Mågen«. 
At de skød en god fart fremgik af banens værdimærke på banepakker, hvor der 
sås en skinnebus kørende gennem det nordfynske landskab med teksten: »Lyn
tog til Bogense: 1 time«!

Nordvestfynske Jernbane havde sin egen ledelse, og her foretrak man at be
holde de gamle motorvogne. At holdningen i de to selskaber var forskellig kom 
til udtryk i forbindelse med følgende hændelse: En dag var en af Nordvest
fynske Jernbanes motorvogne brudt sammen, og Nordfynske Jernbane tilbød, 
at man kunne låne en skinnebus, indtil man fik erstatningsmateriel fra Odense. 
Motorvognsføreren ønskede så lidt forsinkelse som muligt og tog imod tilbud-
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Hvor der tidligere holdt tog, holder der i dag rutebiler, og den tidligere administrationsbygning med 
beboelse afgiver plads til museum og lokalarkiv.

det. Der gik dog ikke lang tid, før der fra Nordvestfynske Jernbanes hovedkon
tor blev meddelt, at man for fremtiden ikke ville tillade, at skinnebusser satte 
deres hjul på Nordvestbanen! - Det må være sket før 1962, idet de tre nordfynske 
privatbaner - Nordvestfynske Jernbane, Nordfynske Jernbane og Kerte- 
minde-banen - det pågældende år fik fælles ledelse. Samtidig pensioneredes 
direktør Th. Andersen, der siden 1935 havde været driftsbestyrer og gjort en 
god og dygtig indsats for Nordfynske Jernbane. Stationsforstandere i banernes 
sidste år var A. Gade (1942-61) og N. Aa. Søndergaard (1961-66).

I 1950’erne og 1960’erne, hvor olien flød rigeligt, lå fremtiden i trafik på lan
devejene, og det fik jernbanerne at føle. Selv om der i en betænkning, der i 1955 
blev afgivet af Privatbanekommissionen, var foreslået, at Nordfynske Jernbane 
skulle opretholdes, måtte man konstatere, at banens underskud i de følgende år 
steg så voldsomt, at staten ikke længere ville yde tilskud. Mens underskuddet i 
1953-54 androg 368.000 kr., var det i 1965-66 på 1.134.000 kr.

Dermed var de nordfynske jernbaners dage talte. Den 31. marts 1966 kørte 
det sidste tog!
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Til venstre driftsdirektør Th. Andersen (1935-62), til højre stationsforstander N. Aa. Søndergaard 
(1961-66).

Postvæsen
For postvæsenets vedkommende kom nedlæggelsen af jernbanerne til at betyde 
ret stor omvæltning i den daglige drift. Siden banernes oprettelse var al postbe
fordring sket med toget, hvor der fandtes særskilt postvogn, hvor en postfunk
tionær undervejs sorterede posten og afleverede den på de enkelte stationer. I 
stedet indsatte Post- og Telegrafvæsenet nu lastbiler til ankommende og algå
ende post.

Også i den lokale omdelingsstruktur skete der store ændringer. Hidtil var 
landpostruterne udgået fra de enkelte stationer, men da disse blev nedlagt, blev 
postruterne centraliseret,hvorved der blev færre udgangssteder. Ved den lejlig
hed blev ruterne, der udgik fra Guldbjerg, Kassemose og Mejlskov, henlagt til 
Bogense.

Antallet af ruter med udgang fra Bogense var hermed forøget med 4, og en 
mindre tilbygning med udvidelse af budstuen var nødvendig. Samtidig med 
strukturændringen blev landpostruterne motoriseret og ruteføringen i distrik
tet omlagt, hvilket havde til følge, at mange mennesker fik post på helt andre 
tidspunkter, end de var vant til. I selve Bogense skete der også omlægning af 
distrikterne, og samtidig gik man fra tre til kun én ombæring om dagen. Senere
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Postmesterskifte fandt sted i Bogense i 1983, hvor Alfred Jens Haulrich (t.v.) afløste Rasmus Jensen 
Bryderup (t.h.), der havde været postmester siden 1964.

er der foretaget yderligere reguleringer. Eksempelvis har man afpasset land
postdistrikterne efter kommunegrænserne, så at en landrute ikke betjener hus
stande fra to kommuner.

I de senere år har man søgt at bortrationalisere enkelte mindre postkontorer 
og brevsamlingssteder i omegnen, og det har naturligt affødt protester fra lo
kalbefolkningen. I enkelte tilfælde har protesterne hjulpet, og man har fået lov 
til at bevare en form for postekspedition i en af nærbutikkerne - eller i det 
mindste at bevare postnummeret som et bevis på en sidste selvstændighed i det 
lille samfund. Det sidste, der er sket på dette område, er nedlæggelse af Grind
løse postekspedition i 1985, hvorved Jersore-, Nørreby- og Grindløse-ruterne er 
henlagt til Bogense med udgang herfra.

Ialt udgår der i dag fra Bogense 8 ruter, 4 i byen og 4 i kommunens landdi
strikt.

I 1980 kunne Bogense postvæsen fejre 275-års jubilæum. I den anledning 
blev færgeruten, der til tider har eksisteret mellem Bogense og Klakring ved 
Juelsminde (jvf. bind 1, si 133 ff., 142; bind 3 si 21 ff.), genoplivet for en enkelt
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tar. En fiskekutter blev lejet til formålet, og lasten udgjordes af en ladning sær
post, bestående af førstedagskuverter med særstempel, fremstillet i anledning af 
jubilæet. Med om bord blandt passagererne var byens borgmester og byens 
postmester. Undervejs blev der udlagt flaskeposter, indeholdende meddelelse 
om begivenheden samt gevinst i form af førstedagskuverter til finderne. I Juels
minde hentede man borgmesteren og postmesteren, og ved hjemkomsten til 
Bogense spillede Odense Postorkester, hvorefter der blev holdt reception på 
posthuset. I dagens anledning bar postbudene gamle uniformer, og museet 
havde arrangeret en udstilling, der fortalte om den postale udvikling i Bogense, 
siden Jørgen Wederkinch i 1705 som den første overtog embedet som postme
ster i Bogense.

Samme år blev Bogense hovedpostkontor for alle tre nordfynske kommuner, 
og den øgede administration som følge heraf nødvendiggjorde en større loka
leudvidelse. Selv om Otterup postkontor den 1. januar 1987 administrativt blev 
henlagt under Odense, er lokalerne i Bogense for små og utidssvarende, og der 
er da også planer om opførelse af et nyt posthus på arealet mellem det tidligere 
slagteri og Adelgade. En grund til formålet blev sikret i 1985.

I den her omhandlede periode er brevforsendelser til Bogense blevet tredob
let (1938: 389.000 brevforsendelser; 1986: 1.147.000 brevforsendelser).

Postmester i samme periode har været Chr. Lunø (1936-43), Hans Laurits 
Mortensen (1943-54), Peter Emil Jensen (1954-64), Rasmus Jensen Bryderup 
(1964-83) og Alfred Jens Haulrich (1983- ). Sidstnævnte er den nittende i ræk
ken af postmestre i Bogense siden 1705.
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Kirke og sogn
Også kirken kom til at mærke »de fem forbandede år«, som begyndte hin mor
gen den 9. april 1940.

Som altid i truende tider rykkede folk tættere sammen, og det gjaldt ikke kun 
i hjemmene, men også i forretninger og i kirken. Overalt blomstrede forenings
livet, og der kom flere i kirke end tidligere. Man havde trang til at støtte sig til 
hinanden og til af finde støtte i de varige værdier, som hidtil havde levet i un
derbevidstheden, men som nu var noget, man havde brug for. Man kunne i 
krigsårene tale om den danske og den kristne arv som værdier, man skulle 
værne om. Det, der har værdi, opdager man først, når det er truet og er ved at 
blive taget fra én.

Men det var kun den ene side af sagen. Også for kirken var livet under besæt
telsen forbundet med besvær. På dette punkt havde kirken det ikke lettere end 
byens befolkning. Kirkebygningen led ikke direkte skade - bortset fra, at nogle 
tyske soldater på et tidspunkt skød til måls efter den forgyldte kugle på spiret 
og gennemhullede den. Hvad man til gengæld fik at mærke, var den mangel, 
der efterhånden herskede på snart alt. Ordentligt brændsel kunne man ikke 
opdrive, og til sidst havde man ikke anden mulighed end at fyre med våde tørv. 
Så dårlige var de, at graveren, der skulle sørge for varmen, måtte op flere gange 
om natten for at tilse ilden, og ikke sjældent måtte der fyres op flere gange. 
Kondensvand drev ned ad væggene og blandede sig med støv og sod og satte sit 
umiskendelige præg på de ellers hvidkalkede mure. Til sidst kneb det så meget 
med at skaffe varme, at gudstjenesterne en tid måtte henlægges til missionshu
set.

I kirken som andre steder måtte der ryddes op og gøres i stand, da krigen 
omsider var forbi. Kirken fik en hårdt tiltrængt kalkning; stole og orgelfacade 
blev malet, og omkring 1950 udskiftedes det nedslidte dampfyringsanlæg.

Man har nok følt det, som om det var krigens smuds, der blev visket ud til 
fordel for en ny og renere tid, og det har sikkert været det, pastor Aksel Rasmus
sen har haft i tankerne, da han engang i et brev gav udtryk for, at kirken i hans 
tid var kommet til at virke lysere, mere venlig og hyggelig. - Han havde haft 
embedet siden 1934, men selv om han kom til at virke i byen i 25 år, faldt han 
ikke rigtigt til, og af helbredsmæssige grunde søgte han i 1959 sin afsked, 63 år 
gammel. - Han afløstes af Peter Christian Nørgaard (f. 1925), som efter at være 
blevet cand. theol. i 1956 havde været hjælpepræst og siden kaldskapellan i
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Bogense kirke, set fra øst. 
Med sin beliggenhed 
umiddelbart ud til havet 
har det sin naturlige for
klaring, at den er viet de 
søfarendes helgen Set. Ni
colaus.

Brøndbyvester sogn ved København. Embedet som sognepræst i Bogense over
tog han i foråret 1960.

I forbindelse med præsteskiftet havde man i menighedsrådet drøftet, om 
man skulle give den hidtidige præstegård i Adelgade en tiltrængt hovedistand
sættelse, eller om man skulle opføre en ny bolig til præsten. Vinduerne i den 
gamle præstegård var utætte, og efter sigende skulle der i den lange gang om 
vinteren kunne måles flere graders frost, ligesom der på loftet kunne fore
komme snedriver med deraf tiltagende fugtskjolder på væggene i stuerne. 
Hvad der her er beskrevet er en præstegård, som havde kendt bedre dage med 
karl og tjenestepiger, og som nu havde tjent sin tid ud. Menighedsrådet kom til
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det resultat, at det omtrent ville blive lige så dyrt at istandsætte den gamle præ
stegård som at opføre en ny, og man valgte den sidste mulighed. Grunden, som 
blev udset, havde tidligere udgjort en del af haven, der hørte til den gamle 
købmandsgård på hjørnet af Østergade og Set. Annagade, men tilhørte nu læge 
Nicolai Holm, af hvem menighedsrådet købte den.

Pastor Nørgaard flyttede ind i den gamle præstegård, og her boede han, mens 
den nye bolig på Teglgårdsvej blev opført. Den 11. september nedlagdes grund
stenen, der stammede fra grunden under den gamle præstegård. På grundstens
dokumentet, der skjuler sig bag den tilhugne kampesten, står der bl.a.: »Da den 
gamle præstegård blev opført i året 1853, havde Guds hus i Bogense, gamle Set. 
Nikolaj kirke, allerede stået i århundreder. Kirken står den dag i dag og vil også 
fremover kunne tjene sit formål, men præstegården er slidt op, efter at den 
gennem sine 108 år - stor og upraktisk som den er - selv har slidt mange præster 
og præstekoner op«.

Et præsteskifte optager normalt sindene, og det var også på daværende tids
punkt tilfældet i Bogense. Først gjaldt det den nye bolig, der skulle opføres, og 
dernæst en konfirmandstue og en mødesal, som pastor Nørgaard gerne så etab
leret. Hidtil var konfirmandundervisningen foregået i kommuneskolen, og de 
senere år havde der ikke fundet nogen egentlig mødevirksomhed sted i den 
gamle præstegård. I sin tid som præst i Brøndbyvester havde pastor Nørgaard 
været aktiv på disse områder, bl.a. havde han beskæftiget sig med den nyere 
pædagogik i konfirmandundervisningen, og nu følte han savnet af en konfir
mandstue, der tillige kunne bruges til mødevirksomhed. For præsten var det 
noget væsentligt, og han lod menighedsrådet forstå, at han ikke på længere sigt 
kunne erklære sig tilfreds med arbejdsforholdene, hvis man ikke tog skridt til 
opførelse af en bygning med kombineret konfirmandstue og mødesal. På det 
afgørende møde traf menighedsrådet den beslutning at udsætte afgørelsen om 
opførelse af nybygning i to år, og herpå reagerede pastor Nørgaard ved at med
dele, at man måtte forvente, at han søgte andet embede, såfremt menighedsrå
det ikke indtog en ny og mere positiv holdning til sagen. Dette fandt sted sidst 
på året 1966, og få måneder senere udnævntes pastor Nørgaard til sognepræst i 
Blegind, Høming og Adslev.

For ikke at få et for negativt billede må det i sandhedens interesse siges, at 
pastor Nørgaard var meget virksom og gennem sine initiativer og sit arbejde 
ønskede at skabe et levende menighedsarbejde og medvirke til en større be
vidstgørelse omkring kirken. På en eller anden måde var der imidlertid noget, 
der gik galt, og en periode gik bølgerne ret højt, både inden for og uden for 
menighedsrådet. At anlæg af en ny præstegård og siden krav om opførelse af 
konfirmandstuebygning har spillet en væsentlig rolle, er der dog næppe nogen 
tvivl om. Da sommeren gik på hæld og den efterfølgende præst var udpeget, var
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Til venstre Peter Chr. Nørgaard, sognepræst i Bogense 1960-67, til højre Johs. Fog, sognepræst i Bo
gense siden 1967.

alle dog enige om, at stridsøksen havde bedst af at være begravet, og siden har 
sagen ikke været berørt.

P.C. Nørgaard efterfulgtes af Johs. Fog(L 1925). Efter at være blevet cand.theol. 
i 1950 havde han virket som hjælpepræst ved Hans Tausens kirke i Odense 
(1952-55), hvorfra han kom til Lolland som sognepræst, først i Sandby (1955-63), 
siden i Toreby (1963-67). Herfra hentedes han til Bogense, hvor han tiltrådte 
embedet i efteråret 1967.

I den sidste del af den her omhandlede periode har der været foretaget en 
række restaureringsarbejder ! kirken. 11960 restaureredes lysekronerne, og der op
sattes lampetter. Året efter fornyedes beklædning på alter og knæfald samtidig 
med, at man fjernede lågerne på hver side af alteret. 1963 installeredes fjern
varme i kirken, og året efter udskiftedes den gamle kokosløber med et blåt 
Gram-tæppe.

Også på kirkegården er der foretaget restaurerings- og sikringsarbejder: 
Bogense kirke ligger som bekendt ud til havet, og flere gange er der i århundre
dernes løb sket nedskridning af skrænten ud mod havet. For at sikre kirkegår-
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den har man flere gange måttet rykke dens ydergrænse længere ind mod kir
ken, og det skete igen i 1958, hvor det vedtoges at foretage en indrykning af 
hegnet ud mod Kirkebakken og at lade det opføre af solide granrafter.

Kirkegårdslågerne mod Kirkestræde blev i 1965 hængslet, så at de åbner ind 
mod kirkegården. Samtidig maledes lågepillerne brune - formentlig for at 
dække over de med bly udfyldte gamle hængselhuller. Ved den sidst foretagne 
restaurering af kirken er de blevet afrenset, så at både bly og granit fremtræder 
naturligt.

11965 flyttedes to tyske begravelser fra krigens tid, idet der mellem Danmark 
og Vesttyskland var truffet aftale om, at tyske soldater- og flygtningegrave skulle 
samles på nogle få steder i Danmark eller hentes hjem til Tyskland.

Selv om man gennem årene havde vedligeholdt kirken, havde man dog ud
skudt større reparationsarbejder, som begyndte at trænge sig på, men som man 
af økonomiske grunde veg tilbage for. At pengene var små fremgår af følgende 
bemærkning i synsprotokollen fra 1966: »Ved kirken males vinduer udvendig, så 
langt pengene rækker«. Måske har man også gjort en dyd af sparsommelighe
den!

Hvad der især trængte sig på var en restaurering af kirkens tag. Træspånene 
på kirkespiret var begyndt at falde ned, fordi sømmene, der skulle holde dem 
på plads, var rustet over, og fordi selve spånene var blevet møre. Flere gange var 
nogle spån blevet udskiftet, men da underlaget efterhånden var mørnet, havde 
man nu kun den mulighed at gribe til en fuldstændig restaurering, omfattende 
hele kirkens tag. Yderligere fore toges opspænding af sideskibenes hvælvinger, 
som gennem årene var sunket så meget, at de kunne ende med at styrte ned. 
Projektet blev påbegyndt i 1973, og det forløb etapevis frem til 1980. Aret før 
projektet afsluttedes, opførtes på kirkegården en bygning, indrettet med kontor 
og redskabsrum.

Det økonomiske grundlag sikredes ved statstilskud, billige lån blandt stifts
midlerne - og en inflation, som gjorde tilbagebetaling af lånene overkommelig. 
Lån på rimelige vilkår til restfinansieringen blev ydet af byens pengeinstitutter 
i fælleskab.

Det må i samme forbindelse erindres, at der havde været gode økonomiske 
kår i 1960’erne, og at man som helhed var mere villig til at ofre på vedligehol
delse. Der var en naturlig forståelse for, at også kirken skulles holdes i ordentlig 
stand, og håndværkerne gav udtryk for, at det ikke var af storhed, at arbejdet 
blev udført!

Efter at kirkens tag var sat i stand, tog man fat på inventaret. Det ret enestå
ende orgel, som i 1942 var blevet udvidet til sine nuværende 21 stemmer, blev 
hovedrepareret i 1978-79, og samtidig restaureredes epitafiebilledet ved opgan
gen til koret og det middelalderlige krucifix i søndre sideskib, sidstnævnte be-
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kostet gennem pengegaver fra private og byens pengeinstitutter. Senest er kir
kens alter og prædikestol blevet restaureret. - Restaurering af kirkens inventar 
er foretaget af Nationalmuseets konservator Fritz Thode, Sdr. Højrup, og efter 
hans død er arbejdet videreført af konservator Bent Jacobsen.

I 1971 har kirken modtaget en lysekrone, skænket for midler fra Bogense 
Sangforenings legat. 11978 modtog kirken en model af fregatten »Norske Løve«, 
i 1985 en model af skoleskibet »Georg Stage«, begge bygget og foræret kirken af 
Ragner Christensen, Bogense. Modelskibene hænger i kirkens sideskibe, mens 
kirkens ældste modelskib »Arken« hænger i hovedskibet.

Skoleinspektør Th. S. Jensen afløste kredslæge Peter Børresen som formand 
for menighedsrådet og varetog denne post uafbrudt i 24 år indtil udgangen af 
1977. Året før var sparekassedirektør Ejnar Kruse fratrådt den stilling som kir
keværge og kasserer for menighedsrådet, som han - uden iøvrigt selv at være 
medlem af rådet - havde bestridt gennem næsten lige så lang en årrække. - Uden 
at forklejne menighedsrådets øvrige medlemmer er det ubestrideligt, at Th. S. 
Jensen og Ejnar Kruse tegnede menighedsrådets profil gennem mere end 20 år. 
Siden 1978 har i en kort periode Johs. Fog, derefter Karl Wacher og Edith An
dersen været formand for menighedsrådet.

Arbejdet i menighedsrådet har altid været sagligt og fordrageligt. I fælles
skab og enighed har man løst de - undertiden komplicerede - opgaver, hvad 
enten det har drejet sig om restaurering, nyanskaffelser eller sikring af gode og 
ordnede forhold for de ansatte.

I forbindelse med menighedsråds  valg har der sjældent været afholdt såkaldt 
kampvalg; normalt er man enedes om en fælles kandidatliste, og derved er 
egentligt valg bortfaldet. Aftalevalg er normalt udtryk for stabilitet i et sogn og 
kan meget vel være en fornuftig løsning, hvilket naturligvis ikke udelukker, at et 
rigtigt valg engang imellem kan danne baggrund for en tiltrængt fornyelse.

Forholdene omkring kirke og menighed har som helhed været fredelige. 
Medvirkende hertil har det måske været, at de kirkelige retninger aldrig synes 
at have haft rigtigt tag i befolkningen. Kun Indre Mission har sammen med 
KFUM & KFUK markeret eget menighedsarbejde ud fra missionshuset og har 
opstillet egen kandidatliste til menighedsråds  valgene. Repræsentanter for øv
rige retninger har været at finde på andre lister, der lige så meget har karakter 
af politisk sammensatte lister. Ved opstilling af lister er det kendetegnende, at 
valg af kandidat til rådet først og fremmest er et spørgsmål om personen, og i 
det daglige arbejde i menighedsrådet mærkes tilhørsforholdet til en kirkelig 
retning eller et politisk parti ikke.

Inden for kirkebetjeningen har man været i den heldige situation at have en 
række trofaste medarbejdere: Graver Ejnar Johansen nåede at fejre 40-års ju
bilæum, før han fratrådte stillingen, og lærer O. Beck-Nielsen fungerede om-
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Fra havnen fører Kirkestræde frem til Torvet, og her er byens kirke beliggende. Den er opført først i 
1400-tallet, men der har ligget en kirke på stedet før den tid.

trent lige så længe som kantor (kirkesanger). Kirkens organist, Kjeld Boesen, er 
1987 fratrådt efter 37 års tjeneste.

Den kirkelige interesse i Bogense kan ikke betegnes som betydelig. Man for
nemmer undertonen i de ord, hvormed en præst engang hilste sin efterfølger: »I 
hvert fald naturen vil De komme til at holde afl«

Hvad der i denne forbindelse er væsentligt for befolkning og præst i en min
dre købstad er, om man kan acceptere hinanden på godt og ondt. På det kirke
lige område betyder en accept ikke nødvendigvis en styrkelse af kirkegangen, 
men at man møder kirken og præsten med tillid.

Samtidig holder man fast ved de kirkelige handlinger. Så godt som alle børn i 
Bogense bliver døbt og konfirmeret; en stor del af ægteskaberne indgås ved 
kirkelig vielse, og de døde bliver kirkeligt begravet. Som i andre mindre sam
fund er kirken en integreret del af tilværelsen for byens befolkning.

Inden for de senere år er der sket en mærkbar ændring i befolkningsstruktu
ren. Omkring 30% af byens borgere er pensionister. En del af dem er flyttet ind 
fra omegnen for at have lettere adgang til byens faciliteter og for at have noget 
mere overkommeligt at bo i. Som nævnt i anden forbindelse er der de senere år
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En plade er indsat i kirkegårdsmuren til minde om 5 unge roere, der mistede livet ved en kæntrings
ulykke ud for Bogense den 30. marts 1959 (jvf. si. 214). Ulykken gjorde et stærkt indtryk, og Bogense 
Avis bar den 6. april følgende overskrift: »Hele Bogense fulgte 5 af de raskeste, dygtigste og kækkeste 
unge til deres grave«. Af billedet, som avisen bragte fra den fælles jordefærd, fremgår det, at følget 
fyldte hele Torvet.

opført en del pensionistboliger i Bogense, og de har naturligt trukket en del 
ældre fra omegnen til byen. Gennemsnitsalderen er steget, og det medfører 
bl.a. et forholdsvis stort antal begravelser.

En halv snes år efter Bogenses sammenlægning med omkringliggende sogne 
i 1966 foretoges der en ændring i pastoraterne, idet Guldbjerg og Nr. Sandager 
sogne, der hidtil havde udgjort ét pastorat, blev delt således, at Guldbjerg blev 
lagt til Skovby og Ore, mens Nr. Sandager kom til at høre sammen med Klinte 
og Grindløse. I stedet for de hidtidige tre tosogns-pastorater fik man nu to tre- 
sogns-pastorater.

Siden kommunalreformen har Bogense kommune været fælles ligningsom
råde. Det betyder for kirkens vedkommende, at de enkelte sogne stadig lægger 
deres eget budget, men at disse bearbejdes ved et fælles budgetmøde under 
provstens ledelse. Budgettering af de enkelte sognes projekter løses i lignings
området som helhed, og det kan medføre, at visse sogne inden for kommunen 
må vise tilbageholdenhed, mens påkrævede arbejder andre steder udføres. 
Budgetsamrådet kan således have indflydelse på, hvornår der kan gives igang-
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sætningstilladelse til større projekter som hovedistandsættelser af kirker og 
præstegårde, opførelse af nybygninger m.v.

Selv om udviklingen har medført mange ændringer i den nordfynske køb
stad, har den i enestående grad formået at bevare den gamle bykerne. For en
den af torvet står som et vartegn den smukke kirke med sit karakteristiske spir. 
Den hører sammen med byen, som den altid har gjort det.

Men der er andre kirkelige aktiviteter end dem, der har tilknytning til selve 
kirken.

I missionshuset på Teglgårdsvej holdes møder, ligesom der drives klubar
bejde for børn og unge. Det er karakteristisk, at mens det på landsplan er kom
met til et brud mellem Indre Mission og KFUM & KFUK, er dette ikke tilfældet i 
Bogense, hvor man ufortrødent fortsætter det gamle samarbejde.

Arbejdet i missionshuset har gennem årene været ledet af skiftende indre
missionærer; den hidtil sidste var J. Kjær Frederiksen, og efter hans død i 1985 
har hans enke sammen med samfundsbestyrelsen forestået det praktiske ar
bejde.

KFUM & KFUK har en sommerlejr på Skåstrup Strand, og den er 1970 om- 
bygget og moderniseret, så at den både kan tjene sit oprindelige formål som 
sommerlejr og resten af året være til brug for lejrskoler og være et mødested for 
kirkelige arrangementer på Nordfyn. Arbejdet med istandsættelse og ombyg
ning udførtes for en stor del ved frivillig og ulønnet arbejdskraft og for private 
midler. Det er karakteristisk, at man i disse kredse møder megen trofasthed 
mod gudstjenesten i sognekirken og privat offervilje over for kirkelige institu
tioner.

Frikirker har ikke vundet indpas, og det skal i det væsentlige ses på baggrund 
af, at forrige århundredes vækkelsesbevægelser ikke fik fodfæste i det nord
fynske område. Af sekter findes der en enkelt menighed, Jehovas Vidner, som 
har en rigssal i Skovby.
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Skolevæsen
Med opførelse af en ny skole, der toges i brug i 1908, var væsentlige problemer 
for skolevæsenet i Bogense løst, og tiden, der fulgte, var præget af stabilitet. 
Periodevis forøgelse af elevtallet og ændrede krav medførte udvidelse af lokale
kapaciteten i 1912 og i 1935, men ellers synes elevtallet at have været stabilt, 
indtil de store årgange begyndte at gøre sig gældende i slutningen af 1940’erne. 
Antallet af lærere, såvel som fordelingen mellem lærere og lærerinder, synes 
ligeledes at have været ret konstant, og som helhed foretoges der meget få ud
skiftninger i personalet.

Skolen havde udover en 7-årig hovedskole mellemskole og realklasse. Krav 
om indsats var dog en forudsætning for skolegang ud over de lovpligtige 7 år, 
jvf. skoleplanen, hvor det hed: »Børn, der paa Grund af Dovenskab, svigtende 
Evner eller Forsømmelser ikke kan vinde med i Mellemskoleklasserne eller Re
alklassen, kan af Skolekommissionen efter Lærerraadets Indstilling overflyttes 
til Skolens almindelige Afdeling eller, hvis de er ude over den skolepligtige Al
der, helt bortvises fra Skolen«.

Undervisningen var gratis i hovedskolen og den almindelige afdeling, mens 
der indtil udgangen af skoleåret 1937-38 skulle betales skolepenge for elever i 
mellemskoleklasserne og realklassen, henholdsvis 8 og 12 kr., der forud skulle 
betales på kæmnerkontoret. Derudover skulle der betales eksamensafgift, så det 
kunne godt være en belastning for en familie med flere børn i mellemskolen og 
realklassen. For at mindske denne belastning var det muligt i begrænset omfang 
at give friplads til »flittige og flinke Børn af ubemidlede Forældre«.

Det fremgår af skoleplanen, at der endnu ved periodens begyndelse var en 
vis forbindelse mellem skole og kirke: »Til et Lærerembede er henlagt Stillingen 
som Kantor, Klokker og Graver. Til et andet Lærerembede hører Forpligtelsen 
til at spille Orgelet i Bogense Kirke«. - Den tid, hvor kirkebetjening var knyttet 
til lærerembeder var dog ved at være forbi, og de nævnte krav er ikke anført i 
skoleplanen fra 1950. Som et kuriosum kan nævnes, at følgende til gengæld 
stod anført i »Haandbog i Lovgivningen om den danske Folkeskole«: »Skole
kommissionen er berettiget til at forlange, at en gift Lærerinde ved eventuel 
Graviditet holder sig borte fra Skolen fra Udgangen af Svangerskabets 6. Maa- 
ned«. - Det tilfælde, at en ugift lærerinde skulle kunne blive gravid, synes at have 
ligget uden for mulighedernes grænse.

Der blev holdt eksamen én gang om året, og det fremgår af årsberetningeme,
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at selv eleverne i 1. klasse havde eksamen i dansk, regning, religion og gymna
stik. Eleverne skulle vænnes til at gå til eksamen fra starten, og når man var nået 
så vidt, at man havde taget mellemskoleeksamen eller realeksamen, fik man 
ikke alene sit navn på tryk i årsberetningen, men også det resultat, man havde 
opnået.

I perioden 1938-78 tog 1030 elever realeksamen fra Bogense. Med årene øge
des holdenes størrelse: I 1938 tog således 9 realeksamen, i 1978 41.

De, der ønskede at få en højere uddannelse, var henvist til at søge gymnasiet i 
Odense, og oftest var det på Katedralskolen, eleverne fra det nordfynske om
råde søgte optagelse, eftersom den lå nær banegård og rutebilstation. Afstan
den til gymnasium er mindsket efter oprettelsen af Nordfyns Gymnasium i Søn
dersø i 1979, og her har tillige Nordfyns Forberedelseskursus med enkelt- 
fags-HF til huse.

Som årene gik, indskrænkedes antallet af klasser, der skulle til eksamen. For
søgsvis indførte man i 1956 forældredage i stedet for mundtlige årsprøver i 
skolens fem første klasser. Forældrene blev indbudt til at følge arbejdet i deres 
børns klasser på en almindelig skoledag, hvilket gav forældrene en bedre mulig
hed for at få et indtryk af, hvordan skolen fungerede i det daglige. I dag afhol
des der regelmæssigt forældredage, og eksamen er forbeholdt elever i 9. og 10. 
klasse. I perioden 1979-87 har 448 elever ved Bogense skole taget Folkeskolens 
udvidede afgangsprøve.

Oversigt over skolens personale findes i de enkelte årsberetninger, og det 
tidligere indtryk med relativt få udskiftninger bekræftes. At skolen fra 1934 og 
frem til i dag kun har haft 3 inspektører, 3 viceinspektører og 2 pedeller turde 
være et bevis på, at den er en god arbejdsplads.

Skolens leder siden 1934 var overlærer Helge Knudsen. I 1947 udnævntes han 
til skoleinspektør ved Engelsborgskolen i Lyngby, og han afløstes 1. november 
samme år af overlærer Thorvald Severin Jensen, der kom fra en stilling ved skole
væsenet i Fredericia. Han pensioneredes efter 22 års virke som inspektør, og 
han afløstes i 1969 af skolevæsenets nuværende leder, J. O. Damgaard Nielsen. -Vi- 
ceinspektør siden 1940 har været Anthon Rendby (1940-56), Thorkild Børge Nielsen 
(1956-84) og Bjarne Toustrup (1984- ). - I 1938 tiltrådte Tormod Christensen som 
skolebetjent, og han afløstes 1971 af Bent Jørgensen, der stadig fungerer i stillin
gen.

Skolen var normeret til et vist antal lærer- og lærerindestillinger. Efter krigen 
var der lærermangel, og det afstedkom nogle ændringer i normeringen: Da en 
af skolens lærere rejste, var det ikke muligt samme år at skaffe en afløser, og 
man var nødt til at ændre timeplanen og sammenlægge klasser. Især var der 
mangel på lærerinder; et fast lærerindeembede måtte ombyttes med et fast læ
rerembede, og et timelærerindeembede måtte nedlægges.
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Antallet af elever og lærerkræfter ved Bogense skole i perioden 1938-88 
fremgår af efterfølgende oversigt:

* (1. januar)

Samlet antal 
elever

Samlet antal 
lærere

Heraf mandlige 
lærere

Heraf k vindel. 
lærere

1938 432 16 11 5
1943 406 16 11 5
1948 435 16 11 5
1953 579 20 14 6
1958 628 23 15 8
1963 550 26 15 11
1968 597 34 20 14
1973 559 38 19 19
1978 580 43 21 22
1983 530 45 22 23
1988* 530 48 21 27

Det ville undre, hvis skolen ikke var præget af samfundets problemer. Det var 
ikke mindst tilfældet under krigen, hvor der jvf. årsberetningerne opstod van
skeligheder af forskellig art: Allerede i februar 1940 måtte man af hensyn til 
brændselsbesparelse lukke gymnastiksal og særlokaler, ligesom skolebadning 
måtte ophøre. - Af hensyn til mørklægning begyndte man den følgende vinter 
først undervisningen kl. 9; lektionerne blev afkortet til 40 minutter, og man 
afkortede ligeledes frikvartererne. - I de såkaldte isvintre var situationen eks
traordinær vanskelig: Enkelte klasser måtte lukkes, og da det ikke kunne gå i 
længden, blev samtlige klasser flyttet sammen i én bygning. - Af årsberetningen 
fra 1942 fremgår det, at der dog var et enkelt lyspunkt: »Efter Jul er det blevet 
tilladt at give Børnene et Bad hver Maaned«!

Mod krigens slutning tiltog problemerne: Den 12. april 1945 blev begge sko
lebygninger beslaglagt til brug for tyske flygtninge, der ankom samme efter
middag. Med stor velvilje fra forskellige sider kunne skolegangen dog allerede 
fortsætte to dage senere, idet man havde fået stillet lokaler til rådighed i Tek
nisk Skole og missionshuset, på biblioteket og rådhuset, og her holdtes der nu 
skole de følgende uger. Ved befrielsen så modstandsbevægelsen sig imidlertid 
nødsaget til at gøre brug af nogle af disse lokaler, og i ugerne, der fulgte, fik kun 
4. mellem og realklassen regulær undervisning, idet eksamen var forestående. 
De øvrige klasser måtte nøjes med boldspil!

Den 26. november 1945 forlod flygtningene skolen, og efter at bygningerne
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var desinficeret, rengjort og istandsat, kunne de atter tages i anvendelse, hvilket 
man fandt lejlighed til at markere. Af skolens dagbog fremgår det, at børnene 
den 22. december tog opstilling på rådhuspladsen og marcherede til skolen, 
hvor flaget var hejst, og derefter holdtes der juleafslutning i gymnastiksalen. 
Selv om krigen var forbi, var der stadig problemer med brændselsforsyningen. 
Den 7. februar 1946 var man således nødt til at lukke den ene skolebygning; ved 
at timetallet indskrænkedes, var det dog muligt at give alle klasser nogle timers 
undervisning daglig.

Med folkeskoleloven af 1958, der afløste den tidligere lov af 1937, fik folke
skolen en ny struktur. Den kom til at bestå af en 7-årig hovedskole med mulig
hed for at supplere med 8. og 9. klasse samt yderligere en 3-årig realafdeling. 
Efter 5. klasse deltes eleverne i Bogense skole i en almen og en boglig linie med 
det formål, at eleverne i den boglige linie kunne undervises med særligt hensyn 
til de krav, der stilledes i sprog og matematik ved overgangen til realafdelingen. 
Med den nye skolelov fulgte også en omlægning af skoleåret, der kom til at gå 
fra 1. august til 31. juli mod tidligere fra 1. april til 31. marts.

Muligheden for at supplere den 7-årige hovedskole med yderligere klasser 
udnyttedes i årene, der fulgte: 11949 var oprettet en 3. eksamensfri mellemsko
leklasse, svarende til 8. klasse, og i 1961 fulgte byrådet lærerrådets og skolekom
missionens indstilling om oprettelse af en 9. klasse. I 1967 var systemet udbyg
get i det omfang, vi kender i dag, idet der da yderligere oprettedes en 10. klasse.

Samme år, som den nye folkeskolelov trådte i kraft, foretoges en udvidelse af 
Bogense skole. Allerede i 1939 havde man - for at bringe skolens lokalekapaci
tet i overensstemmelse med de krav, som ifølge folkeskoleloven af 1937 stille
des til nye fag som husgerning og sløjd - planlagt opførelse af en tilbygning med 
skolekøkken og sløjdlokale, men på grund af de store omkostninger havde by
rådet vedtaget at udskyde byggeriet.

Planerne blev genoptaget i 1949, hvor der udarbejdedes forslag til en udvi
delse, omfattende en tredje skolebygning, en ny gymnastiksal ved legepladsens 
sydside, en toiletbygning samt cykelskure. -1 første omgang blev det dog kun til 
en toiletbygning. Skolen havde hidtil kun haft gammeldags toiletter, og en 
modernisering var så tiltrængt, at skolen - da den nye toiletbygning stod færdig 
- bragte de bevilgende myndigheder sin bedste tak. Situationen var så presset, 
at selv små fremskridt blev hilst med glæde!

I de følgende år steg elevtallet så voldsomt, at antallet af klasser øgedes fra 18 
til 23. Antallet af lokaler forblev dog uændret, og det havde til følge, at flere 
klasser måtte affinde sig med at være vandreklasser, hvilket indebar, at de ikke 
havde noget fast klasselokale, men måtte tage til takke med ledige lokaler rundt 
omkring på skolen. Lokalemanglen medførte yderligere, at flere klasser havde 
skolegang til sent på eftermiddagen.
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IV Mellem i Bogense skole år 1939-40. Yderst til venstre ses lærer O.Beck-Nielsen, yderst til højre 
lærer Amandus Jensen.

Trods det akutte behov for udvidelse af lokalekapaciteten, kom sagen dog til 
at trække i langdrag: 1 1952 vedtog et enstemmigt byråd at indsende skitsepro
jekt til udvidelse af Bogense skole til Undervisningsministeriet, der gav accept 
og i 1954 yderligere materialebevilling. Beklageligvis gik Boligministeriet også 
ind i sagen. Herfra stillede man krav om, at kommunen lod udarbejde disposi
tionsplan for de kommende fem år, i hvilket tidsrum kommunen ikke måtte 
optage nye lån, før de gamle lån var afviklet. Da end ikke et personligt frem
møde af borgmesteren og formanden for skolekommissionen hos boligministe
ren kunne overbevise denne om det berettigede i en øjeblikkelig skoleudvi
delse, måtte lærere og elever fortsat døje med de store lokaleproblemer.

I 1958, hvor skolen fejrede 50-års jubilæum, gik det dog mod lysere tider. 
Kommunens økonomi havde da bedret sig så meget, at der i en særlig fond var 
afsat 300.000 kr. til den påtænkte skoleudvidelse. Eftersom tidsfristen for opfyl
delse af 1937-loven var ved at udløbe, var det på høje tid at komme i gang. 
Byrådet konfirmerede det tidligere fremsatte forslag med undtagelse af den 
påtænkte gymnastiksal; den 11. august 1958 tog man det første spadestik, og
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3. real B i Bogense skole år 1970. Lærerne på billedet er yderst fra venstre Inger Pedersen og Bente 
Eggert, nr. 6 fra venstre Johs. Just Mikkelsen, tre pladser længere til venstre O. Beck-Nielsen, og yderst 
til højre Henning Kofod-Jensen, viceinspektør T.B. Nielsen og skoleinspektør J.O. Damgaard Nielsen.

den 5. november 1959 kunne den nye bygning - den nuværende C-bygning 
-tages i brug. Dagen blev fejret med negerboller til eleverne - og med ribben
steg og medisterpølse til 80 indbudte gæster ved den efterfølgende sammen
komst på hotel Nordfyn! Mon ikke der ved den lejlighed har været hentydet til, 
at der nu var gået 20 år, siden planerne om en skoleudvidelse første gang blev 
fremsat - og til de penge, man kunne have sparet, hvis man havde bygget den
gang og udnyttet de gældende tilskudsregler? Det samlede budget lød i 1939 på 
129.000 kr., - regningen for opførelsen af den nye skolebygning kom 20 år se
nere til at lyde på 889.000 kr.

Skolen havde nu 22 klasselokaler, 7 særlokaler, bl.a. sløjdlokale, skolekøk
ken, sanglokale, geografilokale, fysiklokale, biologilokale og tegnelokale, samt 
gymnastiksal. Bag den nye bygning var faciliteterne øget med atletikbane og 
håndboldbane.

Med den nye tilbygning havde Bogense skole fået rimelige lokaleforhold, 
men det holdt kun kort. 11968 måtte der opføres en pavillon med 4 klasseloka
ler, og her rykkede de yngste årgange ind. Mangelen på en ekstra gymnastiksal
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var blevet yderligere mærkbar, og en række timer i gymnastik måtte henlægges 
til Nordfynshallen.

Sideløbende med skolens udbygning var skolens ældre klasseværelser blevet 
renoveret med nye lofter, gulve og lysstofrør. I 1963 var der blevet indlagt 
^ernvarme, og i 1965 var fysiklokalet blevet moderniseret, så at det kunne leve 
op til de undervisningsfaglige krav.

Som supplement til undervisning i de traditionelle fag var indført erhvervs
vejledning og færdselslære, og dertil kom en række mere udadvendte elevakti
viteter:

I 1948 havde skolen haft besøg af en erhvervsvejleder fra Odense, der holdt 
foredrag for skolekommission og lærerpersonale. Det blev startskuddet til er
hvervsvejledning, og en sådan indførtes foreløbig i 7. klasse, 3. mellem og real
klassen. Fra denne spæde start voksede erhvervsvejledningen hastigt, idet den 
kom til at omfatte flere klassetrin, ligesom forældrene blev indbudt til med 
erhvervsvejlederen at drøfte deres børns fremtid. Med den nye folkeskolelov 
blev erhvervsorientering et obligatorisk fag. Elever i 8. og 9. klasse var i 1958-59 
for første gang i erhvervspraktik, og man havde på det punkt så gode erfarin
ger, at ordningen blev permanent med tilbud om erhvervspraktik af en uges 
varighed for alle elever i 9. og 10 klasse. I 1976 ansattes en konsulent for er
hvervs- og uddannelsesvejledning, og ordningen udvidedes til at omfatte 2 sko
levejledere. Ud over skolevejledning har man i dag ungdomsvejledning for 
unge mellem 16 og 19 år og beskæftigelses vej ledning for unge mellem 16 og 29 
år.

I 1950 afholdtes der på skolen færdselsudstilling, og der blev i tilknytning 
hertil givet færdselslære. 1 1952 påbegyndtes en egentlig fardselsundervisning på 
skolen under ledelse af en lokal politibetjent.

Blandt elevaktiviteterne må nævnes skolens »Lillekor«, der sammen med andre 
skolekor i begyndelsen af 1960’erne nogle gange deltog i landsdækkende radio
konkurrence. - En årlig klasserejse gik for 3. reals vedkommende til udlandet, 
for 8. klasses vedkommende som regel til Bornholm. - Det årlige skoleidræts
stævne blev i begyndelsen af 1960’erne afholdt i Veflinge, Morud og Særslev, 
men blev derefter henlagt til Bogense stadion.

Personalemæssigt kom 1960’erne periodevis til at bære præg af lærermangel. 
Ved skoleårets start i 1961 forlod ikke mindre end 6 lærere skolen, og som 
grund angav alle mangel på passende bolig. Det lykkedes ikke at få alle embe
derne besat; i 1963 blev således 4 embeder besørget af det faste lærerpersonale 
som overtimer, mens andre timer læstes af studenter og læreraspiranter.

1 1969 måtte Bogense skole sige farvel til sin leder gennem 22 år: Stadsskole
inspektør Th. S. Jensen fik efter ansøgning bevilget pension pr. 1. maj, men 
forblev i stillingen som konstitueret skoleåret ud.
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Til venstre skoleinspektør Th. S. Jensen (1947-69), til højre ledende skoleinspektør J.O. Damgaard 
Nielsen (1969- ).

Th. S. Jensens efterfølger på posten blev J. O. Damgaard Nielsen, der kom fra en 
stilling i Assens. Han fik ved sin ansættelse som ledende skoleinspektør hele 
kommunen som sit arbejdsområde. Ved kommunesammenlægningen i 1966 
kom Bogense kommunes skolevæsen til foruden Bogense skole at omfatte sko
lerne i Nr. Esterbølle, Grindløse, Klinte, Ore og Skovby, men ved Damgaard 
Nielsens tiltræden var skolerne i Nr. Esterbølle og Grindløse nedlagt.

1970’erne blev et årti med løsning af store opgaver som lokal skolestruktur, 
skoleudvidelse og iværksættelse af ny skolelov:

Hvad skolestrukturen angik, vedtog byrådet i 1971 - efter enstemmig indstilling 
fra skolekommission og fælleslærerråd - at samtlige skoler i kommunen skulle 
fortsætte uændret indtil 1976. Herefter var det meningen, at Kongslundsskolen 
i Skovby skulle nedlægges og eleverne fra skolens distrikt overflyttes til Ore 
skole med undtagelse af skolens 7. klasse, der skulle flyttes til Bogense skole. 
Denne beslutning blev dog ændret i 1974, hvor det vedtoges at bevare Kongs
lundsskolen. I de følgende år var skolestrukturen til debat flere gange, bl.a. 
affødt af det dalende fødselstal. Det har dog ikke medført ændringer, og i sko
leåret 1987-88 består Bogense skolevæsen fortsat af Bogense skole som overbyg
ningsskole samt Klinte skole, Ore skole og Kongslundsskolen i Skovby med ele-
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Lærerpersonalet ved Bogense skole fotograferet, da man i 1969 tog afsked med skoleinspektør Th. S. 
Jensen, der ses midt i billedet.

ver fra børnehaveklasse til og med 7. klasse. -1 januar 1988 har byrådet imidler
tid vedtaget at nedlægge Ore skole, der er den mindste af de tre oplands-skoler, 
og det har områdets beboere selvfølgelig ikke hilst med begejstring.

I 1971 var en skoleudvidelse atter påkrævet. Efter at repræsentanter for de 
kommunale myndigheder og for lærerråd og skolenævn havde besigtiget nye 
skoler og skoleudvidelser rundt omkring på Fyn og i Jylland, gik man i gang 
med projekteringen, men atter greb Boligministeriet ind, idet det ved bekendt
gørelse udsatte byggeriet til tidligst igangsættelse i efteråret 1974.

Atter afgik der en deputation til København, denne gang bestående af borg
mester, viceborgmester, formanden for kulturelle anliggender, formanden for 
skolekommissionen og ledende skoleinspektør, og de havde foretræde for un
dervisningsministeren og indenrigsministeren den 1. november 1973. Denne 
gang havde myndighederne større forståelse for vigtigheden af hurtigt igangsat 
skolebyggeri, og allerede den 4. december samme år forelå der dispensation fra 
den tidligere trufne beslutning, og byggeriet kunne påbegyndes. - Ved byråds
mødet den 21. marts 1974 an toges de billigste tilbudsgivere, og ved samme 
møde bevilgedes 13 miil. kr. til udvidelsen. I slutningen af marts blev det første 
spadestik taget, og den 29. november kunne der holdes rejsegilde.

Selve indvielsen fandt sted ved det nye skoleårs begyndelse, mandag den 11.
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Lærerpersonalet ved Bogense skole 1983-84. Ledende skoleinspektør J. O. Damgaard Nielsen ses som 
nr. 2 fra højre i anden række.

august 1975. Ved selve højtideligheden blev der i overværelse af ca. 100 ind
budte gæster holdt tale af borgmester Svend Jensen, viceborgmester Carl 
Øxenberg og ledende skoleinspektør J. O. Damgaard Nielsen, hvorefter der var 
rundvisning i de nye lokaler. Ved den efterfølgende frokost i skolens nye kan
tine blev der talt af ingeniør Mogens Larsen, Næsby, som repræsentant for arki
tekt og håndværkere, amtsskolekonsulent Sv. E. Klint Jensen, fælleslærerråds
formand Poul Erik Larsen, lærerrådsformand Carl Johan Rasmussen, skole- 
nævnsformand godsfuldmægtig Egon Mølgaard og sognepræst Johs. Fog. - Den 
følgende dag blev den nye afdeling taget i brug, og det fejredes med kage og 
sodavand til eleverne.

Skolen havde fået en udvidelse på nær 5.000 kvm. bruttoetageareal, indehol
dende idrætshal, 2 børnehaveklasser, 5 normalklasser, centralrum, 2 oriente
ringslokaler, formnings- og håndarbejdslokale, skolebibliotek, lærerværelse 
med pædagogisk værksted, kantine, sundhedsafdeling med børnetandklinik og 
lokaler for skolelægen, administrationslokaler samt ungdomsskolelokaler i 
kælderetagen, hvor der tillige var areal til sikringsrum. Yderligere var der reno
veret skolekøkken samt nye tableret motorlære- og metalsløj dlokaler i afdeling 
C. - De samlede udgifter kom til at beløbe sig til 13,8 miil. kr.

Hermed var der bragt orden i lokaleforholdene, ligesom problemerne i faget
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Bogense skole er udvidet flere gange, sidst i begyndelsen af 1970’eme, hvor den lave skolebygning i 
midten og idrætshallen i forgrunden opførtes. Denne del af skolen toges i brug i august 1975.

gymnastik var afklaret ved opførelse af en idrætshal, og man kunne koncen
trere sig om den sidste af 1970’ernes store opgaver: gennemførelsen af den nye 
folkeskolelov af 1975. Ifølge denne omfatter folkeskolen en 1-årig børnehave
klasse, en 9-årig grundskole og en 1-årig 10. klasse. Undervisningspligten ophø
rer efter 9. klasse, hvor Folkeskolens Afgangsprøve aflægges, men størsteparten 
af eleverne, der ikke søger videre uddannelse på EFG eller i gymnasiet, fortsæt
ter i 10. klasse, hvor Folkeskolens udvidede Afgangsprøve aflægges. - En nyska
belse med den nye folkeskolelov er faget samtidsorientering, der erstatter de 
tidligere såkaldte orienteringsfag.

I 1978 kunne Bogense skole dimittere den sidste realklasse og den sidste 10. 
klasse efter 1958-loven, og man kunne fuldtud koncentrere sig om opfyldelsen 
af de nye mål og fagmål for folkeskolen, som er indeholdt i den nye skolelov.

Det tiår, der er forløbet siden da, har båret præg af ro og stabilitet. Ved ud
gangen af skoleåret 1986-87 har 73 elever forladt 9. og 10. klasse med henholds
vis afgangsprøve og udvidet afgangsprøve, og 42 børn er ved begyndelsen af 
skoleåret 1987-88 startet i børnehaveklassen, 36 i 1. klasse.

Pr. 1. januar 1988 havde Bogense skole 530 elever og 48 lærere, skolerne i 
Klinte, Ore og Skovby tilsammen 264 elever og 27 lærere.

Det halve århundrede, der her er skildret, har i højeste grad båret præg af 
udvikling. Lad os nøjes med som eksempel at nævne det tekniske område: I 
1954 indkøbtes det første audiovisuelle hjælpemiddel (AV-udstyr) til Bogense 
skole, en kombineret spolebåndoptager og grammofon. I dag disponerer sko-
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1 1987 sidder eleverne i 2. klasse ikke længere sammen ved borde to og to i tre lang rækker, og det er 
ikke - som for få år tilbage - vanærende for en dreng at sidde ved siden af en pige! - Læreren, der 
underviser, er Henning Kofod-Jensen.

len over 51 båndoptagere, 23 overheadprojektorer, 1 an tiskop, 2 filmsapparater, 
10 diasfremvisere, 2 episkoper, 1 datamaskine til lærerbrug samt 2 videobånd
optagere og 1 videokamera. Der er indført undervisning i datalære, og når ele
verne i 9. og 10. klasse sidder foran EDB-skærmene, tænker de næppe over, at 
da deres forældre kom i skole, var der ikke noget, der hed kopimaskine; kugle
pennen havde ikke vundet indpas, og maskinparken på Bogense skole bestod 
alene af et stumfilmsapparat!

Og de tænker nok heller ikke over, at udgifterne pr. elev i perioden fra 1937 
til 1981 er steget fra 146 kr. til 15.860 kr. om året!

I tilknytning til skolevæsenet og dets udvikling gennem de sidste 50 år skal 
yderligere omtales institutioner med nær tilknytning dertil:

Forgængeren for det nuværende skolebibliotek var det tidligere børnebiblio
tek, hvortil grunden formentlig er lagt engang i 1920’erne. Bøgerne stod til 
skolens rådighed, og for at stimulere lysten til at læse hos eleverne indrettedes 
der i 1941 i et af skolelokalerne læsestue med flade borde og løse stole i mod
sætning til de almindelige skoleborde med skrå pult og faste bænke. Læsestuen 
var åben i vinterhalvåret 4 ugentlige timer efter skoletid, og der noteredes det
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første år et gennemsnitligt besøg på 19 elever pr. gang. I de sidste krigsår ind
trådte der større uregelmæssigheder i udlånet, bl.a. forårsaget af, at bøgerne en 
længere periode måtte anbringes på folkebiblioteket.

Oprindelig var det kun elever fra 5. klasse og opefter, der havde adgang til at 
låne direkte fra bibliotekets bogbestand; siden kom elever fra 4. klasse med, og 
fra begyndelsen af 1950’erne fik alle skolens elever adgang til bibliotekets mate
rialer.

Børnebiblioteket lededes i 1930’erne af viceinspektør Aage Holm. Skolebib
lioteket, som det omdøbtes til i 1968, har været ledet af Th. Stenbjerg Jensen 
(1941-78) og Viggo Pedersen (1978-86). Siden 1986 har bibliotekets funktioner 
været varetaget af ledende skolebibliotekar Hans Grue og skolebibliotekar 
Orla Kristoffersen.

Den stigende værdi, man gennem årene har tillagt skolebiblioteket, fremgår 
af følgende oversigt:

1938 1986

Bogbestand, antal bind ialt ................................... 1.615 33.055*)
Årligt udlån, antal bind ialt .................................. 5.121 22.963
Årligt udlån, antal bind pr. elev ........................... 24 42
Årligt budget .......................................................... 801 kr. 224.000 kr.**) 

*) Heraf klassesæt 15.193.
**) Fordelt med 155.000 kr. på bøger, 52.000 kr. på klassesæt og 17.000 kr. på 
AV-midler.

Skolens sundhedsvæsen omfatter skole tandpleje og skolelægeordning.
Skoletandpleje, der udførligt er omtalt si. 123 f., startede i 1942 med tilbud til 

skolens elever om gratis behandling hos en af byens to tandlæger, men ordnin
gen ophørte i 1951, hvor tandlægerne måtte meddele, at de på grund af mang
lende tid ikke så sig i stand til at varetage skoletandplejen. En tredje tandlæge, 
der kom til byen, påtog sig skole tandplej en et par år, men den ophørte helt i 
1956 i forbindelse med Dansk Tandlægeforenings opsigelse af gældende over
enskomst.

Bømetandplejeloven trådte i kraft i 1971, men på Bogense skole realiseredes 
den først i 1977, efter at der var indrettet børnetandklinik i forbindelse med 
skoleudvidelse. Samme år ansattes Bo Becher som klinikchef for børnetandple- 
jen.

I løbet af efteråret undersøgtes samtlige skolesøgende børn - med det ikke 
uventede resultat, at Bogense-børnene, der først sent var blevet omfattet af 
børne tandplej elo ven, havde dårligere tænder end gennemsnittet af landets øv-
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Skolebiblioteket har udvidet sine funktioner betydeligt gennem årene, og det har i dag en bogbe
stand på ca. 33.000 bind.

rige skolebørn. Det er der - efter at den egentlige behandling blev påbegyndt i 
januar 1978 - rådet bod på, og i dag er børnene i Bogense ikke dårligere stillet 
end børnene i andre kommuner.

Børnetandpleje-systemet er gennem årene yderligere udbygget, og i dag om
fatter det i Bogense kommune 1350 børn og unge i alderen 0-18 år. Undersø
gelse af elever foregår på de enkelte skoler, og kun når der skal foretages ind
greb, skal de pågældende til behandling på klinikken på Bogense skole.

Personalet består af 2 tandlæger i henholdsvis heldags- og halvdagsstillinger, 
1 tandplejer og 4 klinikassistenter.

Skolelageordning indførtes 1. april 1945. Desværre havde man ikke noget lo
kale, man kunne stille til disposition for skolelægen, og han blev henvist til at 
benytte fysiklokalet. Resultatet af de første undersøgelser er af skolelægen be
skrevet således: »Gennemgaaende er Sundhedstilstanden mellem Børnene god, 
men der er dog fundet en del sygelige Tilstande, deriblandt Tilfælde af Syns
svækkelse og Undervægt. Der er ikke fundet Tilfælde af Tuberkulose«.

Krigen satte dog sine spor: 11947 konstaterede skolelægen undervægt hos 68 
af skolens godt 400 elever og året efter 4 lettere tilfælde af tuberkulose. Det
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medførte omgående røntgenundersøgelse af samtlige elever og lærere og øv
rige med tilknytning til skolen, men der påvistes ikke yderligere tilfælde.

Læge Knud Ehlert, Bogense, fungerede som skolelæge indtil 1967, og siden 
har ordningen været passet af lægerne Resi Vej, Odense, Alfred Larsen, Bo
gense, og Signe Søndergaard, Odense.

Bogense kommunes Ungdomsskole har med sin nuværende struktur eksisteret si
den kommunesammenlægningen i 1966. Før da var der kun drevet ungdoms
skolevirksomhed i begrænset omfang i de nordfynske kommuner.

I 1966, hvor lærer J. Just Mikkelsen blev ansat som leder af ungdomsskolen, 
var der i kommunen ca. 450 unge mellem 14 og 18 år, og heraf indmeldtes 124 
den første sæson i ungdomsskolen. Antallet af elever steg til det dobbelte i 
løbet af få år, og siden har antallet af elever ligget mellem 240 og 320 om året.

Ungdomsskolens aktiviteter ligger inden for almen og prøveforberedende 
undervisning samt specialundervisning og klubvirksomhed, og de har gennem 
årene overvejende været afviklet som aftenundervisning.

11982 oprettedes i henhold til folkeskoleloven erhvervsklasse for skoletrætte 
elever med heltidsundervisning i ungdomsskole-regi, samt yderligere en er
hvervsklasse som uddannelsesmæssig foranstaltning mod arbejdsløsheden for 
16-24-årige, fra 1987 for 16-29-årige.

I 1971 fik J. Just Mikkelsen ansættelse som skoleinspektør i Grenå, og lærer 
Poul Erik Larsen har siden været ansat i stillingen som ungdomsskoleinspektør.
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Pressen
I Bogense havde man siden 1859 kunnet glæde sig over at have egen avis. Ener
giske redaktører havde formået at formidle nyhedsstof fra den store verden og 
det nære samfund, og der har næppe været mange Bogense-familier, der ikke 
daglig har læst Bogense Avis. Enten har de selv abonneret på den eller byttet med 
naboen, der måske holdt en af de store Odense-aviser.

11938 overtog Carl Poulsen redaktionen efter sagfører P. Theill og hustru, der 
alene havde drevet avisen efter redaktør Bros død i 1931. Carl Poulsen stam
mede fra Kauslunde på Vestfyn og havde nogle år været journalist ved »Vestky
sten«, da han vendte tilbage til Fyn.

Carl Poulsen var ved sin tiltræden den 1. september 1938 optimistisk og skrev 
bl.a.: »I Tiltro til, at »Bogense Avis« fremdeles har sin særlige Opgave at vare
tage, vil Bladet ogsaa under min Redaktion tilstræbe at fylde Pladsen som dag
lig Nyhedsbringer og som Befolkningens naturlige Meddelelsesorgan i Kontakt 
med Tidens fremadskridende Udvikling«.

Redaktør Poulsen lagde fra starten vægten på det lokale stof, og byens pro
blemer toges op til debat i et omfang, som man ikke havde set i de sidste redak
tørers tid. Bogense Avis syntes fortsat at have sin berettigelse, men efterhånden 
som årene gik, blev det trange tider for de mindre provinsaviser, og i 1960 
nåede bladdøden også til Bogense.

Aret forinden havde Bogense Avis dog nået at fejre 100-års jubilæum.
Det markeredes ved udsendelse af et 20-sider stort jubilæumsnummer. En 

tidligere journalist og en tidligere typograf på Bogense Avis skrev om udviklin
gen, og udover lokale artikler bragtes bidrag af Bogense-kredsens tidligere fol- 
ketingsmænd, politimester Vagn Bro og kontorchef Viggo Hauch.

Den 25. juni 1960 døde redaktør Carl Poulsen. Hans hustru, Astrid Poulsen 
overtog redaktionen, men der var ingen tvivl om, at avisens dage var talte. Den 
30. september samme år udkom det sidste nummer, og det var med vemod, man 
tog afsked med det 101- årige dagblad.

På redaktionens vegne besvarede Egon Mathiasen spørgsmålet om, hvorfor 
den lille avis ikke længere kunne klare sig: »Læserantallet er for lille i forhold til 
de store udgifter, der er forbundet med at udgive en avis. Det står ikke i det rette 
forhold til hinanden, og mens lønninger, papir, nye maskiner stadig bliver dy
rere, kan det lille dagblad ikke tillade sig at hæve månedsabonnementet med en 
krone ... Trods alt er det vor mening, at folk vil komme til at savne den daglige
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Sidste nummer
Første nummer af Bogense Avis udkom den 
1. juni 1859, sidste nummer den 30. septem
ber 1960.

budbringer: Bogense Avis. - Men nu er det for sent - det sidste nummer af avisen 
er trykt«.

Det sidste bekræftede de nævnte politikere, der atter havde leveret stof til 
bladet. Politimester Vagn Bro, der repræsenterede kredsen i perioden 1926-35, 
var en nevø af bladets tidligere redaktør, proprietær J.P.C. Bro, og han skrev 
bl.a. følgende i sit »Farvel til Bogense Avis«: »Med små, men hyggelige midler 
var den omkring 1. verdenskrig Nordfyns daglige budbringer. Den var alle dage 
en sober og sandhedskærlig avis. Men glem ikke, ærede læser, der nu for sidste 
gang får Bogense Avis ind ad døren: Når de store slås, stænges de små inde«.
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Kontorchef Vigg< > Hauch, der havde været valgt i Bogense-kredsen 1945-53, 
beklagede, at Bogense avismæssigt nu ville blive en forstad til Odense, og føjede 
til: »Når Bogense Avis efter godt 100 års virke nu går ind, bliver Bogense-egnen 
fattigere. Måske bliver det ikke straks erkendt, men det skal nok vise sig, hvad 
det betyder at miste et stedligt talerør, som i givet fald kan tale egnens sag med 
virkeligt kendskab til dens befolkning og dens daglige problemer«.

Et par annoncer i det sidste nummer af avisen var iøjnefaldende. Både Fyns 
Tidende og Fyens Stiftstidende reklamerede for sig selv i helsidesannoncer, og 
mellem linierne stod der at læse, at de var parate til at overtage den lille, men 
trofaste avis-læserskare i Bogense. Også lokalannoncer var der plads til. Byens 
virksomheder havde været annoncører i mange år og ville også være med i det 
sidste nummer. Nederst på sidste side henledte en af byens handlende opmærk
somheden på, at han fortsat solgte vellagrede slotsvine til 8 kr. pr. helflaske!

Kredslæge Børresen bragte læsernes tak i et digt, hvor det bl.a. hed:

Du har været vor bys, og vort oplands avis, 
du har knyttet bånd, der forbinder.
Vi har rakket dig ned - vi har sunget din pris.
Snart er alt kun henvisnende minder.

Skønt tit du var karrig - snart henfarne ven - 
med skæmt og med åndelig føde, 
vil du hilses med fryd, hvis du vågner igen. 
Det skal blive et lykkeligt møde!

Sådan skulle det nu ikke komme til at gå. Det var distriktsbladenes tid, man gik i 
møde, og her har man ikke været snydt i det nordfynske område. Da Bogense 
Avis gik ind, eksisterede der allerede to distriktsblade på Nordfyn: Otterup Avis 
og Nordvestfyn.

Otterup Avis er et af landets ældste annonceblade. Det oprettedes i 1910 af 
gartner Chr. Fischer, Otterup, og lærer N.C. Andersen, Ørritslev, og det udkom i 
starten i et oplag på 1.000 eksemplarer. Hovedmanden bag initiativet var Chr. 
Fischer, der drev et mindre gartneri i Otterup og forsøgte sig med et annonce
blad for at supplere indtægterne. Bladet blev trykt i Odense, siden i Otterup, 
idet en Odense-bogtrykker, der havde hørt om det nye blad, tilbød at flytte sin 
virksomhed til Otterup, såfremt han måtte få tilsagn om at måtte trykke avisen. 
I dag er det tredje generation, der driver Otterup Avis, som har et oplag på 
15.000. - Nordvestfyn har også et betydeligt antal år bag sig, idet den oprettedes i 
1934 af Carl Rasmussen, der indtil sin død i 1963 drev Nordvestfyn Bogtrykkeri i 
Østergade. Trykkeri og avis blev videreført af sønnen Carl Chr. Rasmussen.
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Til venstre Carl Poulsen, der var redaktør af Bogense Avis 1938-60, til højre Carl Rasmussen, der 1934 
påbegyndte udgivelse af »Nordvestfyn« og indtil sin død i 1963 drev bogtrykkeri i Østergade.

1983 blev Nordvestfyn overtaget af Den fynske Bladfond, der viderefører den 
som lokal ugeavis med et oplag på 21.000 eksemplarer.

Område Avisen Nordfyn begyndte at udkomme i 1972, og den dækkede da kun 
Søndersø-området. Allerede det følgende år kom den til at dække hele Nord
fyn, og den har som Nordvestfyn et oplag på 21.000. Avisen ejes og ledes af 
Birgit og Freddy Folden, hvis virksomhed i Grindløse yderligere har en alsidig 
tryksagsproduktion. - Sidste skud på stammen er Nordfyns Posten, der udkommer 
på tredje år og med et oplag på 15.000 dækker størstedelen af det nordfynske 
område.

De 4 nordfynske distriktsblade udkommer med et samlet oplag på godt 
70.000 og dækker sammen med Fyens Stiftstidende, hvis lokalredaktion i 1975 
flyttede fra Bogense til Otterup, behovet for annoncering på Nordfyn. Nok er 
det generalforsamlinger, spillegilder og supermarkedernes ugetilbud, der do
minerer, men det må ikke overses, at distriktsbladene i stigende grad bringer 
lokalstof. Ikke mindst Område Avisen har prioriteret den redaktionelle side 
højt, og det er nok en af grundene til, at den har kunnet klare sig i konkurren
cen med de to gamle bogtrykker-aviser.

Det er Nordvestfyn og Område Avisen, der primært dækker Bogense-egnen,
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Torben Juul er en ung bogenser med mange jern i ilden: Han har indrettet galleri i gården Adelgade 
44; han står bag den årlige Nordfynsfestival, og han er den daglige leder af Nordfyns Radio.

og hvad lokalstof angår, er de med til at dække det tomrum, der opstod, da 
Bogense Avis forsvandt.

Det nyeste udspil på medieområdet er Nordfyns Radio, som Torben Juul, Bo
gense, tog initiativ til i 1986. Første udsendelse gik i æteren den 1. maj 1987, og 
der sendes daglig 3-4 timer, oftest i aftentimerne. Der bringes ud over under
holdning nyhedsstof fra det nordfynske område, og de, der producerer udsen
delserne, håber, at lokalradioen kan bidrage til at skabe debat om de ting, der 
rører sig i de nordfynske kommuner. - For at sikre det økonomiske grundlag er 
der dannet en støtteforening for Nordfyns Radio.
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Kulturliv
Bibliotek
Bogense Bibliotek blev oprettet i år 1900, og efter at det i nogle år havde haft til 
huse på posthuset, flyttedes det til Teknisk Skole, hvor et lokale var indrettet 
som bibliotek med læsestue. Siden 1925 havde lærer Ole Beck-Nielsen været 
bibliotekar, og han havde frk. Asta Steenberg til at bistå sig.

11941 flyttede biblioteket til egne lokaler i Østergade 16, og her havde det til 
huse indtil 1973.1 1965 blev der truflet beslutning om, at biblioteket i forbin
delse med den forestående kommunesammenlægning skulle overtages af kom
munen. Fra det følgende år blev biblioteket kommunalt drevet, og man ansatte 
samtidig en faguddannet bibliotekar som leder. I 1971 ansattes yderligere en 
børnebibliotekar. Aret før var der i samarbejde med Odense Bibliotek etableret 
busbetjening af landdistriktet samtidig med, at de hidtil eksisterende filialer 
blev nedlagt.

Lokalerne i Østergade blev hurtigt for trange. De kunne med rimelighed 
rumme 5.000 bind, men bogbestanden var i 1972 kommet op på 14.000 bind. 
Den 6. marts 1972 tog byrådet beslutning om, at der skulle opføres et nyt biblio
tek på en grund i Vestergade, og den selvstændige biblioteksbygning kunne 
indvies og tages i brug den 14. december 1973. - Aret efter startede biblioteket 
sin egen bogbusbetjening med holdeplads 11 forskellige steder i kommunens 
landdistrikt.

De nye lokaler har givet biblioteket mulighed for nye aktiviteter. Eksempelvis 
stiller man mødelokale med de tekniske faciliteter, det rummer, til rådighed for 
foreninger o.a.

Efter at biblioteket er blevet overtaget af kommunen, har det været ledet af 
bibliotekarerne Carsten Koch (1966-71), Ole Fredslund-Hansen (1971-75) og 
Anne-Mette Sulsbriick (1975- ).

Bogense Bibliotek har i dag en bogbestand på 45.000 bind.

Museum og lokalhistorisk arkiv
Efter at byens nye rådhus var taget i brug i 1921, var det nyoprettede Bogense 
Museum blevet installeret i et par lokaler i kælderetagen. Formand for Mu
seumsforeningen var museets skaber, kredslæge Peter Trautner, og ved hans
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Jovist er der sket en udvikling inden for biblioteksvæsenet fra 1941, hvor Bogense Bibliotek flyttede til 
nye lokaler i Østergade 16, og til 1973, hvor det flyttede til egen bygning på Vestergade.
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På det tidligere sporareal ved Vestergade opførtes i 1973 lægehus og bibliotek (bagest).

død overtog bestyrelsens næstformand, lensbaron H. Berner-Schilden-Holsten 
formandsposten. Det daglige arbejde på museet tog toldforvalter V. Spanner og 
købmand Reinhardt Jan tzen sig af.

En, der havde støttet museet gennem årene, var folkemindesamleren Chri
stine Reimer, der stammede fra Hårslev. Ved hendes død i 1943 modtog museet 
hendes indbo som testamentarisk gave. Det kneb dog med pladsen, og man 
drøftede i denne forbindelse udflytning af museet til en egnet bygning i byen. 
Der skete dog intet i sagen, og museet forblev på rådhuset. 11968 var der planer 
om at erhverve det gamle rådhus i Sct.Annagade til formålet, men det mislykke
des, og man prøvede i de følgende år at finde en egnet bygning. Den tidligere 
præstegård, G.V. Larsens købmandsgård, Teknisk Skole og Borgerskolen på 
Torvet var blandt de muligheder, der overvejedes.

Efter at der i 1973 var bygget et nyt bibliotek, var de tidligere biblioteksloka
ler i Østergade ledige, og her fik Museumsforeningen, med bistand fra en 
gruppe unge mennesker i Bogense, mulighed for at arrangere nogle velbesøgte 
udstillinger.

Lokaleproblemet blev omsider løst i 1979. Museet overtog ledige lokaler i 
den tidligere jernbanebygning, hvor der indrettedes kontor og læsesal i stueeta
gen og udstilling i den tidligere lejlighed på første sal. Officiel åbning af det
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Efter at Bogense Museum en lang årrække havde haft til huse i et par lokaler i kælderen på rådhuset 
og i det tidligere bibliotek i Østergade, flyttede det i 1973 til lokaler i den nedlagte banegård, hvor 
man i den tidligere ventesal har placeret en række gamle Bogense-billeder.

genetablerede museum fandt sted i 1982.1 årene siden da har museet gennem
snitlig haft 500 besøgende om året.

Ved lensbaron Berner-Schilden-Holstens død i 1967 overtog lærer, senere 
skoleinspektør Svend Urth, Nørreby, posten som formand for Museumsforenin
gen, og han afløstes 1973 af overpostbud Anders Jæger. To år forinden havde 
Anders Jæger overtaget den daglige ledelse af museet efter læge Knud Ehlert.

I 1976 og 1977 knyttedes henholdsvis sygeplejerske Inger Vestergård Jørgen
sen og korrespondent Else Marie Rasmussen til museet. Sidstnævnte var en 
flittig og engageret hjælp i arbejdet med registrering og udstilling på museet 
indtil sin alt for tidlige død i 1985.

Kampagnen for indsamling af foreningsarkiver på landsplan i 1975 gav stø
det til oprettelse af lokalarkiver flere steder, bl.a. i Bogense. Biblioteket havde 
hverken bevilling eller plads at stille til rådighed, og Lokalhistorisk Arkiv for 
Bogense kommune oprettedes i 1980 under Nordfyns Museumsforening med 
Inger Vestergård Jørgensen som leder. Arkivet har til huse i museet, og de to 
institutioner har fælles kontor- og læsesalsfaciliteter.
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Overpostbud Anders Jæger, der som amatørar
kæolog har foretaget flere udgravninger på 
Nordfyn, har siden 1971 været leder af Nordfyns 
Museum.

Det er lokalarkivets opgave at indsamle og registrere trykt og utrykt mate
riale, herunder fotografier, fra Bogense kommune, og arkivet har de få år, det 
har eksisteret, fået tilvejebragt en pæn samling af arkivalier af historisk inter
esse.

11984 modtog arkivet fra Dansk Folkemindesamling Christine Reimers sam
ling, bestående af artikler, manuskripter, breve, fotografier og optegnelser, som 
den flittige folkemindesamler havde efterladt sig. Et par år forinden havde man 
på museet indrettet en mindestue for hende, og samlingen var et værdifuldt 
supplement.

Museum og lokalarkiv har mange berøringspunkter og fælles opgaver, og det 
har vist sig at være en udmærket løsning med museum og arkiv under samme 
tag.

Musikliv
Mandskoret Bogense Sangforening var ved indeværende periodes begyndelse 
en meget aktiv forening. Der blev givet koncert og afholdt fornøjelige fester 
med optræden i vinterens løb, og yderligere arrangerede foreningen under kri
gen alsangsaftener i Bogense Strandanlæg.
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Bondestuen, der er indrettet på museet, minder om sidste århundredes husflid på Nordfyn.

Bogense Sangforening har en lang historie bag sig, idet den oprettedes så 
tidligt som i 1863. Noder, programmer, billeder o.lign. er i stort omfang bevaret 
fra foreningens start, og i 1940 tog man initiativ til at oprette en mindestue for 
foreningen i baggården til faktor Willemsens ejendom i Østergade. Willemsen 
havde gennem årene gjort en stor indsats for foreningen, og det var på hans 
initiativ, mindestuen blev indrettet.

Med årene var interessen for korarbejde knap så stor, og i 1954 slog man sig 
sammen med herrekor fra Særslev og Otterup, idet der de enkelte steder var for 
få medlemmer til at udgøre et kor.

Selv om Bogense Sangforening ikke har eksisteret som sangkor den sidste 
halve snes år, har den paradoksalt nok ladet høre fra sig på det sidste. Baggrun
den er den, at Bogense Sangforening til fortrydelse for andre kor i sin tid var 
formuende, og det var baggrunden for, at man i 1917 oprettede et mindelegat, 
som gennem årene har ydet tilskud til mange gode formål. I 1971 skænkede 
foreningen således en lysekrone til Bogense kirke. Legatet har hidtil disponeret 
over et beløb på 8.000 kr., og i 1987 besluttede de to nulevende, der var tilbage 
fra korets storhedstid, at fordele restbeløbet, der tilfaldt Nordfyns Museum,
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Ved Bogense Sangforenings vinterfest i 1939 opførte man Hostrups »Intrigerne«. Aktørerne på sce
nen er fra venstre Dagny Stenbjerg Jensen, Ellen Saul, Ejnar Kruse, Erik Pedersen, Anker Pedersen og 
politiassistent Kristoffersen.

hvor foreningens arkivalier opbevares, samt sangkoret BAS og Nordfyns Folke- 
kor.

Koret har bl.a. været dirigeret af overlærer Th. Stenbjerg Jensen, organist W. 
Børner-Nielsen, skomager Otto Bruun, tømrer Hans Chr. Hovendal og førstelæ
rer M. Glerup, Grindløse.

Bogense Arbejdersangkor, der oprindelig var et mandskor, blev stiftet i 1913. 
I indeværende periode har det bl.a. været dirigeret af overlærer Th. Stenbjerg 
Jensen, skomager Otto Bruun og organist Kjeld Boesen, og det har medvirket 
ved forskellige arrangementer, bl.a. ved kirkekoncerter.

De to nævnte kor stod bag »Sangens Dag«, der afholdtes i Bogense et par 
gange i begyndelsen af 1940’erne som propaganda for dansk folkesang. For
uden byens egne kor deltog kor fra omegnen, og de optrådte både enkeltvis og 
som samlet kor. Arrangementet blev afviklet om sommeren, og der blev givet 
koncerter i Fredskoven og i Strandanlægget.

Bogense Damekor stiftedes i 1948 med støtte fra Arbejdersangkoret. Koret 
dirigeredes de første år af overlærer Th. Stenbjerg Jensen, senere af organist
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Bogense Sangkor klar til sommerudflugt! Det var under krigen, hvor man var nødt til at betjene sig af 
hest og vogn, hvis man skulle så langt som til Nørreby forsamlingshus, hvortil udflugten gik det 
pågældende år.

Kjeld Boesen. Siden sluttede Bogense Arbejdersangkor og Bogense Damekor 
sig sammen og udgjorde et blandet kor. Koret opløstes i 1970.

Som det er fremgået, var en af drivkræfterne bag de eksisterende kor overlæ
rer Th. Stenbjerg Jensen. Selv havde han på skolen to kor, det store kor, der var 
skolens officielle kor, samt »Lillekoret«, der arbejdede mere uafhængigt af sko
len.

I 1981 stiftedes sangkoret BAS (Bogense Arbejdersangkor), der er et blandet 
kor med omkring en halv snes medlemmer. Koret har de år, det har eksisteret, 
været dirigeret af lærer Benny Frandsen og forsorgspædagog Arne Lund.

Det gamle Bogense Musikkorps eksisterer ikke mere; til gengæld er der i in
deværende periode dannet en række nye orkestre:

Bogense Garveri på Gyldensteensvej var en af byens største virksomheder 
med mere end 100 ansatte, og her dannedes der omkring 1940 en selskabelig 
firmaforening, hvor alle fra direktør til yngste arbejdsdreng var medlemmer. Til 
en sådan klub hørte der selvfølgelig et orkester, og et sådant dannedes i begyn
delsen af 1940’erne under navnet Boga-Orkesteret. Virksomheden afholdt ud-
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Bogense Damekor, der stiftedes 1948 og virkede indtil 1970, er her fotograferet under en tur til Få
borg.

gifter til indkøb af instrumenter og noder, og prøverne kom hurtigt i gang un
der ledelse af organist W. Børner-Nielsen. Orkesteret, der i starten bestod af 
godt en halv snes blæsere, men siden udvidedes, medvirkede ikke kun ved 
Boga-Klubbens arrangementer og udflugter, men også ved andre lejligheder, 
bl.a. ved frihedsfesten på rådhuspladsen i maj 1945. - Efter Børner-Nielsen blev 
taktstokken bl.a. svunget af basunisten Thorvald Knudsen, Otterup, trompetist 
i Odense Byorkester Sv. Aage Nielsen og skomager Otto Bruun, Bogense.

Orkesteret opløstes i 1951. Musikinstrumenter og nodemateriale overgik til 
Bogense Amatørorkester, der ligeledes dirigeredes af Otto Bruun og ofte med
virkede ved festlige lejligheder i byen.

I 1950’erne havde Bogense yderligere et kammerorkester, der blev ledet af 
organist Kjeld Boesen. Orkesteret bestod af 10 musikere, og det gav koncert ved 
forskellige lejligheder.

Også for organist Boesen gælder det, at han har spillet en betydelig rolle for 
byens musikliv. Ud over at forestå kor- og orkesterarbejde har han komponeret 
en række orgelværker, der bl.a. er opført ved koncerter i Bogense kirke. 11969 
uropførte Boesen således sin orgelkoncert Invention 1, der er inspireret af Bo- 
gense-maleren Frank Hammershøjs trefløjede billede »Nordisk Symfoni«. - 
Kort tid efter at Boesen var tiltrådt som organist, begyndte han at arrangere
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Bogense Garveri - kaldet Boga - havde i 1940’eme eget orkester, og det medvirkede ikke alene ved 
arrangementer og udflugter i firmaet, men også ved andre arrangementer i byen. Nr. 6 fra venstre er 
orkesterets dirigent, organist W. Børner-Nielsen, Bogense.

Et populært orkester af nyere dato er »Bolværksmatroseme«, der bl.a. har bidraget ved de sidste års 
byfester.
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Dirigenter for byens kor og orkestre var en årrække organist W. Bømer-Nielsen (t.v.) og overlærer Th. 
Stenbjerg Jensen (t.h.)

koncerter, og selv om midlerne var små, lykkedes det ham at få kunstnere til 
Bogense for at optræde. Siden er det organiseret således, at der hvert år stilles 
et beløb til rådighed for kirkekoncerter, hvortil der er fri adgang. Gennem en 
lang årrække gav Boesen selv hver sommer fem halvtimes-koncerter i Bogense 
kirke.

Også kompositioner i den lettere genre har set dagens lys i Bogense. Engang 
var det »Bogense Vals« med tekst af Arnt Møller og musik af Knud Farver, man 
lyttede til, og i dag er det »Kukkeren fra Æbelø« med tekst og musik af Anders 
Jæger, der synges - og ikke kun på Æbelø og i Bogense, idet sangen er indspillet 
af Poul Reichardt og dermed er kendt af alle, der lytter til Ønskekoncerten.

I de senere år er der dannet yderligere to orkestre, i 1978 »Bolværksmatro
serne« og i 1986 »Nord- og Nordvestfyns messingblæsere«. De to orkestre star
tede med henholdsvis 18 og 11 mand, og de har begge gjort sig gældende ved 
forskellige lejligheder, førstnævnte bl.a. ved nogle af de byfester, der har været 
afholdt de senere år, sidstnævnte bl.a. ved kirkekoncerter og ved TV’s udsendel
ser om Bogense i sommeren 1987.
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En betydelig rolle for byens musikliv har Kjeld Boesen spillet. 1957-87 var han organist ved Bogense 
Kirke, og han har gennem årene dirigeret flere kor og orkestre. Tillige har han komponeret en række 
orgelværker.

Kulturelle  foreninger
Omkring 1940 var det Bogense Haandvarkerforening, stiftet i 1860, der var byens 
kulturelle forening. Den havde lejet hele stueetagen i den nyere del af Bogense 
Hotel, og her var der indrettet mødelokale, læsestue, billardstue og spillestue. 
Læsestuen var forsynet med de daglige aviser, ugeblade og litteratur af forskel
lig art.

Som beskrevet i bind 3 havde Bogense i sidste århundrede og i begyndelsen 
af dette århundrede nogle gange om året besøg af omrejsende teaterselskaber, 
der gav en række forestillinger, og i 1923 dannedes der en teaterforening med 
henblik på at skaffe gode forestillinger til byen. På grund af manglende tilslut
ning måtte teaterforeningen indskrænke antallet af forestillinger, og efterhån
den overtog Håndværkerforeningen teaterforeningens rolle og sørgede i 
1930’erne og 1940’erne for, at de gode stykker kom til byen. I den senere del af 
perioden var det oftest Andelsteatret, der gav forestilling i Bogense. - Derud
over arrangeredes foredrag og selskabelige sammenkomster. Således fejredes
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traditionelt foreningens stiftelsesfest den 9. januar med fællesspisning og bal. 
(Om Håndværkerforeningen se endv. si. 63 f.).

Sønderjydsk Forening for Bogense og Omegn stiftedes i 1890, og den er stadig en 
aktiv forening. Afdelingerne i Bogense og omegn er i dag sluttet sammen under 
navnet »Sønderjysk Forening for Bogense, Skovby og Ore«.

I 1945 oprettedes i Bogense en afdeling af Foreningen Norden, og dens første 
formand var pastor Immanuel Felter, Skovby.

Forståelsen for nordisk samarbejde understregedes, da der i 1949 blev sluttet 
en nordisk venskabspagt mellem byerne Nådendal i Finland, Vadstena i Sverige 
og Bogense. Senere samme år fik Bogense også den norske by Svelvik som ven
skabsby. Mange elever fra Bogense skole var i de følgende år på udvekslings
rejse til en af Bogenses venskabsbyer. - 1987 har Bogense yderligere fået den 
islandske by Patreks^ødur som venskabsby.

I december 1949 arrangerede Foreningen Norden luciafest i Bogense, og den 
afholdtes på Bogense Hotel. Byens luciabrud var Aase Kofod-Jensen, f. Ramhøj, 
og hun var under optoget ledsaget af Vadstenas luciabrud, Gullvi Karlsson.

11950’eme arrangerede foreningen en række foredragsaftener samt festafte
ner med teater, sang og musik, ligesom man i perioden 1950-66 arrangerede 
»Nordens Dag« i Bogense med arrangementer på skolen og møde med foredrag 
om aftenen.

Af foreningens formænd kan foruden pastor Immanuel Felter nævnes direk
tør Th. Andersen, toldforvalter H.G. Andersen, organist Kjeld Boesen og bog
holder Knud Jordansen.

I slutningen af 1940’erne og igen i sidste halvdel af 1970’erne havde Bogense 
en filmklub, og i 1977 oprettedes Nordfyns Amatørscene.

Det sidste initiativ er Kulturbåndet, der er dannet 1987 som en sammenslut
ning af de nævnte foreninger Nordfyns Museumsforening og foreningen Nor
den samt Støtteforeningen for Bognæs, Nordfyns Helseforening og Bogense 
Medborgerhus (jvf. si. 220), hvis mål det er at skabe mere og bredere kultur i 
Bogense kommune og forsøge en samordning af aktiviteterne. Desuden vil man 
stå sammen om større arrangementer, som er en for stor mundfuld for den 
enkelte forening. - Formand for Kulturbåndet er overpostbud Anders Jæger.

Poesi og historieskrivning
Professionelle forfattere har Bogense så vidt vides ikke fostret. Adskillige lejlig
hedspoeter har den til gengæld haft, og de her anførte hører så afgjort hjemme 
i den bedste del af kategorien. I 1940’eme blev der afholdt svømmerevyer og 
juleshows; de lokale poeter havde skrevet tekster og sange om små og store 
hændelser i årets løb, og hvad kvaliteten angår, lader de sig måle med vor tids
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revytekster. Når der blev fejret stiftelsesfest eller jubilæum i en af byens mange 
foreninger, hørte der en prolog eller en sang til, og her forstod man både at 
ramme den højtidelige og den muntre tone.

Der var især to, der var produktive, og det var kredslægen og dommeren. 
-Peter Børresen var kredslæge for Nordfyns lægedistrikt i perioden 1932-62, og 
han producerede gennem årene en lang række prologer og sange. 1 1938 skrev 
og fremførte han prologen ved festen i anledning af byens 650-års jubilæum, og 
siden skrev han »Sangen om Bogense«, der blev lanceret ved svømmerevyen i 
1951; siden blev den mangfoldiggjort på byens bogtrykkeri og anvendt ved for
skellige lejligheder (se si. 191).

Det var Peter Børresen, der skrev prolog til Håndværkerforeningens stiftel
sesfest, og af 9. årgang af »Aarets Saga« fremgår det, hvilke følger en trykfejl i 
Bogense Avis kunne få:

I Bogense Avis der stod,
at Jordemoderen forlod
vor By i nogle Helligdage.
Hun ville komme her tilbage
i 19443.
Maaske vil en og anden spør’e,
hvad hun i Himlens Navn skal gøre,
hvis hun forinden alt for længe
til Jordemoderhjælp skal trænge
og derfor ej tør vente paa,
de 18000 Aar skal gaa.
Saa maa man give den Besked:
Læg De Dem ganske roligt ned
og hav lidt mer Taalmodighed.
Og De bør ikke fæste Lid
til Bladene i denne Tid.
Man ved jo, de der skriver,
som Regel overdriver.

Amt Møller var dommer i Bogense 1948-59, og også han havde en poetisk åre. Et 
af de første år, han var i byen, skrev han »Bogense-Vals«, som tandlæge Knud 
Farver satte musik til, og den blev lanceret ved juleshowet i 1951:

189



Bølgerne ruller så rask imod land.
Blånende strand!
Sommersols brand!

Kirketårn højt over havbrinkens rand 
og sølvhvide måger mod skyen!
Ude ved havet, hvor yderste land 
sig løfter som næs, ligger byen.

Her bor der slægter, 
som aldrig nægter 

at tage dagens tørn, trods vejr og vind.
Og det er havet, 
som har begavet 

Bogenserne med muntre stærke sind.

Småhuse med ældgamle træ’r 
hygger sig her.
Briserne bær’

ånde fra søen, som altid er nær.
Og solen gi’r ild fra sin himmel. 
Sindet bli’r solet og saltet hos hver 
blandt havbyens menneskevrimmel.

Her trives mænd, som 
med klog og nænsom 

og munter styrke bjerger velstand ind.
Og det er havet, 
som har begavet

Bogenserne med muntre, stærke sind.

Tusinde år har her ligget en by.
Mænd søgte ly, 
valgte at ty 

ud på vort næs og få frihed påny 
og fred for de hærgende fjender. 
Endnu folk søger mod Bøgenæs by, 
hvor yndefuldt fristed de finder.

Her blomstrer piger, 
som sødt beriger 

og leder mænd til lykke ind.
Og det er havet, 
som har begavet 

de pigebørn med kække, lyse sind.

Alle folk her i vor fredelighed 
sindige ved 
sikker besked:

Livet skal saltes med arbejdets sved, 
og så skal det sødes med lykke.
Smilet bør lyse, når solen går ned, 
som Bogenses fineste smykke.

Her bor slægter, 
som aldrig nægter 

at tage dagens tørn, trods vejr og vind.
Og det er havet, 
som har begavet 

Bogenserne med muntre, stærke sind.

Små hændelser og iagttagelser satte Arnt Møller på vers, og han lod dem i årene 
omkring 1950 trykke i små hæfter med titlen »Bogense-Bagateller«. De gav sig 
ikke ud for mere, end de var, hvilket fremgik af titelbladet, hvor der stod: »Løse 
Rimerier i det mindre Format«. En af de ting, der inspirerede ham, var selvføl
gelig Manneken:

Gadebillede
Den lille strintende Manneken-pis,
han er dog i Grunden en grusom Gris, 
som han staar der og tisser i timevis.
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Hvis vi andre stod frem midt paa Gaden og tissede, 
saa fik vi at vide, vi var frække og grissede.
Men han er et Kunstværk af ædelt Metal, 
og saa er det kun smukt, at man gør, hvad man skal.

, Sangen omBOGENSEMel: Vort Hjem du danske Jord ...

EIN lille venlig By 
। med røde Tage imod Sky,

med Skov og Strand 
og aabent Vand 
langs brede, grønne Enge. 
Paa Bakken højt staar Kirken bygt, 
den smiler trygt 
til Hus og hegnet Vænge. 
Dig elsker vi og hylder glad, 
Led i den skønne Perlerad, 
som rundt om Fyn sig slynger — 
vor Hjemby og vor Stad.

Betragt vor By en Dag
med Paalandsbris i muntre Flag.
naar By og Gæst 
er klædt til Fest, 
og Sommersolen luer. 
Fra Havets friske Saltvandssprøjt 
slaar Maager højt 
i yndefulde Buer.
Se Manneken og se dig glad, 
og hent dig Styrke i et Bad 
i Havets stærke Bølger,
som skyller mod vor Stad.

Engang i fordums Tid 
kom vore første Fædre hid, 
en lille Flok, 
daadkraftig nok, 
tog Bo paa Bøgenæsset. 
Stenøksen bed i Træets Ved. 
og Ilden sved 
Rodstubbene i Græsset.
Saa byggedes i Skovens Sted 
den lille By ved Havets Bred, 
som Slægt paa Slægt har værnet 
med samme Kærlighed.

Det 
den

lune fynske Smil, 
pyntelige Byggestil

er Kendetegn 
paa By og Egn, 
paa dem, der her var unge. 
Og Sproget har den bløde Klang, 
som Moders Sang 
har lagt paa Barnets Tunge. 
Som Bonden synger bag sin Plov, 
fordi det nu er hans Behov, 
saa synger vi af Hjertet 
en Sang til Byens Lov.

P. Børresen.

Til svømmerevyen i 1951 havde kredslæge Peter Børresen skrevet »Sangen om Bogense«, og den blev 
hurtigt trykt på byens bogtrykkeri til brug ved senere lejligheder.
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I de senere år er der igen blevet skrevet og rimet i Bogense. På initiativ af Nord- 
fyns Amatørscene er revyen vendt tilbage, og der blev spillet i perioden 
1977-82. Blandt dem, der har skrevet tekster og komponeret musik, er Torben 
Juul og Anders Jæger. Sidstnævntes »Kukkeren fra Æbleø« har som nævnt holdt 
sit indtog i slagerverdenen.

Det er meget begrænset, hvad der i dette århundrede er kommet på tryk om 
Bogenses historie. Som nævnt i bind 3, si. 117, udarbejdede overlærer Poul Chri
stensen som optakt til byjubilæet i 1938 manuskript til en byhistorie, men af 
forskellige grunde blev det ikke udgivet. En mindre del af manuskriptet indgik i 
Bogense Banks jubilæumsskrift i 1947, og bankens historie er videreført af lek
tor Hans Hansen i det jubilæumsskrift, som Nordfyns Bank har udsendt 1987. - 
En beskrivelse af forholdene i Bogense omkring midten af 1800-tallet ved mu
seumsdirektør Svend Larsen, Odense, er trykt i Bogense Sparekasses jubilæ
umsskrift 1954.

Siden har kun to lokalhistoriske bøger set dagens lys, og i begge tilfælde er 
der tale om billedværker: I 1967 udgav Emmy Larsen, datter af købmand G.V. 
Larsen, gennem Historisk Samfund for Fyns Stift »Fra det gamle Bogense«, og i 
1979 udgav Torben Juul i samarbejde med Ehlerts Boghandel »Gamle Bogense 
Billeder«. Begge er omtalt i oversigten over Bogenses lokalhistorikere, bind 3, si. 
115 ff.

Da Bogense ikke hidtil har haft en samlet byhistorie på tryk, er det glædeligt, 
at Rotary i Bogense har taget initiativ til en sådan. Starten til det store projekt, 
som udgivelsen af en 4-binds byhistorie må være, var et møde i Rotary i 1978, 
hvor man havde taget emnet lokalhistorie på programmet; en bemærkning fra 
foredragsholderen om, at Bogense og Kerteminde var de eneste fynske købstæ
der, der ikke havde en samlet udgave af deres historie på tryk, fik Rotary til at 
tage initiativ til nærværende byhistorie som en gave til byen i anledning af det 
forestående 700-års jubilæum. De tre første bind udkom 1982,1984 og 1986, og 
sidste bind foreligger nu i jubilæumsåret 1988.

Der er overalt en stigende interesse for lokalhistorien i disse år, og forhåbent
lig vil den oversigt, der her er givet over byens udvikling gennem 700 år, inspi
rere til andre værker, der uddyber nogle af de emner, der er behandlet.

Malerkunst og galleri
Hvad kvantiteten angår, er det også begrænset, hvad der i Bogense er ydet in
den for malerkunsten, siden portrætmaleren Johan Peter Holst døde i 1927.

Få år efter nedsatte Alfred Bay sig som malermester i Bogense. Han var født i 
Rudkøbing og udlært inden for malerhåndværket. Interessen for kunst havde i 
de unge år skaffet ham et ophold på Giersings malerskole, og han dyrkede ma-
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Til venstre Bogense-maleren Alfred Bay, fotograferet i midten af 1950’erne, til højre maleren Lars 
Swane, der 1986 er flyttet til Bogense.

lerkunsten resten af sit liv. Fra 1948 var han udstiller på den fynske Forårsudstil
ling. Flere af hans malerier og træsnit har motiver fra Bogense. - Alfred Bay 
døde i 1986.

Den lokale kunstner i dag er Frank Hammershøj (f. 1940). 11968 købte han det 
gamle rådhus i Sct.Annagade og indrettede samme år i samarbejde med kunst
neren Benny Doré, Særslev, den gamle byrådssal til kunstgalleri. I 1981 be
gyndte han samarbejde med Torben Juul, hvilket bl.a. har resulteret i illustra
tioner til flere af sidstnævntes bøger.

Frank Hammershøj har udstillet over hele Danmark og udført udsmykninger 
bl.a. på Bogense skole og Aarup skole, i Vollsmose kirke og Provinsbanken i 
Ringe.

Også på andre felter har Hammershøj demonstreret sit talent; bl.a. har han 
fremstillet kulisser i forbindelse med de revyer, der de senere år har været op
ført i Bogense. I det hele taget gælder det, at han er interesseret i byens trivsel, 
og den har han ved sin kunst været med til at fremme.

Blandt Bogenses amatørmalere er Einar Ravn Christensen (»Tippe«) nok den
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Bogense Torv, træsnit af Alfred Bay. (Lokalarkivet).
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Maleren Lars Swane og hans hustru, væversken Aase Swane, fotograferet i deres galleri i Østergade.

mest fremtrædende. Han har malet, siden han var ganske ung,og det er med 
årene blevet til en omfattende produktion, hvoraf en række værker har været 
vist ved forskellige udstillinger i byen.

Interessen for kunst er yderligere blevet styrket ved oprettelse af to gallerier. I 
1984 indrettede Torben Juul i gården Adelgade 44 med den smukke gotiske 
kælder Galleri 44 med kunstgalleri og café, hvor der siden har været skiftende 
udstillinger og optræden ved forskellige kunstnere. 11987 er der i tilknytning til 
galleriet åbnet en forretning med kunsthåndværk. -1 1986 åbnedes yderligere 
Galleri Swane i ejendommen Østergade 14. Det er maleren Lars Swane og væ
versken Aase Swane, der står bag, og der er udstilling af Lars Swanes malerier 
og akvareller og af Aase Swanes vævearbejder samt andre former for kunst
håndværk. - Lars Swane, der er født 1913 på Frederiksberg, har forlængst skabt 
sig et navn som kunstner. Han debuterede på Kunstnernes Efterårsudstilling i 
1937 og har siden deltaget i udstillinger og holdt separat-udstillinger overalt i 
landet. - Siden 1986 har kunstnerægteparret været bosat i Bogense. Indtil da 
havde parret været bosat i Vendsyssel, men da Lars Swane havde haft tilknyt
ning til Bogense og tidligere ladet sig inspirere til at male dér, fik han lyst til at 
vende tilbage til byen og åbne et galleri.
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Til den yngre generation af Bogense-malere hører Frank Hammershøj (f. 1940), der har indrettet 
atelier og galleri i det gamle rådhus i Set. Annagade.

Et større galleri har Bogense-egnen dog haft i mere end 20 år. I 1967 grund- 
lagde ægteparret Ellen og Carl Erik Sørensen »Kunstgården Skovby«, og galle
riet i den tidligere gård er blevet en stor succes. Der er skiftende udstillinger af 
danske og udenlandske kunstnere, og med sine 30-40.000 besøgende om året er 
»Kunstgården« blandt de hyppigst besøgte attraktioner på Fyn.

Festival
Siden 1983 har der hvert år i slutningen af juni været afholdt festival i Bogense. 
Det var en gårdfest i juni 1982, der lagde grunden til Nordfynsfestiva) 1983, og 
den tog form i løbet af de følgende måneder. Tanken var at lave en internatio
nal festival, hvor klassisk musik, lyrik og prosa blev kædet sammen med teater, 
cabaret og visesang, og det er takket være initiativtageren Torben Juul lykkedes 
som alternativ til diverse andre sommerfestivaler, hvor tidens rock samler tu
sindvis af unge mennesker. Første gang var der på programmet ikke mindre end 
114 arrangementer, der afvikledes på knap en snes steder i byen og nærmeste 
omegn, og det var helt klart mere, end festivalen kunne bære. Siden er antallet 
af arrangementer og spillesteder reduceret, og der afvikles nu i løbet af en uge
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Ud over »Manneken« er det be
grænset, hvad der findes af 
skulpturer i Bogense. Foran råd
huset står den norske kunstner 
Fritz Roeds »Bamevask-fon- 
tæne«, som kommunen erhver
vede i 1970.

omkring en snes arrangementer. En åbningskoncert er henlagt til Gyldensteen, 
og hovedparten af de øvrige arrangementer afvikles i Torben Juuls og Frank 
Hammershøjs gallerier i Adelgade og Sct.Annagade. Hovedvægten er lagt på 
finkultur, og som følge deraf kan publikumstilstrømningen ikke måle sig med 
det, som andre festivaler kan præstere. De arrangementer, der har været afvik
let indtil nu, har dog vist, at der i Bogense og omegn er publikum for den del af 
kulturen, som Nordfynsfestivalen satser på, og der synes ikke at være tvivl om, 
at der fortsat vil blive arrangeret festival i Bogense med deltagelse af kendte og 
mindre kendte kunstnere.

Overskuddet går til International Børnehjælp, hvis formand er læge Bjørn 
Johansen, Bogense, og overskuddet andrager som regel et par tusinde kroner.
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Siden 1983 har der i Bogense været holdt Nordfynsfestival med klassisk musik, visesang, cabaret, lyrik 
o.a. på programmet. Billedet stammer fra 1983, hvor Martin Strange og Dan Laurin gav koncert i 
parken ved Gyldensteen.

Med de initiativer, som bl.a. Torben Juul og Frank Hammershøj har stået bag, 
er der gjort forsøg på at skabe liv i kulturen i Bogense. Koncert ved Bogense 
Musikkorps og dilettantforestillinger på Bogense Hotel hører fortiden til; i dag 
stilles der andre krav, og dem søger de nævnte kunstnere at efterleve.

Den første af de 4 TV-udsendelser om Bogense, der blev vist i sommeren 
1987, koncentrerede sig om kulturlivet i Bogense. Der blev fra flere sider givet 
udtryk for, at udbudet af kulturelle arrangementer var begrænset. Skabes der 
ikke nye initiativer, vil kulturlivet i en mindre købstad som Bogense da også gå i 
stå, og derfor er det af betydning, at byen støtter de initiativer, der tages. Det 
gælder de kommunale myndigheder, der ikke må holde sig tilbage med økono
misk støtte, og det gælder byens og omegnens befolkning, der må tage del i 
aktiviteterne. Øges interessen, etableres der måske en dag i Bogense et kultur
hus, der kan danne rammen om aktiviteter af vidt forskellig art.
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Årets begivenheder
Tidligere var der året rundt en lang række begivenheder, som man så hen til. 
Om sommeren blev der afholdt koncerter og baller i Fredskoven, og når bade
sæsonen var begyndt, var der trængsel ved byens to badehuse og på havnemo- 
leme. I juni blev der holdt grundlovsfest og skyttelaug, og en stille sommeraften 
kunne man få en lysttur på Kattegat. - Også om vinteren var der nok at tage del 
i. Nogle gange i løbet af sæsonen gæstede et teaterselskab byen og gav en række 
forestillinger på Gæstgivergården; flere af byens foreninger havde musi- 
kalsk-dramatisk underholdning på programmet, og på Gæstgivergården af
holdtes et passende antal vinterballer. Fastelavnsmandag var der optog i ga
derne, og som regel arrangerede en af byens foreninger et maskebal. I 1907 fik 
byen sin egen biograf, og der var to forestillinger pr. aften og fem om sønda
gen. Bogense var kendt for sit store antal foreninger, og var man medlem af 3-4 
stykker, kunne man mageligt få sit behov for underholdning dækket.

Og hvad er bogenserne så i dag optaget af året rundt?
Sådan som forholdene er beskrevet, forholdt det sig endnu i begyndelsen af 

århundredet, men efterhånden som årene er gået, har billedet totalt ændret sig. 
De omrejsende teaterselskabers tid er forlængst forbi, og i 1986 lukkede byens 
biograf.

Noget, der ikke er ændret på, er, at folk gerne vil underholdes, og at det gerne 
må gå ud over dem, som har noget at skulle have sagt, og som træffer de nød
vendige beslutninger til større eller mindre glæde for den lokale befolkning. 
Her kommer revyen ind i billedet.

Populære var ikke mindst de »svømmerevyer«, som Bogense Svømme- og 
Badmintonklub stod bag fra slutningen af 1930’erne og de følgende år. Primus 
motor var Einar Ravn Christensen, til daglig kaldet »Tippe«, som de første år var 
såvel tekstforfatter som dekorationsmaler og skuespiller. Som medforfatter og 
instruktør kom tandlæge Farver til efter krigen. De første år opførtes revyerne 
på Bogense Hotels skrøbelige scene, som ellers var frisket gevaldigt op, når 
revy-folkene fik hængt tæppe og kulisser op og fik installeret lys- og lydudstyr. I 
længden blev scenen dog for vakkelvorn, og man forlagde revyen til en selvbyg
get scene på Landmandshotellet. Her var der imidlertid kun plads til ca. 100 
mennesker, og da det efterhånden var blevet dyrt at sætte revy op, døde det ud.

Det var ellers ikke interesse, det havde skortet på. Der havde normalt været
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I 1940’eme opførte Bogense Svømme- og Badmintonklub hvert år revy, hvor Einar Ravn Christensen 
(nr. 3 fra venstre) var primus motor. Billedet stammer fra svømmerevyen i 1947.

fulde huse, og anmeldelserne havde været overstrømmende. Der var normalt 
en snes numre på programmet, og størst succes havde de numre, hvor »byrød
derne« fik deres bekomst. I 1949 var revyens træffer visen »Der er altid no’et i 
Vejen, naar vort Byraad skal i Skov’n«, som »Tippe« gennemførte under stor
mendejubel. - Et år fik revyen følgende ord med på vejen af en af anmelderne: 
»Svømmerevyen var brandgod og knaldhård. Der var både bid og vid, saft og 
kraft i viserne. De optrædende havde talent og sans for at udnytte stoffet fuldt 
ud, så intet af den gode aroma gik tabt, og det lykkedes dem at skabe en rigtig 
hygge i salen«.

I begyndelsen af 1950’eme, hvor de sidste »svømmerevyer« løb af stabelen, 
forsøgte en anden gruppe amatører sig med revyagtige »juleshows« på Bogense 
Hotel i forbindelse med Bogense Handelsstandsforenings julemesse. Der var 
musikunderholdning og optræden, og igen var det »Tippe«, der var fremme i 
rampelyset. Overskuddet gik til jule velgørenhed, og den blev administreret af 
den tidligere nævnte velgørenhedskomité med købmand Holger Pedersen som 
organisator. - Også dette initiativ døde ud, og en årrække måtte man undvære 
den lokale revy.
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1977-82 spilledes der atter revy i Bogense. Det var Nordfyns Amatørscene, 
oprettet 1977, der stod bag. Meget var blevet anderledes, siden der opførtes 
svømmerevyer og juleshows; teknikken afvikledes langt mere professionelt end 
før, og det var andre emner, der behandledes i viserne. Mens de lokale forhold 
tidligere var det centrale, var det nu i højere grad generelle emner, der var i 
focus, hvilket man overbevises om ved at kaste et blik i programmet for »Bo
gense Revy 1980«, hvor en række af numrene havde titler som »Mandeår«, »Ka
nal 22«, »Sexologi for hvermand« o.lign. At der trods titlerne har været lokale 
finter, er der dog ingen tvivl om! - Trods de gode intentioner var det dog slut 
med revy i Bogense for denne gang.

Mange steder opføres i løbet af sommeren friluftsspil, og på Nordfyn er det i 
parken ved Nislevgård, det foregår. Her har der været spillet siden 1985, og det 
er Otterup Revyforening og Skeby-dilettanterne, der står bag institutionen »Ot
terup Friluftsspil«.

I Bogense har der til gengæld hvert år siden 1983 været afholdt kultur-festival. 
Her er det professionelle kræfter, der står på scenen, og der diverteres med 
musik og sang, teater og cabaret. Festivalen strækker sig over en uge, og der 
afvikles normalt en snes arrangementer. Nærmere omtale af festivalen findes si. 
196 f.

I årene efter krigen var det et arrangement af ganske anden art, der trak folk 
til. Som andre steder blev den 4. maj 1945 gjort til en national festdag, og i 
Bogense markeredes befrielsen også de følgende år. Men på sin særlige måde!

Med det formål at samle midler ind til besættelsestidens ofre og deres nær
meste efterladte lagde Frihedsrådet op til at festligholde dagen i 1946, og i Bo
gense, hvor man ønskede at følge ideen op, dannedes der en festkomité, bestå
ende af medlemmer af modstandsbevægelsen, fremtrædende erhvervsfolk, re
præsentanter for de politiske partier m.fl. Og alle sejl blev sat til for at skaffe 
penge: Der blev solgt lys med Frihedsfondens mærke til at sætte i vinduerne; 
der blev af en lokal kunstner fremstillet 4. maj-tørklæder med V-tegn; der blev 
solgt 4. maj-cigaretter til de tobakshungrende bogensere, og politimesteren 
måtte love at lukke øjnene, når der mod betaling solgtes hjemmebrygget øl. Der 
blev indrettet festplads på Torvet, der forvandledes til én stor gøglerplads med 
alt, hvad dertil hører, og fra morgenstunden gik et par af byens kendte borgere 
rundt i gaderne med lirekasse og spillede penge ind. Hele byen var på benene 
fra morgenstunden, og ved middagstid lukkede forretningerne for at give alle 
en chance for at tage del i det store arrangement. Og dagen sluttede med asfalt
bal i Adelgade!

En lovlig folkelig måde at fejre befrielsen på, vil man måske synes, men målet 
blev nået. Festen bar præg af den samme livsglæde og begejstring som selve den 
aften, hvor fredsbudskabet lød, og resultatet udeblev ikke: I Bogense gav folke-
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Som andre steder i landet fejredes befrielsen i Bogense den 4. maj 1945, og også de følgende år 
holdtes der befrielsesfest. Billedet stammer fra 1955, hvor man markerede 10-året for befrielsen. Fe
sten var henlagt til pladsen foran rådhuset.

festen et overskud på ca. 40.000 kr., og set i relation til antallet af indbyggere 
nåede Bogense det næstbedste resultat i landet.

Arrangementet gentoges et par gange de følgende år, omend antallet af akti
viteter reduceredes betydeligt og det økonomiske udbytte blev tilsvarende min
dre. Festpladsen blev henlagt til rådhuspladsen, hvor der blev sunget og holdt 
taler, men der var fortsat marked, underholdning og asfaltbal - alt til fordel for 
Frihedsfonden. Sidste gang var i 1955, hvor der i anledning af 10-året for befri
elsen var gjort ekstra meget ud af udsmykningen af festpladsen. Arrangementet 
fik dog ikke helt det forløb, som komitéen havde tænkt sig. Man havde fået den 
ide at lade Manneken springe med øl i stedet for med vand, men det var der 
nogle, der tog anstød af, hvilket inspirerede Jyllandspostens poet til at digte 
følgende:

I Dag skal vi ha’ en 
om Bogense By, 
en Stad, der er god, 
skønt den ikke er ny.

Der har de et Springvand, 
som alle jo ved, 
om hvilket man ikke 
kan her faa Besked.
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Det springer til daglig 
som Tidsfordriv, 
men nu vil man gi det 
et nyt Motiv.

Dog nogle i Byen 
har nedlagt Protest: 
»Det kan man da ikke 
til Frihedens Fest!«

Med 01 vil man lade 
det springe til Maj 
som Led i den festlige 
Frihedsstaahej.

Som sagt, der er nogle, 
som ta’r det lidt tungt. 
Det springende Punkt
er det springende Punkt.

Når et arrangement er en årligt tilbagevendende begivenhed, er en af grun
dene, at man gerne vil opretholde en gammel tradition. Et eksempel herpå er 
Skyttelauget, som i Bogense har været afholdt siden 1853, og som fortsat afholdes 
Set. Hansdag. Skyttebrødrene samles på rådhuspladsen kl. 8, hvorpå turen går 
til fods til Fredskoven, hvor der skydes om værdigheden som konge, kronprins 
og prins. Frokosten, der varer adskillige timer, veksler med taler, sange og mu
sik, og efterhånden som dagen skrider frem, stiger stemningen. Når dagen er 
omme, er der oprettet et nyt kongehus, og det har æren af at regere uindskræn
ket, indtil næste skyttelaug afholdes. - Omkring 100 skyttebrødre har de senere 
år deltaget i Skyttelauget, og når de gør det, skyldes det ene og alene, at de er en 
festlig og fornøjelig oplevelse rigere, når dagen er omme. De kender hinanden 
fra Handelsstandsforeningen, Rotary, Lions og hvad foreningerne ellers hed
der, hvor de færdes året rundt; ved skyttelauget mødes de, slapper af og glem
mer, at det er hverdag!

En tradition, der opretholdtes indtil 1972, var Fiskeriforeningens optog faste
lavnsmandag Forberedelserne stod på i lang tid: Fiskerne var iklædt hvide bus
seronner, blå matroskraver med hvide bånd, røde bomuldsskærf m.v., og alt 
skulle holdes i orden. Når dagen nærmede sig, blev udstyret fundet frem, og alt 
blev vasket, stivet og strøget. Aftenen før optoget skulle finde sted, pyntede fi
skerne en vogn med net og garn, hvori der blev fastgjort hvide og røde roser, og 
som noget af det sidste blev de nymalede indsamlingsbøsser loddet til. Når op
toget begyndte, var rollerne fordelt som kaptajn, styrmand og matroser; fiske
skippere med godt ry var det betroet at være bøssebærere, og dertil kom to 
klovner, hvilke roller normalt betroedes et par unge fyre med et godt udseende 
og et passende temperament.

Der blev spændt to heste foran den pyntede vogn, og så startede optoget - 
forrest politibetjenten, efterfulgt af klovnerne og bøssebærerne, og så vognen 
med en jolle, hvorfra der lød harmonikamusik fra spillemanden, der sad aller- 
bagest. Udklædte børn dannede bagtrop, thi også for dem var det en festdag. De
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Fanen føres på 
plads foran med
lemmer af Skyt- 
telauget, der 
hvert år afholder 
skydning i Fred
skoven Set Hans
dag.

havde fri fra skole, og de penge, de fik i deres bøsser, måtte omsættes til slik eller 
hvad der ellers stod på ønskesedlen.

Optoget varede det meste af dagen. Der blev gjort hvil rundt omkring hos 
byens notabiliteter, på alle værtshuse og hos andre af havnens venner, og der 
blev ikke sparet på udskænkningen. Efterhånden som dagen skred frem, steg 
lystigheden - dog ikke hos bøssebærerne, idet folk nødig skulle få det indtryk, at 
pengene blev brugt til noget andet formål end hjælp til betrængte fiskere. - Om 
aftenen blev der holdt fest på hotellet. Før det gik løs, blev bøsserne brudt op, 
og det indsamlede beløb talt op - og sikkert sammenlignet med sidste års resul
tat.
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I de senere år har der ikke været afholdt fastelavnsoptog, og Bogense er en af 
årets festlige oplevelser fattigere.

Et andet optog, der tiltrak sig opmærksomheden, var Fagenes Fest, der af
holdtes en årrække efter krigen.

I dag er der andre ting, der kalder folk af hus. Bogense har med årene udvik
let sig til en turistby, og de »festlige, folkelige og fornøjelige« arrangementer er 
henlagt til turistsæsonen. En række lørdage i løbet af sommeren er gaderne i 
den indre by omdannet til gågader, og Handelsstandsforeningens aktivitetsud
valg har sørget for, at der er fest og stemning fra morgenstunden. Temaet for 
disse lørdage er »Alle mand på gaden«, og det gælder ikke kun de handlende, 
der på gaden har indrettet fantasifulde boder, men også turisterne og byens 
egne borgere, for i sidste ende er formålet at styrke byens handel. Den flotteste 
eller sjoveste bod bliver præmieret, og der er rigeligt at se på. Selvfølgelig er der 
særlige gågade-tilbud, og det øger naturligt tilstrømningen af kunder.

Det traditionelle store sommermarked afholdes på Torvet en torsdag i begyn
delsen af juli. Kræmmere og handlende har opslået deres boder i to lange ræk
ker, og der handles med alt fra sømandstrøjer og træsko til gamle kaffekander 
og kasserede natpotter. Og med dejlige friske grønsager ikke at forglemme. Der 
er tombola og roulet, og der er mulighed for at få tørsten slukket. Der er leben i 
Røde Kro på hjørnet af Torvet og Set. Annagade; en af de lokale virtuoser betje
ner harmonikaen, og gæsterne synger med på »Du og jeg, vi vil altid være ven
ner«. Både her og på Torvet er der flere turister end fastboende.

Oprindelig var sommermarkedet i Bogense et hestemarked, men heste har 
der ikke været på Torvet i mange år. Om markedet, sådan som det har udviklet 
sig, hed det allerede i Bogense Avis i 1865: »Der blev gjort særdeles gode Forret
ninger af saadanne Folk, der spekulerer i Almuens Hang til Forlystelser«. Selv 
om det ikke er formålet at tage folk ved næsen, så er formålet fortsat - ud over at 
der skal handles - at folk skal have en fornøjelig dag!

Dertil kommer de to årlige sommerfester: Den fest, der oprindelig betegne
des Elefantfest, siden Præriefest, har været afholdt siden midten af 1950’erne, og 
det er byens sportsklubber, der står bag - oprindelig Bogense Gymnastik- og 
Idrætsforening, siden 1968 Bogense Sportsring, der 1957 var dannet som en 
sammenslutning af byens sportsklubber. Oprindelig blev festen holdt i hotellets 
gård, hvor der var forskellige former for gøgl og underholdning, og der slutte
des med asfaltbal i Adelgade. Efter at Sportsringen havde overtaget arrange
mentet, udvidedes arealet til også at omfatte pladsen bag en nærliggende køb
mandsgård. Efter byfesten i 1971, der for øvrigt udviste et overskud på 17.000 kr., 
var nogle af arrangørerne stemt for, at festpladsen skulle forlægges til området 
ved Nordfynshallen, og selv om der var nogen modstand, blev man enig om at 
prøve det følgende år. 11972 steg overskuddet til 33.000 kr., i 1973 til 54.000 kr.,

205



En af årets store begivenheder er Præriefesten, der har været afholdt siden midten af 1950’erne. 
Oprindelig foregik det på området omkring Bogense Hotel, men siden 1972 har festen været henlagt 
til arealet omkring Nordfynshallen, hvor der - som billederne viser - bl.a. er optog. Det er Sportsrin
gen, der står som arrangør, og overskuddet kommer sporten til gode.
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Også børnene tænkes der på, når der holdes Præriefest - som her, hvor der er arrangeret cykelløb 
med start på Torvet. Billedet er fra 1985.

og derefter var ingen i tvivl om, at festen fortsat skulle afholdes ved Nordfyns- 
hallen. - De, der i disse år trak det store læs, var afdelingsbestyrer Preben Niel
sen, fuldmægtig Flemming Kjærgaard og pantefoged Carl Erik Nielsen.

Med en enkelt undtagelse har der siden hvert år været afholdt Præriefest. At 
tilslutningen har været tilfredsstillende kan ses i et stadig voksende overskud. 
De indtjente penge er kommet sporten til gode, og som synlige resultater kan 
man se Nordfynshallen og Annekshallen, opført henholdsvis 1968 og 1987 (j vf. 
si. 230 ff.).

I dag strækker Præriefesten sig over flere dage. Der er optog i gaderne og 
skattejagt for børnene; der er optræden og underholdning; der er kåring af 
»årets præriepige«, »årets sportsmand« og »årets sportsleder«; der er diskotek, 
og der sluttes af med et kæmpe-bingospil i Nordfynshallen. Jo, der er noget for 
enhver smag!

Først på sommeren arrangeres der havnefest, og det er Lions Club og Bogense 
Fiskeriforening, der står bag. Festen foregår, som navnet siger, ved havnen, og 
følgelig kan det ikke undre, at det våde element spiller en betydelig rolle. Der 
arrangeres dystløb, linedans, cykelløb og tovtrækning over havnebassinet, og
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Når der ved havnefesten arrangeres cykelløb for voksne, er ruten ikke så lang, men tungen skal holdes 
lige i munden, hvis turen skal gennemføres! Bag arrangementet af den årlige havnefest står Lions 
Club og Bogense Fiskeriforening.

der er hvert år spænding om, hvorvidt fiskerne kan klare udfordrerne. De, der 
ikke klarer sig, havner i vandet, og det alene er formålet. En havnefest uden 
vandgang er ikke nogen rigtig havnefest, og er det nogle af byens koryfæer, det 
går ud over, er det ekstra morsomt. Der er andre former for underholdning, og 
det hele afvikles i løbet af en eftermiddag.

Heldigvis har havnefesten i Bogense ikke antaget de dimensioner, som hav
nefesten har i en del andre byer. Tilslutningen er tilfredsstillende, og der her
sker altid en god stemning. - Havnefestens overskud går til Lions Clubs humani
tære formål, - hvilke træffes der beslutning om i samarbejde med Fiskerifor
eningen.

Og hvad er borgerne så ellers engageret i året rundt, når der ses bort fra 
hverdagens arbejde? - Som det vil fremgå af efterfølgede afsnit, findes der en 
lang række foreninger i Bogense, og er man medlem af et par stykker, er der 
forskellige aktiviteter, man kan tilslutte sig, uanset om det sker ud fra faglige, 
politiske eller interessemæssige synspunkter. Der dyrkes sport af enhver art, og 
den kendsgerning, at Bogense Sportsring tæller 23 medlemsforeninger med 
mere end 3.000 aktive medlemmer, viser, at der er interesse for at dyrke en eller
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anden form for motion. AOF og FOF arrangerer kurser og foredrag; der er 
ungdomsklub og pensionistklub; der er møder i Husmoderforeningen og i Ro- 
tary og således tilbud til alle grupper i samfundet. Der er ingen undskyldning 
for at sidde hjemme og kede sig. Vil man ikke i diskotek i restaurant Fredskoven 
eller til spillegilde i Nordfynshallen, kan man nøjes med at nyde livet, som det 
udfolder sig i havnen eller marinaen, i Strandanlægget og andre attraktive ste
der.

Sarlige festdage
De begivenheder, der har været omtalt i det foregående, er de årligt tilbageven
dende. Andre har man kun mulighed for at opleve et begrænset antal gange, 
ofte kun én gang, og det er naturligt, at man ser hen til sådanne begivenheder 
med forventning.

Af de festlige begivenheder, der huskes, kan eksempelvis nævnes Bogense 
Sangforenings fest i Fredskoven den 5. juni 1949 i anledning af 100-året for 
Grundlovens indførelse, i hvilken anledning skuespillet »Elverhøj« opførtes 
som friluftsspil, festlighederne i anledning af Bogense Sparekasses 100-års ju
bilæum i 1954, indvielsen af Nordfynshallen i 1969, åbningen af marinaen i 1976 
og Bogense Handelsstandsforenings 100-års jubilæum i 1980, for også at få et par 
af de senere års begivenheder med. Mange af byens virksomheder, foreninger 
og sammenslutninger har eksisteret i 50, 75 eller måske 100 år, og man har 
selvfølgelig fundet anledning til at markere de runde dage. Når nyt som sports
hal og marina tages i brug, er længe nærede ønsker gået i opfyldelse, og det har 
man også fundet anledning til at markere på festlig vis. I en by af Bogenses 
størrelse går der således næppe et år, uden at der er et eller andet, der skal 
markeres, og en sådan lejlighed benytter man naturligt til at holde fest.

Den største oplevelse for mange i de senere år var nok dronningebesøget i 
Bogense den 7. august 1976. Den officielle modtagelse af dronning Margrethe 
og prins Henrik fandt sted på rådhuspladsen kl. 14.45, og efter et kort ophold i 
byrådssalen spadserede dronningen og prinsen i spidsen for de indbudte gæ
ster til museet i Østergade, hvor der var arrangeret udstilling af billeder fra 
kongebesøget i 1938 samt arkæologiske fund fra det nordfynske område. Herfra 
gik turen til fods ad Set. Annagade over Torvet til kirken, hvor pastor Fog viste 
rundt, og herfra kørtes der i bil til Marinetten, der havde æren af at traktere 
regentparret. Marinaen var taget i brug få uger før, og den tiltrak sig selvfølgelig 
opmærksomheden.

Kl. 17. var det officielle besøg forbi, og bogenserne var en oplevelse rigere. 
Den flagsmykkede by og det strålende solskin havde været med til at sætte prik
ken over i’et, og mange fra by og omegn havde taget del i hyldesten af regent
parret.
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Fra dronningebesøget i Bogense den 7. august 1976:
På rådhuset indskrev dronningen sit navn i byens gæstebog.

Efter modtagelsen på rådhuset aflagde dronningen og prinsen besøg på Nordfyns Museum, hvor 
museets leder, Anders Jæger, viste rundt.
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Fra museet gik tu
ren til fods ad Set. 
Annagade over 
Torvet til kirken, 
hvor pastor Fog vi
ste rundt.

Det, der vil komme til at stå som den største oplevelse for mange i lang tid, vil 
blive festlighederne i anledning af byjubilæet i 1988. Sådan som 650-års ju
bilæet var en storslået oplevelse for byens borgere i 1938, sådan vil det forestå
ende 700-års jubilæum også blive en storslået oplevelse for byens borgere af i 
dag. Ingen tvivl om det!

Der er nedsat en jubilæumskomité bestående af 7 af byrådets medlemmer 
med borgmester Svend Jensen som formand samt et forretningsudvalg bestå-
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En jubilæumskomité, et forretningsudvalg 
med afdelingsbestyrer Preben Nielsen som 
formand og en række underudvalg har gen
nem længere tid planlagt byens forestående 
700-års jubilæum.

ende af afdelingsbestyrer Preben Nielsen (formand), direktør Freddy Folden, 
overassistent Willy Johansen, prokurist Gunnar Møgel vang og bankdirektør 
Preben Sandberg. Der har yderligere været nedsat 10 udvalg til varetagelse af 
diverse opgaver, og de har energisk arbejdet med planlægningen gennem to år, 
hvor det ikke har skortet på gode ideer.

Startskuddet lød allerede nytårsdag, hvor jubilæumsåret blev proklameret 
ved en nytårskur på rådhuset, og derefter kommer det til at gå slag i slag. Der er 
udarbejdet jubilæumslogo og jubilæumsplakat, og en aktivitetskalender, der er 
tilgået samtlige husstande i kommunen, indeholder ca. 75 arrangementer for
delt over hele året. En række mesterskaber og stævner afvikles i Bogense i 1988; 
der afholdes flere udstillinger og messer, og der afvikles en nordisk uge og en 
international ungdomslejr. Man får besøg af skoleskibe, og Nordfynsfestival, 
Havnefest og Præriefest vil utvivlsomt komme til at stå i jubilæets tegn. I som
mermånederne dukker byens gamle vægter op, og postbudene vil bære gamle 
uniformer.

Højdepunktet bliver selve jubilæumsdagen, den 20. juli, og man imødeser 
regentbesøg, sådan som det var tilfældet i 1938, hvor Bogense på jubilæumsda-
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gen fik besøg af såvel Kong Erik Men ved, der i 1288 stadfæstede byens privile
gier, som Kong Christian X, der ønskede byen lykke gennem kommende tider.

Borgernes gave til deres by vil være et klokkespil til rådhuståmet, hvortil en 
større donation er tilgået fra tidl. fiskeskipper Aksel Damgaard, Bogense.

Alle sejl er sat til, og der er fra alle sider vist velvilje til at markere og festlig
holde byens 700-års jubilæum.

Oversvømmelser og drukneulykker
De ulykkelige hændelser er heldigvis i undertal. I bind 3 er omtalt en række 
stormfloder, hvoraf en del af de ældre uden tvivl husker den sidst indtrufne i 
1921, hvor vandet gik over digerne både vest og øst for Bogense, oversvømmede 
byen og den nærmeste omegn og forrettede store skader. Yderligere er omtalt 
en række forlis og drukneulykker - en skæbne, som Bogense gennem tiderne 
har måttet dele med andre købstæder, der har haft skibsfart og fiskeri som væ
sentlige næringskilder.

Heldigvis er der kun få katastrofer og ulykkelige hændelser at berette om i 
indeværende periode. Større kystskader skete i området ved Stegø i forbindelse 
med en kraftig storm i november 1945, men katastrofeagtige tilstande som ved 
tidligere stormfloder hindredes ved militærets hurtige indgriben. Juleaften 
samme år blev der igen slået alarm, men denne gang tog stormen hurtigt af, og 
der skete ingen skade. Til gengæld blev der ved en storm i juni den følgende 
sommer brudt hul i diget, og engarealerne fra byen til Fogense blev oversvøm
met.

Sidste gang, en stormflod er brudt gennem diget, var den 4. januar 1954, og 
det skete samme sted som i 1945. Ca. 1000 tdr. land engarealer blev oversvøm
met, og 150 mand fra militær og hjemmeværn ydede en stor indsats for at hin
dre yderligere oversvømmelser. Senere på måneden rasede stormen igen; en 
større arbejdsstyrke blev sat ind, og denne gang lykkedes det at holde vandet 
ude.

Det fik kort tid efter folketingsmand Peter Larsen, Østrup, til at tage spørgs
målet om udbedring af den nordfynske kystsikring op i Folketinget, og han fik 
tilsagn om tilskud til de sikringsarbejder, der fore toges den følgende sommer.

En katastrofe som følge af oversvømmelse vil næppe kunne indtræffe i dag. 
Som helhed er digerne i bedre stand end tidligere, og de vedligeholdes løbende. 
Yderligere har strømforholdene ændret sig, og der er som følge heraf sket store 
aflejringer ud for kysten ved Bogense, hvilket Mågeøen øst for byen er et synligt 
resultat af. Der er sket store fremskridt på det tekniske område, og skulle kræf
terne atter slippes løs, vil man næppe som tidligere komme til at opleve, at der i 
løbet af få timer skabes kaosagtige tilstande.
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Når vinteren er streng, kan byen trues af havet - som i 1940, hvor ismasseme splintrede badeanstalten 
»Jomsborg«. (Privatfoto).

Tidligere hændte det ikke sjældent, at havet krævede sine ofre blandt søfolk 
og fiskere. I denne periode er der kun registreret to alvorlige drukneulykker:

I 1948 druknede forvalter Lemming Jensen på Æbeløgården. Sammen med 
gårdens fodermester havde han været hos smeden i Jersore, men på hjemvejen 
tog de fejl af retningen, hvilket kostede forvalteren livet, mens det lykkedes 
fodermesteren at redde sig i land.

Den anden ulykke indtraf i påsken 1959. En robåd kæntrede i farvandet mel
lem Bogense og Æbelø, og alle 5 ombordværende omkom. De var alle dygtige 
sportsfolk, og de er sandsynligvis bukket under som følge af opholdet i det 
kolde vand i forsøg på at redde sig i land.

De omkomne var brødrene Kristian og Jens Peter Jørgensen, Hans Peter Jo
hansen, John Allerød Trandbohus og Hans Ove Christensen, alle i alderen 18-20 
år og i lære i Bogense. Det var unge mennesker med et godt lov på sig, og 
ulykken gjorde et stærkt indtryk på alle i byen. De begravedes ved en fælles 
højtidelighed i Bogense kirke den 4. april, og deres navne står at læse på en 
fælles mindeplade i kirkegårdsmuren, der afsløredes på årsdagen for ulykken 
(jvf. billedet si. 154).

214



Foreninger
OVERSIGT

Der skal i det følgende gøres et forsøg på at give en oversigt over byens forenin
ger, som det var tilfældet for den forudgående periode i bind 3, hvor det kunne 
konstateres, at der i Bogense gennem tiderne har eksisteret mindst 100 forenin
ger, hvilket er et betragteligt antal for en mindre købstad.

En sådan oversigt vil dog næppe være udtømmende. - Der er små og store 
foreninger; nogle er registreret, andre ikke; nogle har en lang levetid, andre en 
kort; nogle bliver slået sammen, andre delt, og dertil kommer, at de har vidt 
forskellige formål. Hvad der findes under betegnelsen foreninger eller klubber, 
er med andre ord så lidet ensartet, at der uden tvivl vil være mangler ved en 
sådan oversigt, thi mere end en sådan er det ikke tilsigtet at give i denne forbin
delse, idet en række foreninger er nærmere behandlet i andre sammenhænge. 
De ældste foreningers historie er behandlet i bind 3.

100 foreninger har Bogense ikke i dag, men ser vi nærmere på forholdene, 
kommer vi alligevel op på et betydeligt antal. -1 forbindelse med den kommu
nale udvikling er omtalt de politiske partier, der i perioden har været repræsen
teret i byrådet. En sådan repræsentation er som oftest opnået via et partiappa
rat, og i Bogense findes der da også en række vælgerforeninger eller politiske sam
menslutninger (Socialdemokratiets Partiforening, Det radikale Venstre, Det 
konservative Folkeparti, Bogense Venstreforening, Tværsocialistisk Gruppe i 
Bogense). Yderligere findes der en række vælgerforeninger i landdistriktet, og 
her er det partiet Venstre, der er stærkest repræsenteret. I Bogense findes der af 
politiske ungdomsorganisationer kun DSU, der fraset visse perioder har været 
aktiv siden 1920’erne.

Af faglige foreninger er i afsnittet om erhvervslivets udvikling bl.a. nævnt Bo
gense Handelsstandsforening, Bogense Haandværkerforening og Haandvær- 
kerforeningen af 10. September 1876. For alle tre foreninger gælder det, at de 
har eksisteret mere end 100 år, og at de stadig er aktive. Erhvervenes udvikling 
afspejles i medlemstallet: Mens de to håndværkerforeninger i første halvdel af 
århundredet tilsammen talte mellem 300 og 400 medlemmer, har de i dag til
sammen omkring 160 medlemmer, og omvendt forholder det sig med Handels
standsforeningen, der langt op i tiden talte 20-25 medlemmer, fortrinsvis køb-
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Medlemmer af Håndværkerforeningen af 10. September 1876 var klædt i gamle dragter for at mar
kere 100-årsdagen for foreningens stiftelse. I dagens anledning var der reception på byens rådhus.

mænd, men i dag med sine ca. 90 medlemmer har en langt bredere sammensæt
ning. Handelsstandsforeningen må nok betegnes som en af byens mest virk
somme foreninger; et for nogle år siden nedsat aktivitetsudvalg har således ta
get adskillige initiativer til fremme af byens handel (jvf. si. 96 f.). - I 1897 var 
antallet af erhvervsfiskere i Bogense og omegn så stort, at de kunne organisere 
sig i Bogense Fiskeriforening. Mens antallet af medlemmer i begyndelsen af 
1920’erne lå på ca. 120, ligger det i dag på 20, og det fortæller noget om udvik
lingen og kårene for det nordfynske fiskeri gennem de senere år.

I 1939 oprettedes et erhvervsråd i Bogense, hvor 14 af byens foreninger og 
institutioner var repræsenteret (jvf. bind 2, si. 111). På grund af krigen begræn
sedes dets virksomhed, og efter krigen kom det aldrig rigtig i gang. Officielt 
blev det dog først nedlagt i 1965. -11976 har kommunen atter taget initiativ til 
oprettelse af et erhvervsråd, og det tæller i dag ca. 40 enkeltpersoner, firmaer og 
foreninger. Målet er at fremme byens erhvervsliv, og da det på det nærmeste er 
stagneret, er en indsats på dette område påkrævet. -1947 oprettedes en afdeling 
af Dansk Arbejdsgiverforening, og den tæller i dag ca. 100 virksomheder som 
medlemmer.
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I det forudgående afsnit er af kulturelle foreninger omtalt Sønderjysk For
ening for Bogense, Skovby og Ore, Foreningen Nordens Bogense-afdeling, 
Nordfyns Amatørscene samt en række kor og orkestre.

Sønderjysk Forening og Foreningen Norden har eksisteret en årrække, idet 
de oprettedes henholdsvis 1890 og 1945. Tre gange er der oprettet foredragsfor
eninger i Bogense, men hver gang har det kun været af kortere varighed. På 
landet har der været større grokraft for foredragsforeninger, og tidligere fand
tes der én i så godt som hvert sogn. I dag er der ikke mange af de gamle fore
dragsforeninger tilbage; en undtagelse er Grindløse, hvor foredragsforeningen 
stadig kan samle en pæn kreds af tilhørere i Grindløse sognegård. - På det ud
dannelsesmæssige område gives der tilbud af AOF og FOF, oprettet i henholds
vis 1946 og 1986, og de mediemæssige interesser varetages af Kristelig Lytterfor
ening, Bogense Radio- og Fjernsynsklub og Nordfyns Radios Støtteforening. - 
Til at varetage borgernes interesser fandtes der indtil 1983 yderligere en grund
ejerforening.

Indtil 1953 fandtes der i Bogense en teaterforening, hvis mål det var at skaffe 
gode forestillinger til byen, men interessen dalede, eftersom alle efterhånden 
havde let ved at komme til Odense for at gå i teater. Til gengæld er der interesse 
for at spille teater, og i 1977 oprettedes Nordfyns Amatørscene.

Bogense Sangforening, Bogense Arbejdersangkor og Bogense Damekor eksi
sterer ikke mere, og det samme gælder Bogense Musikkorps. Hvad der findes 
inden for det musikalske område er af nyere dato: koret BAS (oprettet 1981) og 
orkestrene Bolværksmatroserne (oprettet 1978) og Nord- og Nordvestfyns Mes
singblæsere (oprettet 1986).

Af det efterfølgende afsnit vil det fremgå, at Bogense Sportsring, der danne
des i 1957 som en sammenslutning af kommunens idrætsklubber, i dag tæller 23 
enkeltklubber som medlemmer, repræsenterende så godt som alle sportsgrene. 
Den ældste er Bogense Skytteforening, der dannedes i 1867 som en viderefø
relse af Riffelskytteforening for Bogense og Omegn, der var oprettet i 1861. Den 
næstældste er Bogense Gymnastik- og Idrætsforening (BG & IF), der stiftedes i 
1914. Der fandtes andre sportsklubber i byen på denne tid (jvf. bind 3, si. 160), 
men BG & IF var med sine ca. 400 medlemmer den største i årene frem mod 
anden verdenskrig. - I 1930’erne dannedes der en svømmeklub, og da den i 
1938 udvidedes med en badmintonafdeling, videreførtes den under navnet 
Bogense Svømme- og Badmintonklub. Siden videreførtes badmintonafdelingen 
som selvstændig klub. I 1938 oprettedes Bogense Motorklub, i 1945 Bogense 
Roklub, i 1963 Brevdueforeningen »Bogense«. 11970’erne fulgte Gymnastik- og 
atletikforeningen, Walkie-talkie-klubben Boka, Bogense Håndboldklub (dan
net ved sammenlægning af håndboldafdelingen i BG&IF og omegnens gymna
stik- og idrætsforeninger), Bogense Sejlklub (som videreførelse af Bogense Båd-
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Medlemmer af Bogense Marineforening, foreviget ved stiftelsesfesten i 1942.

og Motorklub) samt Bogense Rideklub, og som de sidste i 1980’erne Bogense 
Dartklub, Bogense og Omegns Folkedanserforening, Bogense Svømmeklub, 
Bogense Tennisklub og Billardklubben »Nordfyn«.

Medlemmer af Bogense Sportsring er yderligere gymnastik- og idrætsfor
eninger i Guldbjerg-Nr. Sandager, Klinte-Grindløse, Skovby og Ore samt Nr. 
Esterbølle Skytteforening. Flere af disse foreninger er betydeligt ældre end 
sportsklubberne i Bogense, idet de er startet som skytteforeninger før århun
dredskiftet.

Antallet af sportsklubber er således vokset betydeligt i løbet af indeværende 
periode, og det har den naturlige årsag, at der i dag dyrkes betydeligt flere 
sportsgrene end tidligere. I 1920’erne var eksempelvis kun skydning, kricket, 
atletik, gymnastik, fodbold og tennis inde i billedet, og som det fremgår af 
ovenstående oversigt, er der ikke mange sportsgrene, man ikke har mulighed 
for at dyrke i Bogense i dag.

Af mere hobbybetonede foreninger kan nævnes Bogense Bridgeklub (oprettet i 
1929), Bogense-Kassemose Skakklub (oprettet 1932) og Bogense Frimærkeklub 
(oprettet 1972).
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En flagforening stiftedes i Bogense i 1929, og den overdrog i 1985 stænger og flag til Handelsstands
foreningen, der fremover vil sørge for, at der flages ved festlige og højtidelige lejligheder. - Fra venstre 
Handelsstandsforeningens formand, bankdirektør Preben Sandberg, dav. formand for Flagforenin
gen, tidl. depotindehaver Verner Jensen og borgmester Svend Jensen.

Både i 1868 og i 1909 oprettedes der såkaldte Forskønnelsesforeninger i Bo
gense, og sidstnævnte videreførtes fra 1927 som Turistforeningen for Bogense og 
Omegn. -11976 er yderligere oprettet Bogense Bevaringsforening, men den har 
de senere år ikke været aktiv.

I relation til tidligere tiders forskønnelsesforeninger kan nævnes Bogense 
Marineforening, der stiftedes i 1942 og i 1946 ved havnen lod indrette et lille 
anlæg med minebøsse og flagmast. Efter indvielsen blev anlægget overdraget 
Bogense havn. I 1950 lod Marineforeningen på Landbohjemmet indrette en 
marinestue, og den flyttedes i 1958 til Bogense Hotel, hvor den stadig kan besig- 
tiges. Sidst har byen på Marineforeningens opfordring adopteret orlogsfartøjet 
»Thurø«. - Bogense Flagforening stiftedes i 1929, og det skete i en ganske be
stemt anledning: Aret før var der planlagt en folkefest i Bogense, og en kreds af 
borgere fandt, at byen i den anledning burde udsmykkes. Nær 300 institutioner 
og enkeltpersoner tegnede andele å 8 kr., og for det indkomne beløb anskaffe- 
des 250 stænger med tilhørende flag, der vajede til glæde for de mange delta-
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I 1985 stiftedes Foreningen til Bogense Medborgerhus, men bestræbelserne har endnu ikke givet sig 
udslag i etableringen af et sådant.

gere i byfesten. Da der fortsat ville være udgifter til vedligeholdelse og fornyelse* 
af stænger og flag, stiftede man en flagforening, og den har eksisteret indtil 
1985, hvor flagning ved festlige og højtidelige lejligheder overtoges af Bogense 
Handelsstandsforening.

Af ældre-organisationer findes der pensionistforening og efterlønsklub. - Af 
ungdomsorganisationer fandtes der tidligere afdelinger af KFUM & K, DUI og Det 
danske Spejderkorps. I dag findes kun sidstnævnte, og 1987 er der yderligere 
gjort forsøg på at oprette en afdeling af FDF/FPF.

Humanitære foreninger er repræsenteret ved Bogense Rotary Klub (oprettet 
1948), Set. Georgsgildet (oprettet 1949) og Lions Club (oprettet 1971), der hver 
tæller mellem 25 og 40 medlemmer. Klubberne har velgørende formål, og de 
har gennem årene ydet støtte til mange forskellige hjælpearbejder, især til gavn 
for unge, syge, handicappede og ældre. Både Rotary og Lions arrangerer ung
domsudveksling, og sidstnævnte klub er i 1988 vært for en international ung
domslejr i Bogense. -11983 er der oprettet en afdeling af Junior Chamber, der 
tæller ca. 25 medlemmer.

En af byens mest aktive foreninger er Bogense og Omegns Husmoderfor-
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tør Th. Andersen, 
købmand Holger 
Pedersen og fabri
kant Rasmus Scheby.

Tre af byens kory
fæer ved Skyttelau- 
gets 100-års ju
bilæum i 1953. Fra 
venstre driftsdirek

ening, der stiftedes i 1952. Ud over at holde traditionelle møder med foredrag 
og demonstrationer har foreningen periodevis arrangeret besøgstj eneste hos 
enlige pensionister og medvirket ved pensionisternes ugentlige sammenkomst 
på Bogense skole. - Ligeledes med interesse for kost og sundhed er 1983 opret
tet Nordfyns Helseforening.

Til sidst skal nævnes en forening, der er blevet til på en helt speciel baggrund: 
I vinteren 1982-83 begyndte 4 arbejdsløse piger at mødes en gang om ugen for 
at drøfte, hvordan man bedst kunne udnytte tiden som arbejdsløs. Spørgsmålet 
om aktiviteter for unge arbejdsløse blev rejst ved AOF’s repræsentantskabs
møde i foråret 1984, og gruppen, der efterhånden havde fået flere medlemmer, 
fik tilsagn om et lokale i Skovridergården ved Nordfynshallen. SiD stillede kon
torfaciliteter til rådighed, og her fremstillede gruppens medlemmer pjecer og 
plakater til ophængning rundt omkring i byen med henblik på orientering af 
borgerne om oprettelse af en såkaldt varmestue med forskellige aktivitetsmu
ligheder for arbejdsløse. Varmestuen åbnedes i november 1984, men glæden 
blev kun kort, idet Sportsringen skulle gøre brug af lokalet. Efter på baggrund 
af spørgeskemaer at have undersøgt, om der var interesse for at arbejde videre 
med projektet, stiftedes den 4. september i 1985 Foreningen til Bogense Med-
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borgerhus. Om man får held med at få etableret et sådant, vil fremtiden vise!
En gruppe unge kvinders arbejdsløshed har således ført til dannelse af en 

forening, og det vil vel altid forholde sig sådan, at foreninger, deres mål og virke 
afspejler den situation, som samfundet befinder sig i. Billedet vil altid skifte, og 
det vil til en vis grad kunne aflæses i foreningslivet.

Følgelig vil man også kunne konstatere, at visse former for foreninger glider 
ud af billedet, når der ikke længere er brug for dem. Som tidligere findes der 
faglige og politiske foreninger, kulturelle og velgørende foreninger, sports- og 
hobbybetonede klubber m.v. Til gengæld er der to slags foreninger, der så godt 
som er forsvundet ud af billedet, og det er afholdsforeninger og forlystelsesfor
eninger. De, der ikke ville falde for fristelsen til at more sig, var i årtierne før og 
efter århundredskiftet medlemmer af en af byens mange afholdsforeninger, og 
de, der gerne ville more sig, var medlemmer af Harmonien, Skovforeningen 
eller Vinterforeningen, hvis formål alene var at skaffe medlemmerne under
holdning og arrangere henholdsvis sommerballer og vinterballer. I dag har 
fjernsynet overtaget underholdningen af os, og tidens ungdom går hverken til 
sommerbal i den grønne skov eller til vinterbal på Gæstgivergården, men på 
diskotek!

Den eneste selskabelige forening, der er tilbage, er vel Skyttelauget, og det er 
der ingen, der har til hensigt at nedlægge!

222



Sportsliv
Der findes i Bogense kommune i dag en lang række sportsklubber, hvoraf de 
ældste har eksisteret i mere end 100 år, de yngste kun i få år, og følgelig er det 
også her nødvendigt kun i store træk at følge udviklingen de sidste 50 år. Til 
gengæld udgør sporten i vor tid en så stor del af vor tilværelse, at den har sin 
plads i en by historie, selv om det er et område, der sjældent omtales i denne 
sammenhæng.

Sporten holdt sit indtog i Bogense i 1861, hvor der oprettedes en riffelskytte
forening, der 1867 viderefør tes som en skyttekreds under Odense Amts Skytte
forening. Siden dukkede andre sportsgrene op, hvoraf nogle fik en lang levetid, 
andre en kort. Hvilke sportsgrene, der vandt indpas i Bogense efter oprettelse 
af skytteforeningen og frem til 1930’erne, fremgår af skildringen i bind 3, si. 159 
ff.

En oversigt fra 1920’erne viser, at man i Bogense dyrkede skydning, kricket, 
atletik, gymnastik, fodbold og tennis, og det var begrænset i forhold til tidligere, 
hvor bl.a. også cykling og roning havde været inde i billedet. Anlæg af sports
plads ved Fredskoven i 1928-29 og indretning af motorbane på dyrskuepladsen 
i 1939 banede vej for håndbold og motorsport, og i 1930’erne vandt yderligere 
boksning, svømning, badminton og kanoroning indpas. BG & IF (Bogense 
Gymnastik- og Idrætsforening) havde flere af de nævnte discipliner på pro
grammet, og den var med sine ca. 400 medlemmer byens største klub. Den 
næststørste har formentlig været svømmeklubben, efter at den i 1938 havde fået 
en badmintonafdeling. Foreningen videreførtes under navnet Bogense 
Svømme- og Badmintonklub, og den havde nogle år god tilslutning. Imidlertid 
svækkedes interessen for svømning, og foreningen videreførtes alene som en 
badmintonklub. I 1945 dannedes Bogense Roklub, og den havde fra starten 
godt 60 medlemmer. Bogenses beliggenhed ved havet havde således frembragt 
både en svømmeklub, en kanoklub og en roklub.

Men der var også andre foreninger, der havde sport på programmet: AIK 
(Arbejdernes Idrætsklub) stiftedes i 1928 og eksisterede en halv snes år. Den 
havde fodbold og idræt på programmet, og det foregik på pladsen ved Kirke
bakken. Efterhånden som havet åd mere og mere af pladsen, blev banen til sidst 
for smal, og det var medvirkende til foreningens ophør. -11946 oprettedes KIK 
(Kvindernes Idrætsklub), der hovedsagelig havde håndbold på programmet, og 
der spilledes på pladsen bag rådhuset, senere på dyrskuepladsen. Forholdene
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Indvielsen af BF & IF’s klubhus ved Kirkebakken i 1915. Øverste række fra venstre: Georg Rasmussen, 
Andr. Petersen, Georg Hansen, Hjortsø (ud for højre side af indgangen). Forreste række fra venstre: 
Hjalmar Svensson, Kaj Sevel, Johs. Drud, Peter Maare, Rasmus Scheby, Niels Hansen, Chr. Jessen, 
Aksel Frederiksen.

var lidt primitive, men klubbens medlemmer stillede til gengæld heller ikke så 
store krav. Der gjorde sig nemlig det særlige gældende, at man kun optog gifte 
kvinder i klubben, og de ønskede ikke at deltage i turneringer. Det sociale sam
vær - for at bruge et moderne udtryk - blev prioriteret højt. Det væsentlige var, 
at man havde det rart sammen, og så kom banens beskaffenhed i anden række. 
Fjantede unge piger ville man ikke have med; datidens rødstrømper ville have 
banen for sig selv! - Hvor længe KIK eksisterede vides ikke med bestemthed.

Yderligere skal nævnes den socialdemokratiske ungdomsorganisation DUI 
(De unges Idræt), hvoraf der i Bogense oprettedes en afdeling i 1919, og den har 
indtil for nogle år siden eksisteret under navnet DUI/Leg og virke. Man dyr
kede fodbold, håndbold og fri idræt samt gymnastik og folkedans, hvortil der 
kom en række andre gøremål. Bl.a. havde man fra starten et orkester, som ofte
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deltog, når der blev holdt stævner, både i Bogense og rundt omkring i landet.
Som det er fremgået, blev der udøvet sport flere forskellige steder i byen, og 

forholdene var ikke altid lige tilfredsstillende. Det hjalp betydeligt, da der i 
1947 blev anlagt en ny bane på pladsen ved Fredskoven, og efterhånden samle
des de udendørs aktiviteter derude.

Som her beskrevet var forholdene indtil 1957, der blev et skelsættende år for 
sporten i Bogense. Med henblik på oprettelse af en såkaldt sportsring bestående 
af samtlige klubber i byen - udover BG & IF motorklubben, badmintonklubben, 
tennisklubben, kanoklubben, roklubben og DUI - tog BG & IF initiativ til et 
møde den 15. april, hvor købmand Laurits E. Hansen redegjorde for hoved
trækkene i planen. Det blev understreget, at der ikke var tale om oprettelse af 
en hovedbestyrelse for samtlige idrætsklubber, men en samarbejdsskabende or
ganisation, der skulle sætte ind over for opgaver, som lå ud over den enkelte 
klubs økonomiske muligheder. Sportsringen skulle tage sig af større arrange
menter, bl.a. sommerfester, og fordele overskuddet blandt de tilsluttede klub
ber. Alle havde en positiv holdning til forslaget, og det blev vedtaget at lade evt. 
overskud indgå i en fond, som alle kunne søge af med henblik på løsning af 
diverse opgaver. Før man gik videre med planen, blev forslaget forelagt borg
mesteren og politimesteren, og de gav begge tilsagn om støtte.

Stiftende generalforsamling blev afholdt den 20. maj 1957, og hermed var 
Bogense Sportsring en realitet. Siden skulle det vise sig, at den paraplyorganisa
tion, der hermed var skabt, skulle få afgørende betydning for sportslivet, ikke 
alene i Bogense, men også i de omkringliggende sogne.

Den første bestyrelse kom til at bestå af købmand Laurits E. Hansen, boghol
der Harald E. Petersen og redaktør Frede Høj Nielsen, der fik overdraget po
sterne som henholdsvis formand, kasserer og sekretær, samt yderligere en re
præsentant for hver af de tilsluttede klubber. Kendetegnende har det været, at 
Sportsringen i de 30 år, den har eksisteret, kun har haft to formænd: købmand 
Laurits E. Hansen (1957-69) og købmand Svend Aage Pedersen (1969-88). Sidst
nævnte var for øvrigt fra starten BG & IF’s repræsentant i bestyrelsen. -1 januar 
1988 er Svend Aage Pedersen på formandsposten afløst af lærer Jens Otto Dal- 
høi, Jersore.

Siden starten er antallet af tilsluttede klubber udvidet betydeligt. 11966 blev 
Bogense sammenlagt med de 6 nærmestliggende sogne, og Guldbjerg-Nr. Sand
ager Idrætsforening, Klinte-Grindløse Idrætsforening, Skovby Gymnastikfor
ening og Ore Sogns Gymnastikforening tilsluttede sig Sportsringen. I 1973 til
sluttede sig yderligere Nr. Esterbølle Skytteforening. Der er tale om ældre klub
ber, hvoraf flere er startet som skytteforeninger i slutningen af sidste århun
drede. Oprindelig havde disse landklubber gymnastik, håndbold og atletik på 
programmet, men aktiviteterne er siden kommet til også at omfatte fodbold,
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badminton, bordtennis m.m. De fleste steder trives sporten godt. Eksempelvis 
hører Skovby Gymnastikforening og Klinte-Grindløse Idrætsforening til kom
munens største og mest driftige foreninger, hvorimod Guldbjerg-Nr. Sandager 
Gymnastikforening efterhånden har indskrænket aktiviteterne til kun at om
fatte badminton.

Af de klubber, der tilsluttede sig i 1957, eksisterer kanoklubben og DUI ikke 
mere. Til gengæld er der siden i Bogense oprettet en række nye klubber, der alle 
har tilsluttet sig Sportsringen:

I 1963 stiftedes Brevdueforeningen »Bogense«, der ud over flyvning med 
duer i vintersæsonen arrangerer udstilling m.v. Siden 1970 har foreningen haft 
klubhus ved havnen. -1 1970’erne oprettedes eller genoprettedes 6 klubber: I 
1970 startedes en gymnastik- og idrætsafdeling under BG & IF, og den fortsatte 
fra 1974 som selvstændig forening under navnet Gymnastik- og atletikforenin
gen. Mens interessen for atletik knap er så stor som tidligere, har foreningen en 
række gymnastikhold såvel for børn og unge som for voksne og motionister. -1 
1971 startede walkie-talkie-klubben BOKA, og den disponerer over egne loka
ler, som er lejet af kommunen. -11973 oprettedes Nordfyns Håndboldklub, som 
senere ændrede navn til Bogense Håndboldklub. Der havde hidtil været dyrket 
håndbold i BG & IF og i samtlige landklubber, og den nye klub kom til at bestå 
af håndboldafdelingerne i Bogense, Ore, Klinte, Grindløse og Guldbjerg-Nr. 
Sandager. Sammenslutningen har resulteret i, at klubben i dag har 15 turne
ringshold. - 1 1975 genoprettedes efter pause en længere årrække Bogense og 
Omegns Folkedanserforening, og de senere år har der været god aktivitet i de 
dansendes rækker. - Fra 1976 er Bogense Båd- og Motorklub videreført som 
Bogense Sejlklub, og med de muligheder, der er skabt med den nye marina, har 
klubben haft fin tilgang af medlemmer. - 1 1976 og igen i 1983 genoprettedes 
Bogense Rideklub. Den har haft ridebane ved Neder Mølle, men man har pla
ner om at anlægge ridebane og opføre ridehus i Grønløkken. Interessen for 
ridesport er stigende, og klubben har haft god tilgang, især af unge.

Også i 1980’erne er der kommet nye klubber til: Bogense Dartklub startede 
beskedent med ganske få medlemmer i 1983, og der blev spillet på bane i Råd
huskroen. Efterhånden er klubben vokset betydeligt; den har fået egne lokaler, 
og den har 1987-88 tre hold tilmeldt landsturneringen. - Bogense havde i årene 
omkring 1940 en svømmeklub, men den eksisterede kun en kortere årrække. I 
årene omkring 1980 diskuterede man heftigt, om opførelse af ny idrætshal eller 
en svømmehal skulle prioriteres højest, og da idrætshallen løb af med sejren, 
oprettedes 1983 Bogense Svømmeklub med henblik på at tilvejebringe midler 
til opførelse af en svømmehal. At der er interesse for svømning i Bogense, viser 
den kendsgerning, at klubben i dag tæller nær 500 medlemmer, der i mangel af 
faciliteter i Bogense er henvist til at betjene sig af svømmehallen i Strib. - Umid-
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delbart efter århundredskiftet oprettedes der en tennisklub i Bogense, og den 
eksisterede endnu ved Sportsringens oprettelse. En længere årrække har der 
imidlertid ikke været dyrket tennis i Bogense, og først i forbindelse med anlæg 
af tennisbane ved Østre idrætsanlæg med støtte fra kommunen og Sportsringen 
toges der i 1984 initiativ til at oprette Bogense Tennisklub. Indtil videre spilles 
der kun motionstennis, og klubben er ikke tilmeldt turnering. - Sidste skud på 
stammen er Billardklubben »Nordfyn«, der stiftedes i 1985. Der spilles alle for
mer for billard, og trods den korte tid, klubben har eksisteret, har den hold 
tilmeldt turneringen. Klubben mangler imidlertid egne lokaler, og lykkes det 
ikke at finde sådanne, tegner fremtiden sig ikke lys.

Også de klubber, der har været med fra starten, skal omtales:
Bogense Skytteforening er som nævnt den ældste med mere end 120 år på 

bagen. Hvad man ved om de første år er, at der blev skudt på en bane i Fredsko
ven, og at de nordfynske skytteforeninger fra 1884 og frem til midten af 
1930’erne holdt årlig skyttefest i Bogense, periodevis med deltagelse af 6-700 
skytter. Efterhånden reduceredes antallet af skytter og dermed antallet af 
kredse, men i Bogense fortsatte man skydningen, og i 1933 indrettede man 50 m 
bane og i 1946 200 m bane på Østerø. Sådan som det var krigen i 1864, der satte 
gang i skyttesagen, således steg interessen for skydning efter anden verdenskrig, 
og der var stor aktivitet i klubben i slutningen af 1940’eme og begyndelsen af 
1950’erne.I dag har klubben ikke længere udendørsbane, men skyder på 15 m 
indendørs bane i Nordfynshallen. - BG & IF stiftedes i 1914.1 begyndelsen havde 
klubben fodbold, atletik og gymnastik på programmet, men siden tog man 
andre sportsgrene op, bl.a. håndbold, badminton, boksning og bordtennis. De 
sidste discipliner har længe ikke stået på programmet, og efter at gymnastik- og 
atletikafdelingen udskilte sig som selvstændig forening og håndboldafdelingen 
blev slået sammen med omegnens håndboldklubber, har kun fodbolden været 
tilbage. - Bogense Badmintonklub startede som nævnt 1938 som en underafde
ling af Bogense Svømmeklub, men fortsatte siden som selvstændig forening. I 
starten spillede man i Hvide Kors’ bygning i Østergade, men flyttede senere til 
skolens gymnastiksal. I dag spilles der i idrætshallen ved skolen og i Nordfyns
hallen. Badminton indførtes først her i landet i 1925, og klubben i Bogense er 
en af landets ældste badmintonklubber. -11938 stiftedes ligeledes Bogense Mo
torklub. Efter i starten at have kørt på en bane ved Hårslev kro, kørte man på 
dyrskuepladsen ved Gyldensteensvej, indtil man i 1946 anlagde bane ved 
Østerø. Dette ophørte i 1955, hvorefter Bogense Motorklub sammen med andre 
klubber kørte på Fangel Motorbane. Siden er der igen anlagt bane ved Østerø, 
men miljøbestemmelser o.a. har udvirket, at amtet har nedlagt banen. I øjeblik
ket søger klubben efter et areal, der kan anvendes til formålet. - Bogense Roklub 
stiftedes i 1945. Interessen for roning har gennem årene været svingende, og på
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BG 8c IF’s bestyrelse ved 50-års jubilæet i 1964. Øverste række fra venstre: E. Washuus, C.C. Rasmus
sen, Svend Aage Pedersen (formand), Preben Nielsen, Svend Jensen, Eigil Olesen. Forreste række fra 
venstre: Erik Toftegaard, E. Stemann, Bente Duvander, Bent Busk, Verner Rasmussen.

et vist tidspunkt havde klubben kun et enkelt medlem. I dag har klubben ca. 60 
medlemmer, og den disponerer over 10 både. - Tilsluttet Sportsringen er yderli
gere Det danske Spejderkorps, der omkring 1910 oprettede trop i Bogense og 
genoprettede den i 1943.

Bogense Sportsring omfatter i dag 23 foreninger med tilsammen 3.300 aktive 
medlemmer. Selv om det ikke vides, hvor mange der er medlemmer af flere 
foreninger, er det en relativ stor del af kommunens indbyggere, der dyrker en 
eller anden form for sport. De sidste 10 år har interessen været stærkt stigende, 
og det har resulteret i en forøgelse af det samlede medlemstal på 80 pct. Hvad 
der er værd at bemærke er, at oprettelsen af nye klubber ikke har medført tilba
gegang for de eksisterende klubber.

Det er uomtvisteligt, at Sportsringen siden sin oprettelse har spillet en bety
delig rolle for sportslivet som helhed. Det sportslige sammenhold er blevet styr
ket, og hertil har Sportsringen bidraget ved at skabe bedre fysiske rammer for 
udøvelsen af de enkelte sportsgrene.

De økonomiske midler er bl.a. tilvejebragt ved afholdelse af byfester. Med en 
enkelt undtagelse har der hvert år været afholdt byfest, i starten Elefantfester i
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området omkring Bogense Hotel, siden Præriefester i området ved Stadion og 
Nordfynshallen. Den første byfest gav et overskud på 13.000 kr., og siden er 
overskuddet tidoblet. Fordelingen af pengene foregår på den måde, at de en
kelte klubber får et beløb svarende til antallet af medlemmer, hvorefter resten 
indgår i en fond, hvis midler anvendes til løsning af særlige opgaver. 11960’erne 
er fondens midler bl.a. gået til opførelse af stadion, klubhus og idrætshal (Nord
fynshallen), i 1970’erne til udvidelse af idrætshallen og anlæg af indendørs sky
debane, i 1980’erne til etablering af Nordfyns Skyttecenter i Nr. Esterbølle samt 
til opførelse af en række klubhuse. Det sidste synlige resultat er Annekshallen, 
der er taget i anvendelse i 1987. Kommende opgaver er opførelse af svømmehal 
og ridehal samt anlæg af motorbane.

Byfesterne har gennem årene skabt »rygraden« af de opsparede midler, og 
der er etableret virkelig gode faciliteter for sporten og dens udøvere. Når byfe- 
steme har skabt så store bidrag til fonden, som tilfældet er, skyldes det bl.a., at 
der er ydet frivillig arbejdskraft fra alle sider, og at det aldrig har skortet på 
hjælp fra enkeltpersoner og foreninger. Gennem årene er der ved byfesterne 
således ydet en god indsats fra Bogense Husmoderforening og Lions.

Derudover ydes der kommunalt tilskud til klubberne. Siden 1974 har det væ
ret praktiseret således, at de enkelte klubber får et driftstilskud på 25% af indbe
talt kontingent samt et tilskud på 100%, dog højst 15.000 kr. om året, til leder- og 
træneruddannelse. Ved opførelse af klubhus yder kommunen et tilskud på 
100.000 kr. samt stiller grund til rådighed. - Også fra handels- og erhvervslivets 
side er der ydet god støtte, og tilsammen har det betydet, at forholdene for 
sporten er blevet betydeligt forbedret de senere år. Med den indstilling, der 
hersker, skal det også nok lykkes at få etableret svømmehal, ridehal og motor
bane. Med svømmeklubben som initiativtager har man oprettet den selvstæn
dige institution »Bogense Svømmehal«, og der gøres en god indsats for at tilve
jebringe de fornødne midler. - Rideklubben har 1987 erhvervet et husmands
sted med 7 tdr. land, og der er planer om etablering af ridecenter med ridebane 
og ridehus. - Også motorklubben bestræber sig på at finde et egnet areal til 
anlæg af motorbane. - Med opførelse af annekshal er der skabt bedre forhold 
for badminton, håndbold og gymnastik, og der er planer om at forbedre klubfa
ciliteterne i Skovridergården ved Nordfynshallen.

Et synligt bevis på den indsats, der er ydet, er sportscentret med Stadion, 
Nordfynshallen og Annekshallen, taget i brug i henholdsvis 1962,1968 og 1987.

Ny fodboldbane blev i 1947 anlagt ved Fredskoven. Og der blev samtidig ind
rettet klubhus i Skovridergårdens lade. Savnet af et stadion blev imødekommet 
i 1962, og det skete ved frivillig arbejdskraft af sportsudøvere samt dagældende 
»jobskabelsesordning« via kommunens tekniske forvaltning. Resultatet blev et 
stadion med fodboldbane og cindersbane samt diverse atletikfaciliteter. Samti-
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Indvielse af Bogense Stadion ved den gamle Skovridergård, der var indrettet med klubfaciliteter, 
fandt sted den 1. juni 1962. Det var kort tid forinden, klubbens førstehold havde lavet skandale og 
bragt Bogenses navn på avisernes sportssider.

dig overtoges hele Skovridergården, og der indrettedes nye klubfaciliteter som 
afløser af det til tider kolde klubhus i laden. Allerede under krigen havde der 
været fremsat planer om opførelse af et stadion på arealet mellem Æbeløgade 
og Gyldensteensvej, men de blev ikke realiseret. I stedet fik man 20 år senere et 
stadion med den smukkest tænkelige beliggenhed ved Fredskoven.

Stadionindvielsen var dog nær blevet spoleret af byens fodboldspillere. Før
steholdet havde nogle måneder forinden i en pokalkamp i Ejby truet med at 
forlade banen i protest, og dommeren havde reageret ved omgående at fløjte 
kampen af. Efter flere indberetninger fulgte adskillige møder, og resultatet blev, 
at hele holdet fik karantæne, sågar målmanden, der stod i sit mål og ikke anede, 
hvad der foregik ude på banen. Som de øvrige bestyrelsesmedlemmer, der var 
med på holdet, fik han 15 måneders karantæne! Undtagelsesvis fik førsteholdet 
lov til at spille ved indvielsen, men som en lille ekstra straf tabte det til AGF med 
8-0! Til gengæld havde Bogense været på avisernes sportssider, og overskrif
terne blev ikke mindre, da det kom frem, at dommeren ikke skulle have været 
ædru, da han dømte den famøse pokalkamp!

Hvad der skete i 1968 var det opsigtsvækkende, at kommunen fik overdraget 
en gældfri idrætshal. Når det kunne lade sig gøre, skyldtes det, at projektet
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11968 opførtes ved Skovridergården Nordfynshallen, og en annekshal blev taget i brug i 1987. Når to 
så store projekter har kunnet gennemføres, skyldes det ikke mindst, at hundredvis af unge sportsfolk 
har deltaget frivilligt i arbejdet.

havde fået opbakning fra alle sider. Opførelsen skete atter ved frivillig arbejds
kraft, og på den måde kom de samlede anlægsudgifter kun til at beløbe sig til 
500.000 kr. til materialer.

Et beløb på 80.000 kr., som var indkommet ved salg af Teknisk Skole, blev 
stillet til rådighed, og hermed fulgte kravet om, at hallen skulle overdrages til 
kommunen, når den stod færdig. Til gengæld nedsatte kommunen »Bogense 
Stadionanlæg«, som på grundlag af vedtagne vedtægter skulle administrere hal
len. Senere er ordningen kommet til at omfatte så godt som samtlige idrætsan
læg i kommunen, og det er på denne måde sikret, at det er brugerne, der admi
nistrerer disse anlæg og derved har indflydelse på den daglige drift. »Bogense 
Stadionanlæg« består af et repræsentantskab, hvor de enkelte klubber er repræ
senteret i forhold til deres medlemstal, samt en bestyrelse på 7 medlemmer, 2 
fra byrådet og 5 repræsentanter fra klubberne, deriblandt formanden for re
præsentantskabet og formanden for Bogense Sportsring.

Ved generalforsamlingen i 1977 drøftede man, hvorvidt midlerne i Sportsrin
gens fond skulle anvendes til opførelse af svømmehal eller til udvidelse af 
Nordfynshallen. Sidstnævnte blev som nævnt vedtaget, og i 1981 indgik Sports
ringen og kommunen aftale om en fælles opsparing med henblik på opførelse
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BG & IF’s II hold i 1924.

BG & IF’s I hold i 1984.
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af en annekshal. Anlægsudgifterne ville komme til at andrage 2,8 miil. kr., og 
heraf ville kommunens tilskud beløbe sig til 700.000 kr. Resten skulle Sportsrin
gen og Bogense Stadionanlæg selv skaffe.

1 1985 var de fornødne midler tilvejebragt, og efter at der i december samme 
år var vedtaget kommuneplan, startede projekteringen af hallen. Hundredvis af 
frivillige deltog i arbejdet, og den 20. juni 1987 kunne hallen indvies. Sportsfa
ciliteterne var blevet forøget med en idrætshal som et tiltrængt supplement til 
Nordfynshallen og skolens hal. - Ønsket om en svømmehal var fortsat stort, 
men der var dog ingen, der ved generalforsamlingen i 1985 havde stemt imod 
opførelse af en annekshal.

Og hvilke resultater har Bogense-sportsfolkene så ellers opnået i årenes løb?
Lad det være sagt med det samme, at Bogense aldrig har præsteret en ver

densmester! Men dermed være ikke sagt, at Bogense ikke har haft fremragende 
sportsudøvere.

Laurits Pedersen fra Bogense Skytteforening opnåede i sin tid at vinde dan
marksmesterskabet i riffelskydning, og Nr. Esterbølle Skytteforening fik sølv
medaljer ved danmarksmesterskaberne i 1979. Yderligere har man lov til at 
være stolt af, at Peter Frederiksen, der nu har fast plads på landsholdet, er star
tet som barneskytte i Nr. Esterbølle.

Bertel Iversen og Mogens Ehlert var i sin tid danmarksmestre i boksning, og 
flere af byens andre boksere opnåede fine placeringer ved danmarksmesterska
berne i 1930’erne og 1940’erne.

Inden for atletikken var Svend Aage Frederiksen i mange år danmarksmester 
i hammerkast. Andre dygtige atletikfolk var Peter Trandbohus, Svend Buch og 
Arne Rasmussen, der opnåede at blive fynsmestre i flere discipliner. I slutnin
gen af 1950’erne opnåede Poul Arne Pedersen og Leif Skaarup fine resultater 
ved ungdomsmesterskaber, og det samme gjorde Lis Lund Hansen i 1970’erne. - 
Før indeværende periode var det Johannes Bøgild, der var den mest fremtræ
dende atletikmand i Bogense. Det blev til utallige mesterskaber, og herom vid
ner et mindeskab med medaljer i BG & IF.

Et tilbagevendende arrangement var i mange år stafetløbet »Bogense rundt«. 
Det var det første af årets store løb, og der var normalt stor interesse for det. 
Mange af landets bedste løbere deltog, og radio og TV var som regel på pletten!

I 1939 blev BG & IF’s damehold fynsmestre i håndbold, og 1985-87 har Bo
gense Håndboldklubs herrehold spillet i Danmarksserien. Den bedste placering 
i fodbold har været Fynsserien, hvor BG & IF’s førstehold spillede 1982-84.

Nej, så klarede klubbens ånde thold sig bedre i 1955, hvor det scorede 200 mål 
i løbet af sæsonens kampe. Hårslev blev besejret med 32-0, og Bent Busk sco
rede alene 13 mål!
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Turisme
I dag satses der højt på Bogenses muligheder som turistby. Et projekt på næsten 
400 mili kr. ligger på bordet, og kan det realiseres, vil Bogense få yderligere ry 
som turistby.

Men sådan har det ikke altid forholdt sig. Det var vel egentlig først i 1934, 
Bogense kom i besiddelse af to ting, der for alvor kunne trække folk til. Den ene 
var et moderne søbad, som både den nordfynske og den odenseanske befolk
ning skulle prøve, og den anden var Manneken, som alle skulle se. Tænk, der 
stod en dreng og tissede midt på gaden! Fynboerne strømmede til samme år, og 
næste år fulgte jyderne: Lillebæltsbroen var blevet åbnet, og nu var det ingen 
sag at komme til Bogense.

Turistforeningen, der i 1927 havde afløst det tidligere Forskønnelsesudvalg, 
så en opgave i at henlede opmærksomheden på den nordfynske købstad, og det 
gav hurtigt resultat. Hotellerne var fuldt belagt, og på søndage i højsæsonen 
kunne der noteres op til 2-3.000 gæster i byen. Restaurant »Arken« måtte udvi
des, for de mange besøgende skulle selvfølgelig nyde kaffen, når de havde set 
Manneken og spadseret på Torvet og i byens gamle gader.

Det hele var kommet så hurtigt, at man havde haft svært ved at følge med. 
Hvad der især gjorde sig gældende var en katastrofal mangel på overnatnings
muligheder. For at sikre tilstrømningen af turister, indrettedes der vandrehjem 
på Teknisk Skole. Det indviedes den 1. maj 1939, og allerede det første år var 
man oppe på 300 overnatninger. I løbet af den følgende halve snes år fordoble
des antallet af overnatninger.

Derimod lykkedes det aldrig i Bogense at få etableret en ordning med privat
indkvartering, hvor folk - som f.eks. i Kerteminde - i sommersæsonen rykkede 
om i baghuset for at kunne leje forhuset ud til turister. Der blev gjort forsøg, 
men af Turistforeningens protokoller fremgår det, at der gang på gang klages 
over folks manglende vilje til at stille værelser til rådighed for turister. Sammen
lignet med andre turistbyer er der også i dag forholdsvis få privatværelser til 
udlejning i Bogense.

Men fremad gik det! Af protokollerne fremgår det, at Bogense i 1941 havde 
haft den hidtil største turistsæson. Om det skyldtes, at årsbudgettet var steget til 
1.100 kr. mod 640 kr. året før, melder historien ikke noget om!

I december 1944 blev der taget beslutning om oprettelse af en campingplads
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Aftenstemning på campingpladsen sommeren 1987.

ved Kirkebakken, idet man til projektets udførelse håbede at kunne drage nytte 
af statstilskud til bekæmpelse af den lokale arbejdsløshed. De første planer fo
relå i januar 1945, og pladsen indrettedes i løbet af det følgende år. De første 
overnatninger fandt sted i sommeren 1945, men fuldt udbygget campingplads 
kunne først stilles til rådighed i sommeren 1946.

Campingpladsen viste sig hurtigt at være for lille. I perioder med spidsbelast
ning - eksempelvis i sommeren 1958, hvor man nåede op på 8.000 overnatnin
ger - måtte man til campering inddrage arealet ved »Arken« samt det frie areal 
mellem stranden og husene i Æbeløgade. - En ny campingplads med plads til 
25-30 enheder på det flade areal øst for havnen blev indviet den 1. maj 1960, og 
pladsen er siden flere gange udvidet ved opfyldning af det tilgrænsende areal, 
sidst i forbindelse med opførelse af plejehjemmet »Søbo«. Camperings-mulig
hederne er således øget betydeligt gennem årene, og i dag har byens to cam
pingpladser en overnatningskapacitet på ca. 500 personer.

Også hotelkapaciteten er de senere år blevet udvidet. Som supplement til det 
gamle Bogense Hotel opførtes 1981 under megen blæst og omtale Hotel Bo
gense Kyst. Der er her indrettet 48 moderne ferielejligheder, og de har givet en 
kraftig saltvandsindsprøjtning i antallet af overnattende turister.

På det sted, hvor Hotel Bogense Kyst ligger, lå tidligere »Arken«, der som
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Ferielejlighederne på Hotel Bogense Kyst trækker om sommeren mange turister til byen, og der gøres 
som helhed gode fremstød for at fremme turismen.

nævnt blev ødelagt under krigen. Restauranten genopførtes i 1953 og var en 
årrække et godt besøgt sted. Efter en tid ikke at have fungeret som restaurant 
blev »Arken« i 1980 nedrevet for at give plads for det nye Hotel. - 1987 opførte 
Bogense Hotel en ny fløj, og man disponerer i dag over 47 dobbeltværelser.

Allerede på Turistforeningens generalforsamling i 1936 vedtoges det at ind
rette turist-informationssteder på banegården og hos G. V. Larsens Efterfølger, 
og et af de følgende år indrettede foreningen kontor og sekretariat i tilknytning 
til informationen på banegården. Fra 1942 og helt frem til oprettelsen af et 
egentligt turistkontor fungerede Ehlerts Boghandel som informationssted for 
byens gæster.

I begyndelsen af 1970’erne begyndte tanken om etablering af et egentligt 
turistkontor at melde sig, og den realiseredes i 1974, hvor Turistforeningen åb
nede kontor i Adelgade 55 med fru Inge Fog som leder. I 1978 antoges yderli
gere en medhjælper til turistkontoret. Samme år flyttede kontoret til Adelgade 
26, og i 1987 er der i samarbejde med Erhvervsrådet indrettet lokaler i den 
gamle præstegård, Adelgade 28.

11978 blev der fremsat ønske om, at Bogense Turistforenings kontor i lighed 
med de øvrige turistkontorer på Fyn også skulle holdes åbent om vinteren. I
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Et turistkontor indrettedes i 1974, og det har i 1987 etableret sig i den gamle præstegård i Adelgade. 
Bag skranken ses turistchef Inge Søndergaard.

vinteren 1979-80 etableredes en ordning, så kontoret holdtes åbent to gange tre 
timer om ugen, og den er siden udvidet, så at kontoret nu er åbent tre gange tre 
timer om ugen i vintersæsonen.

Over for turisterne er det vigtigt at gøre opmærksom på de muligheder, byen 
rummer, og med henblik herpå er der gennem årene fremstillet forskelligt 
PR-materiale: 11940 er omtalt en plakat, der var fremstillet året før til ophæng
ning på jernbanestationer, men den må ikke være faldet i eksperternes smag, 
idet den på en udstilling i København kun opnåede to stemmer. Til gengæld var 
man i maj 1948 mere heldig med en turistmærkat, idet den af »Dansk Reklame« 
blev valgt til månedens bedste. -1 1978 er af maleren Gustav Haahr produceret 
yderligere en plakat med motiv, der præsenterer Bogense fra søsiden.

Med de relativt få midler, Turistforeningen har til rådighed, har der aldrig 
været tåd til en selvstændig markedsføring ud over fremstilling af brochurer. 
Bogense Turistforening har dog siden starten været med i »Samvirkende fynske 
Turistforeninger«, der i udlandet har markedsført Fyn som en helhed. Herigen
nem har også Bogense Turistforening deltaget i udstillinger og andre fremstød i 
lande som Tyskland, England, Norge og Sverige.

Allerede i 1909 blev der fremstillet en brochure om Bogense, og den kunne
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Indtil ca. 1930 havde man i Bogense to badehuse - et for damerne og et for herrerne. At det er 
damernes badehus, det ses på billedet, hersker der næppe tvivl om!

erhverves i Ehlerts Boghandel formedelst 25 øre. Man havde indrettet billige 
søndagstog, der bragte badegæster og andre turister til byen, og der var behov 
for en trykt beskrivelse af byen og omegnen. - Efter at Turistforeningen for 
Bogense og Omegn var dannet i 1927, begyndte for alvor en organiseret frem
stilling af brochurer. En brochure er dateret 1927, den næste i rækken i 1930.

I 1934 vedtoges det at fremstille en brochure i 5.000 eksemplarer. Sagen var 
den, at Bogense nu havde fået mere at byde på: Således hed det om det nye 
strandbad, der netop var taget i brug: »Byraadet har paa Havnens vestre Mole 
ladet opføre et nyt, stort anlagt Badeetablissement, hvor Soppestrand og Svøm- 
meanstalt er kombineret paa en ganske udmærket Maade. Der er ideel Sand
bund og ganske herligt Vand. - Etablissementet er i den korte Tid, det har be- 
staaet, besøgt af flere Tusinde Mennesker, der alle har udtalt sig meget rosende 
om Forholdene; flere og flere søger stadig tilbage for at benytte de udmærkede 
Badeforhold«. - Til gengæld var det begrænset, hvad man turde skrive om Man- 
neken: »Paa Adelgade findes »Den lille Manneken«, en Statue svarende til Origi
nalen i Bryssel, skænket af Konsul Willum Fønss af København, der paa forskel
lig Maade har betænkt sin Barndomsby«. - Endnu vidste man ikke, hvad turi
sterne ville sige til Manneken, og derfor turde man endnu ikke rigtig anbefale 
ham til nærmere beskuelse! - Brochuren forelå i et avanceret tryk med fine 
sort-hvide fotos repræsenterende både fortid og nutid, men ellers var teksten 
stort set den samme som i brochuren fra 1930. Der var en fyldig beskrivelse af 
byens seværdigheder, af omegnens herregårde og Æbelø, og intet var glemt: 
»Ved Christianslund maa man se den store, smukke, meget gamle Bøgehæk og 
det ældgamle, kæmpestore, vedbendbegroede Egetræ«! - Og til sidst lød det: 
»Kom en Tur til Bogense. De skal ikke fortryde Besøget«.
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Øverst Bogense Søbad, kaldet »Bellevue«, der toges i brug i juni 1934. Søbadet lå på vestsiden af 
havnen, omtrent hvor marinaen nu ligger. - Nederst badefaciliteterne, som de har taget sig ud i nyere 
tid.
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En ny brochure med 4-farvet forside blev trykt i 1943. På forsiden stod »Bo
gense - paa Hjørnet af Lillebælt og Kattegat«, og det anvendes fortsat som byens 
turistslogan. - Den næste brochure blev udarbejdet i 1959, og den blev trykt i 
10.300 eksemplarer. B. Pramvigs forsidetegning på den tidligere brochure var 
bevaret, men indholdet var væsentligt ændret: Brochuren indeholdt nu et kort 
over hele Nordfyn med gengivelse af herregårde og andre seværdigheder, og 
teksten var begrænset til en side med omtale af købstadsrettigheder, seværdig
heder, byens industri og handel, fiskeri og søfart samt busforbindelser til hen
holdsvis Odense og Middelfart. -1 1962 blev brochuren genoptrykt, og nu stod 
der at læse, at Bogense disponerede over to af landets bedste campingpladser. 
Samtidig med, at brochuren blev genoptrykt, udkom den i tysk udgave. Man var 
nået den tid, hvor tyskerne for alvor havde fået øjnene op for Danmark som 
turistland, og det kom også Bogense til gode.

Efter turistsæsonen i 1974 kritiseredes manglen på information til turisterne 
om området uden for selve Bogense by, og man forsøgte at få et turistsamvirke 
på Nordfyn sat i system. Et møde blev afholdt på Otterup rådhus i november 
samme år, og resultatet blev, at der i første omgang blev udgivet en brochure 
dækkende hele Nordfyn. Brochuren udkom på dansk, tysk og engelsk i et sam
let oplag på 50.000 eksemplarer. På forsiden stod der med store bogstaver OBS, 
og det refererede til de tre nordfynske kommuner Otterup, Bogense og Søn
dersø. -1 1970’erne blev af Bogense Handelsstandsforening yderligere udgivet 
et bykort med shoppingguide.

I vinteren 1978-79 arbejdede man forgæves på at samle de tre nordfynske 
kommuner i én fælles turistforening for Nordfyn. Efter planen skulle en fælles 
brochure foreligge i 1980, og ved en ekstraordinær generalforsamling, der af
holdtes den 14. juni 1979, vedtoges det at ændre foreningens navn til Nordfyns 
Turistforening med en bestyrelse bestående af 3 fra Bogense kommune, 2 fra 
Otterup kommune og 2 fra Søndersø kommune. Med borgmestrenes tilsagn gik 
man derefter i gang med at udarbejde en ny nordfynsk brochure. Længere kom 
man imidlertid ikke i denne omgang. Det var nødvendigt at skære i budget
terne, og samarbejdet de tre kommuner imellem med henblik på fremstilling 
af fælles informationsmateriale måtte skrinlægges. På den baggrund vedtog 
Nordfyns Turistforening kun at producere en brochure om Bogense kommune, 
og med enkelte rettelser eksisterer den i det væsentlige endnu. -11984 genopto
ges samarbejdet’mellem de tre kommuner om udgivelse af en fælles nordfynsk 
brochure. Den fik navnet Nordfyns-guide, og den er i 1987 genoptrykt i en let 
revideret udgave. I 1974 udgav man i Bogense en turistavis, men den forsvandt 
igen ud af billedet. I 1984 dukkede atter en turistavis op i Bogense, og den har 
siden været et fast indslag i informationen af sommerens gæster.
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De vilkår, Turistforeningen har haft at arbejde under, har ændret sig betyde
ligt gennem årene. Helt frem til midten af 1960’erne udgjorde det kommunale 
tilskud 300 kr. om året. Tilsvarende er årsregnskabet vokset fra ca. 1.000 kr. i 
1940’eme til 167.000 kr. i 1986.11949 havde Turistforeningen 82 medlemmer, i 
1987 210. - Formænd for Turistforeningen har siden dens oprettelse været re
daktør N. Fledelius (1927-42), redaktør Carl Poulsen (1942-47), driftsbestyrer 
Th. Andersen (1947-60), boghandler Mogens Hald (1960-63), stationsforstander 
N. Aa. Søndergaard (1963-78), antikvitetshandler Otto Andersen (1978-79), fru 
Edith Stephensen (1979-81) og direktør Freddy Folden (1981- ). - Siden 1979 
har Inge Søndergaard varetaget jobbet som Bogenses turistchef.

Hvad der ikke har ændret sig er argumenterne, der bliver slået på for at få 
turisterne til Bogense. Hvad der blev fremhævet i 1930’erne, hvor turisterne 
begyndte at få øje på Bogense, er det samme, som fremhæves i dag: Bogense er 
en lille, hyggelig by, der har bevaret væsentlige træk af det gamle købstadsmiljø. 
Der hersker fred og ro i byen, og den er ikke større, end man kan overskue den.

Til gengæld gøres der i dag fra Turistforeningens side mere end tidligere for, 
at turisterne skal have det bedst mulige udbytte af opholdet i byen. Det svar, der 
i 1952 blev givet på spørgsmålet om, hvad Turisforeningen gjorde for byens 
gæster, svarer ikke til den holdning, man indtager i dag: »Vi besvarer spørgs
mål ... Vi råber ikke højt. For vi har ikke noget at råbe højt om, men vi har 
hygge og venlighed«.

I 1970’eme blev der taget initiativ til særlige turistaftener, og de var en år
række et fast indslag i sommerbilledet. Her mødtes turister og byens borgere i 
festligt lag på en af byens restauranter til spisning, konkurrencer, dans og hyg
geligt samvær. Disse arrangementer var meget populære, og det hændte ikke 
sjældent, at der meldte sig flere, end byens restauranter kunne rumme. Med 
årene har arrangementer at denne art overlevet sig selv, og i dag nøjes man med 
et større arrangement Set. Hansaften.

Tidligere fandtes der en færgeforbindelse mellem Bogense og Klakring ved 
Juelsminde (jvf. bind 1, si 133 ff., 142; bind 3, si. 21 ff.), og den blev med større 
eller mindre held et par gange søgt genoprettet i turistsæsonen i begyndelsen af 
1970’erne. I 1984 lykkedes det atter at finde en båd, der kunne besejle ruten, 
men efter turistsæsonen blev båden solgt, og sejladsen måtte indstilles. De føl
gende år søgte turistforeningerne i Bogense og Juelsminde efter et skib, der 
kunne genoptage de populære ture, og det lykkedes i 1987.1 højsæsonen sejler 
en tidligere fiskekutter mellem Bogense og Juelsminde. Turen hver vej tager ca. 
halvanden time, og der er knap et par timers ophold enten i Juelsminde eller i 
Bogense.

I mange år har det været vanskeligt at få adgang til den privatejede Æbelø, 
men det er nu lykkedes at få delvis offentlig adgang til den særprægede ø, og
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De små huse på byens torv er velbevarede, og man har flere gange diskuteret bevaringsplan med 
henblik på beskyttelse af købstadsmiljøet, som det endnu kan opleves i den gamle del af byen.

opretholdes denne tilladelse, vil Æbelø sandsynligvis blive et udflugtsmål på 
linie med omegnens herregårde og øvrige turistattraktioner, af hvilke der i 
Nordfyns-guiden bl.a. peges på Glavendrupstenen med Danmarks længste ru
neindskrift, Kunstgården i Skovby (jvf. si. 196) og naturskønne områder som 
Dalskoven, Enebærodde og Flyvesandet.

At året 1976 blev et vendepunkt i Bogenses historie, hvad det turistmæssige 
angår, er der næppe tvivl om. På trods af, at mange mente, at det var at smide 
pengene direkte ud i havet, investerede kommunen i anlæg af en stor veludsty
ret marina. Sejlsporten var i kraftig udvikling, og man så fra kommunal side en 
mulighed for i højere grad at udnytte byens beliggenhed ved havet og derved 
styrke turismen som en væsentlig indtægtskilde for byen.

Efter halvandet års anlægsarbejde kunne marinaen indvies i pinsen 1976, og 
det markeredes ved et større arrangement, der strakte sig over 4 dage. Der var 
musikoptog i byens gader, der var underholdning og opvisning, der var familie
sejlads og regatta for gamle træskibe, der var søsætning af både fra Bogense 
Sejlklub og Bogense Roklub, der var havneshow, der var marinebeat og marine-
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Bogense kommune har investeret i en veludstyret marina, og der er ingen tvivl om, at den har bidra
get til at styrke turismen som en væsentlig indtægtskilde for byen. - Øverst: Marinaen under opfø
relse. Nederst: Marinaens indvielse i pinsen 1976.
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bal og selvfølgelig også borgmester tale ved den officielle indvielse lørdag den 5. 
juni. Som nævnt i anden forbindelse aflagde regentparret besøg i marinaen få 
uger senere (jvf. si. 209 ff.).

Der var skudt 10 mili. kr. i projektet, der var udarbejdet af en tidligere Bo- 
gense-dreng, arkitekt Ole Paarup, Odense, og resultatet var en moderne marina 
med opfyldelse af de krav, som sejlerfolket måtte kunne stille. »Marinetten«, der 
er opført i tilknytning til marinaen, rummer havnefogedkontor, vaske-, bade- 
og depotrum samt toiletter, og på første sal er der indrettet restaurant med 
udsigt over marinaen og havet. Adskillige butikker og virksomheder har salg af 
proviant og udstyr, og kran og slæbested står til sejlernes disposition. Som ek
sempel på service kan nævnes, at bådebroeme er forsynet med el-stik og vand
ledninger, og disse faciliteter står til fri afbenyttelse.

Samtidig oprettedes der heltidsstilling som havnefoged, og den har fra star
ten været varetaget af Knud Bode Nielsen. Før marinaen var en realitet, havde 
der i en årrække ikke været behov for en havnefoged i Bogense; hvervet var 
blevet passet af den kommunale vej formand, og lystbåde kunne kvit og frit 
lægge til i havnen.

Nu var der etableret marina, og den har gennem årene trukket mange turi
ster til. Hver sommer anløbes den af ca. 10.000 både, og med en gennemsnitlig 
besætning på 4 mand giver det byen et besøg af 40.000 gæster. Yderligere er 
marinaen basishavn for mange nordfynske lystsejlere, og det har udvirket, at 
marinaen en stor det af året er et aktivt centrum for alle aktiviteter for lystsej
lere.

Investeringen har i de forløbne år vist sin store berettigelse, og det har givet 
konkret udslag i en udvidelse af den oprindelige bådekapacitet fra 300 til 600. 
Yderligere har det selvfølgelig betydet en øget omsætning for byens handlende. 
Det er sejlerfolket, der præger gadebilledet i feriesæsonen. Påklædningen røber 
dem, og det samme gør deres slentrende gang. De har ikke travlt som byens 
egne beboere, når de færdes i Adelgade og Østergade, og indkøbene bliver 
gjort med lidt større sindighed, end når de lokale forsyner sig med de daglige 
fornødenheder. Sejlerne giver også indtryk af at nyde det, uanset om de er til 
grillaften på »Erik Menveds Kro«, indtager menuen på »Hotel Bogense Kyst« 
eller spiser friskstegt rødspætte i »Marinetten« eller en kylling med pommes 
frites i en af byens grill-barer.

Billedet har således i indeværende periode taget en noget anden form. Tu
riststrømmen har ændret sig fra odenseanske badegæster til et stort kontingent 
turister, der opholder sig i byen længere end tidligere, hvor det i det væsentlige 
var om søndagen, de besøgende skabte liv i Bogense. Stakke af »Bild« og »Spie- 
gel« ligger i kioskerne og fortæller, at et stort antal af turisterne er tyskere. - In
formationen af turisterne, uanset hvilke landsmænd de er, er sat i system, såle-
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Marinaen anløbes hver sommer af ca. 10.000 både, og med en gennemsnitlig belægning på 4 mand 
giver det byen et besøg af 40.000 gæster.

des at der nu regelmæssigt udgives informerende materiale, og turisterne kan 
indhente yderligere oplysninger på turistkontoret. Faciliteterne er i de senere 
år udbygget betydeligt, og der regnes skønsmæssigt med 100.000 overnatninger 
pr. sæson.

At Bogense har mod på at satse endnu mere på turisme fremgår af to større 
privatprojekter, som i 1987 har fået kommunal godkendelse:

Det ene er opførelse af et eventyrland på et 50 tdr. land stort område ved går
den Christianslund. Der skal her skabes mulighed for at opleve en række af 
H.C. Andersens kendte eventyr, og rammen om oplevelsen skal være et velple
jet parkanlæg med kunstige søer og kanaler. Initiativtagerne er godsejerne 
Frants Bernstorff og Peter Bernstorff og journalist Chris Kraft-Christensen, og 
de nærer tillid til, at den fornødne kapital på 25 miil. kr. vil kunne tilvejebrin
ges, så at eventyrlandet kan byde de mange turister velkommen i 1990. Bogense 
kommune har ved byrådsbeslutningen principielt godkendt projektet.

Bliver H.C. Andersens-eventyrlandet en realitet, må det betegnes som et pa
radoks, at det sker i den fynske købstad, hvor eventyrdigteren så vidt vides kun 
satte sine ben det korte øjeblik, der gik, fra færgen fra Klakring den 16. juli 1853 
lagde til i havnen, til dagvognen afgik til Odense. Havde han i sin fantasi kunnet
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Der er planer om nær marinaen at opføre et feriecenter med flere hundrede ferieboliger og et så
kaldt vandland efter hollandsk forbillede, og det anbefales varmt af byrådet, Handelsstandsforenin
gen, Turistforeningen, Erhvervsrådet og størsteparten af byens befolkning. - På billedet ses fra ven
stre salgsdirektør Henning Nielsen, JME BYG A/S, der står bag planen, og til højre borgmester Svend 
Jensen.

forestille sig, at han mange år efter skulle lægge navn til en større turistattrak
tion i Bogense, havde han måske begivet sig af sted dagen før og set lidt nær
mere på omgivelserne, før turen gik videre mod Glorup.

Det andet projekt er aflangt større dimensioner, og det har i sommeren 1987, 
hvor det er blevet fremlagt for offentligheden, bragt gang i diskussionen om 
Bogenses fremtid:

Der er tale om anlæg af et center af internationalt format med omkring 600 
ferielejligheder på 30-75 kvadratmeter med alle tænkelige indendørsfaciliteter 
til en samlet etableringssum på 385 miil. kr. Det er den jyske entreprenørvirk
somhed JME BYG A/S, der står bag planen, og den har været i støbeskeen de 
sidste to år. Det udsete areal er beliggende ved Vestre Enge i tilknytning til 
marinaen, og det har siden 1977 været udlagt til ferieformål med hoteller, ferie
boliger o. lign, i den kommunale byplanvedtægt.

I sommeren 1987 er sløret løftet for Bogense Feriecenter. Der er tale om et så
kaldt vandland efter hollandsk forbillede, - nærmere betegnet et stort bade
miljø med utallige tilbud som boblebade, vandfald, børnebassin, vandrutsche-
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Området, hvor der er planer om at opføre et feriecenter, har en velbevaret engflora, og det har 
fremkaldt protest fra lokalkomiteen for Danmarks Naturfredningsforening. - Også Tværsocialistisk 
Gruppe, der siden 1986 har været repræsenteret i byrådet, har protesteret mod projektet.

bane, grotte med forbindelse til udendørs bassiner o.m.m. Vandet vil være op
varmet, og det vil medvirke til en forlængelse af sæsonen. Sportslige aktiviteter 
vil blive dækket ind med haller, hvor der kan spilles tennis, badminton, squash, 
volleyball og bowling. Til centret hører bistro, restauranter og butikker af for
skellig art, og i planen indgår yderligere opførelse af et kongreshotel med plads 
til 100 deltagere. Hvad der er lagt vægt på er at tilpasse byggestilen, så at den 
harmonerer med byens gamle købstadsmiljø.

Efter planerne skulle feriecentret stå færdigt i 1990. Hvad der mangler er det 
ikke uvæsentlige, der hedder financiering, og der arbejdes for øjeblikket med 
flere modeller. Der er adskillige steder i Danmark interesse for anlæg af vand
lande, og når initiativtagerne tror på, at et sådant har gode chancer for at blive 
etableret i Bogense, skyldes det, at man her er meget langt fremme med projek- 
tet.

Som ventet er meningerne om Bogense Feriecenter delte. Med en enkelt 
undtagelse tror de lokale myndigheder på, at projektet kan realiseres, og at det 
vil kunne betyde et vendepunkt for byen. Erhvervschefen, Handelsstandsfor
eningen og Turistforeningen er varme fortalere. De finder, at feriecentret vil 
kunne skabe bedre kår for erhvervsliv og handel og derved bidrage til at bringe
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Mens planer om eventyrland og 
feriecenter diskuteres, står Man- 
neken fortsat og tisser roligt og 
vedvarende i det lille anlæg for 
enden af byens hovedgade.

byen ud af det dødvande, hvori den længe har befundet sig. - De skarpeste 
modstandere er lokalkomiteen for Danmarks Naturfredningsforening og Tvær
socialistisk Gruppe, der er repræsenteret i byrådet. - Lokalkomiteen har princi
pielt intet imod et projekt af denne art, men finder, at placeringen af centret er 
forkert. Arealet er dækket af en velbevaret engflora, og det er tilholdssted for en 
række ånde- og vadefugle. - Tværsocialistisk Gruppe finder, at projektet er for 
voldsomt, og at det indebærer den fare, at den gamle købstadshygge vil for
svinde. Byen vil i turistsæsonen få dobbelt så mange indbyggere som til daglig, 
og byen har udsigt til at blive slidt ned af de mange turister. - Hvad der forlyder 
omkring årsskiftet 1987-88 er, at Miljøministeriet har givet Fyns Amt bemyndi
gelse til at træffe den endelig afgørelse, og da amtet hele tiden har været posi-
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tivt instillet, regner man med, at der kan tages fat på projektet i jubilæumsåret. 
Hvad der endnu ikke er afklaret er, om man nøjes med et mindre antal feriebo
liger end de oprindelige 600.

Der skal i denne forbindelse ikke tages stilling til lokalpolitiske synspunkter, 
men der skal ikke lægges skjul på, at projektet lyder spændende, og at realise
ringen af det måske vil kunne give byen det lift, som den trænger til. Faren for at 
spolere det gamle købstadspræg og områdets naturværdier må ikke overses, og 
spørgsmålet er, hvor meget man er villig til at ofre til fordel for bedre økono
miske vilkår for lokalsamfundet.

Spørgsmålet om, hvorvidt planerne om eventyrlandet og feriecentret bliver 
realiseret, kan ikke besvares på indeværende tidspunkt; man må nøjes med at 
konstatere, at både de kommunale myndigheder og borgerne med interesse 
følger de projekter, der ligger på bordet. Konsekvenserne er svære at overskue, 
men der er enighed om, at der må gøres noget for at redde byens fremtid.

I skrivende stund, hvor der fra alle sider klages over, at vi i mands minde ikke 
har oplevet en så kold og våd sommer som denne, forlyder det fra Bogense, at 
campingpladserne ved havnen og Kirkebakken med henholdsvis 150 og 70 
standpladser er nær ved at melde fuldt hus, at Bogense Hotel og Hotel Bogense 
Kyst kun har få ledige værelser og ferielejligheder, og at havnefogeden og hans 
assistent har travlt med at finde plads til de ca. 200 både, der daglig ankommer 
til marinaen. Trods regn og lave temperaturer står det ikke så galt til endda! Og 
hvis man så yderligere får et eventyrland og et feriecenter, og vejret bliver som i 
gamle dage?
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Aftenstemning ved Landbo
hjemmet (Erik Menveds Kro) i 
Østergade omkring 1950.

Slutning
Så er vi ved vejs ende! Og det er en lang vandring, vi har været ude på. Tager vi 
den 20. juli 1288 - den dag, hvor Kong Erik Men ved stadfæstede Bogenses privi
legier - som udgangspunkt, har rejsen varet i 700 år. Tager vi det tidspunkt, hvor 
mennesker tidligst har efterladt sig spor på det sted, hvor Bogense nu ligger, har 
rejsen varet betydeligt længere.

Der er i de nu foreliggende 4 bind med titlen »Bogenses Historie« gjort et 
forsøg på at skildre udviklingen gennem de 700 år. På mange områder har Bo
gense delt skæbne med andre danske købstæder, men den har heldigvis bevaret 
sit særpræg, og alene det har gjort det berettiget at sætte dens historie på tryk.

Efterhånden som tiden er skredet frem, er omfanget af kildemateriale vokset, 
og ved skildringen af den nyere tid, der rummes i dette bind, har forfatterne 
haft mulighed for at lytte til bogensere, der en årrække har haft deres virke i 
byen og fulgt dens udvikling på nærmeste hold.
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Portpartiet til den gamle køb
mandsgård på hjørnet af 
Østergade og Set. Annagade.

Også fremtiden har været berørt, og det har der været god grund til. Befolk
ningsmæssigt har Bogense ikke udviklet sig i mange år, og det er der en forkla
ring på: Jernbaner og toldkammer såvel som politimester- og dommerembede 
er nedlagt, og det har medført forringelse af service-niveauet på en række om
råder. Virksomheder som mejeri, slagteri og garveri er nedlagt, og manglen på 
arbejdspladser er mærkbar. Hver femte af byens beboere er over 65, og det er 
ensbetydende med færre erhvervsaktive og færre skattekroner.

I forhold til andre fynske købstæder er Bogense stagneret, og set på den bag
grund er det forståeligt, at befolkningstallet i kommunen år efter år er så godt 
som uændret. Måske har de lokale myndigheder og andre med ansvar for ud
viklingen for længe ligget på den lade side, men det gør de ikke mere, og der er 
i de seneste år kommet god gang i debatten om byens fremtid.
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Gennem det nye kvarter snor by
bækken sig frem til den indre by.

Fra Handelsstandsforeningen side gøres der en solid indsats for at øge byens 
handel, og med henblik på at skabe mere industri og dermed flere arbejdsplad
ser er det etableret erhvervsråd og oprettet stilling som erhvervschef. På kultur
området er der gjort tiltag i form af gallerier, festival m.v., og inden for 
sports-og fritidssektoren skorter det ikke på tilbud.

Alt i alt er det dog ikke tilstrækkeligt til, at byen trygt kan se fremtiden i 
møde. Et synspunkt, der har gjort sig stærkt gældende i debatten, er, at der i endnu 
højere grad må satses på turisme. Bogense har gennem årene udviklet sig til en 
udpræget turistby, og det er betegnende, at byen - sådan som det er blevet for
muleret -har større julihandel end julehandel. Anlæg af marina og opførelse af 
Hotel Bogense Kyst har været medvirkende til at øge tilstrømningen af turister, 
og som nævnt er der inden for det sidste år lagt planer om etablering af even-
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tyrland og feriecenter på forhandlingsbordet. Realiseres disse planer, får Bo
gense turistattraktioner af internationalt format, og fortalerne ser heri en mu- 
hed for at sætte gang i udviklingen. Andre er kritiske og frygter, at for meget af 
købstadsidyllen vil gå tabt, hvis de nye projekter realiseres med held, og antallet 
af turister bliver mere end fordoblet. Bogense har gennem årene forstået at 
hæge om provinsidyllen, og kan den bevares samtidig med, at byens beliggen
hed ved hav og strand udnyttes, vil fremtiden efter de flestes opfattelse tegne 
lysere. Men det er lige så klart, at udvikling ikke kommer af sig selv. Der skal 
tages initiativer, og der skal investeres, hvis handel, industri og turisme skal 
udbygges.

Den 21. juli 1987 stod der følgende at læse i »Nordvestfyn«: »Bogense burde 
være en by, der lå højt placeret på turismens hitliste. Den er en gammel købstad 
og havneby. Den ligger i et attraktivt område. Den har mange smukke og sær
prægede miljøer med den fortidige atmosfære, der trækker turister i strømme 
til andre gamle købstæder - men Bogense har samtidig en ret enestående evne 
til at overse sine egne muligheder på dette område«. - Nok er det sidste sat på 
spidsen, men det er en kendsgerning, at Bogense i mange år har sovet tornero
sesøvn, og det skal være vort håb her i jubilæumsåret, at Bogense - samtidig 
med at den bevarer den ægte provinsialisme, der præger den - må udvikle sig 
som en driftig erhvervsby og få den høje placering på »turismens hitliste«, som 
den fortjener - til gavn og glæde for den lokale befolkning, for det er trods alt 
dens fremtid og levevilkår, det gælder.
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Bilag
Bilag 3 (fortsat) Medlemmer af byrådet siden 1943
Medlemmerne anføres i den rækkefølge, de er valgt, med angivelse af det parti/den gruppe, de har 
repræsenteret:

A: Socialdemokratiet
B: Det radikale Venstre
C: Det konservative Folkeparti
D: Venstre (partibetegnelse indtil 1971)
V: Venstre (partibetegnelse siden 1971)
Z: Fremskridtspartiet
BG: Borgergruppe (1981, 1985)
TSG: Tværsocialistisk Gruppe (1985)
*: Indtrådt som suppleant for medlem, der er udtrådt i løbet af valgperioden.

Vejmand Henrik Jensen (A), redaktør Niels Fledelius (A), cigarfabrikant V Nielsen (A), landsretssagfø
rer H. Dela (D) og gårdejer N.P. Hansen (D), der genvalgtes i 1943 og ved efterfølgende valg, er anført i 
Bilag 3, bind 2, si. 207.

Arbejdsmand P. Holst Hansen 1943-46 (A)
Direktør Anders Vestergaard 1943-46, 1950-58 (C)
Bogtrykker Carl Rasmussen 1943-50 (O
Overbanemester Carl Petersen 1943-50 (C)
Sparekassedirektør Georg Rasmussen 1943-54 (B)
Telefonmontør Valdemar Christensen 1943-66 (A)
Overpostbud Jørgen Nielsen 1946-50 (B)
Smed Niels Hansen 1946-57 (A)
Sparekassebogholder Ejnar Kruse 1946-66 (A)
Havnefoged Osvald Olsen* 1948-54 (A)
Direktør Erik Danielsen 1950-54 (B)
Overassistent N. Aa. Søndergaard 1950-54 (B)
Bankdirektør Knud Jørgensen 1950-54 (D)
Skoleinspektør Th. S. Jensen 1950-66 (C)
Glarmester H. Busschou 1954-58 (A)
Malermester N.P. Pedersen 1954-58 (B)
Hestehandler Alfred Marcussen 1954-58 (D)
Maskinarbejder Marius Johansen 1954-66 (A)
Fabrikant Rasmus Scheby 1954-66 (C)
Brødforhandler Johs. Rasmussen* 1957-58 (A)
Toldforvalter H.G. Andersen 1958-61 (B)
Postbud Ove Sørensen 1958-66 (A)
Gårdejer Hans Hansen 1958-66 (A)
Tarmsvend, senere mælkehandler Poul Jacobsen 1958-70 (A)
Murermester Otto Busk Nielsen 1958-70 (D)
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Avlsbruger Aksel Christensen* 1961-62 (B)
Bankbestyrer Preben Strate 1962-64 (C)
Vejmand Poul Frandsen 1962-66 (A)
Husmoder Anna Petterson 1962-66 (A)
Forretningsfører, senere dir. Asger Hansen 1962-70, 1974-81 (C), 1986- (BG)
Sygehusinspektør Svend Jensen 1962- (A)
Bankdirektør Boje Kromann* 1964-70 (C)

Efter kommunesammenlægningen 1966 (hvor intet er anført, er adressen Bogense):
Husmand Svend Nielsen, Hugget 1966-70 (B)
Gårdejer L. Vestergaard Madsen, Grindløse 1966-70 (D)
Gårdejer Viggo Sørensen, Hjortebjerg 1966-70 (D)
Gartner Knud Nielsen, Kattebjerg 1966-74 (A)
Traktorfører Herluf Nielsen, Smidstrup 1966-74 (A)
Gårdejer Knud Rendbæk, Eskildstrup 1966-74 (B)
Gårdejer Carl Øxenberg, Nørreby 1966-78 (D)
Bankkasserer Svend Aage Jensen 1966-81 (A)
Depotindehaver Verner Jensen 1966-81 (B)
Gårdejer Aage Jensen, Ørbæk 1966-81 (D)
Skatterådsmedlem Helge Jørgensen, Skåstrup 1970-74 (A)
Kontrolassistent Svend Nielsen, Mejlskov 1970-74 (B)
Forvalter Carl Erik Sørensen, Kassemose 1970-74 (O
Husmoder Grethe Sørensen, Skårup* 1970-74, 1977-78 (D)
Antikvitetshandler Otto Andersen 1970-81 (D)
Fuldmægtig Kurt Nielsen 1970- (A)
Gårdejer Jørgen Lykke, Grindløse 1970- (D)
Overlærer Henning Kofod-Jensen 1974-78 (B)
Husmand Svend O. Nielsen, Ore 1974-78 (B)
Gårdejer Asger Jørgensen, Nr. Esterbølle 1974-78 (D)
Inspektør Jens Nicolai Mogensen 1974-81 (Z)
Dagplejemoder Lisbeth Hammershøj 1974-85 (A)
Politiass. Robert Kjærlund Poulsen 1974- (A)
Sognepræst Gunnar Hansen, Skovby 1974- (B)
Lærer Carl Johan Rasmussen 1978-80 (A)
Uddeler Ejnar Carlsen, Grindløse 1978-85 (D)
Advokat Jacob Christoffersen 1978-81 (C), 1982- (BG)
Rejseinspektør Poul Larsen* 1980- (A)
Manufakturhdl. Hans Henning Sørensen 1982-85 (C)
Møbelsnedker Poul Erik Wacher 1982-85 (D)
Lærer Flemming Sørensen 1982-85 (D)
Afdelingsbestyrer Preben Nielsen 1982- (A)
Gårdejer Frede Nielsen, Skåstrup 1982- (D)
Arkitekt Arne Bak 1986-87 (TSG)
Sygehjælper Inger Nielsen 1986- (A)
Overassistent Willy Johansen 1986- (A)
Greve Frants Bernstorff, Sandagergård 1986- (C)
Gårdejer Knud Chr. Nielsen, Klinte 1986- (D)
Konst. skoleleder Arne Kruse* 1987- (TSG)
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Bilag 4 (fortsat)
Kommunale regnskaber 1938-1986

Driftsudgifter
Kommuneskat/ 

ejendomsskat i alt Anlægsudgifter

1938-39 307.000 253.000 53.000
1939-40 316.000 229.000 41.000
1940-41 364.000 271.000 23.000
1941.42 389.000 294.000 85.000
1942-43 435.000 351.000 94.000
1943-44 436.000 373.000 30.000
1944-45 489.000 465.000 27.000
1945-46 564.000 524.000 29.000
1946-47 652.000 554.000 204.000
1947-48 739.000 638.000 288.000
1948-49 788.000 702.000 418.000
1949-50 830.000 724.000 767.000
1950-51 879.000 760.000 479.000
1951-52 1.015.000 865.000 491.000
1952-53 1.094.000 929.000 206.000
1953-54 1.165.000 1.035.000 290.000
1954-55 1.205.000 1.022.000 335.000
1955-56 1.400.000 1.194.000 68.000
1956-57 1.533.000 1.278.000 286.000
1957-58 1.625.000 1.324.000 123.000
1958-59 1.755.000 1.487.000 2.030.000
1959-60 2.057.000 1.490.000 1.558.000
1960-61 1.902.000 1.465.000 1.037.000
1961-62 2.037.000 1.615.000 885.000
1962-63 1.960.000 1.814.000 830.000
1963-64 2.128.000 1.933.000 823.000
1964-65 2.324.000 2.165.000 358.000
1965-66 2.727.000 2.521.000 594.000

Efter kommunesammenlægningen:
1966-67 6.366.000 5.972.000 2.233.000
1967-68 8.120.000 7.904.000 728.000
1968-69 8.977.000 8.358.000 1.511.000
1969-70 9.437.000 8.959.000 4.151.000
1970-71 12.525.000 11.519.000 3.997.000
1971-72 14.684.000 13.004.000 3.245.000
1972-73 11.870.000 10.059.000 8.265.000
1973-74 18.697.000 15.212.000 12.283.000
1974-75 21.053.000 17.014.000 25.667.000
1975-76 26.974.000 19.565.000 21.346.000
1976* 22.380.000 14.792.000 6.228.000
1977 26.173.000 25.549.000 2.814.000
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1978 31.632.000 28.785.000 8.580.000
1979 37.674.000 30.025.000 5.721.000
1980 42.000.000 33.547.000 1.500.000
1981 51.000.000 41.154.000 457.000
1982 61.000.000 44.669.000 4.875.000
1983 62.290.000 47.672.000 2.852.000
1984 69.457.000 49.989.000 11.800.000
1985 76.885.000 58.352.000 5.400.000
1986 73.500.000 63.798.000 1.502.000

* 1. april - 31. december (grundet omlægning af regnskabsåret pr. 1. januar 1977).
Kilde: Afsluttede årsregnskaber, Økonomisk Forvaltning, Bogense.

Bilag 5 (fortsat)
Folketingsvalg i Bogense-kredsen 1943-68

Folketingsvalg:
23/3 30/10 28/10 5/9 21/4 22/9 14/5 15/11 22/9 22/11 23/1
1943 1945 1947 1950 1953 1953 1957 1960 1964 1966 1968

Socialdemokratiet 3736 3420 3886 3616 3741 4228 4164 4824 5354 5656 4995

Radikale Venstre 2618 2529 2107 2462 2226 2127 2089 1903 1764 2111 3295

Konservative Folkeparti 1761 1513 1194 1410 1324 1319 1336 1476 2017 2173 2334

Venstre 4401 4724 5171 4529 4510 4880 5355 4744 4267 4147 4084

Danmarks Retsforbund 70 218 351 633 434 267 309 171 119 66 84

Dansk Samling 158 256 104 59 28

Kommunistisk Parti 514 222 132 156 146 117 55 74 26 46

De Uafhængige 252 148 316 340 246 88

Socialistisk Folkeparti 350 424 842 643

Liberalt Centrum 202 127

Venstresocialister 163

Øvrige partier 350') 622)

Afgivne stemmer ialt 13094 13174 13035 12782 12450 13219 13518 13839 14449 15469 15859

Stemmeprocent 88,4 86,4 84,9 81,0 78,4 79,3 82,2 84,2 83,5 88,1 89,5

') Bondepartiet: 127 stemmer, Nationalsocialistisk Arbejderparti (DNSAP): 223 stemmer.
2) Fredspolitisk Folkeparti: 62 stemmer.
Valgt i Bogense-kredsen: Kontorchef, cand.jur. Viggo Hauch, Espergærde (Venstre): 1945-53.
Ved lov af 1970 indgik Bogense-kredsen i Otterup-kredsen.
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Kildemateriale

Ud over trykt materiale og materiale, der er stillet til rådighed af Lokalhistorisk Arkiv i Bogense, 
anføres for de enkelte afsnits vedkommende, hvem der har været ansvarlig for indsamling af mate
riale, samt hvem der har leveret skriftlige bidrag eller afgivet mundtlige oplysninger om specifikke 
emner. Hvor intet er anført, er meddelerne bosat i Bogense.

Bogense under besatteisen (si. 9-22)
Indsamling af materiale: lektor Hans Henrik Jacobsen, Næsby.
Bogense Avis, årg. 1939-45.
Hans Kirchhoff: Bogense, Assens, Fåborg og Kerteminde august 1943.

Trykt i Fynske Arbøger 1971, si. 139 ff. (meddelere om forholdene i Bogense: kriminalassistent 
Knud Andersen, direktør Erik Danielsen, maskinarbejder Mogens Ehlert, formand Gunnar Jensen, 
vejmand Henrik Jensen, dommerfuldmægtig Henning Jespersen, maskinarbejder Manuel Jørgen
sen, borgmester Georg Rasmussen).

Hans Henrik Jacobsen: Tyske beslaglæggelser i Odense og Assens amter 1940-45. Historiske Studier 
fra Fyn bd. 9, udgivet af Historisk Samfund for Fyns Stift, 1980.

Bidrag v. Ella W. Michaelsen (Fritidsklubben), Kjeld Nielsen, Troense (Bogense Hotel), Ritta Siemen, 
Dragør (Bogense Hotel).

National samling og modstandsbevægelse (si. 23-39)
Indsamling af materiale: lektor Hans Hansen, Dyrup.
Bogense Avis, årg. 1939-45.
Artikler i Nordvestfyn og Område Avisen i foråret 1985 i anledning af 40-årsdagen for Danmarks 

befrielse.
Hans Kirchhoff: Bogense, Assens, Fåborg og Kerteminde august 1943.

Trykt i Fynske Årbøger 1971, si. 139 ff. (se ovenfor).
Beretning v. Knud Andersen (Lokalhistorisk Arkiv).
Illegale blade (Lokalhistorisk Arkiv).
Materiale fra Fynsledelsens arkiv. Stillet til rådighed af adjunkt Niels Peter Frederiksen, Dyrup. 
Oplysninger v. fhv. kriminalassistent Knud Andersen og fhv. sparekassedirektør Ejnar Kruse.

Kommunal udvikling (si. 40-56)
Indsamling af materiale: lektor Hans Henrik Jacobsen, Næsby.
Bogense Avis, årg. 1939-60
Statistisk Årbog (Folketingsvalg).
Samtaler 1987 med fhv. borgmester Ejnar Kruse, fhv. borgmester Knud Rendbæk, Eskildstrup, borg

mester Svend Jensen og kæmner Svend Rasmussen.
Bidrag v. overlærer Jens Jørgen Clausen (fjernvarmeforsyning).
Statistisk materiale vedr. befolkningstal, kommunale regnskaber, beskatningsprocent og byrådsvalg 

fra Bogense kommune (Folkeregistret, Økonomisk Forvaltning og kæmner Svend Rasmussen).
Oplysninger v. kabelmester Poul Nielsen (elværk) og fhv. socialinspektør Hagbart Jørgensen (bolig

selskab, boligforeninger).
Presseomtale af tekniske anliggender i Bogense kommune (Avisudklipsamling, ført af Teknisk For

valtning 1943 ff.).
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Erhvervsliv (si. 57-88)
Indsamling af materiale: bankdirektør Preben Sandberg, direktør Arne Kruse Andersen.
Folke- og boligtællingen 1. januar 1981, København 1984.
Trap Danmark, 5. udgave, København 1956.
Spare- og Laanekassen for Bogense og Omegn. Jubilæumsskrift, udgivet i anledning af Sparekassens 

100-års jubilæum, 1954.
Hans Hansen: Aktieselskabet Nordfyns Bank. Jubilæumsskrift, udgivet i anledning af bankens 90-års 

jubilæum 1987.
Artikler i Bogense Avis, Nordvestfyn og Område Avisen.
Bidrag v. Arne Kruse Andersen (Bogense Jernstøberi og Maskinfabrik), Emmy og Egon Andersen, 

Tove og Hans Schmidt (fiskeri), Sven Barfoed (Bogense Jernstøberi og Maskinfabrik), Ole Bonnén 
(J.Renbo), Svend Aage Buch (Bogense Margarinefabrik), Inger Busk (garverier), Inge Danielsen 
(garverier), Peter Frost (Axel Frost), Kim S. Gram (Bogense Ålefarm), Henry Gregersen (Bogense 
Betonvarefabrik), C.H. Jensen (garverier), Leif Jespersen (Provinsbanken), Arne Johansen (Haand- 
værkerforeningen af 10. September 1876),J.O Madsen (JO JO Cable Reels), Carsten Nielsen (Sand
ager Mølle), Hildur Nygaard Larsen (V.Nielsens Cigar- og Tobaksfabrik), Poul Erik Olsen (Biku
ben), overlærer K.E. Pihlkjær (Teknisk Skole), Aage Rasmussen (landbrug), Preben Sandberg 
(Nordfyns Bank), samt virksomhederne Scheby Maskinfabrik, Bogense Skibsværft, Bogense Plast, 
FAF Kattebjerg.
Oplysninger v. Ib Friedrichsen (Bikuben), Per Møldrup (fiskeri), Otto Busk Nielsen (håndværk), 
Poul Rasmussen (håndværk) og Gosta Vædeled (håndværk).

Handel og omsætning (si. 89-112)
Indsamling af materiale: bankdirektør Preben Sandberg.
Statistisk Årbog, diverse årgange.
Trap Danmark, 5. udgave, København 1956.
Artikler i Bogense Avis, Nordvestfyn og Område Avisen.
Bidrag v. direktør Asger Hansen (Bogense Trælast, Bogense Handelsstandsforening), købmand 

Svend Aage Pedersen (»Holger Pedersen«, Bogense Handelsstandsforening), bankdirektør Preben 
Sandberg (Bogense Handelsstandsforening), overlærer Th. Stenbjerg Jensen (Handelsskolen), 
Emmy og Egon Andersen, Tove og Hans Schmidt (havnen), havnefoged Knud Bode Nielsen (mari
naen).

Rets-, politi- og brandvæsen (si. 113-118)
Indsamling af materiale: bankdirektør Preben Sandberg, lektor Hans Henrik Jacobsen, Næsby. 
Falck. Årsberetninger 1963, 1986. - Meddelelser, 33. årg., nr. 3.
Bidrag v. dommer Kjeld Ellehauge Hansen, Haderslev, tidl. Bogense (dommerembedet), politimester 

Helge Rosenfeldt, Otterup, tidl. Bogense (politimesterembedet indtil 1973), politiassistent Niels 
Peter Hansen og overassistent Poul Christensen (statistiske oplysninger vedr. politiets opgaver).

Oplysninger v. Lisbeth Hermann. 5. afd., Domhuset, Odense (dommerembedet), stationsleder Knud 
Børge Møller, vagtmester Carl Jeppesen og brandmand Hartvig Mathiesen (Falck Redningskorps).

Medicinalvæsen (si. 119-126)
Indsamling af materiale: tidl. socialinspektør Hagbart Jørgensen.
Sygekassens forhandlingsprotokol 1902-72 (Lokalhistorisk Arkiv).
Supplement til »De danske Apothekers Historie«, Apoteker i Danmark og deres indehavere 1923-64, 

1965-84, udg. af Danmarks Apotekerforening 1966, 1985.
Bidrag v. læge Bjørn Johansen (læger, sygehuse), tandlæge Knud Farver (tandlæger), klinikchef Bo
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Becher (børnetandpleje), fuldmægtig Kurt Nielsen (sygekassevæsen), tidl. socialinspektør Hagbart 
Jørgensen (apotek).

Social velfærd (si. 127-138)
Indsamling af materiale: tidl. socialinspektør Hagbart Jørgensen.
Forhandlingsprotokoller for Socialudvalget, plejehjemmet Solgården og Bogense Børnehave, legat

protokoller (Bogense kommunes arkiv).
Forhandlingsprotokol for Komiteen for Jule velgørenhed i Bogense (Lokalhistorisk Arkiv).

Samfærdsel (si. 139-146)
Indsamling af materiale: museumsleder, overpostbud Anders Jæger.
Niels Jensen: Fynske Jernbaner. Clausens Jembanebibliotek, 1976.
Hans Gerner Christensen: Nordfynske Jernbane (manuskript, Lokalhistorisk Arkiv).
Bidrag v. Grethe Barfoed, Gentofte (banegården).
Oplysninger v. ingeniør Børge Kilsholm, Teknisk Forvaltning; postmester AJ. Haulrich, rutebil

chauffør Bernhard Hjeresen.

Kirke og sogn (si. 147-155)
Indsamling af materiale: sognepræst Johs. Fog.
Præsteembedets Liber daticus.
Menighedsrådets arkiv.

Skolevæsen (si. 156-170)
Indsamling af materiale: ledende skoleinspektør J.O. Damgaard Nielsen.
Love om højere Almenskole. Forlaget V. Pios Boghandel, 1907.
Love og Ekspeditioner. Afd. B. Skoleforhold 1939, 1940. Schultz Forlag.
Håndbog i Lovgivningen om den danske Folkeskole v. A. Barfoed/Henrik Lehmann, Gyldendal.
Samlinger af bekendtgørelser, 1958. Forlaget Cirkulæresamlinger.
Protokol for Bogense Skoleudvalg 1864-1955 (Bogense skoles arkiv).
Forhandlingsprotokol for Bogense Skolekommission 1934-66 (Bogense skoles arkiv)
Bogense byråds Skoleudvalgs protokol 1954-66 (Bogense skoles arkiv).
Arsberetninger fra Bogense skole 1938-70.
Bidrag v. lærer Henning Kofod-Jensen (skoleforhold), lærer Hans Grue (skolebibliotek), ungdoms

skoleinspektør Poul E. Larsen (Bogense kommunes Ungdomsskole), klinikchef Bo Becher (børne
tandpleje).

Pressen (si. 171-175)
Indsamling af materiale: leder af Lokalhistorisk Arkiv, sygeplejerske Inger Vestergård Jørgensen.
Bogense Avis 1. juli 1959 (avisens 100-års jubilæum), 30. september 1960 (sidste nummer af avisen).
Bidrag v. direktør Freddy Folden (Område Avisen).
Oplysninger v. fru Ellen Fischer, Otterup (Otterup Avis), Torben Juul (Nordfyns Radio).

Kulturliv (si. 176-198)
Indsamling af materiale: leder af Lokalhistorisk Arkiv, sygeplejerske Inger Vestergård Jørgensen.
Anne Mette Sulsbruck: Bogense Bibliotek 75 år.
A.M. (Arnt Møller): Bogense-Bagateller 1949, 1950 (Lokalhistorisk Arkiv).
Knud Ehlerts optegnelser om Nordfyns Museum (Lokalhistorisk Arkiv).
Bogense Sangforenings arkiv (Lokalhistorisk Arkiv).
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Th. Willemsens personalhistoriske optegnelser (Lokalhistorisk Arkiv).
Foreningen Nordens protokoller 1948-58 (Lokalhistorisk Arkiv).
Arnt Møller: Bogense Vals (trykt, Lokalhistorisk Arkiv).
Programmer for Nordfynsfestival 1983 ff. (Lokalhistorisk Arkiv).
Artikler i Nordvestfyn og Område Avisen 1987 (festival, gallerier, udstillinger).
Bidrag v. skomager Otto Bruun (Boga-Orkesteret), Inga M. Jørgensen, Mejlskov (Nord- og Nordvest- 

fyns Messingblæsere).

Årets begivenheder (si. 199-214)
Indsamling af materiale: leder af Lokalhistorisk Arkiv, sygeplejerske Inger Vestergård Jørgensen.
Programmer for svømmerevyer, juleshows og Bogense-revyer (Lokalhistorisk Arkiv).
Særnummer af Område Avisen 17. august 1976 (marinaen, dronningebesøg).
Artikler i Nordvestfyn og Område Avisen 1987 (skyttelaug, gågadehandel, sommermarked, Prærie

fest, Havnefest).
Bidrag v.tandlæge Knud Farver (svømmerevyer, 4. maj-fester), pantefoged C.E. Rasmussen (Præriefe

ster).

Foreninger (si. 215-222)
Indsamling af materiale: leder af Lokalhistorisk Arkiv, sygeplejerske Inger Vestergård Jørgensen.
Bidrag v. portør Søren L. Andersen (DSU), Ella Wiisbye Michaelsen (KFUK), lærer Hans Grue (skak

klub), premierløjtnant Carsten Leth (Rotary), sparekasseprokurist Johs. Larsen (Lions Club), direk
tør Ole Hansen (Junior Chamber), Kirstine Harder, Engeldrup (Bogense Husmoderforening), 
Dorthe Lehrmann (Nordfyns Helseforening), fhv. direktør Hans Schmidt (Bogense Marinefor- 
ening), købmand Svend Aage Pedersen (Bogense Flagforening), Elise Geertsma/Lise Rasmus- 
sen/Jytte Andersen (Bogense Medborgerhus).

Sportsliv (si. 223-233)
Indsamling af materiale: afdelingsleder Preben Nielsen.
BG & IF’s, Bogense Sportsrings og Bogense Stadionanlægs arkiver.
Skriftlige oplysninger fra de enkelte sportsklubber på grundlag af spørgeskemaer.
BG & IF 1914-64. Udgivet i anledning af foreningens 50-års jubilæum 1964.
Halavisen. Udgivet af Bogense Stadionanlægs Byggeudvalg 1987.

Turisme (si. 234-250)
Indsamling af materiale: turistchef Inge Søndergaard.
Turistforeningens protokoller 1927-87.
Turistbrochurer udgivet af Turistforeningen for Bogense og Omegn/Nordfyns Turistforening (Tu

ristkontoret, Lokalhistorisk Arkiv).
Særtillæg til Morgenposten 30. maj 1976 (marinaen).
Artikler i Nordvestfyn og Område Avisen 1987 (Eventyrland, Bogense Feriecenter).
Oplysninger v. Teknisk Forvaltning, tidl. stationsforstander N. Aa..Søndergaard, købmand Ole Han

sen, Verner Rasmussen, havnefoged Knud Bode Nielsen m.fl.
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NAVNEREGISTER

Andersen, Arne Kruse, direktør 7, 60, 66 — 
Arne R., direktør 106 — C., sognerådsfor
mand, Skovby 130 — Chr., garvermester 70 
— Edith 152 — Egon, fiskeeksportør 7, 82; 
g.m. Emmy 7 — H. C., digter 246 f. — H. G., 
toldforvalter 188, 255 — Knud, kriminalas
sistent 28 ff. — Lis, plejehjemsbestyrer 131 
— Martin, fiskehandler 81 f. — N.C., lærer, 
Ørritslev 173 — Otto, antikvitetshandler 
106, 242, 256 — Svend, snedkermester 63 — 
Th., driftsbestyrer 12,60,143 f., 188,221,242 
— Aage, stationsleder 116

Andreasen, Jens, kunstmaler 63

Bak, Arne, arkitekt 256
Barfoed, Laurits, købmand 106
Bay, Alfred, malermester, kunstmaler 16, 192 f, 

194
Bech, Hannibal, købmand 106, 134
Becher, Bo, tandlæge, klinikchef 124, 168 
Beck-Nielsen, O., lærer, kantor 152 f., 160, 161, 

176
Berggren, Anna 63
Bemer-Schilden-Holsten, H., lensbaron, Lan

gesø 178
Bemstorff, Carl Johan, greve, Gyldensteen 15, 

30 f., 35 — Frants, godsejer, Sandagergård 
246, 256 — Peter, godsejer 246

Birch, August, garveriarbejder 126
Blixen, Karen, forfatterinde 12
Boesen, Kjeld, organist 153, 182, 183, 187, 188 
Bonnén, Ole 71
Brams, H. P., forstander 132
Bro, J. P. C., proprietær, redaktør 171 f. — Vagn, 

politimester 171 f.
Bruun, Otto, skomager 182, 184
Bryderup, Rasmus Jensen, postmester 145 f.
Buch, Peter Chr., fabrikant 62; sønnen Svend 

233

Busk, Bent 228, 233
Busschou, H., glarmester 255
Bøgild, Johannes 233
Bømer-Nielsen, W., organist 12, 182, 184, 185, 

186
Børresen, Peter, kredslæge 63, 119, 152, 173, 

189, 191

Carlsen, Ejnar, uddeler, Grindløse 256 — Mads, 
arrestforvarer 31

Christensen, Aksel, avlsbruger 256 — Bent, 
varmemester 64 — Einar Ravn 194,199, 200 
— Hans Ove, lærling 154, 214 — Poul, over
lærer 192 — Ragner 152 — Tormod, skole
betjent 157 — Valdemar, overtelefonmon
tør 53, 255 — Vilhelm, stationsleder 116

Christian X 12, 24, 25, 213
Christiansen, Erik Stokkeby, Odense 30
Christoffersen, Jacob, advokat 93, 256
Clausen, Peter, fritidshjemsleder 135

Dalhøj, Jens Otto, lærer, Jersore 225
Damgaard, Aksel, fiskeskipper 213
Damgaard-Nielsen, G., højskoleforstander, Rys

linge 24
Danielsen, Erik, direktør 16, 70, 255
Dehlbæk, Henry, stads- og havneingeniør 53
Dela, H., landsretssagfører 40, 130, 255
Detleffsen, Andreas, købmand 106
Doré, Benny, kunstmaler 193
Drud, Johs. 224
Duvander, Bente 228

Efland, Carl Erik, stationsleder 116
Eggert, Bente, lærer 161
Ehlert, Knud, læge 119 f., 170, 179 — Mogens 

233 — Niels, boghandler 111
Eigenbrod, Mogens, fabrikant 74
Ejsing, Erik, kommunebogholder 52
Eriksen, Henry, malermester 64
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Fabricius, Henrik, apoteker 121 f.; datteren 
Estrid, apoteker 121 f.

Farver, Knud, tandlæge 123, 186, 189, 199
Felter, Immanuel, præst, Skovby 188
Fischer, Chr., gartner, Otterup 173
Fledelius, Niels, redaktør, borgmester 23, 24, 

25, 40, 127
Fog, Inge 236 — Johs., sognepræst 7, 150, 152, 

165, 209, 211
Folden, Freddy, direktør 100,174, 212, 242; g.m. 

Birgit 174
Frandsen, Benny, lærer 183 — Poul, vejmand, 

havnefoged 53, 256
Frederiksen, Aksel 224 — J. Kjær, indremissio

nær 155 — Peter 233 — Svend Aage 233
Fredslund-Hansen, Ole, bibliotekar 176
Freksen, Jørgen, dommer 113
Frost, Axel, urmager 62
Fønss, Willum, konsul, København 238

Gad, A. F., byfoged, dommer 113
Gade, A., stationsforstander 143
Givskov, C. C., politifuldmægtig 36
Glerup, M., førstelærer, Grindløse 182
Glistrup, B. J., direktør 101
Gregersen, Henry, fabrikant 71 —Jørgen, fabri

kant 71
Grue, Hans, lærer, skolebibliotekar 168

Hald, Mogens, boghandler 11, 242; sønnen 
Carsten, boghandler 7, 59, 60, 111 f.; g.m. 
Jette, boghandler 111 f.

Hammershøj, Frank, maler 184, 193, 196, 197, 
198; g.m. Lisbeth, dagplejemoder 256

Hansen, Aksel, søn af Gustav, fisker 90 — Al
bert Th., blikkenslager 64 — Andreas, sned
ker 126 — Asger, direktør 53, 60, 93, 94, 95, 
101, 106, 107, 256; sønnen Ole 107 - Carl, 
biavler, Vester Egense 35 — Ellef, isenkræm
mer 24 — Georg 224 — Gunnar, sognepræst, 
Skovby 256 — H. P, stads- og havneingeniør 
53 — Hans, lektor, Dyrup 192 Hans, gård
ejer 255 — J. C., politiassistent, Jullerup 56 
— Johannes, fabrikant 70 — Kjeld Elle- 
hauge, dommer 113 - Laurits E., købmand 
93,225 - Lis Lund 233 - N. P., gårdejer 255 
— Nicolai, overlæge 125 — Niels 224 — 
Niels, smed 255 — Ove Toft 21 — P. Holst, 

arbejdsmand 255 — Poul, havnefoged 53 — 
Roman, skibstømrersvend, søn af Aage, fri
sør 17 — Svend, autoforhandler 34 — Svend 
Helge, reservebetjent 30

Hauch, Viggo, kontorchef, Espergærde 56,171, 
173, 258

Haulrich, Alfred Jens, postmester 145 f. 
Hedin, Ole Barsmark, apoteker 121 f.
Henrik, prins af Danmark 209 f.
Holck, Rudolf, boghandler 110
Holm, Nicolai, læge, Bogense 34, 119 f., 149 —

Aage, viceinspektør 168
Holst, Johan Peter, portrætmaler 192 
Hovendal, Hans Chr., tømrer 182 
Haahr, Gustav, maler 237

Ingvertsen, Peter, tandlæge 123
Isaksen, Rasmus, købmand 109, 110; datteren 

Mary 109
Iversen, Bertel 233

Jacobsen, Bent, konservator 152 — Chr., fisker 
17 — Per Hjortshøj, plejehjemsbestyrer 131 
— Poul, mælkehandler 130, 255

Jantzen, Reinhardt, købmand 178
Jensen, Amandus, lærer 160 — Edvard, maskin- 

svend 30 — Eleonora, børnehaveleder 135 
— Emanuel, maskinarbejder 30 f. — Erik, 
erhvervschef 59 — Erik Løvenborg, forsik
ringsinspektør 30 f. — Henrik, vejmand 17, 
43, 126, 130, 255 — Jens, bankdirektør 85 — 
John, politiassistent 115 — Jørgen, postkon
duktør 126 — K. J., garver 69 — Lemming, 
forvalter 214 — Peter Emil, postmester 146 
— Svend, sygehusinspektør, borgmester 47, 
48, 49 ff., 53, 55, 59, 73, 165, 210, 211, 219, 
256 — Svend 228 — Svend E. Klint, amtssko
lekonsulent 165 — Svend Aage, bankkasse
rer 53, 130, 256 — Th. Stenbjerg, overlærer 
12, 95,168,182,186; Dagny Stenbjerg 182 - 
Thorvald Severin, skoleinspektør 43,53,95, 
152,157,162,164, 255 - Verner, depotinde
haver 53, 219, 256 - Willy Mørch 21 - 
Aage, gårdejer, Ørbæk 53, 256

Jespersen, Leif, bankbestyrer 85
Jessen, Chr. 224
Johansen, Arne, tømrermester 64 — Bjørn, 

læge 119,197 — C., forretningsfører 78 — Ej-
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nar, graver 152 — Hans Peter, lærling 154, 
214 — Ivar, røgeriejer 81 — Marius, varme
mester 64 — Marius, maskinarbejder 255 — 
Siegfred, stads- og havneingeniør 53 — 
Willy, overassistent 212, 256

Jordansen, Knud, bogholder 188
Juul, Torben, galleriejer, forfatter 175,192,193, 

195, 196, 198
Jæger, Anders, overpostbud, museumsleder 7, 

179, 180, 186, 188, 192, 210
Jørgensen, Alfred, gårdejer 47 — Anker 21 — 

Asger, gårdejer, Nr. Esterbølle 256 — Axel, 
politiassistent 115 — Bent, viceinspektør 
157 — Edward, smedemester 64 — Hagbart, 
socialinspektør 7, 52, 130 — Helge, skatte
rådsmedlem, Skåstrup 256 — Inger Vester
gård, sygeplejerske, arkivleder 7,179 — Jens, 
lærling 154, 214 — Knud, bankdirektør 85, 
255 — Kristian, lærling 254, 214

Kirkelund-Jensen, T. M., stads- og havneinge
niør 53

Kjær, Alfred, ambulancefører 116
Kjærgaard, Flemming, fuldmægtig 207
Klerke, Niels, overlæge 120, 125
Klingberg, Poul, politimester 113
Knudsen, Anker 61 — Helge, overlærer 24, 29, 

30 f., 157 — Knud, gårdejer, Jerstrup Skov 
34 — Thorvald, Otterup 184 — William, 
læge, Jullerup 34

Koch, Carsten, bibliotekar 176 — Hal, profes
sor 25 f.

Kofod-Jensen, Henning, lærer 161, 167, 256; 
g.m. Aase, f. Ramhøj 188

Kraack, Fr., købmand 93
Kraft-Christensen, Chris, journalist 246
Kristensen, Tage Bæk, overlæge 119 f., 125
Kristoffersen, politiassistent 182 — Orla, skole

bibliotekar 168
Kromann, Boje, bankdirektør 85, 256
Kruse, Arne, konst. skoleleder 256 — Ejnar, 

sparekassedirektør, borgmester 36, 42 ff., 
53, 55, 83, 131, 152, 182, 255 - Otto 20 f.

Larsen, Alfred, læge 119,170 — Carl, garverme
ster 70 — E., tømrermester 64 — G. V, køb
mand 106, 192; datteren Emmy 192 — Jør

gen Chr., apoteker 121 ff. — Laurits, brand
mand 116 — Mogens, ingeniør, Næsby 165 — 
Oskar Vestergaard, trykkeriarbejder 28 — 
Peter, forpagter, landbrugsminister, Østrup 
56, 213 — Poul, rejsemontør 53, 256 — Poul 
Erik, ungdomsskoleinspektør 165, 170 — 
Svend, museumsdirektør, Odense 192

Lauridsen, V, kommunebogholder 28, 30, 52
Levinsen, L. C., dommer 113
Lindegaard, Arne, landmand, Skamby 132
Lund, Arne, forsorgspædagog 183
Lunø, Chr., postmester 146
Lykke, Jørgen, gårdejer, Grindløse 53, 130, 256

Madsen, Jens Ole, direktør 72 — L. Vester
gaard, gårdejer, Grindløse 47, 256 — Mag
nus, snedker 17 — Sigurd, brandmand 116

Marcussen, Alfred, hestehandler 47, 255 — 
John, kommunebogholder 52 — Mogens, 
bilforhandler 59, 61, 62

Margrethe, Dronning af Danmark 209 f.
Marquard, Mogens, læge, Gamby 35
Mathiasen, Egon 171
Menved, Erik, konge 213, 251
Mikkelsen, Johs. Just, lærer, ungdomsskolein

spektør 161, 170
Mogensen, Jens Nicolai, inspektør 256
Mollerup, Bertel, stads- og havneingeniør 53
Mortensen, Hans Laurits, postmester 146
Moulvad, Erik, læge 119
Muus, Elias B., købmand, Odense 106
Münster, Erik, cand. pharm. 35
Møgel vang, Gunnar, prokurist 212
Mølgaard, Egon, godsfuldmægtig 165
Møller, Amt, dommer 113, 186,189,190 — Jør

gen, salgschef 59 — Knud, stationsleder 116
— Mogens Lundorff, tandlæge 123

Maare, Peter 224 — Svend Aage, direktør, 
Odense 59

Niclasen, Poul A., socialsekretær 52, 127, 129 
Nicolajsen, Frank, direktør, Harritslevgård 75
Nielsen, Bent Møller, læge 119 - Carl Erik, pan

tefoged 207 — Eyvind, tandlæge — Frede, 
gårdejer, Skåstrup 256 — Frede Høj, redak
tør 128, 225 — Gunnar, inspektør, Jullerup 
30 — Henning, FAF 79 — Henning, direktør 
JME Byg 247 — Inger, sygehjælper 256 — J.
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O. Damgaard, led. skoleinspektør 7, 157, 
161, 163, 165 — Jørgen, overpostbud 255 — 
Knud, gartner, Kattebjerg 256 — Knud 
Chr., gårdejer, Klinte 256 — Kurt, fuldmæg
tig 53,126, 256 — Niels Abildgaard, blikken
slagermester 64 — Otto Busk, murermester 
63, 255 — Peter, møller, Sandager 79; søn
nen Verner, møller, Sandager 79; dennes 
søn Carsten, møller, Sandager 79 — Preben, 
afdelingsleder 7, 207, 212, 228, 256 — Ras
mus, højskoleforstander, Særslev 12 — 
Svend, husmand, Hugget 130, 256 — Svend, 
kontrolassistent, Mejlskov 256 — Svend O., 
husmand, Ore 256 — Svend Aage, trompe
tist 184 — Thorvald Børge, viceinspektør 
157, 161 - V, cigarfabrikant 61, 255

Nygaard, Knud, el-installatør 64
Nørgaard, Peter Chr., sognepræst 147 f., 150

Obling, Hans P., stationsleder, forretningsinde
haver 100, 116

Olesen, Hans Jørgen, tandlæge 123
Olsen, Eigil 228 — Ingemann, stationsleder 116 

— Osvald, havnefoged 13,14,53, 255 — Poul 
Erik, afdelingsleder 59, 60, 83

Ormhøj, Rasmus, vognmand, Hindevad 32

Pedersen, Anker 182 — Ejler, skibsbygger 70; 
sønnen Bent, skibsbygger 70 — Erik, gart
ner 64 — Erik 182 — H., kommunekasserer 
52 — Hans Kr., socialinspektør 52, 130 — 
Holger, købmand, manufakturhandler 16, 
93, 100, 110, 137, 200, 221; sønnen Svend 
Aage, købmand, manufakturhandler 93, 
110, 138, 225, 228; dennes søn Lars Holger 
110 — Inger, lærer 161 — Laurits 233 — N. P., 
malermester 255 — Poul, snedkermester 64 
— Poul Arne 233 — P. J., lærer 126 — R. Chr., 
politibetjent 126 — Viggo, lærer 168

Petersen, Alfred 224 — Carl, overbanemester 
255 — C. C., direktør 93 — Harald E., bog
holder 225 — J. P., garver 127,136 — Kirsten 
Flodgaard, børnehaveleder 135 — Th., sog
nerådsformand, Grindløse 130

Petterson, Anna, husmoder 255
Pihlkjær, K. E., overlærer 24, 64
Poulsen, Carl, redaktør 171 ff., 174, 242; g.m.

Astrid 171 - Ellen, folketingsmedlem 56 —

Poul, slagtermester 100 — Robert Kj ærlund, 
politiassistent 53, 256

Pramvig, B. 240
Paarup, Ole, arkitekt, Odense 245

Rasmussen, Aksel, sognepræst 18, 147 — Arne, 
skatteinspektør 52, 233 — Carl, bogtrykker 
40, 173 f., 255; sønnen Carl Christian 173, 
228 — Carl Johan, lærer 165, 256 — Edvard, 
lærer, amtsborgmester, Otterup 56 — Else 
Marie, korrespondent 179 — Erik Emil, pa
raplyfabrikant 136 — Georg, sparekassedi
rektør 15,20,22,40 f., 42,43,46,83,130,131, 
255 — Georg 224 — Johs., gårdejer 47 — 
Johs., brødforhandler 255 — Jørgen, bager
mester 54 — Max, skovfoged, Jerstrup Skov 
30, 34 — Ove Kai 17; søn af Henry, mekani
ker 17 — P. Willemoes, mejeribestyrer 36, 77 
— Poul, udlånschef 59 — Svend, kæmner 49, 
52 - Verner 228

Reimer, Christine, folkemindesamler 178, 180
Renbo, Johannes 71; g.m. Ida 71 — Honni 71
Rendbæk, Knud, gårdejer, Eskildstrup 47 ff, 

132, 256
Rendby, Anthon, viceinspektør 156
Richardt, Edgar, dyrlæge 30 f., 34, 38
Roed, Fritz, norsk kunstner 197
Rosenfeldt, Helge Th., politimester 114
Rørth, P. J., overlærer 95

Sandberg, Preben, bankdirektør 7, 85, 93, 94, 
100, 212, 219

Santon, Claus, direktør 70 f.
Saul, Ellen 182
Scheby, Chr. A., smedemester 67; sønnen Ras

mus, fabrikant 38, 63, 64, 67, 221, 224, 255; 
dennes søn Erik, fabrikant 60, 67, 68

Scheel, Kresten F. A., lensgreve, Rugård 30
Schimko, Hermann, fiskeeksportør, Harritslev- 

gård 75
Schleiss, Gorm, tandlæge 123
Schmidt, Axel, direktør 93, 101 — Hans, direk

tør 7, 82; g.m. Tove 7 — Margit, tandlæge 
123

Sevel, Kaj 224
Skaarenborg, Ellen Marie, plejehjemsleder 

130
Skaarup, Leif 233
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Spanner, V., toldforvalter 178
Steenberg, Asta 176
Stemann, E. 228
Stephensen, Edith 242
Strate, Preben, bankbestyrer 85, 256
Sulsbruck, Anne-Mette, bibliotekar 176
Swane, Lars, maler 193,194,195; g.m. Aase, væ

verske 195
Svensson, Hjalmar 224
Søndergaard, Inge, turistchef 7, 237, 242 — N. 

Aa., stationsforstander 143 f., 242, 255 — 
Signe, læge, Odense 170

Sørensen, Alfred, autoforhandler, Hårslev 32 
— Carl Erik, forvalter, Kassemose 256 — El
len og Carl Emil, galleriejere, Skovby 196 — 
Flemming, lærer 256 — Grethe, husmoder, 
Skårup 156 — Hans Henning, manufaktur
handler 256 — Kjeld, vandværksbestyrer 59 
— Ove, postbud 255 — Viggo, gårdejer, 
Hjortebjerg 256

Talleruphus, M., lærer 12
Theill, P., sagfører, redaktør 171
Thode, Fritz, konservator, Sdr. Højrup 152
Thomasen, Anne Marie, børnehaveleder 135
Thomsen, Chr., avlsbruger 16 f. — Ejler Niel

sen, politimester 10, 32, 113 f.
Thrane, Aase, børnehaveleder 135
Tindhof, Freddy, fabrikant 74

Toftegaard, Erik 228
Toustrup, Bjarne, viceinspektør 157
Trandbohus, John Allerød, lærling 154, 214 —

Peter 233
Trautner, Peter, kredslæge 126, 177

Urth, Svend, skoleinspektør 179

Wacher, Karl, gårdejer 152 — Poul Erik, møbel
snedker 256

Warberg, Ingeborg, plejehjemsbestyrerinde 
131

Washuus, E. 228
Wederkinch, Jørgen, postmester 146
Wegener, Peter, politimester 113
Vej, Resi, læge, Odense 170
Vestergaard, Anders, direktør 93, 115, 116, 117,

255 — Sv. Kjøng, boghandler 111
Weyvadt, Torben, politimester 113 f.
Willemoes, Mogens, fabrikant 74
Willemsen, Th., faktor 181; datteren Valborg, 

kommunekasserer 52
Vædeled, Gøsta, sadelmager 63

Øxenberg, Carl, gårdejer, Nørreby 47, 165, 256

Aalbæk, Emil, læge 119
Aaskov, H., direktør 78
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STEDREGISTER

Bogense
Gader m.v.
Adelgade 45, 61, 66 f„ 91, 97, 98, 99, 109, 115, 

140 f., 148, 195, 197, 206, 238, 245, 251
Gyldensteensvej 42, 52, 227
Kalkværksvej 128, 140
Kirkebakken 9, 151, 223, 235
Odensevej 128, 140
Set. Annagade 115 f., 193, 197, 209
Skovvejen 46, 47, 127, 140
Stegøvej 42, 52
Teglgårdsvej 149
Torvet 96, 97, 125, 183, 206, 207, 234, 243
Vestergade 95, 119, 140, 176 f.
Østergade 97, 99, 110 f., 176 f., 178, 245
Østre Engvej 46, 128, 140
Øvrige gader 42, 46, 47, 140, 141

Institutioner m. v.
Afholdshotellet 18, 85
»Arken« 18, 21, 29, 85 ff., 234, 235
Bogense Hotel 14 f., 18, 21, 22, 63, 85 f., 199, 

200, 206, 228, 235, 250
Erik Menveds Kro 85 ff., 117, 219, 245
Fredskoven/Restaurant »Fredskoven« 85 ff., 

117 f., 199, 204, 209, 223, 225, 227 f.
Gæstgivergården, se Bogense Hotel
Hotel Bogense Kyst 86 ff, 235 f., 245, 250, 253
Landbohjemmet, se Erik Men veds Kro
»Marinetten« 88, 209, 245
Nordfynshallen m. Annekshallen 96, 97, 98, 

206, 207, 209, 221, 227 ff.
Rådhuset 14, 20, 28, 36, 41, 158, 176
Rådhuskroen 226
Skovridergården 230 ff.
Strandanlægget 18, 23, 24, 180, 209

Lokaliteter omkring Bogense
Fogense 10 f.
Grønløkken 226
Langø 76
Mågeøen 213
Neder Mølle 140, 226
Stegø 213
Vestre Enge 127, 140, 247
Æbelø 118, 214, 238, 242
Østerø 227
Østre enge 127

Herregårde m. v.
Christianslund 238, 246
Egebjerggård 33
Gyldensteen, 12, 18, 25, 32 f., 35, 75 f., 117, 197, 

198
Harritslevgård 25, 75 f., 140
Hoffmansgave 33
Jerstrup 75 f.
Nislevgård 201
Sandagergård 75 f.

Nord- og Nordvestfyn
Allesø-Næsbyhovedbroby 113
Beldringe 139, 141
Ejlby 47
Enebærodde 243
Flyvesandet 243
Gamby 114
Glavendrup 243
Grindløse 30, 47, 130, 145, 154, 163, 174, 217, 

218, 225
Quldbjerg 47, 130 144, 154, 218, 225, 226
Gyngstrup 34
Harritslev 109, 140
Hårslev 30, 47, 227, 233
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Jersore 145
Jullerup 30
Kassemose 144
Klinte 47, 130, 154, 163 f., 166, 218, 225, 226
Langesø 33
Lumby 113
Mejlskov 144
Melby 47
Morud 112
Nørre Esterbølle 72, 73,163, 218, 225, 229, 233, 

256
Nørre Sandager 47, 79, 130, 154, 218, 225, 226,
Nørreby 145
Ore 47, 129, 154,163 f., 166, 217, 218, 225, 226

Otterup 60, 61, 80, 88, 114, 115, 132, 146, 173, 
174, 181, 240

Skamby 30, 80
Skovby 14,15,17, 20 f., 27, 28, 33, 38, 47, 80,110, 

129, 130, 154, 155, 163 f., 166, 196, 217, 218, 
225, 226

Skåstrup 92, 155
Stillebæk 30
Særslev 47, 129, 162, 181
Søndersø 37, 48, 60, 88,111,114, 115,132 f., 157, 

174, 240
Tofte 140
Uggerslev 33
Veflinge 162
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SAGREGISTER

administration 52 f., 57 
alderdomshjem 42, 130 
alsang 12, 23 f., 25 
andelsmejeri 76 f.
andelssvineslagteri 64 f., 76 ff.
apotek 121
apotekere 121 ff.
arbejdsløshed 127 
arrestationer 20, 36 
aviser, se presse

egnsudviklingsområde 59 
Elefantfester 205, 228 
elektricitetsforsyning 11, 42, 45, 46, 48 
erhvervsfordeling 57 f.
erhvervskonsulent, -chef 51, 59 
erhvervsliv 57 ff.
erhvervsråd 51, 58 f, 93, 216 
erhvervsvirksomheder

Bogense Beton varefabrik 71
Bogense Bryggeri 72
Bogense Garveri 69 f.

banker, se pengeinstitutter 
befrielsen 18 ff, 35 ff, 201 f. 
benzinrationering 139 
beskyttelsesrum 10 
beslaglæggelser 18 
besættelsen 9 ff.

»bevaringsplan 53 f.
biograf 11, 199
bibliotek/biblioteksvæsen 48, 176 
Bogense Avis 9, 23, 89f, 91, 171 ff. 
boligbyggeri 42, 46 f, 128 
borgmestre 40 ff.
brandvæsen 115 ff.
byjubilæum 100, 211 ff.
byledelsen 30 f.
byrådsmedlemmer 53, 255 f.
byrådsmøder/byrådsarbejde 41 f, 53 
byrådsvalg 40, 42 f, 47, 49, 55 f.

Bogense Kulkompagni 101 f.
Bogense Jernstøberi og Maskinfabrik 65, 66, 
90

Bogense Plast 74
Bogense Skibsværft 70
Bogense Trælasthandel 101, 106 ff.
Bdr. N. & Kr. Petersen 61, 90
Garver K.J. Jensen & Søn 69
JO JO Cable Reels 72 f.
JO-Værktøj 73 f.
Mogens Eigenbrod Kunsthåndværk 74
P. C. Buchs Margarinefabrik 62
Renbo 71 f.
Sandager Mølle 79
Schebys Maskinfabrik 66 ff, 90
V. Nielsens Cigar og Tobaksfabrik 61
Willemoes Lys 74
Wishbone 74
(se endv.: forretninger)

campingpladser 45, 92, 104, 234 f. evakueringsplan 13 
eventyrland 246 f., 253f.

dagpleje 129 
distriktsblade 173 f. 
dommere 48, 113 
dronningebesøg 209 ff. 
drukneulykker 214 
dyrskue 80

fabrikker, se erhvervsvirksomheder
Fagenes Fest 205 
faglige foreninger 215 f. 
familieplanlægning 129 
fastelavnsoptog 199, 203 ff.
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feriecenter 54, 247 ff., 253 f. 
festdage 209 f.
festival 196 ff, 201 
fiskeauktion 81
fiskeri 80 ff 
fiskeriforening 82 f.„ 216
Q em varme 46 
flygtninge, tyske 18, 21, 27, f., 158 
foderstofforretninger 78 f., 101 f. 
folkebespisning 127 f. 
folketingsvalg 9, 12, 29, 56, 258 
foreninger 215 ff (oversigt) 
forretninger:

Ehlerts Boghandel 110 f.
Holger Pedersen 109 f.
Mogens Marcussen Automobiler 61 f. 

forretningsliv 89 ff 
forskønnelsesforeninger 218 f., 234 
frihedskæmpere, se modstandsbevægelse 
Frihedsrådets lokalkomité 36 
friluftsskuespil 201 
fritidshjem 135, 137 
færgeforbindelse 145 f., 242

gadebelysning 45
gallerier 195 f.
garverier 67 ff
gasforsyning 11, 42, 46
generalstrejke 15 f.
gæld, byens 40 f., 44
gågader/gågadehandel 97 f., 99, 205

handel 89 ff.
handelsmesse 96
handelsskole 94 f.
handelsstandsforening 93 ff., 215, 240, 253 
havnefester 207 f.
havnefoged 243
havn/havnevæsen 42, 52, 100 ff.
historieskrivning 192
hjemmehjælp 128
hobbybetonede foreninger 218
hoteller 85 ff, 235 f.
humanitære foreninger 220
husmoderafløsning 128
husmoderforening 220 f.

husmandsforeninger 80 
håndværk 61 f.
håndværkerforeninger 63 ff, 215

idræt, se sport 
ildebrande 117 
illegale blade 27 ff. 
indbyggerantal 51 
indkvartering 14 
industri 64 ff.

jernbaner 11, 48, 95, 103, 139, 141 ff.
jembanesabotage 33, 141 
juleshow 188 f., 200

kirke 147 ff.
kloakering 44, 51 f.
klokkespil 213 
kommunale embedmænd 52 f. 
kommunale forhold 40 ff.
kommunale regnskaber 257 f.
kommunale udvalg 53 
kommunesammenlægning 46 f., 91 f., 163 
kulturliv 176 ff.
kulturelle foreninger 187 f., 217 ff. 
købmandsgårde 90 f.

landboforeninger 79 f.
landbrug 74 ff.
legater 135 f.
lejlighedspoeter 188 f.
ligningsprocent/skatteprocent 22, 41 ff, 46, 

49 f.
^lokalhistorisk arkiv 179 f. 

lokalradio, se Nordfyns Radio 
luftalarm 10 
læger 119 f., 124 
lærere 156 ff.

malerkunst/malere 192 ff.
marina 49, 53, 103, 242 f. 
medicinal væsen 119 ff.
menighedsråd 152 
missionshus 155 
modstandsbevægelsen 14, 20 f., 23 ff, 30 ff. 
museum 176 ff.
musikliv 180 ff.
mørklægning 10
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nationalisme 24 ff.
nazimøde 9
»Nordfyns Posten« 174
»Nordfyns Radio« 173
»Nordvestfyn« 173 f.

»Område Avisen Nordfyn« 174
orgel 152
orkestre 183 ff., 217
»Otterup Avis« 173
oversvømmelser 213

pengeinstitutter:
Bikuben 83
Bogense Bank/Nordfyns Bank 83 ff, 136
Den Danske Provinsbank 85

pensionistboliger 132 f.
pensionister 50, 58
plejehjem 48, 130 ff.
politi 20, 39, 113 f.
politimestre 48, 113 f.
politiske partier og foreninger 53, 55, 215, 255
postmestre 146
postvæsen 144 f.
presse 171 ff.
Præriefester 205 f., 229
præstegård 148 f.
præster 147 ff.

rationeringer 9 ff.
renovationsvæsen 42, 44
rensningsanlæg 42, 52
restauranter 85 ff., 117, 118, 253 f.
restriktioner 11 ff, 39
retsopgør (efter krigen) 20, 39
retsvæsen 113
revy 188 ff, 199 ff.
rutebilkørsel 11. 143

sabotage 14 f., 26 f., 31 f.
samfærdsel 139 ff.
sangkor 180 ff, 217
skatteprocent, se ligningsprocent
skinnebusser 142
skole/skolevæsen 11, 21 f., 44 f., 49, 156 ff.
skolebespisning 127
skolebibliotek 167 f.
skolebyggeri 159 ff, 164 f.

skoleledere 157, 162 f.
skolelæge 170
skoletandpleje 123, 168 f.
skyttelaug 199, 203, 222
socialudvalg 129 f. 
socialvæsen 127 ff.
sommermarked 205
sortbørshandel 14
sparekasse, se pengeinstitutter 
sport 208, 223 ff.
sportsklubber, -foreninger 217 f., 223 ff.
sportspladser/sportshaller 45, 223, 226, 223 ff.
Sportsringen 225 ff.
sportsudøvere/sportsresultater 233
spærretid 17 
stadion 229 
stormflod 213 
sygehus/sygehusvæsen 44, 124 f.
sygekasse 125 f.
sygeplejeordning 128 f.

tandlæger 123 
teater 22, 199, 217 
teknisk skole 63 f.
tobak 22, 39
torvehandel 96
turisme 11 f., 49, 92, 234 ff.
turistforening 234, 241 f. 
turistinformation 236 ff.
tørveskæring 10

ungdomsskole 170

vagtvæm 13, 14, 21
vandforsyning 42
vandrehjem 234 
vej net/vej væsen 139 ff.
velgørenhed 137 f.
vælgerforeninger 55, 215 
våbenmodtagelser 33 f.

ældreomsorg 129

økonomiske forhold 22, 41 ff, 257 f.

ålefarme 74
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Rettelser og tilføjelser til 
»Bogenses historie 1-4«

Bogenses historie 1 (1982)
side 9, linie 14 Søren Harries Klausen, læs: Søren Harries Clausen
side 41, linie 22 S. H. Klausen, læs: S. H. Clausen
side 81, linie 14 forkolde, læs: forholde
side 121, linie 19 Vederking, læs: Wederkinch (yderligere side 129, 132, 

147)
side 121, linie 6 fremmede, læs: fremmende
side 168, linie 11 6. maj 1862, læs: august 1862 (oplyst af Kjeld Boesen)

Bogenses historie 2 (1984)
side 30, linie 26 prisguvernøren, læs: prinsguvernøren
side 47, linie 24 J. C. Povlsen, læs: J. C. Povelsen (yderligere side 116, 

207)
side 107, linie 16 S. Sørensen, læs: S. Jørgensen
side 107, linie 21 f. Kalkbrænderiet og cementtagstensfabrikken var to ad

skilte virksomheder.
side 164, linie 37 1910, læs: 1810

Bogenses historie 3 (1986)
side 14, linie 21 A. J. Haulrich fratrådte embedet som postmester 1988.
side 39, linie 19 Skamby herred, læs: Skam herred
side 87, ill.tekst Amandus Jensen, læs: J. C. Povelsen
side 89, ill.tekst Personen til højre er sagfører P. Theill (jvf.side 96)
side 96, ill.tekst Personen til højre er kantor J. C. Povelsen (jvf.side 89)
side 193, linie 32 vor hjerteligste Tak, læs: aflægge vor hjerteligste Tak

Bogenses historie 4 (1988)
side 4, linie 14 Bogense Trælasthandel A/S, Odense, læs: Bogense
side 17, linie 35 Roman Hansen, læs: Ronald Hansen
side 36, linie 4 Erik Münster, læs: Harald Münster
side 50, linie 3 komme, læs: kommuner



side 95, linie 25 f. direktør Asger Hansen, læs: borgmester Svend Jensen
side 116, linie 11 Vilhelm Christensen, læs: Vilhelm Jørgensen
side 122, ill.tekst Personen nederst til venstre er ikke apoteker Ole He- 

din, men hans hustru, provisor Kirsten Hedin.
side 146, linie 22 A. J. Haulrich fratrådte embedet som postmester 1988.
side 164, linie 3 En afstemning i lokalområdet har resulteret i, at Ore 

skole indtil videre bevares.
side 182, ill.tekst politiassistent, læs: postassistent
side 184, linie 5 f. Orkesteret blev en tid også dirigeret af organist Kjeld 

Boesen.
side 185 Øverst ses »Bolværksmatroserne«, nederst »Bogaorke- 

steret«.
side 187, ill.tekst 1957-87, læs: 1950-87
side 189, linie 8 »Sangen om Bogense« er skrevet i anledning af byju

bilæet i 1938 (yderligere ill.tekst side 191).
side 200, ill.tekst nr. 3 fra venstre, læs: nr. 5 fra venstre
side 207, linie 3 Carl Erik Nielsen, læs. Carl Erik Rasmussen
side 212, linie 17 f. Regentbesøget fandt i 1938 sted den 9. juli, i 1988 den

2. juli.
side 237, linie 13 tåd, læs: råd
side 256. linie 43 Inger Nielsen, læs: Inge Sørensen

Supplerende litteratur om Bogense
H. H. Jacobsen: Skatteligning i Bogense 1822-1866. Fynske Årbøger 1984, side 
80 ff.
Johs. Fog: Kirken på Bøgenæsset. Udg. af menighedsrådet 1987.
En samlet fortegnelse over litteratur om Bogense indtil 1975 findes i: Dansk 
Lokalbibliografi, Fyns Amt, bind 1, 1983, side 228-246.



I de senere år har man for alvor fået øjnene op for de muligheder, som turismen rummer for Bo
gense. Siden 1976 har byens største aktiv været en veludstyret marina, der hver sommer trækker 
mange turister til byen, og projekter af endnu større dimensioner ventes påbegyndt i nærmeste 
fremtid.




